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ن روز  ـ  ـ سخـ ـ

اتفاقی که روز گذشــته در منطقه دریایی کنارک رقم 
خورد در مباحث نظامی طبیعی اســت و نقاط ضعفی 
قطعا در این تمرین دریایی وجود داشــته است اما در 
علوم نظامی همواره احتمــال چنین خطاهایی متصور 
شده است. این اتفاق در نیروی دریایی در چند دهه اخیر 
بی سابقه بوده است. در حین انجام تمرین دریایی توسط 
تعدادی از شناورهای نیروی دریایی ارتش در آب های 
جاسک و چابهار، شناور پشتیبانی سبک کنارک دچار 
حادثه شد و تعدادی از دریادلان نیروی دریایی به فیض 
شهادت نائل آمدند. پس از این حادثه تیم های امداد و 
نجات دریایی در فاصله کوتــاه در محل حضور یافته و 
مجروحان و شهدا را از شناور تخلیه و به مراکز درمانی 
منتقل کردند. نیروهای مستقر در شناور مذکور رشادت 
مثال زدنی در نجات جــان همرزمان خود انجام دادند. 
تعداد شهدای این حادثه ۱۹ نفر بوده و تعداد مجروحان 
نیز ۱۵ نفر است که در وضعیت سلامتی مطلوبی بسر 
می  برند. شناور حادثه  دیده کنارک طی عملیاتی برای 
بررسی های فنی به محل اسکله دریایی منطقه منتقل 
شده اســت. انتظار می  رود تا بررســی دقیق تیم های 
کارشناسی حاضر در محل حادثه، از هرگونه گمانه  زنی 
در این خصوص پرهیز شود. در این خصوص ناو جماران 
و یا شناور کنارک می توان مقصر بوده باشد. احتمالا و 
بر طبق شنیده ها ناو کنارک به صورت خاموش و بدون 
اطلاع وارد محدوده مانور شده است. این اتفاق مختص 
به ایران نیست و در کشورهای دیگر نیز چنین خطاهای 
انســانی پیش آمده اســت که منجر به تلفات در میان 
نیروهای خودی شده اســت. رقم خوردن چندین باره 
چنین اشــتباهاتی لزوم بازنگری در برخی امور ایمنی 
را بیشــتر مورد توجه قرار می دهد. باید در این رابطه 
تشکیل جلسه داد و نقاط ضعف این حوزه مورد بررسی 
قرار گیرد. با اتکا به مشــورت و بررسی دقیق جزئیات 
می توان از وقوع چنین حوادثی در آینده جلوگیری کرد. 
با توجه به شناختی که از فرماندهان ارتش دارم یقین 
دارم که به سادگی از کنار چنین مواردی عبور نمی کنند 
و به گونه ای عمل خواهنــد کرد که دیگر چنین اتفاقی 
رقم نخورد و نگاه علمی و بررسی دقیق همواره سرلوحه 
این فرماندهان بوده است. این مطلبی که برخی مطرح 
می کنند این اتفاقات ناشــی از عــدم آموزش کافی در 
نیروهای نظامی ایران اســت به هیچ وجه صحت ندارد 
و مقوله ای کاملا مجزا اســت. پرســنل نیروی دریایی 
ارتش از نظر آموزش و مهارت جز بهترین ها بوده و مقوله 
خطای انســانی نمی تواند ارتباطی با عدم صلاحیت یا 
عدم آموزش داشته باشــد. این امری است که حتی در 
مانورهای زمینی نیز رقم می خــورد و تیر به نقطه ای 
اصابت می کند که مقصود نبوده اســت کــه می تواند 
نشأت گرفته از ایراد مهمات و یا موقعیت تمرین باشد و 

این اتفاق در اصول نظامی طبیعی و تعریف شده است.
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زلزله، هلهله درون زمین است
اَبرماه باعث زلزله تهران شد

دوباره زمین لرزید و همه کارشــناس صاحب نظر 
و خبره زمین شناسی و لرزه شناســی شدند و باز 
داســتان تکراری جابه جایی پایتخت تکرار شد که 
البته واقعیتی بــود که هیچگاه تا بــه امروز عملی 
نگردیده اســت. اما از دو منظر به واکاوی این زلزله 
می پردازیم. منظر اول اینکه به عقیده اینجانب زلزله 
دماوند که در تهران و ســایر استان ها هم احساس 
شد، همزمان با پدیده Supermoon بوده است 
)ابَرماه(. ابرماه پدیده ای است که ماه در کامل ترین 
حالت خود و در نزدیک ترین فاصلــه از زمین قرار 
می گیرد و زمانی که زلزله دماوند رخ داد، شــاهد 
این پدیده بودیم. در این حالت نیروی جزر و مدی 
به حداکثر خود می رسد و ما در آن روز بالاترین مد 
و پایین تر جزر را در آب های جنوب کشور داشتیم. 
سوال اصلی اینجاست که این پدیده چه تاثیری بر 
روی زلزله دارد؟ نیروی جزر و مد قوی ترین نیرویی 
اســت که به زمین وارد شــده و باعث تغییر شکل 
می شــود، بنابراین می تواند به عنــوان یک نیروی 
محرکه در فعال سازی نیروی ذخیره شده در گسل ها 
عمل کند و آمارها نیز در جهــان این مورد را تایید 
می کند. در هنگام ماهِ کامل و هنگامی که هلال ماه 
دیده می شود، آمار زمین لرزه ها بیشتر شده و در این 
حال جاذبه دیگر سیارات روی زلزله تاثیر می گذارد 
یا باعث می شــود چند زلزله پی درپــی رخ دهد. از 
نمونه های زمین لرزه های 20 سال گذشته می توان 
به زمین لرزه های سوماترا اندونزی در سال 2004 به 
بزرگی ۹/۱ ریشتر، شیلی در سال 20۱0 بزرگی 8/8 
ریشتر و توموکو اوکی ژاپن در سال 20۱۱ بزرگی ۹ 
ریشتر که همگی همزمان با وجود تنش های جزر و 
مدی بالا بوده اند، اشاره کرد. درست است جزر و مد 
به میزان اندکی روی بارگذاری لایه های تکتونیکی 
در پوسته تاثیر می گذارد )حتی اگر این مقدار یک 
سهم کوچک باشد(، کماکان می تواند به میزان نقشی 
باشد که در نتیجه کلی تاثیراتی دارد. منظر دوم این 
است که خیلی از کارشناســان اظهار داشته اند که 
زلزله ارتباطی با فعالیت آتشفشان کوه دماوند نداشته 
که این موضوع در این مقطع می تواند درست باشد، 
چرا که گسل مشا که نزدیک ترین گسل در این کوه 
آتشفشان اســت در طول تاریخ فعالیت های خود 
را داشــته، اما به عقیده بنده بایستی به عکس این 
قضیه نیز توجه کنیم که ممکن است حرکت گسل 
مشــا و فعالیت های تکتونیکی در سال های اخیر 
باعث فعال شدن آتشفشان دماوند شوند؟ به خاطر 
اهمیت همین موضوع دائما باید حرکات گسل های 
نزدیک آتشفشان دماوند مورد پایش قرار گیرد. اینها 
سوالاتی است که باید بررسی های زمین شناسی و 
ژئوفیزیکی به آن پاسخ دهد اما آنچه مهم است این 
است که بدانیم زلزله هلهله درون زمین است، پس 

ندای درون زمین را جدی بگیریم.
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پر خطر

طبیعی اســت که نمی توان در یک جمله بیان کرد که آیا بازار 
ســرمایه حباب دارد یا نه، یا اینکه وضعیت فعلی بازار چگونه 
است. پاسخ به این ســوالات نیاز به تحلیل کارشناسی دقیق 
دارد. ایــن موضوع مثل ایــن می ماند که گفته شــود چرا در 
بازار مســکن تهران، در حالی که یک واحد مسکونی به بهای 
۱00 میلیون تومان به فروش می رسد، تعدادی دیگر زیر ۱0 
میلیون تومان قیمت می خورند. باید چنین پرسشــی را مورد 
تجزیه و تحلیل قرار داد. می دانیم که در برخی مناطق شمال 
شهر تهران قیمت ها ۱0 برابر مناطق پایین شهر است. در بازار 
سرمایه هم وضع به همین منوال است. تعدادی از شرکت ها که 
صادرات محور هستند، ممکن است امروز هم قیمتشان پایین 
باشد، چون به دلیل تحریم ها کالاهایشان صادر نمی شود. اگر 
آنها کالاهایشان را صادر کنند، قطعا قیمت سهامشان از الان 
بیشتر خواهد شد. بعضی از کالاها هم هستند که در داخل کشور 
توزیع می شوند و وقتی به قیمت آنها نگاه می کنیم، در می یابیم 
که قیمت آنها بیش از بهای واقعی اســت. بنابراین، ما باید در 
مورد تک تک شرکت ها بحث کنیم، نه تنها وضعیت یک شرکت. 
نکته دوم این است که در ایران مرسوم است که هر بازاری که 
رونق آن شــروع شــد، بلافاصله صف خرید و فروش برای آن 
شکل می گیرد. اصلا مهم نیست که این صف برای پراید باشد 
یا سکه یا ارز و یا برای ســهام. امروز مردم این تصور عمومی را 
پیدا کرده اند که بازار سرمایه بازار پرسودی است، بنابراین در 
این بازار صف ایجاد شده است که البته غیر واقعی نیست. هم 
صف خرید و هم صف فروش به صــورت واقعی اتفاق می افتد. 
اما آنچه که مسلم است، این است که هر کجایی که صف ایجاد 
می شود در کوتاه مدت مفید است، اما وقتی صف طولانی مدت 
شد، طبیعی است که باید با یک اما و اگر به آن نگریست. فرقی 
نمی کند آن صف برای دلار باشــد یا برای بازار سرمایه. نکته 
سوم هم این است که کسانی که امروز در صف خرید یا فروش 
هستند، غالبا مطلعان واقعی بازار نیستند؛ بلکه بخشی از آنها 
بر اساس فضای عمومی در این صف ها قرار گرفته اند. بنابراین، 
اگر این عده با یک راهنما یا کارشــناس مشورت نکنند، هیچ 
تضمینی وجود ندارد که در این بازار ســود مورد نظر را کسب 
کنند. نکته آخر که بسیار هم اهمیت دارد، این است که در بازار 
سرمایه، سهامداران واقعی کسانی نیستند که امروز می خرند 
و فردا می فروشــند، بلکه کسانی هســتند که برای یک دوره 
بلندمدت سرمایه گذاری می کنند. پس، کسانی که لحظه ای و 
متناسب با جو بازار ورود می کنند، حتما متناسب با این جو هم 
خارج می شوند. به عبارت ســاده تر، الان که قیمت ها صعودی 
اســت، اگر مثلا چند روز یا چند هفته دیگــر قیمت ها نزولی 
باشد،  این گروه شــاید جزو اولین کسانی باشند که سهمشان 
را بفروشــند و در نتیجه در ســقوط بازار هم نقش دارند. به 
عبارت ساده تر، کسانی که بر اساس جو بازار در صف خرید قرار 
می گیرند بعدا وارد صف فروش می شوند. پس هم در رسیدن 
بورس به نقطه اوج موثرند هم در فاصله گرفتن آن از نقطه اوج. 
اینها به این معنا نیســت که الان بازار ارزش واقعی خودش را 
ندارد، بلکه بسیاری از شرکت هایی که الان در بورس هستند و 
اتفاقا صادرات پایه  اند، کماکان تا قیمت های واقعی فاصله دارند. 
بنابراین کسانی که قرار است وارد بازار سرمایه شوند باید با تامل 

و مشورت ورود کنند و بازار را بلندمدت ببینند.
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قیمت 2000 تومان

آرمان ملی:  رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی ضمن اعتراض به اظهارات علی مطهری، 
عضو فراکســیون امید درباره حوادث آبان مــاه ۹8 از عملکرد 

رحمانی فضلی حمایت کرد و گفت: در حوادث آبان ....

آرمان ملی: رضا رحمانی، روز گذشته با حکم رئیس جمهوری 
از صمت خود برکنار شد تا قرعه هشــتمین تغییر در راس 
وزارتخانه ها طی فعالیت دولت دوازدهم، به نام وزارت صنعت، 

معدن و تجارت درآید. این در حالی است که ...
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 رئیس کمیسیون امنیت ملی  
از رحمانی فضلی حمایت کرد

 آمارهای حوادث آبان در ابهام ؛ 
     وزیر کشور حامی پیدا کرد

    ذوالنور: وزیر کشور به دستور رئیس جمهور و 
شورای امنیت عمل کرد

... و  ناگهان   برکناری  وزیر صمت
 پراید رحمانی را 

زیر گرفت
    وزارت صمت دست یک نیروی با سابقه 
و حرفه ای افتاد که اولویت های کاری را بر 

سیاسی ترجیح خواهد داد

صفحه 3

شهربانو امانی: 
اصلاح طلبان شعار زنده باد مخالف من 

را   الگو قرار بدهند
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عباس آرگون: 
تعمیق بازار سرمایه با ورود استارت تاپ ها

امیر علی ابوالفتح  در گفت وگو با »»آرمان ملی««:
پیشتازی   بایدن در 

 نظرسنجی ها  
 دلیل شکست 
ترامپ  نیست

 نقش آفرینی 
 مستقیم اوباما 

شمشیری دو لبه است

 آرمان ملی: کمیته اپیدمیولوژی وزارت 
بهداشت اعلام کرد که روند کشوری بیماری 
کرونا در چند روز اخیر ســیر نزولی داشته 

است...

ناخدا هوشنگ صمدی
فرمانده اسبق گردان 

تکاوران دریایی

برخی نارضایتی ها در جامعه که عمدتا از مسائل اقتصادی و اجتماعی نشأت 
گرفته باعث شده تا مردم نسبت به جریان های سیاسی و برخی نهادها چندان 
دیدگاه و نگرش مثبتی نداشته باشند. اما شرایطی که انتشار ویروس کرونا در 
جامعه پدید آورد باعث شد که فضایی به وجود آید تا برخی جریانات به تغییراتی 
در این فضا امیدوار باشند و در جهت بازیابی سرمایه اجتماعی خود قدم بردارند. 
در این وضعیت جریاناتی می توانند موفقیــت حاصل کنند که بیش از هر چیز 
دیگری به حل و فصل مشکلات مردم بپردازند و راه حل هایی برای خروج از این 
وضعیت ارائه کنند. اینگونه وقایع به لحاظ تاریخی نیز تجربه شــده است. مثل 
جنگ جهانی دوم احزاب و جریاناتی که به داد مردم رسیدند و کمک هایی کردند 
در شرایط پس از جنگ در حوزه سیاست پیروزی هایی را به دست آوردند. مثلا 
احزابی که با نام کاتولیک دموکراتیک شکل گرفتند عمدتا کسانی بودند که از 
سرمایه گذاری های زمان جنگ بهره برداری کردند. از این جهت به نظر می رسد 
که اصلاح طلبان نیز باید از انزوای کرونا بیــرون بیایند، در فضای مجازی فعال 
شوند، کمک هایی به مردم کنند و در عین حال همبستگی خود را نیز گسترش 

دهند. اصلاح طلبان برای بازیابی سرمایه اجتماعی خود باید از این فضا استفاده 
کنند و نیروهای خود را بسیج کنند و به طور عینی و عملی در کمک رسانی به 
مردم نیازمند فعال شوند، رویکرد جامعه را نسبت به خود و عملکردهایشان تغییر 
دهند و تابلوی جریان خود را بالا ببرند تا جامعه بداند کدام جریان مطالباتشان را 
پیگیری می کند. اصلاح طلبان نباید اجازه دهند کسانی که با پول مردم به مردم 
کمک می کنند و این عمل را به نام خود ثبت می کنند، انحصار صحنه را به دست 
بگیرند. از طرف دیگر شرایط جامعه به نحوی است که فضایی جهت بازبینی در 
رفتار خود و وارد شدن به فازی جدید برای همه جریانات و گروه ها فراهم آمده 
است. از این جهت اصلاح طلبان نیز باید از این فرصت استفاده کرده و تغییراتی در 
ساختارها، رفتارها و ایدئولوژی های خود ایجاد کنند و زمینه های کمک به مردم 
را پشتوانه عمل خود قرار دهند تا بتوانند گسترش و توسعه پیدا کنند. از طرفی 
در سال گذشته حوادث بسیاری همچون اتفاقات آبان ماه یا حادثه هواپیما رخ 
داد که موجبات کاهش اعتماد ملی را فراهم آورد اما پیدایش و انتشار ویروس 
کرونا شرایطی به وجود آورد که این مسائل به فراموشی سپرده شد. حال زمان 
آن رسیده که اقداماتی صورت گیرد تا مردم به دستگاه های سیاسی به طور کلی 
اعتماد پیدا کنند و اصلاح طلبان نیز سهم خود را از این بازسازی ببرند. شرایط به 
گونه ای است که مردم آنطور که باید به آمار و ارقام باور ندارند و کمک رسانی ها را 
مطلوب نمی دانند. در این شرایط فرقی نمی کند که اصلاح طلبان بر سر کار باشند 

یا اصولگرایان، چرا که این نگاه به طور کلی ضربه زننده است.

اصلاح طلبان و فرصت بازیابی سرمایه اجتماعی

احمد نقیب زاده
استاد دانشگاه

باتوجه به اینکه مــدت تحصیلی خیلی زیاد شــد و آموزش و کیفیت 
آموزش مهم تر از طول مدت آموزش اســت از طرفی این دغدغه را هم در 
کشور داریم که عده ای امکان دسترســی و استفاده از سامانه شاد آموزش 
و پرورش را نداشــتند؛ به هر دلیلی اعم از اینترنت یا نداشتن گوشی های 
مناسب از خدمات این شبکه محروم شدند که در این رابطه باید تدبیری 
اتخاذ می شد. مدارس تقریبا ســه ماه با هدف حفظ سلامت دانش آموزان 
در بحران شیوع کرونا تعطیل شــد. اکنون تصمیم بر این است که فضای 
مناسب به مدت یک ماه به منظور پرسش و پاسخ های احتمالی ایجاد شود. 
به نظر می رســد این تصمیم با رعایت فاصله گذاری هوشمند و با توجه به 
اختیاری بودن و نه اجباری بودن حضــور دانش آموزان می تواند فرصتی 
برای کسانی باشد که به هر دلیلی نتوانستند از برنامه های آموزش مجازی 
آموزش و پرورش استفاده کنند. اما زحمتی که مدیران مدارس باید داشته 

باشند به رغم اینکه ممکن است کارشان سخت باشد این است که با خانواده 
دانش آموزان جهت حضــور دانش آموز هماهنگی هــای لازم را از طریق 
گروه های اجتماعی برای تماس بین مدارس و اولیای دانش آموزان انجام 
دهند. از آنجا که ممکن است همه هر روز نتوانند به مدرسه بروند، نیازمند 
یک برنامه زمانبندی هستیم تا بعضی از نگرانی ها که در این رابطه وجود 
دارد، کمتر شــود. در تصمیم رئیس جمهور مبنی بر بازگشایی اختیاری 
مدارس ویژگی هایی هســت که می تــوان به اجباری نبــودن و توجه به 
دسترسی دانش آموزانی که به دلیل عدم امکان استفاده از شرایط آموزش 
مجازی نظیر شاد را نداشتند، اشاره کرد که می تواند فرصت مجددی برای 
آنها باشد. نکته دیگر اینکه این پایه مقدمه پایه بعدی بچه هاست و رفع ابهام 
و اشکالات با حضور داوطلبانه می تواند روی کیفیت آموزش دانش آموزان 
تاثیر بگــذارد. خانواده ها هم در این بخش باید با مدرســه و دانش آموزان 
همکاری کنند تا ان شاءا... در بازه زمانی یک ماه بتوان فضا را مدیریت کرد. 
به نظر می رسد همکاری خانواده و مدرسه می تواند یک تجربه جدید برای 

آموزش دانش آموزان در شرایط بحرانی باشد.

لزوم همکاری اولیای مدرسه و خانه برای بازگشایی مدارس

   سیدحسن موسوی چلک
رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران 

  کامبیز مهدیزاده
 مشاور عالی معاون علمی 

و فناوری رئیس جمهور

   هادی حق شناس
اقتصاددان 

صفحه6

وزیر صمت که روز دوشنبه بیست و دوم اردبیهشت به دستور رئیس 
جمهور برکنار شــد با صدور نامه ای به رئیس جمهور ژســت افشاگری 
گرفته است. رحمانی در بخشی از نامه خود آورده است: آقای واعظی وی 
را تهدید کرده در صورت رای نیاوردن طرح تشکیل وزارت بازرگانی در 
مجلس شورای اسلامی برکنار خواهید شد، مجددا آقای واعظی تماس 
گرفتند که استعفا بدهم، اینجانب حجت شرعی برای استعفا نمی بینم 
و در طــول دوران ۱۹ ماه خدمتم به رغم برنامه ریزی های دشــمنان به 
عملکردم می بالم! در تعجب هستم که چرا به رغم حصول نتایج درخشان و 

قابل افتخار باید اینگونه به علت انگیزه های سیاسی تحت فشار قرار گیرم؟ 
و اما نگارنده می خواهد از آقای رحمانی ســوال کند که به کدام نتیجه 
درخشانی افتخار می کند؟ به پراید ۹0میلیونی؟ به برنجی که روزهاست 
که در انبارهای محتکرین پنهان شده است، یا به قیمت کالاهای اساسی 
که دقیقه ای بالاتر می رود؟ به حضور مــردم نجیب و بی بضاعتی که در 
صف های طولانی برنج،  کرامتشان خدشه دار شد؟ همان جایی که دیگر 
خبری از اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعــی و ترس از کرونا معنایی 
نداشت. به جوانانی که هر روز با هزار امید و آرزو از کنار نمایشگاه اتومبیل 
رد می شوند؟ به دلالانی که شبانه با گرانی ماشین مردم را آزارمی دهند؟ 
یا به آپشن های خودروهای داخلی و خط تولید ده ها اتومبیلی که به ژاپن 
و کره و کشورهای اروپایی صادر می شد؟ آقای رحمانی راستی به کدام 

یک از این ها افتخار می کنید؟

 آقای رحمانی! این افشاگری نیست

حسن نجفی
فعال حوزه رسانه

صفحه2

»آرمان ملی« از حادثه دریایی کنارک و شهادت 19 تن روایت می کند

 حادثه تلخ کنارک؛
 باز هم خطا

A14
03

 آیا ناو کنارک  مقصر حادثه دریایی بود؟

       ایران در عزای فرزندان خویش 



سال  سوم 2    سیاسـت  
a شماره 722 r m a n m e l i . i r

دلنوشته ظریف برای 
شهدای ناوچه کنارک

پاسخ مطهری 
به کدخدایی: 

عذرخواهی کنید

به اصل »همه با هم« 
بازگردیم نه
 »همه با من«

سه شنبه 
1399 . 2 . 23

18    رمضان1441/  12  می 2020
انتقال پیام روحانی به امیر کویت

معاون وزیر امور خارجه کویت پیام رئیس جمهور 
کشورمان به امیر کویت را دریافت کرد. خالد الجارا... 
معاون وزیر امور خارجه کویت روز یکشنبه پیامی را 
که حسن روحانی رئیس جمهور کشورمان خطاب 
به شیخ صباح الاحمد الجابر الصباح، امیر کویت 
داده است از محمد ایرانی سفیر کشورمان در کویت 
دریافت کرده است. معاون وزیر امور خارجه کویت 
و سفیر ایران در این کشور در دیدار با یکدیگر درباره 
روابط دوجانبه، پیشرفت ها در زمینه شیوع ویروس 
جدید کرونا در سطح منطقه و عرصه بین المللی 

گفت وگو کردند. 
 

اعلام موجودیت فراکسیون 
»محرومیت زدائی و جهادی« 

نماینده فریمان و سرخس در مجلس دهم 
و منتخب این حوزه در مجلس یازدهم از اعلام 
موجودیت فراکسیون »محرومیت زدائی و جهادی« 
مجلس یازدهم خبرداد. سیداحسان قاضی زاده 
درخصوص تشکیل فراکسیون »محرومیت زدایی 
و جهادی« در مجلس یازدهم گفت: رفع فقر و 
به  کمک  و  حمایت  و  جامعه  در  محرومیت 
طبقات مستضعف و محروم همواره به عنوان 
مهم ترین وظیفه از سوی مقام معظم رهبری برای 
دستگاه های مختلف تاکید شده است و بر کسی 
پوشیده نیست که فعالیت جهادی در بزنگاه های 
حساس تاریخ انقلاب اسلامی ایران توانسته است 
گره گشای بسیاری از مشکلات لاینحل باشد که 
تجربه عملی و موفق جمهوری اسلامی ایران در 
ایام دفاع مقدس در استفاده از ظرفیت های جهادی 
گواهی بر تایید این موضوع است. یقینا امروز نیز 
این جنس فعالیت ها می تواند در مسیر تحقق 
اصلی ترین آرمان انقلاب اسلامی یعنی حمایت از 

محرومان و مستضعفان بسیار موثر باشد. 
 

ادامه همکاری امنیتی ایران، 
عراق، روسیه و سوریه

فرماندهی عملیات مشترک عراق اعلام کرد که 
همکاری امنیتی این کشور با ایران، روسیه و سوریه 
ادامه دارد تحسین الخفاجی، سخنگوی فرماندهی 
عملیات مشترک عراق اعلام کرد: همکاری امنیتی 
چهارجانبه فرماندهی عملیات مشترک عراق با 
ایران، روسیه و سوریه در مبارزه با بقایای داعش 
همچنان ادامه دارد. الخفاجی در ادامه تاکید کرد: 
فرماندهی عملیات مشترک عراق برای دستیابی به 
اطلاعات جدید و هدف قرار دادن نیروهای داعش 
با ائتلاف چهارجانبه که متشکل از عراق، ایران، 
روسیه و سوریه است، همکاری می کند. سخنگوی 
فرماندهی عملیات مشترک عراق خاطرنشان کرد: 
بقایای داعش دیگر توان تاثیرگذاری بر اوضاع 

امنیتی و مقابله با نیروهای امنیتی عراق را ندارد. 
 

پرداخت حقوق بیش از سقف 
قانون به ۲۴۱ نفر 

در  مجلس  نماینده  تاج گردون  غلامرضا 
اینستاگرام نوشت: نکات مهم جمع بندی شده؛ 
چهارده حکم قانون بودجه از دویست و یازده 
حکم که تکلیف بر دولت بود اجرا نشده است 
که هم دولت مقصر است و هم مجلس که حکم 
بدون پشتوانه تصویب کرده است. طبق سنوات 
گذشته در پرداخت یارانه ها دولت تخلف کرده 
و نتوانسته دهک های بالا را حذف کند و بیش از 
آنچه که پیش بینی شده، یارانه پرداخت کرده و 
بودجه شرکت های خدمات رسان را پرداخت نکرده 
است. از بررسی دریافتی یازده هزار حقوق بگیر 
بالا، دستگاه های اجرایی به دویست و چهل و یک 
نفر بیش از سقف قانون پرداخت کرده اند که اگر 
چه نسبت به سنوات گذشته این تخلف کاهش 
یافته ولی لازم است با متخلف برخورد شود. از این 
تعداد دویست و سه نفر فقط مربوط به دو دستگاه 

اجرایی است. 
 

انتقاد از حقوق ۱۵ میلیونی 
نماینده مردم اصفهان در مجلس تاکید کرد: 
باید با افرادی که حقوق های غیر معمول و خارج از 
عرف دریاف می کنند برخورد شود. حسن کامران 
در تذکری شفاهی در جلسه علنی مجلس، خطاب 
به وزیر صنعت و معدن بیان کرد: اعلام شده که 
فردی حراستی در سایت شهرک صنعتی اصفهان، 
ماهیانه ۱۰ میلیون حقوق می گیرد. در حالی که 
این آقا ماهی ۱۵ میلیون تومان حقوق می گیرد به 
طوری که ۱۲۰ ساعت در ماه اضافه کار، ساعتی ۶۰ 
تومان دریافت کرده و ۹ ماموریت داشته و هر سه ماه 
یک بار ۷ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان کارانه دریافت 
می کند. وی افزود: فرد مذکور از فولاد مامور بوده 
و اکنون خودش را استخدام رسمی در شهرک ها 
کرده و یک ماشین از فولاد دستش هست که هنوز 
پس نداده است. تازگی به او لوح نیز داده اند. باید در 
این حقوق ها تجدید نظر شود. به جای برخورد با این 
افراد برای بچه های خوب پرونده سازی می شود. فرد 

حراستی باید از پاکدست ترین افراد باشد.
 

تکذیب یک ویدئو در خصوص 
سانحه شناور کنارک 

روابط عمومی نیروی دریایی ارتش با صدور 
اطلاعیه ای انتصاب ویدئویی در خصوص شلیک 
موشک و سانحه یگان شناور کنارک را تکذیب 
کرد. در بخشی از اطلاعیه روابط عمومی نیروی 
دریایی ارتش آمده است:»روابط عمومی نیروی 
دریایی ارتش فیلم منتشر شده در فضای مجازی 
در خصوص شلیک موشک و سانحه یگان شناور 
کنارک را بطور قطع تکذیب می کند.«از ساعات 
ابتدایی دوشنبه ویدئویی در فضای مجازی منتشر 
شده که در آن سازندگان ویدئو با به تصویر کشاندن 
سکوی پرتاب کننده یک شناور و لحظه ی انهدام 
شناوری دیگر، مدعی شدند که سکوی پرتاب 
کننده متعلق به ناو جماران و شناوری که مورد 

انهدام قرار می گیرد، شناور کنارک است.

وزیر خارجه کشورمان در پی 
بروز حادثه برای یکی از شناورهای 
سبک در منطقه عمومی آب های 
جاسک و چابهار، برای شهدای 
ناوچه کنارک دلنوشته ای نوشت. 
در دلنوشته محمد جواد ظریف 
آمده است: از خون جوانان وطن 
لاله دمیده، از ماتم سرو قدشان، 
سرو خمیده، در سایه گل، بلبل 
از این غصه خزیده؛ گل نیز چو من 
در غم شان جامه دریده.  پیش از 
سحر، از وقوع حادثه دردناک برای 
ناوچه کنارک و شهادت و جراحت 
جمعی از دریادلان ارتشی مدافع 
امنیت دریایی ایران عزیزمان مطلع 
شدم که عمیقا قلبم را به درد آورد. 
نمی دانم چه بگویم که حق مطلب 
را ادا کنم. ما همه مدیون این 
عزیزان که از جان خود برای امنیت 
و آسایش ما می گذرند، هستیم. 
این رخداد تلخ و متاثر کننده را 
خاضعانه خدمت فرماندهی معظم 
کل قوا، خانواده های داغدار، مردم 
بزرگ ایران و برادران و خواهران 
ارتشی ام تسلیت عرض می کنم. 
ان  شاء ا... خداوند به رحمت ماه 
مبارک رمضان، این شهدا را مهمان 

سفره  حضرت علی )ع( نماید.

نماینده تهران در مجلس به 
توئیت انتقادی سخنگوی شورای 
نگهبان در مورد نظارت استصوابی 
واکنش نشان داد. روزیکشنبه بود 
که عباسعلی کدخدایی سخنگوی 
شورای نگهبان در توئیتی کنایه ای 
به علی مطهری، مخالفت با نظارت 
استصوابی را مصداق فرار از قانون و 
آنارشیسم دانست. در همین رابطه 
علی مطهری، نماینده تهران در 
مجلس در حساب توییتری خود 
نوشت:» آنارشیسم نحوه اجرای 
نظارت استصوابی توسط شورای 
نگهبان یعنی ملاک قرار دادن 
امیال و گرایش های فردی چند 
تن از اعضا ی شورا در بررسی 
صلاحیت نامزدهاست نه اعتراض 
به این رفتار. آقای کدخدایی! بهتر 
است از ملت به خاطر ضربه زدن به 

نظام عذرخواهی کنید.«

نماینده دماوند و فیروز کوه در 
مجلس با اشاره به مشارکت مردم 
در یازدهمین دوره انتخابات مجلس 
باگلایه از موانع تصویب قوانین و سوال 
و استیضاح در مجلس دهم خطاب 
به منتخبان مجلس یازدهم گفت: 
و  است  پیش  در  روزهای طلایی 
مصوباتی که شاید در مجلس دهم 
نمی توانست به راحتی به سرانجام برسد 
احتمالا در مجلس یازدهم آنها سریعتر 
به نتیجه خواهند رسید. قاسم میرزایی 
نکو سیاست خارجی کشور را نیز قابل 
نقد دانست و خاطرنشان کرد: وقت 
آن رسیده است که  به این گفته امام 
بازگردیم؛ نه شرقی و نه غربی جمهوری 
اسلامی. تنش زدایی و رفتار بدون 
مناقشه در سیاست خارجی. این عضو 
کمیسیون شوراها و امور داخلی  کشور 
گفت: ۴ سال از حصر گفتم نامه ۱۵۰ 
و  مجلس  نماینده های  نامه  امضا، 
کمیته رفع حصر که هیچ کووید ۱۹ 
هم زورش نرسید. در انقلاب ایران 
همه گروه ها و مردم بودند. باید به اصل 
»همه با هم « برگردیم نه به اصل » 

همه با من«.

 ـ اه  ـ بر کوتـ ـ خـ ـ

رمقاله  ـ  ـ سـ ـ

 ـ  ـ یادداشتـ ـ

رویاپردازی درد مردم را دوا نمی کند

مهم ترین نکته ای که در خصوص سخنان یک ساعته رئیس دولت 
اصلاحات باید به آن توجه کنیم این است که او مانند بسیاری از 
مسئولان دیگر دوست دارد کلمات، عبارات و الفاظ زیبا را به گونه ای 
استفاده کرده و برخی مسائل را به صورت کلی مطرح کند. ایشان از 
آشتی ملی، رفاه ملی و همبستگی ملی صحبت کرد و تاکید داشت 
کرونا عاملی برای اجماع جهانی و همبستگی ملی است اما اینکه این 
مسائل تا چه  اندازه معیار واقعی هستند قابل سوال است. رئیس دولت 
هفتم و هشتم تاکید دارد وضعیت افرادی که حقوق بگیر نیستند 
سخت است و سخت تر خواهد شد. او هشدار داد باید مراقب باشیم 
خشونت و ناامیدی در بین جوانان رخنه نکند اما مشکل اساسی 
از جایی شروع می شود که ایشان مانند بسیاری از رجال دیگر به 
عوارض و معلول ها اشاره می کند. کسی که بیمار است تب دارد و 
بی اشتهاست، دچار عوارض بیماری شده است اما آنچه که باید مطرح 
شود علاج بیماری است. باید علت معلول ها را پیدا کنیم تا مساله حل 
شود. رئیس دولت اصلاحات دست روی معلول ها گذاشته و از تب و 
سرفه سخن گفت. شرایط امروز ناشی از یک ناکارآمدی و چه بسا 
بیماری در سیاست است و باید از آن سخن گفته شود. ضعف بنیان 
دموکراسی، بیماری است و تمام مشکلاتی که مطرح شد از آن نشأت 
می گیرد. کوچک شدن طبقه متوسط و کوچک شدن اقتصاد همه از 
این عوامل هستند اما دلیل این مسائل همان ضعف دموکراسی است. 
تا وقتی دموکراسی در ایران به تمامی شکوفا نشود، آنچه که منظور 
ایشان بوده رخ نخواهد داد. مادامی که اصلاح طلبان و نخبگان در حد 
مطلوب به کار گرفته نشوند تا دموکراسی تقویت شود، همه مشکلات 
حل نخواهد شد. اگر به عوارض تاکید کنیم و فقط به آن بپردازیم، 
چیزی حل نمی شود. ایشان گفت باید سعی شود تا در مجلس فقط 
به اقلیتی که رای داده اند توجه نشود، باید در جهت مطالبات تمام 
جامعه حرکت کنیم، ایشان باید تاکید می کرد اساس و بنیان نظام 
مردمسالارانه روی پارلمان می چرخد و سخت گیری ها عملا مجلس 
را از کارایی لازم دور کرده است. در بیست سال گذشته مجلس چه 
گام جدی در تعیین سیاست های کشور برداشته است؟ بیست و چهار 
میلیون به روحانی رای دادند اما کدام سیاست ها در نتیجه این رای 
تغییر کرد؟ این مسائل عواملی بودند که رئیس دولت اصلاحات باید 
به آنها اشاره می کرد. کرونا به هیچ عنوان نتوانسته باعث چنان آشتی 
ملی شود و چندان همبستگی هم توسط کرونا به وجود نیامده و در 
عین حال ضعف شدید اقتصادی از نتایج همین کرونا بوده است. باید 

صحبت ها دقیق تر و مصداقی تر و روشن تر بیان شود.

  پیام وحدت گرایانه لیدر اصلاحات

آنچه که مسلم است پیام لیدر اصلاحات با اهداف انتخاباتی ایراد 
نشد و در واقع همدلی و همبســتگی ملی را در این برهه زمانی 
زمزمه کرد. این سخنان سنگ بنا و شروعی برای جمع شدن و 
اتحاد مجدد در میان اصلاح طلبان است. از سوی دیگر در شورای 
عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان نظرات متفاوتی وجود دارد 
اما این شورا برای رسیدن به انسجام و وفاق در جبهه اصلاحات، 
به نسبت موفق عمل کرده است. شورای عالی در دوره اخیر به 
دلیل ردصلاحیت اصلاح طلبان و نبود چهره شــاخص، تصمیم 
گرفت که لیســت ارائه نکند و جمع بندی این شد که هر حزبی 
که مایل بود با هویت حزبی خود لیســت ارائه دهد. این تصمیم 
به نظر من تصمیم درستی بود و با رویکرد بدنه اصلاحات تطبیق 
داشــت اما برخی احزاب دنبال ائتلاف رفتنــد یعنی برخلاف 
تصمیم جمــع عمل کردند. موســوی لاری نیــز از چهره های 
تاتیرگذار در شورای عالی بود که برای رسیدن به اجماع و وفاق 
تلاش زیادی می کرد، با این حال شورای عالی نتوانست ضعف ها 
و اشکالات خود را برطرف کند. ما باید با محوریت احزاب دوباره 
جمع شــویم و برای تقویت جبهه اصلاحات فکری کنیم. باید 
ضعف ها را برطرف کرده و از شــخصیت های حقیقی که جایگاه 
ملی و شناخته شــده ای دارند، دعوت کنیم. رویکرد ما هم باید 
بازگشت به مردم باشد. با همه انتقادهایی که نسبت به شورای 
عالی درباره لیست امید یا حمایت از دولت وجود دارد، تصمیم 
این شــورا برای انتخابات مجلس یازدهم تصمیم درستی بود. 
پیام رهبر و لیدر اصلاحات در ســخنرانی اخیر نیز دقیقا همین 
بوده اســت و لزوم گردهمایی مجدد را گوشزد کرده است. پیام 
دیگر سخنان ایشــان توجه به قانون اساسی و اعطای آزادی در 
چارچوب آن به مردم بود. باید فاصله ها میان مردم و جریان های 
سیاســی از بین برود. جریان اصلاحات پیــش از هر تصمیمی 
باید در کنار یکدیگر بنشــینند و به گفت  وگو بپردازند و برخی 
رویکردها را تغییر دهند سپس در رابطه با انتخابات آتی به جمع 
بندی رســید و تصمیم گیری کرد. بازبینی نسبت به گذشته و 
برخی رفتارها امروز اساســی ترین نیاز جریان اصلاحات است و 
باید با رویکرد مردم محورانه به امور ادامه داد. تصمیمات باید به 
شکلی باشد که در راستای منافع ملت و مردم و همسو با قانون 
باشد. لذا با کم شدن فاصله ها و حرکت به سمت وحدت و کنار 
گذاشتن اختلافات و تغییر در رویکردها علاوه بر جذب سرمایه 
اجتماعی می توان در مشــکلات خارجی نیــز عملکرد بهتری 
داشته و در برابر تحریم ها و فشارهای ســایر کشورها به خوبی 
عمل کرد. این امر با آزادی های سیاسی و توجه به همه نگرش ها 
رقم می خورد به گونه ای که سلایق مختلف در چارچوب کشور 
تعریف شوند و درراســتای منافع کشور هدایت شوند. مجموعه 
تمام این برنامه ها و صحبت ها باید منجر به حل مشکلات مردم 
و جامعه شود. آفت امروز کشور بی اعتمادی مردم به مسئولان 
است که با کنار گذاشتن اختلافات از سوی مسئولان این امر نیز 

بازسازی می شود و اعتماد مردم به مسئولان نیز احیا می شود.

ویــــــژه
افزایش ۴۰ درصدی

 افراد مشکوک به کرونا در قم 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم با بیان این که افزایش ۴۰ درصدی 
مراجعه افراد مشــکوک به کرونا به مراکز درمانی طی ۲۴ ساعت گذشته 
نگران کننده بــود، گفت: عدم توجه بــه فاصله گــذاری اجتماعی زیاد 
است و ممکن است بار دیگر وضعیت اســتان را به حالت قرمز برگرداند.  
دکترمحمدرضا قدیر، در خصوص آخرین آمار بیماری کرونا در استان قم، 
اظهار داشت: طی ۲۴ ساعت گذشته و منتهی به بیست و دوم اردیبهشت 
ماه، ۷۴ نفر در مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا و 

یا مشکلات حاد تنفسی پذیرش شدند.

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی ضمن اعتراض به اظهارات 
علی مطهری، عضو فراکسیون امید درباره حوادث 
آبان ماه ۹8 از عملکرد رحمانی فضلی حمایت کرد و 
گفت: در حوادث آبان ماه انصافاً دستگاه های ذی ربط 
از جمله وزارت کشور و شخص وزیر به صورت 
شبانه روزی تمام تلاش خود را مصروف داشتند که 
حادثه ای رخ ندهد. بامداد بیست وچهارم آبان ماه 
بود که تصمیم شوراي عالي هماهنگي اقتصادي 
بدون هرگونه زمینه سازي و در میان تکذیب هاي 
پي  درپي مسئولان دولتي اعلام و در پي آن قیمت 
بنزین در ایران در شرایطي از لیتري هزار تومان به 
3 هزار تومان افزایش یافت که به اذعان مسئولان 
خرد و کلان جمهوري اسلامي، اوضاع معیشتي 
عموم مردم در قیاس با سال ۹۷ به واسطه اعمال 
شدیدترین تحریم هاي اقتصادي تاریخ بشر از 
سوي ایالات متحده به مراتب بدتر شده بود. نتیجه 
این افزایش قیمت که نمایندگان مجلس نیز از 
جزییات آن ابراز بي اطلاعي مي کردند، چیزي نبود 
جز حدود یک هفته اعتراضات سراسري. اعتراضاتي 
که بر اساس آخرین آمار منتشر شده صدها شهر و 
شهرستان ایران را دربر گرفت و موجبات جان  باختن 
تعدادی از معترضان و نیروهاي امنیتي و همچنین 
بازداشت چند صد تن را هم فراهم آورد تا جایي که 
انتقادات به نوع رفتار با معترضان از سوي ناظران 
فراتر رفت و به مسئولان رسید. هدف عمده انتقادات 
دولت بود اما وزیر کشور با رد تلویحي این مهم تاکید 
کرد: »همه مراحل تصمیم سازي و تصمیم گیري 
درباره اعتراضات آبان در حوزه نظام و حاکمیت 

اتفاق افتاد«. 
عبدالرضا رحماني فضلي روز پنجشنبه و در پایان 

همایش دو روزه استانداران در وزارت کشور پس از 
آنکه علي مطهري، نماینده تهران در جریان آخرین 
نطق میان دستور خود در دهمین دوره مجلس 
صراحتا او را »مسئول کشته هاي اعتراضات آبان« 
اعلام و مسئولیت عدم استیضاح او را در درجه اول 
متوجه شخص علي لاریجاني، رئیس مجلس و در 
درجه دوم هیات رئیسه قوه مقننه دانست، به اتفاقات 
رخ داده در آبان ماه و نوع برخوردهاي صورت گرفته 
با معترضان ورود و به نوعي به دفاع از خود پرداخت. 
رحماني فضلي که در مجلس دهم و هر بار به شکلي 
و با پیغام و پسغامي فراپارلماني از زیر تیغ استیضاح 
به سلامت گذشت در جریان این اظهارات »تغییر 
قیمت بنزین« را »رویدادي بزرگ« توصیف و 
با دفاع از عملکرد خود و استاندارانش در جریان 
اعتراضات اظهار کرد: »همه مراحل تصمیم سازي 
و تصمیم گیري درباره این موضوع در حوزه نظام 
و حاکمیت اتفاق افتاد و اجراي همه ابعاد آن نیز 
با نظارت کامل در سلسله مراتب نظام و حاکمیت 
انجام شد«. او در ادامه اظهارات خود بار دیگر تلویحا 
موضوع مسئولیت تمام و کمال وزارت کشور در 
جریان اعتراضات آبان را رد و تاکید کرد: »در این 
موضوع، دستگاه هاي مختلف در چارچوب وظایف 
و مسئولیت هایي که داشتند هر کدام وظیفه خود را 
به خوبي انجام دادند ولي با این وجود آنچه رخ داد، 
براي همه ما حادثه غم انگیزي بود از این جهت که 
دشمنان از آن سوءاستفاده کردند و با تحریکاتي که 
انجام شد، اتفاقاتي افتاد که خواست هیچ  کس نبود«. 
او در ادامه اظهاراتش در حالي به دفاع از اقدامات 
استانداران پرداخت و آنان را مجري تصمیمات اتخاذ 
شده در حاکمیت و دولت عنوان کرد که در جریان 
اعتراضات آبان ماه نوع گفتار و رفتار فرمانداران، 

همچون فرماندار شهر قدس، با انتقادات بسیار 
مواجه شد. 

    اعتراض نماینده قم
مجتبی ذوالنوری در نشست علنی یکشنبه، ۲۱ 
اردیبهشت مجلس شورای اسلامی در تذکر شفاهی 
با اشاره به اظهارات اخیر علی مطهری نماینده تهران 
درخصوص حوادث آبان ماه عنوان کرد: اخیراً برادر 
عزیزم آقای دکتر مطهری اظهارکرد که وزیر کشور 
عامل کشتار حوادث بنزینی سال ۹8 بود که جا دارد 
از موضع کمیسیون امنیت ملی و عضو شورای امنیت 
کشور که از نزدیک شاهد اتفاقات بودند، توضیحاتی 
ارائه کنم. نماینده قم تصریح کرد: این مطلب واقعیت 
ندارد و انصافاً دستگاه های ذی ربط از جمله وزارت 
کشور و شخص وزیر به صورت شبانه روزی تمام 
تلاش خود را مصروف داشتند که حادثه ای رخ ندهد 
و اگر حادثه ای روی داد کمترین هزینه را داشته باشد. 
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی ادامه داد: وزیر کشور جز 
اطاعت امر رئیس جمهور و دستورات شورای امنیت 
کشور اقدام دیگری انجام نداد، بنابراین درخواست 

دارم در بیان موارد دقت لازم را داشته باشید. 
    چرا آمار ارائه نمی شود؟ 

با فروکش کردن اعتراضات نوبت به پیگیري براي 
انتشار آمار کشته و بازداشت شدگان رسید. حسن 
روحاني رئیس جمهوري، محمود واعظي رئیس دفتر 
رئیس جمهوري، محمدجعفر منتظري دادستان 
کل کشور، عبدالرضا رحماني فضلي وزیر کشور، 
غلامحسین اسماعیلي سخنگوي قوه قضاییه و علي 
ربیعي، سخنگوي دولت ازجمله افرادي بودند که از 
سوي رسانه ها به واسطه عدم اعلام تعداد کشته و 
بازداشت شدگان اعتراضات آبان ماه مورد پرسش قرار 
گرفتند ولي هر کدام به نوعي مسئولیت را متوجه 
دیگري کردند تا پس از گذشت ۱۷۰ روز، خبري 
از ارایه آمار جان باختگان اعتراضات آبان ماه نباشد. 
اکنون شاید زمان آن باشد که به جای مصلحت 
سنجی های آسیب زا با ارائه آمار گامی در راستای 

بازگرداندن اعتماد عمومی برداشته شود. 

رئیس کمیسیون امنیت ملی از رحمانی فضلی حمایت کرد
آمارهای حوادث آبان در ابهام ؛   وزیر کشور حامی پیدا کرد
   ذوالنور: وزیر کشور به دستور رئیس جمهور و شورای امنیت عمل کرد

آرمان ملی: آخرین ساعات شامگاه یکشنبه بود که 
خبری در شبکه های اجتماعی منتشر شد؛ برخی 
کاربران در فضای مجازی از وقوع حادثه برای یک 
ناوچه نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران 
و به شهادت رسیدن تعدادی از سرنشینان این ناوچه 
خبر دادند. این خبر که به سرعت به مهم ترین خبر 
در فضای رسانه ای ایران بدل شده بود، واکنش های 
زیادی را برانگیخت و با توجه به سکوت اولیه مقامات 
رسمی گمانه زنی های زیادی پیرامون این حادثه 
به وجود آمد. این ناوچه موشک انداز که کنارک نام 
دارد، کلاس هندیجان با کد ۱۴۰3 است که از سال 
۱۹88 در خدمت است. این ناوچه در آخرین به روز 
رسانی خود در مهر ۱3۹۷ مجددا به نیروی دریایی 
ارتش پیوست. ناوچه های کلاس هندیجان به دو 
لانچر دوتایی موشک نور تجهیز شده اند. از قابلیت و 
توانایی کلاس هندیجان می توان به مین ریزی و حمل 
آب با ظرفیت ۴۰ تن و پذیرش بار تا سقف ۴۰ تن بر 
روی عرشه اشاره کرد. شناورهای کلاس هندیجان 
دارای ۴۷ متر طول و 8.۵ متر عرض و آبخور ۲.۹ 
متری هستند. این شناورها ساخت هلند و کارخانه 

کشتی سازی damen هستند.
    اولین تأیید رسمی

در ساعات اولیه بامداد دوشنبه اولین تأیید رسمی وقوع 
حادثه اتفاق افتاد. روابط عمومی منطقه یکم دریایی 
بندرعباس از بروز حادثه برای یکی از شناورهای 
سبک این منطقه در محدوده آبهای بندر جاسک 
خبر داد. در این اطلاعیه نوشته بود که »بعدازظهر 
روز ۲۱ اردیبهشت ۱3۹۹ در حین انجام تمرین 
دریایی توسط تعدادی از شناورهای نیروی دریایی 
ارتش، شناور پشتیبانی سبک کنارک دچار حادثه 
شد که تاکنون شهادت نوزده نفر محرز و تعدادی 
نیز مجروح شده اند«. منطقه یکم دریایی بندرعباس 
همچنین در این بیانیه اعلام کرد که ابعاد حادثه در 
دست بررسی دقیق کارشناسان فنی است. ساعاتی 
بعد اما بیانیه ای دیگر از سوی ارتش صادر شد و روابط 
عمومی نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران 
چگونگی بروز حادثه برای یکی از شناورهای سبک در 
منطقه عمومی آب های جاسک و چابهار را تشریح 
کرد. روابط عمومی نیروی دریایی با اعلام این خبر 
عنوان کرده است »عصر روز یکشنبه بیست و یکم 
اردیبهشت در حین انجام تمرین دریایی توسط 
تعدادی از شناورهاي نیروی دریایی ارتش در آبهای 
جاسک و چابهار، شناور پشتیبانی سبک کنارک دچار 

حادثه شد و تعدادی از دریادلان نیروي دریایي به 
فیض شهادت نائل آمدند. پس از این حادثه تیم های 
امداد و نجات دریایی در فاصله کوتاه در محل حضور 
یافته و مجروحان و شهدا را از شناور تخلیه و به مراکز 
درمانی منتقل کردند. گفتنی است نیرو های مستقر 
در شناور مذکور رشادت مثال زدنی در نجات جان 
همرزمان خود به خرج دادند. تعداد شهدای این 
حادثه ۱۹ تن بوده و تعداد مجروحان نیز ۱۵ نفر 
است که در وضعیت مناسبی به سر می برند. براساس 
این گزارش شناور حادثه دیده کنارک طی عملیاتی 
برای بررسی های فنی به محل اسکله دریایی منطقه 
منتقل شده است«. روابط عمومی نیروی دریایی 
ضمن تسلیت به خانواده های شهدای این شناور بر 
آمادگی دفاعی و روحیه شهادت طلبی کارکنان غیور 
دریایي ارتش تأکید و عنوان کرده است، انتظار می  رود 
تا بررسی دقیق تیم های کارشناسی حاضر در محل 
حادثه از هرگونه گمانه زنی دراین خصوص پرهیز شود. 
برخی منابع نیز می گویند شناور حادثه دیده کنارک 
طی عملیاتی برای بررسی های فنی به محل اسکله 

دریایی منطقه منتقل شده است.
    روایت بیمارستان

بیمارستانی که محل بستری شدن مجروحان این 
حادثه است، اعلام کرده اکنون ۱۲ نفر بستری 
هستند. رئیس دانشگاه علوم پزشکی و خدمات 
بهداشتی درمانی ایرانشهر گفت: ۱۲ نفر از حادثه 
دیدگان ناو کنارک در بیمارستان امام علی )ع( چابهار 
بستری هستند. دکتر مهران امینی فرد روز دوشنبه 
در گفت وگو با ایرنا اظهار داشت: شب گذشته پس 
از اطلاع از حادثه و مجروح شدن تعدادی از خدمه 
و پرسنل ناوچه کنارک تعداد ۱۰ آمبولانس به اسکله 
هفت تیر اعزام شدند و مجروحان را به بیمارستان 
منتقل کردند. وی افزود: در مجموع ۱۶ نفر به 
بیمارستان امام علی )ع( انتقال یافتند که یک نفر 
فوتی، سه نفر سرپایی درمان، ۲ نفر در مراقبت های 
ویژه و یک نفر جراحی و ۱۲ نفر تاکنون بستری 
هستند. اسامی ۱۹ شهید شناور پشتیبانی کنارک 
که روز یکشنبه در منطقه عمومی آب های جاسک 
و چابهار دچار سانحه شد به شرح زیر است:  شهید 
ناوبان دوم الکترونیک جعفر کوهی، شهید ناوبان دوم 
عرشه اسماعیل پور خسرو، شهید ناوبان دوم مکانیک 
مصطفی پویانفر، شهید ناوبان سوم برق مهدی رازی، 
شهید استوار عرشه حسین سپهری اهرمی، شهید ناو 
استوار عرشه عادل قاسم زاده، شهید ناو استوار دوم 

برق سید منصور موسوی نژاد، شهید ناو استوار دوم 
مکانیک سعید یار احمدی، شهید ناو استوار دوم 
عرشه  سید حامد جعفری، شهید مهناوی یکم برق 
مهدی هاشمی خواه، شهید مهناوی یکم مکانیک 
آرش پاکدل، شهید کارمند آشپزخانه محمد ابراهیم 
کاظمی، شهید سرباز وظیفه فخرالدین فلک نازی، 
شهید ناو استوار یکم تفنگدار سید مرتضی خادمی 
حسینی، شهید مهناوی یکم تفنگدار رضا دهقانی،  
شهید مهناوی یکم تفنگدار محمد افشون فر، شهید 
غواص محمد اردنی، شهید جوشکار آرمان سرحدی، 

شهید استوار برق محمد صیادی.
  واکنش مقامات کشوری و لشکری

در پی وقوع این حادثه دردناک و جانگداز، تعدادی 
از مسئولان و مقامات ارشد کشوری و لشکری طی 
نامه هایی جداگانه شهادت سربازان ارتش جمهوری 
اسلامی ایران را »تبریک و تسلیت« گفتند. رئیس 
جمهور با صدور پیامی خطاب به فرمانده کل ارتش 
نوشت: »سانحه ناگوار و دلخراش برای یک فروند شناور 
نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران و شهادت 
و مجروح شدن جمعی از دریادلان ارتش که در حین 
انجام رزمایش دریایی در راستای افزایش امنیت ملی و 
حفظ و تقویت آمادگی دفاعی کشور به وقوع پیوست، 
موجب اندوه و تأثر عمیق گردید«. حسن روحانی 
تصریح کرد: » اینجانب ضمن تجلیل از خدمات این 
مدافعان وطن، ضایعه وارده را به جنابعالی، ارتشیان 
غیور و خانواده های داغدیده از صمیم قلب تسلیت 
می گویم و در این ماه عزیز برای شهدای حادثه، علو 
درجات و برای مجروحان سلامتی و شفای عاجل 
مسألت دارم«. علی لاریجانی، رئیس مجلس شورای 
اسلامی نیز از خداوند متعال برای شهدای عزیز این 
حادثه  علوّ درجات و  برای مجروحان بهبودی و  
شفای عاجل مسألت کرد و خواهان پیگیری ابعاد 

این حادثه شد.
فرمانده کل ارتش »پوشیدن خلعت شهادت« را آرزوی 
رزمندگان مومن دانست و نوشت: »شهادت جمعی از 
رزمندگان سپیدپوش نیروی دریایی ارتش جمهوری 
اسلامی ایران را به محضر فرمانده معظم کل قوا، خانواده 
معظم شهدا و همه همرزمان عزیزم تبریک و  تسلیت 
عرض می کنم«. سردار محمدحسین باقری، رئیس 
ستاد کل نیروهای مسلح نیز در پیامی ضمن آرزوی 
سلامتی و تندرستی مجروحان این حادثه برای شهدای 
گرانقدر »علو درجات و همجواری با شهیدان کربلا«و 
برای خانواده های ارجمند و بازماندگان معزز، »صبر 
جمیل و اجر جزیل طلب« کرد. همچنین یادگار امام 
نیز طی پیامی شهادت جمعی از جان برکفان نیروی 
دریایی ارتش در حین تمرین دریایی در آب های 
دریای عمان را تبریک و تسلیت گفت. حجت الاسلام و 
المسلمین سید حسن خمینی تصریح کرد: »شهادت 
مظلومانه گروهی از جان بر کفان نیروی دریایی ارتش 
داغ سنگینی است. خدای متعال این عزیزان را در این 
شب عزیز با اولیاء خویش محشور دارد«. سردار سلامی 
فرمانده کل سپاه پاسداران، امیر دریادار سیاری، 
محمدجواد ظریف، علی اکبر ولایتی و امیردریادار 
خانزادی فرمانده نیروی دریایی ارتش از دیگر کسانی 
بودند که در پیام هایی این حادثه را تسلیت گفتند. 
گفتنی است، مراسم تشییع  پیکر مطهر  ۱۹ تن از 
شهدای نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران 
که در سانحه دریایی شناور کنارک به شهادت رسیدند 
صبح روز سه شنبه در منطقه سوم دریایی کنارک 
برگزار می شود. بنابراین گزارش، این مراسم با رعایت 
کامل پروتکل های بهداشتی و با حضور امیر دریادار 
سیاری معاون هماهنگ کننده ارتش، امیر دریادار 
خانزادی فرمانده نیروی دریایی ارتش، مسئولان استان، 

همرزمان و خانواده معظم شهدا برگزار خواهد شد.

   »آرمان ملي« از حادثه دریایي کنارك و شهادت 19 تن روایت مي کند    

حادثه تلخ كنارك ؛ باز هم خطا
     روسای دو قوه خواهان پیگیری ابعاد این حادثه شدند

صادق زیباکلام
استاد دانشگاه

محمدجواد امام
مدیرعامل بنیاد باران 

    اولین تصویر از ناوچه کنارك



آرمان ملی - مطهره شفیعی: شاید نسل جوان امروز چندان با 
نام مهدی نصیری آشنا نباشد اما نسل های قبلی بطور کامل با او 
و مواضع و اقداماتش آشنا هستند. اظهارات اخیر مهدی نصیری 
را باید بازگشت او به دهه 60 دانست؛ دهه ای که برای حضور در 
تیم اصلی کیهان ارتباط خوبی با اصلاح طلبان به ویژه رئیس دولت 
اصلاحات برقرار کرده بود اما یک دهه بعد به همان افرادی که 
عامل رشد او بودند هجمه برد. او در سال 90 درباره رسیدنش به 
کرسی مدیرمسئولی کیهان در دهه 60 چنین گفته بود: » پس از 
یک سال حضور در سرویس مقالات با حکم آقای اصغری و موافقت 
آقای خاتمی در سال 67 عضو سردبیری روزنامه کیهان شدم« و 
درباره رابطه اش با رئیس دولت اصلاحات می گوید:» من براساس 
تشخیص و تحلیل خودم و با توجه به درکی که از اوضاع با توجه 
به رهنمودهای حضرت امام داشتم، روزنامه را اداره می کردم و نه 
این که فی المثل فکر کنم آقای خاتمی چه چیزی را می پسندند. 
البته هر وقت دستور صریحی می دادند طبعا اطاعت می کردم...« 
البته اختلافات نصیری با رئیس دولت اصلاحات پس از جلوس او 
بر کرسی مدیرمسئولی کیهان نمایان شد، جایگاهی که در آن زمان 
رئیس دولت اصلاحات با سپردن آن به نصیری موافق نبود.  نصیری 
تعریف کرده است: » آقای خاتمی اشاره ای به این امر کرده اند که 
پای برخی دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی در کار بوده است که 
مثلا بنده بیایم. اولا بنده در دوران کیهان هیچ ارتباطی با هیچ 
دستگاه اطلاعاتی و امنیتی نداشتم و ثانیا مگر وزارت اطلاعات آن 
روز بخشی از همان دولت و کابینه ای نبوده که آقای خاتمی هم 
عضو و وزیر آن بوده است. آقای خاتمی از موضع شبه اپوزیسیونی 

امروزشان که نمی توانند با مسائل آن روز برخورد کنند.«
  تناقض های گفتاری همراه دیروز کیهان

همگان می دانند که روزنامه کیهان که تا سال 74 به 
مدیریت نصیری اداره می شد هیچگاه خط وحدت 

میان نیروهای سیاسی با هدف افزایش مصالح 
و منافع کشور را طی نکرد و همواره هجمه به 
جریان اصلاحات را یک پیروزی برای خود 
قلمداد می کند. نصیری ناخودآگاه در اظهارات 
سال 91 خود خط بطلانی بر حفظ حرمت 
رئیس دولت اصلاحات کشید که پیشرفتش در 

عرصه رسانه را مدیون اوست چنانکه خودش 
اذعان داشته است:» واقعا تیم سردبیری آن 
دوره روزنامه چیزی فراتر از چپ بودند و در 
واقع و بطن قضیه به نوعی یک اپوزیسیون 
نسبت به نظام و یا لا اقل بسیاری از ارکان 
و اصول نظام بودند اما آقای اصغری از این 
جنس نبود و البته خود آقای خاتمی هم از 
این جنس نبود و به نظر من تحلیل عمیقی 
از این جریان نداشت و الان هم ندارد. اگر 

نخواسته باشیم بدبینانه خود آقای خاتمی را هم استحاله شده در 
این جریان بدانیم که من هنوز نمی خواهم چنین تحلیلی از او داشته 
باشم. « اما همین نصیری در همان گفت وگو سال 91 می گوید:» ما 
با آقای شریعتمداری در عموم اصول و کلیات و بسیاری از جزییات 
اشتراک نظر داشتیم و الان هم داریم« در اینجا چنین سوالی مطرح 

می شود که چرا نصیری که قائل به مقصر دانستن رئیس دولت 
اصلاحات نیست همسو بودن با رسانه ای که جز تخریب اصلاحات 
مسئولیت دیگری ندارد را برای خود افتخار می داند! از سوی دیگر 
در نشریاتی که مهدی نصیری در آنها مسئولیت داشته نیز بارها 

اتهاماتی متوجه رئیس دولت اصلاحات و همفکران او شده است.
  بازگشت یک دلواپس به دهه 60

مهدی نصیری اخیرا اظهاراتی داشته که گویا از مشی گذشته 
خود پشیمان است و تمایلی به ادامه روند دلواپسانه ندارد . سال 
93 را باید آغاز تحول سردبیر سابق کیهان دانست. او به ایرنا گفته 
بود:» ظرف بیست سال اخیر به تدریج دچار تحولات و تغییراتی 
در فهم از غرب و مدرنیته و مسائل دینی و کلامی شده ام و البته 
در مورد مسائل سیاسی هم بی تاثیر نبوده است.« و نصیری که در 
دهه هفتاد روش های افشاگرانه را موثر می دانست در پاسخ به تغییر 
نگاه سیاسی خود می گوید» این که جهت گیری سیاسی من تغییر 
کرده است یا نه بحث دیگری است اما طبیعی است که ما بیست 
سال پیش می توانستیم به برخی از حذف کردنها و ایزوله کردنها در 
عرصه فکر و فرهنگ بیاندیشیم و می توانست نتایج مثبتی داشته 
باشد اما با گسترش ابزارهای ارتباطی امروز دیگر اغلب نمی تواند 

موثر و نتیجه بخش باشد و باید به شیوه های دیگری اندیشید.«
  نصیری متفاوت با گذشته

پس پر بیراه بود که اکنون درباره یکی از ائمه جمعه بگوید: 
»امام جمعه ای را می شناسم که دخترانش حجاب 
محکمی ندارند اما آن امام جمعه در نماز جمعه 
به حجاب دیگران متعرض می شود.« و این 
اظهارات درسایت های خبری زیادی منتشر شود. 
دیروز هم تاج زاده در توئیتر خود نوشت:»انتظار 
می رود اظهارات مهدی نصیری سردبیر سابق 
کیهان که »خشونتی را که همه این سال ها 
باید علیه فاسدان اقتصادی بکار می بردیم، 
در عرصه فرهنگ و اجتماع با جوانان و 
هنرمندان و زنانی بکار بردیم که مثل 
زندگی  ما  مثل  و  نمی اندیشیدند  ما 
در  نظر  تجدید  مقدمه  نمی کردند.« 
نگاه بخش های دیگر باشد.« البته ظاهرا 
تحولی که تاج زاده از نصیری نقل می کند 
برای امروز نیست چنانکه او درسال 96 
در گفت وگویی چنین عنوان کرده بود که 
»بنده در دوران فعالیت مطبوعاتی ام - چه در 
کیهان و چه در »صبح« - همیشه با پرداختن 
بیش از اندازه به موضوع بدحجابی مخالف 
بودم و پرداختن به این معضل را در مقایسه با 
معضلاتی چون بی عدالتی و مفاسد اقتصادی 
دارای اولویت کمتری می دانستم.ضمن آن 
که با برخی برخوردهای تند و خشن و خارج از  چارچوب فریضه 
امر به معروف و نهی از  منکر هم که گاه با بدحجابان صورت 
می گرفت، به جد مخالف بودم. براین اساس برخلاف برخی 
روزنامه ها اخبار مربوط به تظاهرات و تجمعات علیه بدحجابی را 

در حد و اندازه محدود و اندکی پوشش می دادیم.«

3    سیاسـت   سال  سوم 
 شماره 722

سه شنبه 
1399 . 2 .23
18   رمضان1441/  12  می 2020

a r m a n m e l i . i r

زارش روز  ـ  ـ گـ ـ

عضو کمیسیون امور داخلی و شوراها با اشاره به ضرورت 
پرداختن به صادرات کالا و خدمات، بیان کرد: در گام اول ما 
باید کیفیت تولیدات خود را بالاتر ببریم. در واگذاری سهام 
های دولتی نیز باید به شکلی عمل شود که افراد کارشناس 
و متخصص به میدان بیایند. اینکه بازهم به نوعی پای دولت 
درمیان باشد گره ای باز نمی شود. صندوق توسعه ملی برای 
حمایت از بخش خصوصی تشکیل شد نه اینکه بازهم به 
نوعی پای دولت به میان آید و بخش خصوصی را کنار زند. 
شهاب الدین بیمقدار  افزود: اگر بخش خصوصی به شکل 
واقعی در کشور رونق بگیرد، مالیات ها به شکل صحیحی 
اخذ شوند و دولت الکترونیک به راه افتد، می توانیم اقتصاد را 
سامان دهیم. پارتی بازی و رانت بازی بلای جان کشور است 
و تا زمانی که پای امضاهای طلایی در میان باشد، فساد نیز در 

میدان خواهد بود.

آرمان ملی- حمید شجاعی: قطع به یقین امروز هیچ کسی پیدا 
نمی شود که از شرایط به وجود آمده ناشی از ویروس کرونا راضی باشد 
و این شرایط تغییری در زندگی شخصی و اجتماعی وی نگذاشته باشد. 
با این حال عده ای از کارشناسان بر این باورند که کرونا با تمام مصائب، 
محاسنی هم داشته و توانسته بستر همبستگی و همگرایی ملی را ایجاد 
کند. امری که جمعه شب رئیس دولت اصلاحات نیز بدان اشاره و به لزوم 
استفاده از این فضا برای بسط و گسترش همبستگی و آشتی ملی تاکید 
کرد. آنچه مسلم است امروز شرایط طلایی برای بازگرداندن سرمایه 
اجتماعی و پر کردن شکاف دولت-ملت و فاصله های ایجاد شده به وجود 
آمده است و دولت اگر بخواهد شرایط جامعه در پسا کرونا را مدیریت کند 

از هم اکنون باید از این ظرفیت نهایت استفاده را ببرد.
  لزوم بازگشت اعتماد عمومی

شرایط امروز جامعه بعضا هنوز متاثر از اتفاقات رخ داده در ماه های 
پایانی سال 98 است و هنوز جامعه اعتماد لازم را نسبت به رویکردها و 
عملکردهای نهادهای مختلف پیدا نکرده است. نارضایتی های اقتصادی، 
معیشتی و اجتماعی از یک سو و کاهش امید از تغییر در وضع موجود 
از سوی دیگر نشان می دهد که نوعی گسست میان لایه های مختلف 
جامعه و برخی ارکان حاکمیت همچون دولت به وجود آمده و شاید اگر 
این اتفاقات رخ نداده بود شرایط به نحو دیگری پیش می رفت و امروز 
شاهد موج نارضایتی مردم در زیر پوست جامعه نبودیم. با این حال آنچه 
مسلم است اگر این شکاف به وجود آمده برطرف نشود در درازمدت 
مشکل ایجاد می کند. برخی کارشناسان نیز بر این عقیده هستند که 
بعضی عملکردها و رویه های نادرست موجب شده اعتماد مردم به طرز 
قابل ملاحظه ای کاهش یابد و در نتیجه شاهد شکاف دولت-ملت باشیم. 

مشخصا عدم اعتماد جامعه به رویه های موجود در حال انجام به مشکلاتی 
همچون بحران اعتماد منجر خواهد شد. با این حال به همان اندازه که 

این فضا ناامید کننده می نماید می توان شرایط را به نحوی فراهم 
کرد که ورق برگردد و جامعه با نگاه به برخی عملکردهای مثبت 
و موثر در راستای حل مشکلات خویش در حوزه های مختلف در 
رویکردهای خود نسبت به دولت و دیگر نهادها تجدید نظر کند و 

مجددا شاهد افزایش اعتماد عمومی و سرمایه اجتماعی 
باشیم. در این راستا مهم این است که دستگاه های 
مسئول به اهمیت سرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی 
واقف باشند و در راستای افزایش آن از هیچ تلاشی 

فروگذار نکنند.
  کرونا بسترساز آشتی ملی

برخی معتقدند وضع مردم در زمان پیشاکرونا 
به اندازه کافی بغرنج بود و با پیدایش ناگهانی این 
ویروس ناشناخته و منحوس وضعیت معیشتی و 

روحی مردم بدتر شده است. با این حال به نظر 
می رسد کرونا با تمام مصائب و مشکلاتی که به 
بار آورده حسن و منفعتی نیز داشته و توانسته 
است حس همبستگی، همدلی و نوع دوستی 
را در کشور تقویت کند. بر این اساس حال 
که کرونا در شرایط بغرنج اقتصادی توانسته 
بسترساز همبستگی ملی باشد باید از این 
ظرفیت به درستی استفاده کرد و شرایط را 
طوری تغییر داد که جامعه نسبت به آینده ای 

روشن امیدوارتر شود. امری که رئیس دولت اصلاحات از آن تحت عنوان 
آشتی ملی یاد کرده و می گوید: »ما باید همبستگی ملی، که زمینه آن را 
کرونا فراهم کرده است، گسترش دهیم. بخش های مختلف جامعه باید در 
کنار هم باشند. دولت باید اولویت هایی برای حفظ این همبستگی و ایجاد 
امید در جامعه تعیین کند.« این در حالی است که صادق زیباکلام فعال 
سیاسی اصلاح طلب چندی پیش در این خصوص به »آرمان ملی« گفت: 
»با حلوا حلوا کردن دهان شیرین نمي شود. اینکه ما به مردم بگوییم شما به 
سمت وحدت ملي بیایید هیچ اتفاقي نمي افتد؛ تا زماني که همه جناح ها و 
افراد موثر احساس نیاز نکنند، وحدت ملي به آساني شکل نخواهد گرفت«. 
آنچه مسجل است اینکه همبستگی ملی و آشتی ملی موضوعاتی 
دوسویه اند که نیاز به اقدام توامان مسئولان و جامعه دارد و اگر 
یک طرف به آن وقعی ننهد نمی توان چندان انتظار گشایشی 
در این حوزه داشت. پس باید از فضای به وجود آمده منبعث 
از شیوع ویروس کرونا نهایت استفاده را برد، شکاف میان 
دولت-ملت را پر کرد و از شرایط موجود به وضعیت 

مطلوب عزیمت کرد.
  تقویت همبستگی ملی

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص 
شرایط جامعه برای همبستگی و آشتی ملی 
اظهارداشت: کرونا آثار مثبتی داشته که یک 
اثر آن ایجاد همبستگی ملی بوده است که 
همبستگی بسیار خوبی میان مردم و دولت 
پیش آورده، باعث کاهش فاصله میان دولت-

ملت و ارتقای سرمایه اجتماعی شده است. علی 
صوفی به »آرمان ملی« گفت: تاکید رئیس دولت 
اصلاحات نیز بر این بوده است که باید این شرایط 
را حفظ کرد؛ چراکه این دستاورد مهمی است و از 
نظر ملی می تواند آثار مثبتی داشته باشد. دبیرکل 
حزب پیشرو اصلاحات بیان کرد: اکنون باید همین 
همبستگی ملی را تقویت و سازوکارهای آن را فراهم 
کرد تا فاصله هایی را که در انتخابات، عرصه سیاسی، 

اقتصادی و اجتماعی به وجود آمده است، کم کنیم.

گزارش» آرمان ملی« از تاثیر کرونا در فضای سیاسی کشور

کروناکامیابیملیمیآورد؟
    احزاب با فاصله گرفتن از مناقشه های بیهوده به سمت آشتی ملی پیش رفته اند

عزل حقوقدانان شورای نگهبان از سوی مجلس 
امکان پذیر می شود

 تغییر در نحوه انتخاب 
حقوقدانان شورای نگهبان

  فتحی: اگر آلزاایمر بگیرند تکلیف چیست؟
شورای نگهبان 6 عضو حقوقدان دارد که این اعضا با معرفی 
رئیس قوه قضائیه و با رای نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
انتخاب می شوند. پیش از این در مواردی رئیس قوه قضائیه 6 
نفر را به عنوان حقوقدان به مجلس معرفی می کرد و نمایندگان 
معتقد بودند که در این صورت حق انتخابی برای مجلس باقی 
نمی ماند لذا قانون آیین نامه روز گذشته از سوی نمایندگان 
مجلس اصلاح شد. نمایندگان مجلس در مصوبه ای نحوه 
انتخاب حقوقدانان شورای نگهبان در مجلس را تغییر دادند 
و مقرر کردند رئیس قوه قضائیه حداقل دو برابر افراد لازم 
را به عنوان کاندیداهای حقوقدان شورای نگهبان به مجلس 
معرفی کند. نمایندگان مجلس در جلسه علنی صبح  دیروز 
)دوشنبه( و در جریان بررسی جزییات طرح اصلاح قانون 
آیین نامه داخلی مجلس ماده یک این طرح را به تصویب 
رساندند که براساس آن یک مبحث به عنوان مبحث دوازدهم 
)انتخاب حقوقدانان شورای نگهبان( به فصل اول باب دوم 
قانون آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی الحاق و ماده 
٢01 مکرر به ذیل آن اضافه می شود: ماده ٢01 مکرر- در 
اجرای اصل نود و یکم قانون اساسی، رئیس قوه قضائیه 
حقوقدانان شورای نگهبان را از میان حقوقدانان مسلمان 
تحصیلکرده در رشته های مختلف حقوقی با مشخصات کامل 
به همراه سوابق علمی و تجربی حداقل دو برابر افراد، به مجلس 
شورای اسلامی معرفی می کند. طبق تبصره این ماده، پس از 
معرفی حقوقدانان به مجلس شورای اسلامی انصراف هریک از 
آنان قبل از اینکه موضوع در دستور هفتگی مجلس قرار گیرد 
امکان پذیر است و رئیس قوه قضائیه فرد یا افراد جایگزین را به 
صورت مکتوب به مجلس اعلام می کند. طبق ماده ٢ این طرح 
جزء ٢ بند ز ماده 117 قانون به بند د این ماده منتقل می شود؛ 
براساس این جزء انتخاب اعضای حقوقدان شورای نگهبان با 
اکثریت نسبی صورت می گیرد. به موجب تبصره این ماده 
همچنین در صورتی که حقوقدانان معرفی شده در مرحله اول 
رای لازم را کسب نکردند، در مرحله دوم اکثریت مطلق آرا 

نصاب رای گیری خواهد بود.
  اختیار عزل حقوقدان

نمایندگان مجلس در جریان بررسی طرح اصلاح قانون 
آیین نامه داخلی درباره نحوه معرفی حقوقدانان شورای 
نگهبان مصوب کردند که چنانچه اعضای حقوقدان شورای 
نگهبان به عنوان منتخبان مجلس در طول تصدی مسئولیت، 
فاقد شرایط قانونی برای ادامه کار در منصب خود شوند، ادامه 
مسئولیت آنان با اعتراض ٢۵ تن از نمایندگان مجلس در 
هیاتی خاص رسیدگی می شود و مجلس اجازه عزل آنها را پیدا 
می کند. این طرح از سوی محمد جواد فتحی از نمایندگان 
حقوقدان مجلس ارائه شده بود. او در جریان بررسی طرح 
الحاق یک ماده به قانون آیین نامه داخلی مجلس شورای 
اسلامی با ارائه یک پیشنهاد الحاقی به ماده یک این طرح 
گفت: در ماده ٢4 آیین نامه داخلی مجلس آمده است که 
کسانی که توسط نمایندگان مجلس انتخاب می شوند برای 
نظارت یا عضویت در مجامع و شوراها و به طور کلی منتخبان 
اعم از رئیس مجلس یا اعضای هیات رئیسه، اگر در وظایف 
قانونی خود تعلل کرده و سستی ورزیدند به موجب این ماده، 
٢۵ نفر از نمایندگان حق دارند نسبت به این افراد و منصبی 
که اشغال کرده اند اعتراض کنند و موضوع در کمیسیونی 
که در ماده ٢4 سازوکار آن مشخص شده است،  بررسی و 
تعیین تکلیف شود. او با بیان اینکه حقوقدانان شورای نگهبان 
منتخب مجلس از جمله این افراد هستند، خاطرنشان کرد: اگر 
در طول دوره ای که ما به این اعضا رای دادیم اتفاقی بیفتد و 
مثلا عضوی دچار آلزایمر شود، قدرت انطباق مصوبات مجلس 
با قانون اساسی را ندارد، در اینجا تکلیف چیست؛ در مورد فقها 
منصوب مقام معظم رهبری هستند و عزل آن با رهبری است، 
اما اگر حقوقدانان فاقد شرایط شوند، تکلیف چیست. نماینده 
اصلاح طلب مجلس تاکید کرد: پیشنهاد شده است طبق 
ماده ٢4 آیین نامه آن عضو حقوقدان شورای نگهبان که در 
مدت تصدی مسئولیت فاقد شرایط قانونی شده است توسط 
٢۵ تن از نمایندگان مجلس حق اعتراض  برای ادامه کار او 
وجود داشته باشد و موضوع به هیاتی که در ماده ٢4 سازوکار 
آن آمده است، رسیدگی شود و ما در جریان این اصلاح، این 
خلأ قانونی را اصلاح کنیم.فتحی تلویحا حقوقدانان فعلی 
شورای نگهبان را مخاطب قرار داد و گفت: مطمئنم نسبت 
به اعضای فعلی حقوقدان شورای نگهبان این اتفاق نمی افتد 
و با همه ایراداتی که از حیث سیاسی با این دوستان داریم اما 
آنها را افراد صالحی می دانیم.  در ادامه تریبون علیرضا سلیمی 
نماینده نزدیک به جبهه پایداری در مخالفت با این پیشنهاد 
باز شد که گفت: پیشنهاد شما در راستای اجرای اصل 94 یا 
اصل 99 است؛ پیشنهاد شما ابهام دارد در اصل 94 بحث این 
است که مصوبات مجلس باید به شورای نگهبان ارسال شود 
در آنجا انطباق این مصوبات با موازین اسلام و قانونی بررسی 
شود. این اعتراض آیا در ارتباط با این اصل است یا خیر. وی 
افزود: مباحث حقوقی اجتهادی است، شما آیا به اجتهاد یک 
حقوقدان اعتراض دارید؛ مفهوم اعتراض در این جا معنا ندارد، 
شما آیا به اجتهاد یک نفر اعتراض دارید، یا در اجرای اصل 99 
و بحث نظارت بر انتخابات مجلس شورای اسلامی، خبرگان 

رهبری و ریاست جمهوری است.
  شان حقوقدان اجل است اما...

محمود صادقی اما از موافقان این پیشنهاد بود که گفت: این 
پیشنهاد و ماده ابهام ندارد و به اصل 94 مربوط نیست و به نحوه 
ایفای وظایف مرتبط است اگر حوزه ایفای وظایف آنان محل 
ایراد باشد صلاحیت آنان همانند اعضای هیات رئیسه می تواند 
مورد اعتراض باشد و رسیدگی شود. نماینده تهران گفت: در 
حالی که برخی مخالفان اشاره کردند شورای نگهبان جایگاه 
ویژه دارد درحالیکه اعتبار مجلس به وجود شورای نگهبان 
است اما مجلس هم در انتخاب نیمی از حقوقدانان دخالت دارد 
و از دو جهت انطباق با شرع مربوط به فقها و انطباق با قانون 
اساسی مربوط به حقوقدانان صلاحیت دارد. صادقی با بیان 
اینکه هر جا در قانون اساسی به اشخاص و مردم حق انتخاب 
داده ایم حق نظارت برای منتخبان قائل شده ایم، گفت: چنانکه 
در مورد وزرا نمایندگان حق سوال و استیضاح دارند. ماده ٢4 
مورد به ایفای وظایف است اگر از لحاظ جسمی و ذهنی مشکل 
پیدا کنند- البته شان حقوقدانان شورای نگهبان اجل است که 
از حیث اخلاقی مشکل پیدا کنند اما انسان جایز الخطا است. 
صادقی تاکید کرد: بعضی مخالفان درست به مفاد این طرح 
توجه نمی کنند و فکر می کنند که این طرح با حق رئیس قوه 
قضائیه در تضاد است در حالی که در مورد اخیر رئیس قوه 

قضائیه از انصراف یکی از حقوقدانان بی خبر بود.

مجلسدهم
نمرهبالایی
نمیگیرد

مجلسدهم
آرامشرا

بهکشوربازگرداند

دبیر کل حزب جمهوریت ایران اسلامی با اشاره به این که 
مجلس دهم زنده و قدرتمند نبود گفت: نمی توان نمره بالایی 
به عملکرد مجلس دهم داد. رسول منتجب نیا در ارزیابی خود 
از عملکرد مجلس دهم اظهار کرد: ما ابتدا باید ببینیم مجلس 
خوب چه نوعی مجلسی است تا سپس مجلس دهم را ارزیابی 
کرده و به آن نمره دهیم. به نظر من مجلسی خوب است که در 
آن تضارب افکار و اختلاف آرا و آزادی بیان وجود داشته باشد و 
نمایندگان بتوانند در همه امور نظارت داشته و تحقیق و تفحص 
کنند. مجلس خوب از سایر قوا استقلال دارد و چیزی به آن 
تحمیل نمی شود. چنین مجلسی می تواند زنده و پویا بوده و به 
تعبیر امام عصاره فضایل ملت باشد. چنین مجلسی در راس همه 
امور خواهد بود. منتجب نیا با بیان این که در این شرایط ارزیابی 
ما از عملکرد مجلس نمی تواند مثبت باشد تصریح کرد: لیست 

امید فقط به حداقل مطالبات مردم پاسخگو بود.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: مجلس دهم توانست کشور 
را به آرامش برگرداند و این آرامش را به جامعه القا کند و از این جهت 
موفق بود. حجت الاسلام و المسلمین محسن رهامی با بیان این که 
برای ارزیابی عملکرد مجلس دهم باید آن را با مجالس پیشین به 
خصوص مجلس هشتم و نهم مقایسه کرد، افزود: در مجلس نهم به 
یاد داریم که صحن مجلس به محل شعارهای زنده باد و مرده باد و 
پمپاژ ناآرامی و بداخلاقی به جامعه بود ولی مجلس دهم این ایراد را 
رفع کرد.وی اظهار کرد: من در زمان انتخابات 94 رئیس کمیته ائتلاف 
و رایزنی شورای عالی اصلاح طلبان بودم و در آن دوره به صورت فردی 
یا با جمعی دیگر از اصلاح طلبان به  استان های مختلف سفر کرده و 
مردم را برای حضور در انتخابات تشویق می کردم. سال گذشته که 
چند سفر به استان ها داشتم متوجه شدم حضور مثل قبل نیست؛ 
زیرا مجلس دهم نتوانست توقعات آنها را برآورده کند. الان ما هم 

باید مسئولیت افرادی که با لیست امید به مجلس رفتند را بپذیریم.

امضاهای
طلاییباشد،
فسادهمهست

   علی صوفی
 در گفت وگو
با »آرمان ملی«:
 همبستگی ملی را 
تقویت و فاصله را 
کم کنیم

   تاج زاده : 
نقد خشونت علیه 
»آنهایی که مثل ما 
نمی اندیشیدند« 
مقدمه تجدیدنظر 
باشد

»آرمان ملی« بازگشت مهدی نصیری به دهه 60 را روایت می کند
گروه فشار دیروز، آزادی خواه امروز

شهربانو امانی
 در گفت وگو با »آرمان ملی«:

اصلاح طلبان شعار 
زنده باد مخالف من 

را الگو قرار بدهند
   رئیس دولت اصلاحات از 
سیاست،  قابل حذف نیست
   در ترمیم زخم های مردم عجول نباشیم

آرمان ملی- نسترن فراهانی: صحبت های اخیر 
رئیس دولت اصلاحات از تیترهای اصلی این روزهای 
رسانه ها بود.. با همه این تفاسیر پس از صحبت های 
او اصلاح طلبان تحلیل هایی مبنی بر احتمال تغییر 
در استراتژی و امیدواری به آینده عنوان کردند که در 
جای خود قابل بحث است. تکرار رئیس دولت اصلاحات 
از مهم ترین عوامل پیروزی روحانی در انتخابات 96 
محسوب می شود و برخی بر این باورند که شاید در 
انتخابات 1400 هم این تکرار اعتماد مردم را بازگرداند 
تا پای صندوق های رای حاضر شوند. در همین رابطه 
شهربانو امانی عضو شورای شهر تهران با »آرمان ملی« 

به گفت وگو پرداخته که در ادامه می خوانید.
    باتوجه به صحبت های اخیر رئیس دولت 
اصلاحات فکر می کنید امیدی به بازسازی درونی 

جریان اصلاحات به وجود آمده باشد؟
   در روزهای اخیر و پس از صحبت های رئیس دولت 
اصلاحات بارقه های امید در جامعه و در میان حتی 
افرادی که سیاسی نیستند ایجاد شد، مبنی بر اینکه همه 
صحبت های رئیس دولت اصلاحات در راستی همگونی 
با حاکمیت است و آن را نشانه ای برای اصلاح امور تلقی 
می کردند. در مجموع از دیدگاه من صحبت های رئیس 
دولت اصلاحات ایجاد فرصتی برای اصلاح زیربنایی 

امور بود.
   در سخنان رئیس دولت هفتم و هشتم 
مهم ترین فراز را برای جریان اصلاحات کدام 

بخش می دانید؟
   رئیس دولت اصلاحات در بزنگاه های تاریخی 
همواره ایفای نقش می کند و مصالح ملی را در اولویت 
قرار می دهد. او از زمان رئیس جمهوری تا امروز شعار 
زنده باد مخالف من سر می دهد و این امروز برای 
اصلاحات به شدت کاربردی است. برای بازسازی جریان 
اصلاحات و تقویت این گفتمان در این شرایط بحرانی 
و خصوصا بعد از انتخابات مجلس حتما طیف های 
مختلف اصلاح طلبان نسبت به صحبت های ایشان 
عمل خواهند کرد و مجددا برنامه ریزی می کنند. او 
تاکید دارد که در جریان اصلاحات باید نقد درونی شکل 
بگیرد. سوال های او از این جریان هم در همین راستا بود. 
رئیس دولت اصلاحات مطرح کرده است که در شرایطی 
که کرونا بحران اصلی کشور است اصلاح طلبان چه 
برنامه وراهکارهایی برای کشور دارند؟ این یک نهیب 
به گفتمان و جریان اصلاح طلبی به حساب می آید. از 
آنها پرسید شما که در کنار مردم و برای مردم تلاش 
می کنید چه برنامه ای دارید؟ ماحصل صحبت های 
ایشان این بود که حتی اگر در قدرت هم نباشیم باید 
در کنار مردم به اصلاحات ادامه بدهیم. مهم ترین فراز 
صحبت، پیام صلح و آشتی و همگرایی ملی بود و کاش 
که اجازه انتشار عمومی از رسانه های عمومی داده شود 
تا شروعی برای امید و بازسازی آرامش در بین مردم 
باشد. در حال حاضر هم کسانی که نقد می کنند و هم 
کسانی که موافق صحبت های ایشان هستند فرصت 
را مغتنم بشمارند. این صحبت ها می تواند یک راهکار 

کارآمد برای جریان اصلاحات باشد.
   با همه این تفاسیر مقدمه تغییر را برای 
جریان اصلاحات با توجه به سخنان رئیس دولت 

اصلاحات چه می دانید؟
   صحبت های ایشان مقدمه ای برای دوباره در کنار 
هم نشستن و دوباره بازتعریفی راهبردهاست. درواقع 
رئیس دولت اصلاحات به بازتعریف راهبردها همواره 
تاکید دارد. من فکر می کنم مجددا انرژی جدیدی در 
جریان اصلاحات باید ایجاد شود تا مثل قبل از انتحابات 
9٢ با رویکردهای جدید برای تحول سیاست ها و 
رویکرد ها و استفاده از فرصت برای همبستگی بهره 
ببرند و وفتی هم از این طریق به راهبرد برسند توسط 
همه آنها تایید می شود و در کنارهم باید برای عملی 

کردن برنامه های این جریان قدم بردارند.
   جریان اصلاحات تا چه اندازه و با چه روشی 
می تواند ازاین پس اعتماد مردم را تا انتخابات 

1400 بازگرداند؟
   هر موضوعی باید به اقتضای زمان خود سنجیده 
شود و شرایط امروز کشور هم یک شرایط خاص است 
که ریسک پذیر نیست. در نهایت نگرانی های زیادی برای 
آینده وجود دارد. آشتی و همگرایی ملی حفظ کرامت 
انسانی و آزادی های فردی توسط ایشان مطرح شد اما 
به این سرعت هم نمی توان مشکلات مردم را درمان کرد 
و سرمایه اجتماعی از دست رفته را بازگرداند، نباید 
در درمان زخم های مردم عجول باشیم. آزادی های 
اجتماعی هدفمند می تواند منجر به بازسازی اعتماد 
مردم شود. این گفتمان باید منجر به گفت وگوی درون 
گروهی شود و اصلاح طلبان هم باید از اشتباهات خود 
عذرخواهی کنند و بابت برنامه هایی که نتوانستند 
اجرایی کنند با مردم با شفافیت سخن بگویند. در 
فرصت های به وجود آمده توسط هر جریانی شعارهایی 
داده می شود اما در میدان عمل اجرایی کردن آنها 
سخت خواهد شد و در همین اتفاق مطالبات مردم بر 

زمین می ماند.
   نهایتا چه پیش بینی از انتخابات 1400 دارید؟

   باید پرسید آیا اصلاح طلبان با توجه به این 
صحبت ها در کنار هم خواهند نشست؟ اصلاح طلبان 
نقد از درون را شروع می کنند؟ اصلاح طلبان برای 
انتخابات 1400 چه رویکردیدارند؟ فرصت سوزی در 
حال حاضر و شرایط امروز جامعه اصلا جایز نیست. 
اصلاح طلبان در انتخابات مجلس امکان ورود پیدا 
نکردند اما در انتخابات 9٢ و 96 مردم به پشتوانه آنها 
پای صندوق ها آمدند در عین حال شاهد بودیم وقتی 
اصلاح طلبان در انتخابات مجلس حضور نداشتند 
مشارکت در حداقلی ترین حالت ممکن در نظام بود 
برهمین اساس هم باید اصلاح طلبان و اقبال مردم به 
آنهارا جدی گرفت تا بتوانیم آشتی و همگرایی ملی 
را در جامعه بنیانگذاری کنیم. فکر می کنم برای 
تصمیم ورود به انتخابات 1400 زودهنگام است. 
به رغم محدودیت هایی که بر سر راه ایشان قرار 
داده اند او همچنان اثرگذاری های سرنوشت سازی 
دارد. درنهایت هم مردم تصمیم گیر هستند و ایشان 

هم دغدغه مردم را دارد.

زارش  ـ  ـ گـ ـ
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خانه دوم مالیات ندارد
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رئیس کل بانک مرکزی گفت: 
90 درصد تامین مالی در کشور 
توسط سیستم بانکی انجام می شود 
که این روند حتما باید تغییر یابد. به 
گزارش ایلنا، عبدالناصر همتی با 
بیان اینکه بانک مرکزی در سیستم 
بانکی سود هیچ گونه فشاری به 
بانک ها وارد نمی کند، افزود: این 
مساله به دلیل اقدامات احتیاطی 
و نظارتی بانک مرکزی، شروع بازار 
باز و هدایت بازار بین بانکی است 
که امروزه خود بانک ها متقاضی 
کاهش سود بانکی هستند. او ادامه 
داد: اگر اعتقاد بر این است که بازار 
تعیین کننده سود باشد ما نیز این 
مساله را می پذیریم. توجه شود 
که نرخ سود بین بانکی 12 تا 13 
درصد است و دیگر سودهای 20 
تا 22 درصدی وجود ندارد. همتی 
درباره رشد بازار سرمایه نیز گفت: 
رشد و جذابیت بازار سرمایه به این 
دلیل است که مردم پی برده اند 
که این بخش محل مناسبی برای 

سرمایه گذاری است. 

معاون وزیر اقتصاد گفت: از 
آنجایی که واحدهای مسکونی در 
یک مجتمع قیمت یکسانی ندارند، 
بنابراین راه اندازی بورس املاک و 
مسکن با مشکلاتی در نرخ گذاری 
محمدعلی  می شود.  مواجه 
دهقان دهنوی در گفت وگو با ایلنا، 
با بیان اینکه باید سازوکاری اتخاذ 
شود تا تفاوت واحدهای سهام 
مسکن و املاک حتی بسیار اندک 
رفع شود تا قابلیت معامله پیدا 
کنند، افزود: طراحی این سازوکار با 
سازمان بورس است اما برای مثال 
می توان با اعمال ضرایبی برای 
طبقات یک آپارتمان نسبت به 
قیمت گذاری واحدها اقدام کرد. او 
درباره تعیین تکلیف خانه های دوم 
)مانند ویلاها( در قانون اخذ مالیات 
از خانه های خالی اظهار کرد: در 
این قانون، مالیات فقط بر خانه های 
خالی اعمال می شود و شناسایی 
خانه هایی دوم مانند خانه های اول 
امکان پذیر نیست و بنابراین خانه 

دوم مالیات ندارد. 

رئیس سازمان خصوصی سازی 
سهام  مدیریت  تکلیف  تعیین 
عدالت مشمولان را یکی از موارد 
مهم برشمرد و گفت: آزادسازی 
این گونه خواهد بود که ظرف شش 
ماه آینده بتوانند تا 20 درصد سهام 
را بفروشند. به گزارش ایلنا، علیرضا 
صالح افزود: مشمولان دریافت 
سهام عدالت یک ماه فرصت دارند 
تا نحوه آزادسازی سهام را مشخص 
کنند. سال 1385 با فرمان مقام 
معظم رهبری، سهام عدالت برای 
شش دهک جامعه در نظر گرفته 
شده و طی این سال ها از محل سود 
شرکت های سرمایه پذیر موجود 
در پرتفوی سهام عدالت مبلغ هر 
برگه تامین شده است. او ادامه 
داد: برخی از مردم دارای سهام 
عدالت 532 هزار تومانی و برخی 
نیز ۴92هزار تومانی هستند. علت 
این اختلاف نیز در آن است که 
در مقطعی از زمان سودی بالغ بر 
۴0 هزار تومان به حساب برخی از 
مشمولان واریز شد که این رقم از 

حساب آنها کسر شده است.

کــــوتــــاه

یــادداشــت

لایحه تاسیس مناطق آزاد تجاری در استان مازندران بعد از 
سال ها کش و قوس در نهایت در 15 اردیبهشت ماه سال جاری 
در مجلس مطرح و به تصویب نمایندگان رسیده و به منظور تایید 
نهایی، راهی شورای نگهبان شده است. در خصوص ماهیت مناطق 
آزاد تجاری و هدف از تاسیس آن، معمولا اهدافی نظیر جذب 
سرمایه گذاری خارجی، جذب فناوری به منظور پردازش تولید، 
ایجاد اشتغال مولد و صادرات توسط متخصصان مطرح می شود و 
نگاه به تجربه موفق دیگر کشورها در این حوزه مانند جبل علی در 
امارات و شنزن در چین موید همین موضوع است. اما تجربه اجرای 
این سیاست در اقتصاد ایران متفاوت از تجربه دیگر کشورها بوده و 
عملکرد این مناطق فاصله زیادی با اهداف مورد انتظار خود دارند. 
حال با توجه به این واقعیت، می توان پرسید چرا نظام تصمیم گیری 
کشور به دنبال تاسیس مناطق آزاد تجاری دیگر است؟ دلایل 
مختلفی در این خصوص وجود دارند که در ادامه به یکی از آنها 
اشاره خواهد شد. با نگاه به تجربه چند دهه برنامه ریزی توسعه 
در ایران مشاهده می شود که سیاستگذار، تنها به الزامات ظاهری 
توسعه یافتگی توجه کرده و صرفا با نوشتن تعدادی برنامه پنج ساله، 
20 ساله و برخی اسناد بالادستی درصدد توسعه یافتگی برآمده 
است. حال آنکه وجود برنامه، قدم اول در مسیر توسعه یافتگی بوده 
و وجود هماهنگی سیاستی در سطح کلان، پیش نیاز دیگر آن است. 
به عبارت دیگر، می توان اقتصاد را به مانند یک بدن زنده تشبیه کرد 
که به منظور کارکرد صحیح آن، همه اجزا باید در هماهنگی کامل با 
یکدیگر و در خدمت یک کل، کار کرده و هدف نهایی حاصل شود. 
در خصوص تاسیس مناطق آزاد تجاری نیز، در کنار فراهم سازی 
زیرساخت های فیزیکی، باید به زیرساخت های اقتصاد کلان، 
سیاست تجاری و حتی سیاست خارجی مشخص نیز توجه شود 
چرا که موارد مذکور در موفقیت مناطق آزاد تجاری نقش مهمی 
ایفا می کنند. برای مثال، در یک فضای پرتنش سیاسی، جذب 
سرمایه گذاری خارجی – که یکی از مهم ترین دلایل تاسیس مناطق 
آزاد به شمار می رود- امکان پذیر نبوده است، بنابراین، منجر به 
عملکرد ضعیف و به دور از اهداف مورد انتظار مناطق آزاد خواهد شد. 
نکته اینکه تا زمانی که یک نگاه همه جانبه در حوزه سیاستگذاری 
در کشور وجود نداشته باشد، سیاست هایی نظیر تاسیس مناطق 
آزاد که به مثابه توسعه لکه ای )زمانی که کشور به عنوان یک کل، 
توان قدم گذاشتن در مسیر توسعه را ندارد( نیز چندان موفق نبوده، 
بلکه تنها برای گروه اندکی از مردم منفعت به همراه داشته و صرفا 
منجر به انباشت سوالاتی نظیر چرایی عدم موفقیت اقتصادی 
به رغم اجرای سیاست هایی نظیر دیگر کشورها، خواهیم بود و تنها 

هزینه های دولت ها را افزایش خواهیم داد. 

معاون امور صنایع وزیر صنعت، معدن و تجارت )صمت( با بیان 
اینکه پیش بینی شده بنگاه های تولیدی در سال جاری به حدود 500 
هزار میلیارد تومان نقدینگی نیاز دارند، اظهار کرد: بخش خصوصی 
می تواند بورس را به عنوان یک فرصت در نظر بگیرد و از این منبع 
برای تأمین بخشی از نقدینگی خود استفاده کنند، چرا که در زمینه 
منابع بانکی هم محدودیت هایی وجود دارد و واحدهای تولیدی برای 
تامین نقدینگی نمی توانند همیشه وابسته به نظام بانکی باشند. 
مهدی صادقی نیارکی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه سال گذشته 
سرمایه در گردش مورد نیاز حدود 3۶0 هزار میلیارد تومان بر اساس 
ارزش تولیدات سال 9۷ با دو بار گردش برآورد شده بود، تصریح کرد: 
میزان سرمایه گردش مورد نیاز واحدهای تولیدی برای سال جاری 
500 هزار میلیارد تومان پیش بینی شده است. او با اشاره به پرداخت 
9۷0 هزار میلیارد تومان در سال گذشته از سوی بانک های عامل به 
بخش های مختلف اقتصادی، سهم بخش صنعت از این تسهیلات را 
را کمتر از 300 هزار میلیارد تومان عنوان کرد و گفت: بانک ها باید 
برای تولید امتیاز ویژه در نظر بگیرند، طبق قانون برنامه ششم هم 
بانک ها باید ۴0 درصد تسهیلات پرداختی خود را به بخش تولید 
اختصاص دهند و مهم ترین درخواست ما از بانک ها در سال جاری 
عمل به همین بخش از قانون است. معاون امور صنایع وزیر صمت 
با بیان اینکه بخشی از تامین مالی بنگاه ها در قالب  ابزارهای نوین 
قابل دستیابی است، تصریح کرد: بنگاه های 100 درصد خصوصی 
هنوز حضور جدی در بورس ندارند. رونق بورس در حال حاضر فرصت 
خوبی است تا بخش خصوصی که ساختار مالی منسجم و شفاف و 
همچنین برند دارد و مردم به محصولات آن اعتماد دارند وارد چرخه 
تامین مالی بورس شوند. صادقی نیارکی با بیان اینکه بخش خصوصی 
می تواند بورس را به عنوان یک فرصت در نظر بگیرد، خاطرنشان کرد: 
به خصوص بنگاه هایی که سابقه، دارای نامشهود و بنابراین توسعه 
سرمایه گذاری دارند می توانند از این منبع برای تأمین بخشی از 
نقدینگی خود استفاده کنند، چرا که در زمینه منابع بانکی هم 
محدودیت هایی وجود دارد و واحدهای تولیدی برای تامین نقدینگی 
نمی تواند همیشه وابسته به نظام بانکی باشند. در حال حاضر رونق 
بورس و محدودیت منابع فرصت خوبی برای بنگاه خصوصی ایجاد 
کرده که از ابزارهای جدید تامین مالی استفاده کنند. معاون امور 
صنایع وزیر صمت اظهار کرد: برخی رسته های شغلی ازجمله پوشاک 
و کفش که بخش عمده فعالیت آنها پیش از آغاز نوروز انجام می شد 
با وجود اینکه محصولات تولیدی خود را آماده کرده بودند، در پی 
شیوع ویروس کرونا مراکز عرضه تعطیل شد و این بخش ها آسیب 
جدی دیدند. او در زمینه پرداخت ۷5 هزار میلیارد تومان تسهیلات 
به بخش های آسیب دیده از کرونا، اظهار کرد: فراخوان ها در این زمینه 
انجام شده و ادامه کارها به عهده وزارت کار تعاون و رفاه اجتماعی 
است و کارفرمایانی که متقاضی این تسهیلات هستند باید در سامانه 
مربوطه ثبت نام کنند. به گفته این مقام مسئول، مقرر شده در زمینه 
وثایق محدودیت های جاری مثل چک های برگشتی نسبت مالکانه را 
در نظر نگیرند و همچنین تسهیلاتی در زمینه ضامن ها در نظر گرفته 
شده، به طوری که برای مبالغ پایین تر حضور یک ضامن کافی  است 
از مبلغ 200 میلیون تومان به بالا شرایط عادی اعتبارسنجی بانک ها 

انجام می شود و باید وثایق بنگاه ها کفایت کند.

سکه و طلا
خرید  )تومان( فروش  )تومان( سکه

6550000 6650000 سکه تمام بهار قدیم
6850000 6970000 سکه تصویر امام
3500000 3580000 سکه نیم بهار
1910000 1970000 سکه ربع بهار
990000 1000000 سکه یک گرمی
650730 670850 هر گرم طلاي 18 عیار

بورس
تغییر درصد عنوان شاخص

4413/76 0/42 کل
1173/87 0/42 قیمت

13775/93 1/80 بازار اول
34823/06ـ 1/66ـ بازار دوم
18614/85 2/09 صنعت
2047/81 4/71 30 شرکت

زار
ــا

ب

ارز
خرید فروش ارز )بانک مرکزی(
4200 4221 دلار آمریکا
4557 4579 یورو اروپا
4933 5247 پوند انگلیس
2595 3035 دلار کانادا
2450 2767 دلار استرالیا
592 601 لیر ترکیه

                   خودرو/ قیمت بازار )تومان(
80000000 سایپا 111 )سفید( 126000000  LX رانا
92000000 تیبا  )تنوع رنگ( 115000000 GLX 405 پژو
90000000 ساینا   144000000 پژو پارس

125000000 وانت زامیاد)گازسوز( 128000000 پژو 206 تیپ 2
565000000 مزدا 3 تیپ4 245000000 رنوپارس تندر اتوماتیک
270000000 B30 بسترن 230000000 پیکاپ دو کابین
112000000 وانت کارا تک  کابین 285000000 ساندرو اتوماتیک

 حداقل حقوق کارگران 
لحاظ شود 

ایسنا: رئیس فراکسیون کارگری مجلس 
تاکید کرد: باید حداقل حقوق کارگران دو 
میلیون و 800 هزار تومان باشد. انتظار می رود 
شورای عالی کار در اصلاحات خود به این موضوع 
توجه کند. علیرضا محجوب افزود: انتظار می رود 
دولت و شورای عالی کار به نامه نمایندگان 
با بیش از 182 امضا توجه کنند. در این نامه 
تاکید شده که نباید حقوق کارگران کمتر از 
دو میلیون و 800 هزار تومان باشد. ان شاءا... 
شورای عالی کار در روز چهارشنبه هفته جاری 
اصلاحات لازم را مد نظر قرار دهند. او ادامه 
داد: باید کف حقوق دو میلیون و 800 هزار 
تومان شامل مستمری بگیران و بازنشستگان 
تأمین اجتماعی هم شود. محجوب در پایان در 
تذکری به وزیر کار گفت: سهام شستا متعلق به 
صاحبان آن است. انتظار می رود که این سهام 

به آنها داده شود.

آغاز پروازهای هواپیمایی هما 
به هلند 

ایرنا: هواپیمایی هما در اطلاعیه ای خبر 
داد که پروازهای برنامه ای خود را دوباره به 
فرودگاه آمستردام در هلند از روز پنجشنبه 
گذشته  سال  اسفندماه  می کند.  برقرار 
بود که همه گیری ویروس کرونا در جهان، 
عامل اصلی محدودیت های پروازی ایران ایر 
به کشورهای اروپایی شد؛ از آن روز شرکت 
هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران در تلاش 
برای کسب مجوز تنها توانست پروازهایی به 
ایتالیا، اسپانیا و اتریش داشته باشد، امروز اما 
خبر داد که یک مقصد اروپایی جدید برای پرواز 
به اروپا را دریافت کرده است. روابط عمومی 
»هما«، درباره جزئیات این پرواز نوشت: پرواز 
به هلند با کسب مجوز از وزارت بهداشت و 
سازمان هواپیمایی  کشوری و رعایت کامل 
پروتکل های بهداشتی، روزهای پنج شنبه هر 
هفته از فرودگاه حضرت امام خمینی)ره( به 

مقصد فرودگاه  آمستردام انجام می شود.

  بیکاری ۲۰درصد
 مشاوران املاک 

ایلنا: رئیس اتحادیه مشاوران املاک با بیان 
اینکه مردم نگران هجوم تقاضا در بازار اجاره 
پس از اتمام این مهلت نباشند و بازار اجاره 
روال عادی در پیش خواهد داشت، گفت: در 
ایام قرنطینه حداقل 15 الی 20 درصد مشاوران 
املاک بیکار شدند. مصطفی  قلی خسروی، 
با اشاره به وضعیت بازار اجاره مسکن پس 
از اتمام تمدید خودکار دو ماهه قراردادهای 
اجاره برای مهار شیوع ویروس کرونا اظهار 
کرد: در همین ایام تمدید خودکار قراردادها، 
بسیاری از مستاجران به دنبال مسکن مورد 
نیاز خود هستند و بسیاری از موجران هم قصد 
تمدید قرارداد با مستاجر فعلی را دارند. بنابراین 
نباید این تصور به وجود آید که پس از اتمام 
دوره دو ماهه با بحران عرضه و تقاضا در بازار 
مواجه می شویم. خسروی با اشاره به وضعیت 
بنگاهداران و مشاوران املاک در دوران قرنطینه 
کرونا تاکید کرد: خسارت قابل توجهی به این 
صنف وارد آمده و مشاوران املاک ازجمله 

اصناف روزمزد محسوب می شوند.

 واردات ۲/۲ میلیون  تن
 کالای اساسی 

ایرنا: معاون فنی گمرک ایران با اشاره به 
دستور رئیس جمهوری مبنی بر تسهیل و 
تسریع در ترخیص اقلام اساسی و ضروری مورد 
نیاز مردم گفت: از اوایل فرودین تا کنون بیش 
از دو میلیون و 200 هزار تن از بنادر و گمرکات 
کشور ترخیص و جهت توزیع و مصرف به کشور 
وارد شده است. مهرداد جمال ارونقی، درباره 
آخرین وضعیت ترخیص کالاهای اساسی از 
بنادر و گمرکات کشور افزود: میزان موجودی 
کالاهای اساسی غیرکانتینری در بنادر مهم 
کشور اکنون بیش از چهار میلیون و 200 هزار 
تن برآورد می شود که ۷3۶ هزار تن کالای 
اساسی از شناورهای مربوطه درحال تخلیه 
در بنادر هستند. او ادامه داد: همچنین بیش 
از یک میلیون و 120 هزار تن اقلام اساسی در 

شناورهای منتظر در لنگرگاه، موجود هستند.

طلای سرخ ارزان شد
باشگاه خبرنگاران جوان: نایب رئیس 
شورای ملی زعفران، از افت یک تا دو درصدی 
قیمت طلای سرخ در بازار خبر داد و گفت: 
هم اکنون حداقل قیمت هر کیلو زعفران، شش 
میلیون و 200 هزار تومان و حداکثر 10 میلیون 
تومان است. غلامرضا میری افزود: همه ساله در 
10 تا 12 اردیبهشت قیمت زعفران به سبب 
کاهش عرضه پنج تا 10 درصد گران می شود، در 
حالی که امسال این موضوع اتفاق نیفتاده است. 
او با اشاره به اینکه بازار زعفران در رکود به سر 
می برد، بیان کرد: با گسترش ویروس کرونا، 
تمامی کشور های واردکننده زعفران، از ایران 
درخواستی برای خرید نداشتند. میری با بیان 
اینکه 10 درصد ظرفیت قبلی صادرات در حال 
انجام است، گفت: به رغم آغاز فعالیت اصناف در 
بسیاری از شهرها، اما درخواستی برای خرید 
زعفران وجود ندارد که این امر بر کاهش قیمت 

محصول دامن زده است.

در حالی در روزهای رکود کرونایی صحبت از 
افزایش قیمت خودرو مطرح شده که خریدار واقعی 
در بازار پیدا نمی شود. با اینکه برخی نمایشگا ه داران 
روی پرایدهای صفر خود برچسب 90 میلیون 
تومان را چسبانده اند، اما معاملات ثبت شده نشان 
می دهد گران ترین پراید معامله شده ۷3 میلیون 
تومان قیمت داشته است. به گفته فعالان بازار و 
دست اندرکاران اتحادیه حتی پراید ۶۷ میلیون 
تومانی هم دیگر خریدار ندارد و فقط عده ای از ترس 
گران ترشدن خودرو به خرید خودرو با قیمت های 
حبابی تن می دهند. با این حال به نظر می رسد این 
شکل از افزایش قیمت به یک رویه تبدیل شده؛ 
رویه ای که طی سال های گذشته هم بارها شاهد 
آن بوده ایم. ابتدا صحبت از قیمت گذاری در حاشیه 
بازار می شود، سپس واسطه ها به میدان می آیند و 
قیمت ها را تا جایی که می توانند بالا می برند و به 
یک باره شورای رقابت یا یک نهاد دیگر به عنوان منجی 
مردم پای به میدان می گذارد و با متهم کردن دیگران، 
قیمت گذاری را بر عهده می گیرد؛ درست شبیه به 
شرایط کنونی. با اینکه طبق تصمیم دیروز شورای 

رقابت قیمت محصولات سایپا 23 درصد و قیمت 
محصولات ایران خودرو 10 درصد افزایش یافته، اما 
رفتار مسئولان شورا به گونه ای است که گویا مردم باید 
متشکر آنها باشند که اجازه ندادند قیمت ها به حاشیه 
بازار نزدیک شود. این در حالی است که در بهمن 
ماه 9۷ ایران خودرویی ها 8۴ درصد افزایش قیمت 
و سایپایی ها ۶۴ درصد رشد قیمت داشتند، حالا 
این تناسب برعکس شده تا عقب ماندگی سایپایی ها 
جبران شود. در چنین شرایطی به نظر می رسد این 
بازی پلیس  خوب- پلیس بد تمامی ندارد. متاسفانه 
دولت و مجلس هم نه تنها دخالتی در ساماندهی این 
شرایط نمی کنند، بلکه حاضر نیستند برای حفظ 

اعتماد عمومی خود را از این شرایط کنار بکشند.
  قیمت خودرو می شکند؟

با اینکه سال هاست کارشناسان و اقتصاددانان 
بهترین روش قیمت گذاری ها را واگذاری آن به بازار 
آزاد، البته با نظارت دولتی، می دانند، اما همچنان 
این نهادهای دولتی هستند که داعیه قیمت گذاری 
بازار را دارند و هر روز فرمول جدیدی را برای خود 
تعبیه می کنند. حال در جدیدترین روش دبیر انجمن 

قطعه سازان قیمت گذاری خودرو در بورس را پیشنهاد 
داده است. متاسفانه چنین رقابتی باعث شده است 
فرضیه دخالت دولت در بازار و ارتباط واسطه ها با 
خودروسازان بیش از هر زمانی تقویت شود. زیرا تا 
صحبت از قیمت گذاری محصولات کارخانه در حاشیه 
بازار می شود، موج جدیدی از افزایش قیمت ها در بازار 
شکل می گیرد. با این حال گویا فعلا قرار نیست دولت 
دست از قیمت گذاری بردارد. روز گذشته نیز شورای 
رقابت تصمیم گرفت تا از این پس فروش خودروها 
صرفا به صورت قرعه کشی و بدون سود مشارکت 
انجام بپذیرد. کسانی می توانند در این طرح ها ثبت نام 
کنند که ظرف سه سال گذشته کد ملی ثبت شده 
برای خرید خودرو نداشته باشند. رئیس شورای رقابت 
با اشاره به حبابی بودن قیمت های بازار و توصیه برای 
نخریدن خودرو، تاکید کرد: همه قیمت های فعلی بازار 
ساختگی و دست چند نفر است و اگر قوه قضائیه وارد 
شود و این چند نفر را بازخواست و خودروهای دپوشده 
را وارد بازار کند قیمت ها شکسته خواهد شد. رضا 
شیوا اعتقاد دارد که اگر قیمت های کنونی بشکند 

امکان دارد 30 تا ۴0 درصد قیمت ها کاهش یابد. 

آرمان ملی- امیر داداشی: هفته گذشته بود که اخبار ضد و نقیضی از افزایش قیمت خودروهای تحویلی کارخانه منتشر شد و شنیده ها 
از ستاد تنظیم بازار حاکی از آن بود که قیمت محصولات دو خودروساز بزرگ کشور قرار است تا پنج درصد زیر نرخ حاشیه بازار افزایش 
یابد. همین خبرها آتش زیرخاکستر بازار را شعله ور کرد و دلالان قیمت های نجومی را برای خودروهای در دست خود در نظر گرفتند. با 
این حال بلافاصله شورای رقابت به عنوان منجی باز هم وارد عمل شد و کشمکش های سال های گذشته در رابطه با قیمت گذاری ها میان 
شورای رقابت، سازمان حمایت و ستاد تنظیم بازار رنگ تازه ای به خود گرفت. حال بر اساس فرمول جدیدی که روز گذشته این شورا 
ارائه داد قیمت محصولات سایپا به طور متوسط 23 درصد و قیمت محصولات ایران خودرو 10 درصد افزایش یافت. به گفته رئیس شورای 
رقابل تلاش شده در این شیوه قیمت گذاری خودروهای تولیدی به دست مصرف کننده واقعی برسند و حباب قیمتی شکسته شود. بر 

این اساس، از این پس فروش خودروها صرفا به صورت قرعه کشی خواهد بود و افزایش قیمت ها مشمول خودروهای معوق نمی شود.

توسعه لکه ای!! 

سیدمقداد ضیاتبار   
پژوهشگر اقتصادی

مشخص شدن فرمول جدید قیمت محصولات سایپا و ایران خودرو

فروشخودروبهصورتقرعهکشیانجاممیشود

آرمان ملی: معاون طرح و برنامه وزارت صمت 
با بیان اینکه از سال گذشته، اقداماتی برای ترغیب 
بنگاه های صنعتی و معدنی برای ورود به بورس 
انجام شده است،گفت: در صورت رفع برخی موانع 
مالیاتی و اصلاح سیاست ها، بنگاه های تولیدی 
بیشتری وارد بازار سرمایه خواهند شد. سعید زرندی 
در حالی لازمه حضور شرکت ها در بازار سرمایه را 
شفافیت مالی اعلام و تاکید کرد که این موضوع 
باید مدنظر بنگاه های صنعتی باشد، که در بخشی از 
سخنان خود، سازمان امور مالیاتی را به چشم پوشی از 
تخلفات مالیاتی شرکت ها در سال های گذشته دعوت 
کرده است! در همین حال رئیس سازمان فناوری 
اطلاعات ایران نیز از حضور و عرضه  سهام چهار 
شرکت استارتاپی در بازار سرمایه تا شش ماه آینده 
خبر داد و اظهار کرد: حضور شرکت های استارتاپی 
در بورس تغییرات بزرگی در اکوسیستم اقتصاد 
دیجیتال ایجاد می کند. امیر ناظمی با بیان اینکه در 
گام اولیه شرکت های دارای صورت های مالی شفاف و 
بزرگ برای ورود به بازار بورس انتخاب و اعلام آمادگی 
کرده اند، اضافه کرد: هم اکنون حضور چهار شرکت 
صباایده، تپسی، دیجی کالا و کافه بازار- به صورت 
انفرادی و بدون حضور هلدینگ هزاردستان- در بورس 
قطعی شده، اما جزئیات آن در حال نهایی شدن است.

از  یکی  وزارت صمت  برنامه  و  معاون طرح 
دغدغه های شرکت های تولیدی برای ورود به بورس را 
بررسی صورت های مالی سال های گذشته آنها دانست 

و تصریح کرد: این موضوع منجر به تردید یا عدم رغبت 
بنگاه ها برای ورود به بازار سرمایه می شود. زرندی 
تاکید کرد: اگر سیاست ها و مقررات مالیاتی کشور در 
این موضوع همراهی کنند و پس از پذیرش شرکت ها 
در بورس، سازمان مالیاتی به صورت های مالی 
سال های گذشته آنها ورود نکند، شرکت های بیشتری 
علاقه مند ورود به بورس خواهند بود. او همچنین 
اظهار کرد: استفاده از ابزارهای نوین برای تامین مالی 
بخش تولید، سیاست وزارت صمت است و لازمه 
تحقق آن تغییر نگاه هم در فعالان اقتصادی، صنعتی 
و معدنی و هم در متولیان و دست اندرکاران بازارهای 
پول و سرمایه است. زرندی اضافه کرد: انتشار انواع 
اوراق، ایجاد صندوق های سرمایه گذاری خصوصی 
)PE(، صندوق جسورانه، تامین مالی جمعی، لیزینگ 
و تامین مالی زنجیره تامین از جمله این ابزارها برای 
تامین مالی بخش تولید خواهد بود که امیدواریم با 
همکاری بازارهای مالی و مدیران بنگاه ها محقق شود. 
او تصریح کرد: دفتر سرمایه گذاری و تامین منابع مالی 
معاونت طرح و برنامه که در سال گذشته در ساختار 
وزارتخانه ایجاد شد، آمادگی مشاوره و هماهنگی برای 
شرکت های تولیدی جهت حضور در بازار سرمایه و 

استفاده از ابزارهای نوین تامین مالی را دارد.
  تغییرات بزرگ اقتصاد دیجیتال با ورود 

به بورس
رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران با اشاره 
به ضرورت حضور شرکت های استارتاپی در بازار 

سرمایه، گفت: حضور در بازار سرمایه در یکی از 
قالب های بورس اصلی، تابلوی مستقل یا فرابورس به 
استارتاپ ها در توسعه و جذب منابع مالی، آن هم در 
شرایط فعلی که مشکلات متعددی از جمله وضعیت 
اقتصادی و تحریم ها سرمایه گذاری در شرکت های 
نوآور را دشوار کرده، کمک می کند و در عین حال 
دارایی های غیرفیزیکی آنها که بر پایه مغز، فکر و 
ایده قرار دارد، شناسایی و ارزش گذاری شده و به 
رسمیت شناخته می شود. امیر ناظمی اظهار کرد: 
در عین حال این شرکت ها گزینه های جذابی برای 
فعالان بازار سرمایه و سرمایه گذاران هستند و مردم 
نیز تجربه جدیدی از سرمایه گذاری را تجربه خواهند 
کرد. به گزارش اقتصادآنلاین، معاون وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات ادامه داد: با تغییرات در سازمان 
بورس، هماهنگی های لازم برای حضور هر چه 
سریعتر شرکت های استارتاپی در بورس انجام شده 
و به منظور ایجاد شرایط حضور استارتاپ ها در بازار 
سرمایه، چند نهاد و سازمان از جمله وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در کنار مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و صندوق نوآوری شکوفایی، با یکدیگر همکاری 
دارند تا نخستین شرکت های استارتاپی آماده ورود به 
بازار سهام شوند. ناظمی در پایان تاکید کرد: با ورود 
شرکت های استارتاپی به بازار سرمایه شاهد تغییرات 
بزرگی در حوزه اکوسیستم اقتصاد دیجیتال و کسب 
و کار های نوآور خواهیم بود که برای بازار سرمایه نیز 

جذابیت ایجاد خواهد کرد.

به بهانه حمایت از شرکت ها برای بورسی شدن صورت گرفت 
دعوت وزارت صمت برای چشم پوشی از تخلفات مالیاتی!

   استارتاپ ها در آستانه ورود به بازار سرمایه

خبــــر و نظـــر
رونق بورس؛ کاهش وابستگی به نظام بانکی
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a r m a n m e l i . i r انتصاب مدرس خیابانی 
به سرپرستی وزارت صمت

پراید   رحمانی  را  زیر گرفت
   وازرت صمت دست يك نیروي باسابقه و 

حرفه اي افتاد كه اولويت هاي كاري را
 بر سیاسي ترجیح خواهد  داد

آرمان ملی: رضا رحمانی، روز گذشته با 
حکم رئیس جمهوری از مقام خود برکنار شد تا 
قرعه هشتمین تغییر در راس وزارتخانه ها طی 
فعالیت دولت دوازدهم، به نام وزارت صنعت، 
معدن و تجارت درآید. این در حالی است که 
رحمانی پنجم آبان 97 در وزارت صمت جایگزین 
محمد شریعتمداری شده بود، اما عمر وزارتش 
به بیش از 19 ماه قد نداد. برکناری او در حالی 
اتفاق افتاد که حسن روحانی، رئیس جمهوری، 
در حکم انتصاب حسین مدرس خیابانی به عنوان 
سرپرست جدید وزارت صمت هیچ نامی از 
رحمانی نیاورده است. با توجه به عملکردی که 
رحمانی در حوزه تنظیم بازار، مدیریت صنعت 
خودروسازی، عدم تمرکز و ایجاد توازن بین بر 
سه حوزه صنعت، معدن و تجارت داشت پیش 
از این هم بسیاری از کارشناسان و اقتصاددانان 
خواستار برکناری او شده بودند. حال پراید با 
عبور از نرخ 9۰ میلیون تومان رحمانی را زیر 
گرفت تا او یکی از کوتاه ترین دوره های وزارت را در 
تاریخ کابینه های ایران داشته باشد. حال انتخاب 
حسین مدرس خیابانی به عنوان سرپرست وزارت 
صمت که پیش  از این قائم مقام این وزارتخانه بود 
را می توان به فال نیک گرفت؛ چراکه او همواره 
اولویت های اقتصادی و کاری را بر مسائل سیاسی 
ترجیح می دهد. رضا رحمانی که با حواشی 
زیادی به کابینه دولت دوازدهم راه یافته بود، 
حالا پس از 19 ماه فعالیت به شکلی ناگهانی از 
سمت خود در وزارت صمت کنار گذاشته شد. 
حسن روحانی در مهم ترین بخش حکم خود 
خطاب به حسین مدرس خیابانی که پیش از این 
قائم مقام رحمانی بود، آورده است: با بهره گیری از 
ظرفیت مجموعه همکاران و آرای صاحب نظران 
نسبت به مدیریت بازار و تامین کالاهای اساسی، 
ساماندهی قیمت خودرو، رفع موانع تولید و 
تعمیق ساخت داخل، کمک به توسعه صادرات 
غیرنفتی و بهبود فضای کسب و کار اقدام کند. 
بندهای تاکیدی رئیس جمهوری نشان از آن 
دارد که دلیل برکناری رحمانی صرفا  به لابی 
او برای جلوگیری از تفکیک وزارتخانه صمت 
محدود نمی شود. گویا گران شدن یکباره خودرو، 
آشفتگی بازارهای مختلف و بی اعتنایی به نظرات 
کارشناسان در این برکناری نقش داشته است. 
حال با توجه به سابقه روشنی که مدرس خیابانی 
در حوزه صنعت، معدن و تجارت داشته، انتظار 
می رود او در سمت جدید خود هم اولویت های 
اقتصادی را بر هر چیزی ارجح داند و سیاسی بازی 

را از وزارت صمت کنار بگذارد. 
  دلیل عزل رحمانی چه بود؟ 

پس از انتشار خبر برکناری رحمانی، بلافاصله 
افکار عمومی به سمت آشفته بازار خودرو کشیده 
شد، طبیعتا نهاد ریاست جمهوری هم با توجه 
به فشاری که روی شهروندان به وجود آمده، 
تغییر در راس وزارت صمت را در دستور کار 
قرار داده است. یکی از منابع نزدیک به وزارت 
صمت نیز در گفت وگو با »آرمان ملی« وضعیت 
بازارهای مختلف را در عزل رحمانی موثر دانست. 
به گفته او مخالفت رحمانی با تفکیک وزارت 
صنعت و معدن از بازرگانی از ابتدا مشخص بود 
و در این زمینه لابی هایی هم صورت گرفت. 
به نظر می رسد در این زمینه لابی هایی بین 
وزارت صمت و تعدادی از نمایندگان مجلس، 
به ویژه یکی از فراکسیون های نزدیک به رحمانی 
صورت گرفته، اما وزیر برکنار شده در نامه خود 
خطاب به رئیس جمهوری این موضوع را تکذیب 
و روی دیگر ماجرا را شرح داد. رحمانی در نامه 
خود آورده است که محمود واعظی، رئیس دفتر 
رئیس جمهوری، در تاریخ هفدهم اردیبهشت او 
را تهدید کرده که با نمایندگان مجلس، به ویژه 
آذری زبان ها، برای رای آوردن لایحه تفکیک 
وزارتخانه ها لابی انجام دهد که او این موضوع 
را نپذیرفته و واعظی بار دیگر با رحمانی تماس 
گرفته و خواستار استعفایش شده است. او در 
پایان دلیل برکناری خود را انگیزه های سیاسی 
دانست. نادر قاضی پور، عضو کمیسیون صنایع 
و معادن و فراکسیون مناطق ترک نشین، در 
گفت وگو با »آرمان ملی« مخالفت نمایندگان 
مجلس با تفکیک وزارت صنایع و معادن از وزارت 
بازرگانی را باعث برکناری رحمانی دانست. با 
این حال دفتر ریاست جمهوری نامه وزیر سابق 
صنعت را به منظور گمراه سازی و تشویش اذهان 
عمومی دانست. در این اطلاعیه تاکید شده 
است: به هیچ وجه از جناب آقای رحمانی خواسته 
نشده از لایحه دولت حمایت کنند، بلکه تاکید 
شده از فعالیت ها و رایزنی های فشرده سه نفر از 
نزدیکان شان در مجلس و رسانه ها علیه لایحه دولت، 
ممانعت به عمل آورند؛ همچنین از طرف رئیس 
 جمهوری به ایشان گوشزد شد که تداوم این روند 
تخلف است و قطعا با این تخلف برخورد خواهد شد. 
همچنین بر خلاف آنچه ادعا  شده، از ایشان خواسته 
بلکه  دهند،  استعفا  نشده 
تصمیم رئیس  جمهوری 
به  جایگزینی  برای 
ایشان اطلاع رسانی و از 
وی درباره نحوه اعلام 

این خبر استمزاج شد.

وس ـ معکــ

و ـ گفتـــوگــ

ادعای وفور منابع ارزی در کشور در شرایطی مطرح می شود که 
حداقل هیچ نشانه ای از آن به چشم نمی خورد. در بخش واردات 
شاهد افت 4۰4 میلیون دلاری خرید کالا از کشورهای خارجی 
نسبت به فروردین سال گذشته هستیم. شاید بتوان این اتفاق را 
تا حدودی مربوط به شیوع جهانی بیماری کرونا و افت واردات از 
چین، مبدا شیوع کووید19- و بزرگ ترین شریک تجاری ایران، 
دانست، اما شاید نشانه هم برای افت منابع ارزی باشد. به ویژه آنکه 
در چند وقت اخیر شاهد حذف بعضی از کالاها از شمول دریافت 
ارز 42۰۰ تومانی هستیم. از سوی دیگر، روند حرکتی بازار ارز 
به گونه ای است که قیمت ها رو به صعود گذاشته اند. گذشته از 
این، صادرات نفت، به عنوان مهم ترین منبع درآمد ارزی ایران، 
با تشدید تحریم ها به حداقل خود رسیده و اپیدمی کرونا هم 
قیمت آن را به کمترین میزان طی دهه های گذشته رسانده است. 
همچنین با قرارگرفتن در لیست سیاه FATF و عدم همکاری با 
بانک های سایر کشورها، روند انتقال ارز به کشور به سختی صورت 
می گیرد. حال اگر دولت به طرق دیگر توانسته ذخایر ارزی کشور 
را به حدی بالا ببرد که در تاریخ بی سابقه است این پرسش مطرح 
می شود که این ارزها در چه بخشی هزینه خواهند شد؟ آیا دولت 
قصد دارد این منابع را به همین شکل ذخیره کند تا رکورددار 
ذخیره سازی ارز شود یا باید از طریق آنها بازارسازی ارز را به دست 
بگیرد؟ همچنین در شرایطی که کشور در تامین برخی کالاها با 
مشکل مواجه است و قیمت گروهی از کالاها هر روز سقف شکنی 
می کند چرا از این منابع برای واردات کالاهای مورد نیاز مردم 
و توزیع ارزان آن در میان مردم استفاده نمی شود؟ بسیاری از 
کارشناسان پیش از این نسبت به افزایش قیمت ارز، طلا و سکه 
هشدارهایی را مطرح کرده بودند، اما دولت صرفا به تثبیت نرخ 
دلار در کانال 15 هزار تومان بسنده کرد و این بازار را تحت کنترل 
دانست. اما از ابتدای هفته جاری شاهد رشد شتابان قیمت ارز 

هستیم. طوری که از هفته گذشته تا امروز نرخ دلار حدود 1۰۰۰ 
تومان افزایش داشته و به 16 هزار و 5۰۰ تومان رسیده است. 
دلالانی هم که از قبل مترصد فرصتی برای تزریق ارز در دست 
خود به بازار بودند، حالا مجالی یافته اند تا در کوچه پس کوچه های 
فردوسی و چهارراه استانبول دلار را با قیمت هایی بالای 17 هزار 
تومان عرضه کنند. یورو هم در صرافی ها 17 هزار و 9۰۰ تومان 
قیمت گذاری شده، در بازار آزاد 18 هزار و 5۰۰ تومان فروخته 
می شود. با اینکه فعلا خریدار چندانی در این بازار پیدا نمی شود، 
اما این حرکت می تواند نقطه آغازی برای بالابردن نرخ ارز باشد. 
حال از دولت و مسئولان قضائی انتظار می رود پیش از اینکه نیاز 
به برخورد پلیسی باشد، با اقدامات خود مقابل روند رو به رشد نرخ 
ارز بایستند، در غیر این صورت به نظر می رسد تحلیل هایی که 
از نرخ های نجومی ارز پیش از این مطرح می شد، در سال جاری 

به واقعیت بدل شود.
  سبقت سفته بازان ارزی از دلالان خودرو

رقابت بازارهای موازی با بورس برای رساندن خود به شاخص 
کل بازار سرمایه حالا به حساس ترین روزهای خود رسیده است. 
از هفته گذشته دلالان خودرو توانستند جو روانی بازار را برای 
افزایش قیمت محصولات خود آماده کنند. حالا در هفته جاری 
نوبت به سفته بازان ارز، طلا و سکه رسیده که نشان دهند در 
گران فروشی چیزی کمتر از دلالان خودرو ندارند. آنها گویا قصد 
دارند بازدهی طلا و ارز را به میزان سوددهی سهام برسانند، البته 
در بازار رسمی هم که دلالان نقشی ندارند شاهد افزایش قیمت ها 
هستیم. زیرا طلا و سکه به طور سنتی تابع دو متغیر هستند. آنها 
معمولا با توجه به روند حرکتی نرخ ارز و قیمت اونس جهانی طلا 
دچار نوسان می شوند. حال هر دو این عوامل دست به دست هم 
داده اند تا سکه مرز روانی هفت میلیون تومان را بشکند. علاوه بر 
اینکه دیروز دلار با افزایش قیمت 1۰۰۰ تومانی نسبت به هفته 

قبل عرضه می شد، قیمت هر اونس طلای جهانی هم تا 1712 
دلار بالا رفت. بر این اساس دیروز در سایت اتحادیه طلا و جواهر 
تهران هر قطعه سکه تمام بهار آزادی هفت میلیون و 5۰ هزار 
تومان قیمت گذاری شد. هر گرم طلای 18 عیار نیز از مرز 672 

هزار تومان عبور کرد. 
  همگرايی بازارها؛ افزايش قیمت ارز و سکه

شرایط جهانی اقتصاد تنها یکی از عوامل رشد قیمت طلا، سکه 
و ارز به حساب می آید. شاید بتوان همگرایی بازارهای ایران و تاثیر 
بورس بر این بازارها را دلیل مهم دیگری برای بالارفتن قیمت ها 
در شرایط رکود کرونایی عنوان کرد. اکنون شاخص کل بورس 
ایران از قله یک میلیون واحد هم عبور کرده و هر روز نقدینگی 
بیشتری وارد این بازار می شود، بازارهای موازی هم وارد رقابتی 
شده اند تا بخشی از نقدینگی را به سمت خود بکشانند. این رقابت 
از بازار خودرو آغاز شد و طی این هفته به بازار ارز، سکه و طلا هم 
کشانده شد. به نظر می رسد مسکن بازار بعدی باشد که وارد این 
مسیر می شود. طبیعی است که با بالارفتن قیمت در این بازارهای 
کلان، قیمت نهایی محصولات مصرفی و نیازهای روزانه مردم هم 
فراتر از نرخ های کنونی می رود و به ویژه قشر محروم جامعه تحت 
فشار بیشتری قرار می گیرند. ازجمله آنکه دلار همواره شاخصی 
تاثیرگذار در بازارهای ایران بوده و حتی نقش فراتر از شاخص تورم 
ایفا می کند، البته همچنان گروهی از کارشناسان هم بر فرضیه 
تامین کسری بودجه توسط دولت بدین روش استوار هستند و 
دولت را عامل افزایش نرخ ها در این بازارها می دانند. فرضیه ای که 
دولتمردان هیچ گاه آن را نپذیرفته اند و همواره دلالان و یا عوامل 
خارج از بازار را در ردیف اول اتهام قرار داده اند. به هر روی اکنون 
زنگ خطر موج جدید گرانی ها به صدا درآمده، از دولت انتظار 
می رود صرفا با ابزارهای اقتصادی به کمک بازارها بیاید تا انتظارات 

تورمی در بازارهای دیگر بیش از این افزایش نیابد.    

آرمان ملی- زينب مختاری: بازار سرمایه دست کم از سال 
97 بدین سو، مورد استقبال بی سابقه مردم قرار گرفته و  توانسته 
است به ویژه در سال 98، بخش بزرگی از نقدینگی های سرگردان 
در بازارهای موازی را به سمت خود جذب کند. بورس ایران که دیگر 
می توان نام پررونق را به راحتی به آن اطلاق کرد، از ابتدای امسال تا 
کنون بیش از 5۰۰ هزار واحد رشد داشته و چند روزی ست بالاتر از 
شاخص یک میلیون واحدی تثبیت شده است. این بازار پرطرفدار 
اکنون صاحبان شرکت های مختلف را به این فکر انداخته تا آنها هم 
با ورود به بورس، از مسیر شفاف تری به تامین مالی و جذب سرمایه 
بپردازند. روز گذشته رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران نیز 
از ورود چهار استارتاپ صباایده، تپسی، دیجی کالا و کافه بازار به 
بورس تا شش ماه آینده خبر داده است. امیر ناظمی تاکید کرده 
است که استارتاپ ها می توانند برای سرمایه گذاران بسیار جذاب 
باشند. »آرمان ملی«  در همین باره با عباس آرگون- نایب رئیس 
کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق تهران- گفت وگو کرده است که 

در ادامه می خوانید. 
  با توجه به رونق بازار سرمايه، ورود استارتاپ ها به اين 

بازار را چگونه ارزيابی می كنید؟
رونق بازار سرمایه که امسال شدت بیشتری پیدا کرده است 
ضمن اینکه فرصت خوبی ست اما اگر از آن به درستی استفاده نشود، 
می تواند تهدید هم باشد! در حال حاضر، اقبال خوبی بین عامه 
مردم نسبت به بازار سرمایه ایجاد شده و افراد بیشتر به سمت بازار 
سرمایه می آیند؛ این فرصت خوبی برای تامین مالی شرکت هاست 
تا آنهایی که فعالیت می کنند بتوانند شرکت های خود را وارد بازار 
سرمایه و عرضه کنند. یکی از دلایلی که در حال حاضر سبب 
می شود شاخص سهام رشد کند این است که متناسب با تقاضایی 
که در بازار سهام ایجاد شده، عرضه وجود ندارد. هرچه ما بتوانیم 
شرکت های بیشتری را وارد بازار سرمایه کنیم، قطعا کمک خواهد 
کرد که توازنی میان عرضه و تقاضای سهام در بازار سرمایه ایجاد 
شود و از رشد نامتوازن آن در بازار جلوگیری شود. طبعا استارتاپ ها 
هم می توانند به این حوزه وارد شوند و بخشی از سهام خود را عرضه 
کنند تا از این طریق برای تکمیل و توسعه فعالیت های خود تامین 
مالی انجام دهند. این روند خیلی به آنها کمک می کند تا در مراحل 
بعدی بتوانند افزایش سرمایه دهند و گستره کاری خود را بزرگتر 
کنند. همچنین این استارتاپ ها می توانند از شفافیت بیشتری 
بهره مند  شوند. به اعتقاد من چنین اقدامی می تواند کمک کننده 

توسعه فعالیت ها و حوزه کسب و کاری استارتاپ ها باشد. 
  در حالی كه ابرشركت های زيادی در بازار سرمايه 
حضور دارند، استارتاپ ها چه جذابیتی می توانند برای 

سرمايه گذاران داشته باشند؟
در واقع شیوع کرونا جذابیت کسب وکارهای مبتنی بر بستر 
اینترنت و فعالیت هایی که با خلاقیت بیشتری همراه هستند را بیش 
از پیش آشکار کرد. در این بازه زمانی که عمده کسب وکارها با رکود 
مواجه بودند، کسب وکارهای اینترنتی از توسعه فعالیت بیشتری 
برخوردار شدند و به نوعی این ضرورت خوش یمن ایجاد شد تا بیشتر 
افراد بتوانند از چنین فرصتی استفاده کنند. اگر بخواهیم تک تک 
آیتم ها و موضوع فعالیت بخش های مختلف را مورد بررسی قرار دهیم 
که چه کمک هایی می توانستند انجام دهند، بحث وسیعی خواهد 
بود. البته شاید برخی استارتاپ ها هم از همین اپیدمی بیماری هم 
آسیب دیدند اما واقعیت این است که این نوع از فعالیت ها در چنین 
شرایطی که در آن قرار داشتیم، می تواند توسعه بیشتری را تجربه 
کند. به نوعی می شود گفت ویروس کرونا، تفکرات را اصلاح می کند 
و شاید بعد از کرونا ما نتوانیم به شیوه های سنتی گذشته به برخی 
از فعالیت های خود ادامه دهیم!  استارتاپ هایی که بتوانند در این 
حوزه ایده ها و فکرهای جدیدی بیاورند و برای نیازهای جدیدی که 
در جامعه تعریف شده است پاسخی داشته باشند، می توانند از بازار 
مناسبی هم برخوردار شوند. ویروس کرونا در واقع می تواند به عنوان 
یک پارادایم مهم و نقطه عطف برای این کسب وکارها قلمداد شود. 
کسی که نیازهای عادی بعد از کرونا را تشخیص دهد و در آن حوزه 
فعالیت کند قطعا می تواند توسعه فعالیت دهد و سودآوری بیشتری 
داشته باشد. بسیاری از کسب وکارهای که پیش از کرونا فعال بودند، 
ممکن است پس از کرونا نتوانند به فعالیت خود ادامه دهند، زیرا 
شیوع این بیماری بسیاری از نیازها، ضرورت ها و الزامات را تغییر 
داده و خیلی از مولفه ها و زیرساخت ها را عوض کرده است. بسیاری 
از کسب وکارها پیش از این به شرط حضور افراد قابلیت شکل گیری 
داشتند اما در دوران کرونا و پساکرونا شاید بسیاری از کسب وکارها 
بدون حضور افراد در یک مکان شکل بگیرند. اگر کسب وکارها 
و استارتاپ ها بتوانند در این حوزه قدم بگذارند و توسعه فعالیت 
داشته باشند، می توانند فرصت های جدیدی را خلق و ایجاد کنند. 
حالا سهام این شرکت ها نیز می تواند در بازار سرمایه عرضه شود و 
هم تامین مالی کند و هم از شفافیت لازم برخوردار شود. همچنین 
افراد بیشتری بتوانند برای توسعه فعالیت های این استارتاپ ها 

سرمایه گذاری کنند.
  در نتیجه می توان به رونق پاياپای استارتاپ ها و بازار 

سرمايه امیدوار بود؟
بله؛ بالاخره هرچه ما بتوانیم شرکت های بیشتری را وارد بازار 
سرمایه کنیم، عمق بازار سرمایه ما و شفافیت شرکت ها و بنگاه ها 
بیشتر خواهد بود. تا آنجا که بتوانیم باید از حضور حداکثری بنگاه ها 

در بازار سرمایه بهره مند شویم.
يکی  گذشته  سال  كه  ايران  بازرگانی  اتاق    
ازسیاست های مهم خود را حمايت از استارتاپ ها عنوان 
كرده بود، چگونه می تواند پشتیبان كسب وكارهای 

ديجیتال برای ورود به بازار سرمايه باشد؟
فرآیند ورود به بازار سرمایه، فرآیند خاص و مستقلی از بحث 
اتاق است. اتاق می تواند در حوزه مچینگ و ایجاد بسترهای لازم 
کمک هایی انجام دهد یا اینکه شرکت ها را معرفی کند، تامین مالی 
صورت دهد و فرصت های شناسایی را برای آنها فراهم آورد. اما 
مستحضرید که در مدت اخیر با توجه به گسترش و شیوع ویروس 
کرونا خیلی از بنگاه های متعدد سنتی ما در معرض آسیب های 
جدی قرار گرفتند. در این حوزه اگر استارتاپ ها یک تغییر ذهنیت 
و رویکرد داشته باشند به این سمت که با این نیازهای جدید چه 
کاری می توانند انجام دهند قطعا می توانند رشد بیشتری در آینده 
داشته باشند. برای ورود به بازار سرمایه هم شرکت هایی هستند که 
به پذیرش و عرضه سهام این استارتاپ ها در بازار بورس  از طریق 
تامین سرمایه ها، مشاوره های سرمایه گذاری و کارگزاری ها کمک 

می کنند و استارتاپ ها می توانند این روند را این گونه دنبال کنند.

رئیس اتاق ایران در نامه ای، پاسخ جوابیه رئیس کل بانک مرکزی 
به انتقادات شیوه بازگشت ارز صادرات سال 98 را داد و این سوال را 
مطرح کرد که مگر شرایط تغییر کرده که به صادرکنندگان سخت 
می گیرید؟ به گزارش مهر، غلامحسین شافعی، رئیس اتاق ایران، 
در نامه ای به عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی، جوابیه 
این مقام دولتی به نامه قبلی رئیس پارلمان بخش خصوصی را 
پاسخ داد. شافعی، شرایط دشواری که تحریم و کرونا بر فعالان 
اقتصادی تحمیل کرده است را تشریح کرد و از رئیس نهاد پولی و 
بانکی خواست تا سیاست گذاری ها با مشورت بخش خصوصی انجام 
شود. او در این نامه ضمن انتقاد مجدد از بخشنامه رفع تعهد ارزی 
صادرکنندگان، عدم حضور بخش خصوصی در تصمیم گیری ها 
را موجب اتخاذ تصمیمات غیرعملیاتی دانست. در بخشی از این 
نامه آمده است: پرسشی که امروز مطرح می شود، این است که مگر 
شرایط تغییر کرده یا بهتر شده که تعهد ارزی 8۰ درصد تبدیل 
به 1۰۰ درصد شود؟ از این رو درخواست تعدیل در شرایط تعهد 
ارزی مطرح بود و انتظار می رفت که با افزوده شدن بحران کرونا بر 

بحران تحریم، بتوانیم شرایط مساعدتری را برای فعالان اقتصادی 
و صادرکنندگان کشور که امروز به واقع در جبهه اصلی مبارزه با 
تحریم های اقتصادی و هجمه جهانی قرار گرفته اند، برقرار شود و 
نه آنکه با نامهربانی تلاش شان را زیر سوال برده و آنان را متهم کنیم 
که سود نابرده و سوبسید دریافت نکرده را پاسخگو باشند! مقررات و 
مصوبات متخذه باید بر مبنای یک منطق عادلانه و اقتصادی هزینه 
درآمد باشد، نه با قیمت های غیرمنطقی و به ضرر صادرکنندگان، 
آن هم با شرایط دستوری، بنابراین با درک ضرورت اقتصاد ملی و 
حمایت از سیاست های کلان، بار دیگر بر ضرورت بازگشت ارز حاصل 
از صادرات به چرخه اقتصاد ملی در راستای تأمین نیازهای اقتصاد 
ملی، تاکید مجدد کرده و از همه فعالان اقتصادی و صادرکنندگان 
بخش خصوصی، که دل در گرو منافع ملی دارند، درخواست می کنم، 
همچون همیشه و به ویژه در این شرایط سختی که کشور و ملت 
بزرگ ما با آن دست وپنجه نرم می کنند، به این مهم و ضرورت توجه 
دوچندان کنند. اصل اعتراض اتاق ایران به دستورالعمل ابلاغی 
بازگشت ارز حاصل از صادرات سال های 98 و 99 به چرخه اقتصادی 

کشور، دخل و تصرف در توافق صورت گرفته فی مابین نمایندگان 
بانک مرکزی، وزارت صمت، گمرک جمهوری، سازمان امور مالیاتی 
و نماینده اتاق بازرگانی ایران است که پس از برگزاری جلسات مکرر 
حاصل شده، اما با دستورالعمل ابلاغی به شماره 99/24۳54 مورخ 
۰6/ ۰2/ 1۳99  از سوی معاونت محترم ارزی بانک مرکزی به سازمان 

امور مالیاتی، مورد بی توجهی واقع شده است. 
  مشکلات نقل وانتقال ارزی پابرجاست 

نکته حائز اهمیت آن است که متاسفانه به  رغم مسئولیت 
مستقیم بانک مرکزی در مسائل ارزی به خصوص در اجرای مصوبه 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی، موانع و مشکلات نقل و انتقال ارز 
با شرکای تجاری ازجمله روسیه و کشورهای حوزه اوراسیا همچنان 
پابرجاست. در حالی که با توجه به وظایف ذاتی بانک مرکزی مقرر 
شده بود، چالش های پیش روی فعالان اقتصادی در تمامی کشورها 
به خصوص در بازارهای هدف صادراتی از میان برداشته شده و 
چالش های نقل و انتقال ارزی از طریق برخی بانک های مورد توافق 

حل و فصل شود. 

پاسخ رئیس اتاق بازرگانی به انتقادات رئیس بانك مركزی   

مگر شرایط تغییر کرده که سختگیری را بیشتر کردید؟

آرمان ملی- امیر داداشی: در روزهايی كه بیشتر سرمايه گذاران سرگرم بورس بازی هستند، بازارهای ارز، طلا و سکه هم نیت كرده اند عقب ماندگی خود نسبت به بازار سرمايه 
را جبران كنند و حتی شايد از آن پیشی بگیرند. پس از آنکه نرخ دلار از ثبات چندهفتگی خود در كانال 15 هزار تومان خارج شد و در صرافی های مجاز به 16 هزار و 500 تومان 
رسید، ديروز سکه تمام بهار آزادی هم سد مقاومتی هفت میلیون تومان را پشت سر گذاشت و روی قیمت هفت میلیون و 50 هزار تومان آرام گرفت، البته در كوچه   پس كوچه های 
فردوسی تهران دلالان باز هم عنان بازار را در دست گرفته اند و قیمت های بالاتری را برای دلار در نظر می گیرند. در حالی اين شرايط در بازار ارز و سکه كشور حاكم شده كه روز 

يکشنبه رئیس كل بانك مركزی اعلام كرد كه ذخاير اسکناس ارز كشور به حدی بالاست كه می توان آن را در تاريخ كشور بی سابقه دانست. 

عباس آرگون در گفت وگو با 
»آرمان ملی«  مطرح كرد

تعمیق بازار سرمایه با 
ورود استارتاپ ها

      ارزش استارتاپ ها در دوره 
كرونا آشکار شد

  توسعه كسب وكارهای ديجیتال از طريق بورس

دلار و طلا مرز روانی قیمت ها را پشت سر گذاشتند 

رقابت ارز و سکه برای رسیدن به بورس

شاخص کل بازار سرمایه روزی پرنوسان را 
پشت سر گذاشت؛ به طوری که در ساعات ابتدایی 
معاملات با صعودی چشمگیر به یک میلیون 
و 48 هزار واحد رسید اما ناگهان سقوط و رقم 
یک میلیون و 4۳ هزار واحد را ثبت کرد. شاخص 
کل در نهایت و در ساعات پایانی معاملات باز هم 
صعودی شد و در رقم یک میلیون و 47 هزار واحد 
ایستاد.  به گزارش ایسنا، شاخص کل بازار سرمایه 
با 1156 واحد رشد رقم یک میلیون و 47 هزار 
واحد را ثبت کرد. شاخص کل با معیار هم وزن 
664 واحد ریزش داشت و به رقم ۳24 هزار و 2۰9 
واحد رسید. معامله گران یک میلیون معامله انجام 
دادند که 1۰6 هزار و 217 میلیارد ریال ارزش 
داشت. در این بازار صنایع پتروشیمی خلیج فارس، 
س. نفت و گاز و پتروشیمی تامین و پتروشیمی 
پارس نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی 
و در مقابل ملی صنایع مس ایران، سرمایه گذاری 
تامین اجتماعی، معدنی و صنعتی گل گهر و بانک 
ملت نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر مثبت 
را روی بورس گذاشتند. بانک های ملت و تجارت، 
پالایش نفت اصفهان، ملی صنایع مس ایران، 
سرمایه گذاری خوارزمی، گلوکوزان و پالایش 

نفت بندرعباس نمادهای پربیننده بورس بودند.
  ريزش شاخص كل فرابورس

شاخص کل فرابورس نیز با 72 واحد ریزش 
رقم 11 هزار و 611 واحد را ثبت کرد. در این 
بازار 525 هزار معامله به ارزش 44 هزار و 876 
میلیارد ریال انجام شد. سرمایه گذاری صباتامین، 
پتروشیمی تندگویان و پتروشیمی زاگرس نسبت 
به سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی و در مقابل 
سهامی ذوب آهن اصفهان، توسعه مولد نیروگاهی 
جهرم، سنگ آهن گهر زمین و پتروشیمی مارون 
نسبت به سایر نمادها بیتشرین تاثیر مثبت را روی 
فرابورس گذاشتند. سهامی ذوب آهن اصفهان، 
توسعه مولد نیروگاهی جهرم، تولید نیروی برق 
دماوند، گروه سرمایه گذاری میراث فرهنگی، 
سیمان لار سبزوار، گروه کارخانجات صنعتی 
تبرک و بانک دی نمادهای پربیننده فرابورس 
بودند. به گزارش خبرآنلاین، یک کارشناس 

بازار سرمایه معتقد است: تا زمانی که نقدینگی به 
صورت فزاینده وارد بورس شود، رشد شاخص ها 
ادامه دارد.  خواجه نصیری با بیان اینکه عامل 
رشد شرایط کنونی بازار ورود نقدینگی از سایر 
بازارهاست، تصریح کرد: سرمایه گذار باید صورت 
سود و زیان  شرکت را ببینید و  درآمدهای شرکت 

و سود هر سهم را با هم مقایسه کند. 
  چگونه نوسان های بورس منظم می شود؟ 
رشد عجیب شاخص کل بورس تاکنون، محل 
سوال و ابهام بسیاری از کارشناسان است؛ تا جایی 
که هستند کارشناسان و تحلیل گرانی که نسبت 
به ایجاد حباب در بازار سرمایه ایران ابراز نگرانی 
کرده اند و آن را »بازار گاوی« لقب می دهند. 
گروهی نیز همچنان به رشد خیره کننده بازار 
سرمایه خوشبین هستند، اما یک عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام درباره وضعیت بازار 
سرمایه گفت: مردم به اظهارنظرهای منفی درباره 

آینده بورس توجه نکنند، مسئولان اما به نقدهای 
کارشناسان و آسیب شناسی آینده بورس توجه 
کنند. علی آقامحمدی عنوان کرد: اگر 1۰۰ 
هزار میلیارد تومان عرضه واقعی به وسیله دولت 
در بورس انجام شود، نوسان های بورس منظم 
می شود. او متذکر شد: نخستین عرضه باید به 
وسیله بانک ها انجام شود و دولت نیز 6۰ هزار 
میلیارد تومان از اموال بدون استفاده خود را عرضه 
کند. آنچه که اهمیت دارد، ورود سرمایه به بورس 

است و مالکیت گذشته آن مهم نیست.
 سودآوری بورس تا كی ادامه دارد؟ 

این  با  هم  مالی  اقتصاد  متخصص  یک 
پیش بینی که تا پایان سال 99 یا حداکثر تا 
پایان کار دولت فعلی بورس همچنان پر رونق و 
سودآورتر از سایر بازارها خواهد بود، توصیه هایی 
به سهامداران خرد برای فعالیت در این بازار 
ارائه کرد. علی کاشمری گفت: سهامداران خرد 
دست به حرکات هیجانی نزنند، به شایعات 
توجه نکنند، تحلیل های بنیادی و تکنیکال 
را فرابگیرند، دارایی های خود را برای ورود به 
بورس نفروشند و سبد متشکل از سهم هایی با 

ریسک های مختلف تشکیل دهند.

رشد شاخص تا چه زمانی ادامه دارد؟

روز پرنوسان بورس
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 انتقاد محمدرضا تاجیک از تمایل 

اصلاح طلبان به باقی ماندن در قدرت
کَک قدرت به جان اصلاح طلبان 

افتاده است
از همان  سال ۷۶ که رأی باورنکردنی مردم، 
جریان چپ را به راس قوه مجریه رساند افت و 
خیزهای این جریان هم شروع شد گاهی با تفرقه 
و تشتت غائله را به رقیب واگذار کردند مانند 
انتخابات شورای شهر دوم و ریاست جمهوری ۸۴؛ 
گاهی هم اختلاف سلیقه شان مانند یک مانع اصلی 
ظاهر شد، اما روزگار اصلاح طلبان در هیچ کدام از 
این سال ها مانند امروز نبود؛ درماندگی و بی   اقبالی 
از یک سو و اختلافات درونی و شوق رسیدن به 
قدرت از سوی دیگر وضعیت را آنچنان آشفته 
کرده است که اگر از آغاز یک فروپاشی سخن 
بگوییم شاید پر بیراه نباشد و این درحالی است 
که از چند سال پیش هشدار اصلاح اصلاحات از 
سوی برخی نخبگان و تئوریسین های اصلاح طلب 
مطرح شد، اما این هشدارها جایگاه ویژه تری به 
جز بایگانی جریان چپ سر در نیاورد. محمدرضا 
تاجیک، استاد دانشگاه شهید بهشتی از همان 
تئوریسین هایی بود که مدت ها پیش به فعالان 
این جریان اخطار داده بود که نادیده گرفتن 
اصلاحات می تواند مشکل ساز شود؛ او هنوز هم 
معتقد است هیچ راهی جز انحراف اصلاحات از 
مسیر انحرافی که رفته اند وجود ندارد. تاجیک 
حتی با الهام گرفتن از واژه »مجاهد روز شنبه« 
از »اصلاح طلبان شنبه« استفاده و تاکید می کند: 
در فردای حکومتی شدن جریان اصلاح طلبی، 
فضا برای بازیِ قدرت و منفعتِ »اصلاح طلبان 
شنبه« هم فراهم شد تا جریان مدنی و اندیشگی و 
اجتماعی و فرهنگی را به یک جریان صرفا سیاسی 
تقلیل دهند. محمدرضا تاجیک در گفت وگو با 
»خبرآنلاین« سیاست کنونی اصلاح طلبان را 
»اخته« و »غیرناب« خوانده و می گوید: »این 
سیاست دیگر سیاست مقاومت نیست، بلکه 
سیاست قدرت و هویت است، سیاستی است که 
سر در جیب قدرت و منفعت دارد و از مراقبت و 
اخلاق و زیباشناسی می گریزد و در برابر لحظه  
اکنون و امر بالفعل موجود سر فرود می آورد، 
به نوعی عرفان رضایت مندانه و فانتسم پرور تن 
می دهد، قلمروزدایی را جایگزین قلمروزدایی 
می کند، از خط گریز می گریزد، بدن بدون اندام را 

به تمسخر می گیرد. 
 عصر اصلاح طلبی موجود به سر آمده

او همچنین در انتقاد از نهادهایی نظیر شورای 
عالی اصلاح طلبان می افزاید: »بی تردید، نظام 
شورایی دموکراتیک نظام در راهی است )به بیان 
دریدا( که هنوز به سرزمین فرهنگی و زیست جهان 
ما نرسیده است. ما هنوز از لب لعل نظم و نظام 
مشورتی چندان نچشیده ایم. لذا سامان و سازوکار 
مشورتی برای ما بیش تر یک »آرایه« است تا 
»آن«، یک »بازی زبانی« است تا یک »فرهنگ«. 
از همین رو، سامان های مشورتی ما نیز، هم چون 
سامان های حزبی مان همواره نوعی سانترالیسم 
غیردموکراتیک و توتالیتاریسم فردی/گروهی را 
در متن و بطن خود داشته است«. به گفته این 
استاد دانشگاه، »دموکراسی مشورتی در میان 
ما ایرانیان، نه چندان »دموکراتیک« و نه چندان 
»مشورتی« بوده است، و اصحاب شور و مشورت 
ما، چندان با فرهنگ شور و مشورت خوگر نبوده و 
نیستند. بگذارید خطر کنم و بگویم که بسیاری از 
کنشگران فردی و جمعی سیاسی ما اساسا درک 
و فهم درستی از مفهوم مشورت و دموکراسی 
نداشته و ندارند، یا به گفته ی فرزانه، عمدتا آن را 
ایدئولوژیک فهم می کردند. بنابراین، از دموکراسی 
آنچه نصیب ما شد تنها یک »صوت و آوا« بود، نه 
مرام و منش و خویگان و عادت واره«.تاجیک تاکید 
دارد که اصلاح طلبی کنونی تحت تاثیر قدرت 
است و می گوید: »چون نیک بنگریم بسیاری 
از اصلاح طلبان امروز را در هیچ کجا و هرکجای 
نظری و عملی می بینیم. اینان، اصلاح طلبی را 
دقیقا در همان موقف و موضعی تعریف می کنند 
که قدرت و منفعت شان اقتضا می کند. این عده، 
برای رسیدن به قدرت آرام و قرار ندارند. کک 
قدرت افتاده توی تن و جان شان و آرامش و قرار را 

از آنان ربوده است«. 

گـــزارش روز

ظریف و حنیف اتمر در گفت وگوی 
تلفنی توافق کردند

تشکیل هیاتی برای بررسی حادثه 
در مرز مشترک ایران و افغانستان

وزرای خارجه ایران و افغانستان توافق کردند تا 
با تشکیل هیاتی مشترک، حادثه به  وقوع پیوسته 
در مرز مشترک دو کشور را مورد رسیدگی 
قرار دهند. به نوشته اداره کل اطلاع رسانی 
وزارت امور خارجه، در گفت وگوی تلفنی شامگاه 
یکشنبه محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه 
کشورمان و حنیف اتمر سرپرست وزارت خارجه 
جمهوری اسلامی افغانستان آخرین تحولات 
سیاسی این کشور و ابتکار منطقه ای برای صلح 
در افغانستان مورد گفت وگو و تبادل نظر قرار 
گرفت. در این گفت وگوی تلفنی طرفین توافق 
کردند تا دو کشور با همکاری یکدیگر و با تشکیل 
هیاتی مشترک، حادثه به  وقوع پیوسته در مرز 
مشترک دو کشور را مورد رسیدگی قرار دهند. 
همچنین بنا بر گزارش وزارت خارجه افغانستان،  
هر دو جانب با تاکید بر توافقات قبلی مبنی بر 
آغاز کار تحقیقات مشترک در مورد حادثه، 
پیرامون وقوع آن ابراز تاثر و تاسف کرده و درباره 
مشخص ساختن تیم های بررسی کننده صحبت 
کردند. اتمر در مورد سفر هیات بررسی کننده 
طرف افغانستان به ولایت هرات اطلاع داده و 
خاطرنشان کرد که این هیات، تحقیق خویش را 

در محل حادثه آغاز کرده است. 

خبـــر ونظر

یادداشـــــت
دشمنان واقعی، راهبرد غیرواقعی    

پر بیراه نیست اگر گفته شود، اندیشه یا فرض وجود 
دشمنان خارجی بنیاد نه تنها راهبرد روابط خارجه بلکه 
قطب نمای مدیریت کلان سیاسی در همه امور کشور بوده 
و است. اینکه، »تمامی« امور اجتماعی و ملی بر این پایه 
مدیریت و برنامه ریزی شده است. به دلیل اینکه روابط میان 
کشورها از هیچ سازوکار حقوقی پیروی نمی کنند، ایران 
دشمنان بالفعل و بالقوه ای دارد. شهروندان و نخبگانی که 
نتوانند وجود دشمنان خارجی را درک یا به هر دلیل انکار 
کنند، کشور را در معرض انواع مخاطرات اجتناب ناپذیر و 
پرهزینه قرار خواهند داد. بنابراین، دشمنان خارجی وجود 
دارند، اما بنابر شواهد متعدد از عرصه های اقتصادی، روابط 
خارجه، معیشت شهروندان و... راهبرد مقابله با دشمنان 
موفقیت آمیز و مطلوب نبوده است. اگر روزی قرار باشد با 
دشمنان تقابل سخت)نظامی( داشته باشیم، آنگاه، اراده 
ملی که تجسم آن در فرزندان شجاع ایران زمین در ارتش، 
سپاه و...نهفته است در خط مقدم باید دشمن را خنثی یا 
شکست دهند بنابراین، برای حفظ جان  فرزندان پاک و 
شجاع  ایران زمین، وظیفه اخلاقی، ملی، تاریخی و وطن 
پرستانه سیاست ورزان و صاحب منصبان است تا برای 
مقابله  و خنثی کردن دشمنان بالفعل و بالقوه؛ کم هزینه، 
کاربردی و واقع بینانه ترین راهبرد را تدبیر کنند. دشمنان 
وجود عینی دارند، اما راهکارها و راهبرد مقابله با آنها باید 
واقع بینانه باشد، چرا؟ اولین اندیشه ای که به ذهن خطور 
می کند اینکه برای مقابله با دشمنان باید قوی باشیم. 
راهکارها، راهبردها و طرح هایی که در چند دهه گذشته به 
منظور مقابل با دشمنان تدوین، تدبیر و اجرا شده، ما را در 
مقابل دشمنان قوی تر کرده است. تبیینی مختصر قدرت 
در راستای  اینکه چرا راهبرد مقابله با شمنان ما را قوی تر 
کرده در ادامه ارائه می شود. قدرت چیست؟  قدرت در جهان 
معاصر برخلاف قرون پیشین متشکل از مولفه های متعددی 
است. توانایی دفاعی، آموزش و پرورش و دانشگاهای مولد،  
خودکفایی صنعتی و کشاورزی، مدیریت کارآمد محیط 
زیست، دسترسی مناسب شهروندان به بهداشت و درمان، 
رفاه، آرامش و امنیت نسبی و... مولفه های قدرت در جهان 
معاصر و توسعه یافته تلقی می شوند. برای تقابل و خنثی 
کردن دشمنان، تکیه صرف بر توان دفاعی دقیق نیست. 
قبل از ارزیابی و قضاوت راهبرد روابط خارجه ضروری است 
تا تبیین مختصری در راستای درک مشترک، از چیستی، 
ضرورت و اهمیت روابط خارجه ارائه شود. بدین معنی که 
اساسا چرا کشورها با یکدیگر ارتباط برقرار می کند؟ اینکه، 
چرا کشور های دور خود دیوار یا حصار نمی کشند؟ اساس 
روابط خارجه، برطرف کردن انواع نیازهایی است که به 
دلایل گوناگون  امکان تهیه و تامین آنها در داخل کشور 
وجود ندارد، یا تهیه آنها از خارج از کشور ارزان تر از تولید 
آنها در داخل است. با این مقدمه، می توان این پرسش را 
مطرح کرد، آیا دستاوردهای اقتصادی، روابط خارجه، 
صنعتی، تجاری علمی و...  راهبرد روابط خارجه مبتنی بر 
تقابل با دشمنان خارجه، مطلوب بوده است؟  احتمالا برخی 
مدعی خواهند شد که مهم ترین دستاورد روابط خارجه، 
امنیت داخلی و منطقه ای است. اما این بزرگواران به نکته ای 
کلیدی)سهوا یا عامدا( توجه ندارند. اینکه رابطه ای علت و 
معلولی میان منافع ملی و امنیت ملی وجود دارد. اینکه 
امنیت ملی بدون منافع ملی نه تنها بی معنی است بلکه 
در بلندمدت ناممکن است. اگر تبیین مختصر فوق عقلانی 
تلقی شود آنگه می توان ادعا کرد که راهبرد روابط خارجه، 
هزینه هایی بسیار گزاف تری از دستاوردهای مورد انتظار 
داشته است. به عبارتی، کشور دارای دشمنان بالفعل و 
بالقوه واقعی است، اما بنابر دستاوردهای عینی راهبرد 
مقابله با دشمنان کاربردی و واقع بینانه نیستند. اینکه بنابر، 
شواهد فراوان از زیست بسیار پرچالش شهروندان، عملکرد 
و دستاوردهای عینی و قابل ارزیابی مدیریت و خنثی کردن 
دشمنان خارجی حاکی از این است که راهبرد مقابله با 
دشمنان خارجی نیز به روز شدن دارد. اینکه به منظور 
تضعیف و خنثی کردن دشمن ضروری است تا راهبرد 
مقابله با دشمنان از اساس متحول شود. بدین معنی که 
راهبرد تقابل نرم )توسعه و تقویت اقتصادی، علمی، صنعتی، 
تجاری، فرهنگی، اخلاق سیاسی و...( به ضرورت درکنار 

راهبرد سخت قرار گیرد.

 هر کدام از نامزدهای انتخابات ریاست 
جمهوری آمریکا در حال حاضر در چه 
وضعیتی قرار دارند و جمهوری خواهان و 
دموکرات ها در چه شرایطی خود را آماده 

رقابت های انتخاباتی می کنند؟
وضعیت انتخابات آمریکا به گونه ای است 
که هنوز نمی توان ارزیابی دقیقی از احتمال 
پیروزی کاندیداها داشت و مولفه های متعددی 
تا ماه نوامبر می تواند در تعیین شخص پیروز 
تأثیرگذار باشد. در کمپین جمهوری خواهان 
که تکلیف مشخص است و آقای دونالد ترامپ 
به عنوان رئیس جمهور مستقر و همچنین کسی 
که توانسته تعداد آرای لازم برای کاندیداتوری 
در حزب جمهوری خواه را کسب کند، اکنون 
به عنوان نامزد نهایی این حزب مطرح است. 
در حزب دموکرات شرایط کمی متفاوت است. 
هرچند همه کاندیداها بجز آقای بایدن کنار 
رفته اند و معاون اول دولت باراک اوباما تنها 
کاندیدای باقی مانده در میدان است، او هنوز 
نتوانسته حداقل آرای لازم برای کاندیداتوری 
نهایی در حزب دموکرات را کسب کند. برای 
نهایی حزب  نامزد  به عنوان  معرفی شدن 
دموکرات نیاز به 1991 دلیگیت است، اما آقای 
بایدن در حال حاضر حدود 1۶00 دلیگیت 
کسب کرده و به همین دلیل لازم است تا 
انتخابات درون حزبی دموکرات ها ادامه پیدا 
کند. زمانی که بایدن بتواند حداقل دلیگیت های 
لازم را کسب کند، آنگاه می توان او را رسماً 
نامزد نهایی دموکرات ها دانست. اکنون کرونا 
بر فضای انتخابات مقدماتی در آمریکا سایه 
افکنده و برخی ایالات برگزاری این انتخابات 
را به تعویق انداخته  یا لغو کردند. این موضوع 
تردیدهایی را ایجاد کرده که آیا دموکرات ها 
اساسا می توانند فردی را به عنوان نامزد نهایی 

معرفی کنند یا خیر.
 براساس نظرسنجی های موجود کدام یک 
از کاندیداها از شانس بیشتری برای پیروزی 

برخوردار است؟
در  و  عمومی  نظرسنجی های  براساس 
سطح ملی که تا امروز نتایج آن منتشر شده 
وضعیت  و  بوده  پیشتاز  بایدن  جو  است، 
دارد؛  ترامپ  دونالد  به  نسبت  بهتری 
به خصوص در برخی ایالت های کلیدی که 
تکلیفشان از پیش مشخص نیست و کسی 
نمی داند آنها از دموکرات ها حمایت می کنند 
یا جمهوری خواهان، بایدن آرای بیشتری 
دارد. از جمله این ایالت ها می توان به فلوریدا، 
پنسیلوانیا، کارولینای جنوبی و اوهایو اشاره 
کرد. با این وجود باید تأکید کرد که صرف 
نظرسنجی ها تضمین کننده  پیشتازی در 
نیست،  انتخابات  در  بایدن  جو  پیروزی 
به خصوص پس از اتفاقات زمان انتخابات 
سال 201۶ که همه نظرسنجی ها هیلاری 
کلینتون را به عنوان پیروز معرفی می کردند و در 
نهایت دونالد ترامپ بر کرسی ریاست جمهوری 
نشست، اعتماد به این نظرسنجی ها کاهش 
یافته است. باید صبر کرد و دید آیا نظرسنجی ها 
واقعا بیانگر آرای افکار عمومی در آمریکا است 
یا مسائلی وجود دارد که نظرسنجی ها  از توجه 

به آن غافل هستند.
 در ماه های آتی چه عواملی می تواند در 

تعیین برنده انتخابات تأثیرگذار باشد؟
باید  و  هستند  زیاد  بسیار  موثر  عوامل 
تأکید کرد که انتخابات آمریکا انتخاباتی با 
پیچیدگی ها و چالش های بسیار است که آن را 
به انتخاباتی غیرقابل پیش بینی تبدیل می کند. 
به خصوص هرچه به زمان برگزاری انتخابات 
نزدیک می شویم، وقوع اتفاقات غیرمنتظره 
می تواند تأثیرگذارتر باشد تا جایی که خود 
  October surpriseآمریکایی ها از اصطلاح
استفاده می کنند. به آن معنی که یک ماه پیش 
از برگزاری انتخابات اگر اتفاق غیرمنتظره ای 
رخ دهد و به نوعی سورپرایز باشد، می تواند روند 
انتخابات را تغییر دهد. این روزها اصلی ترین 
موضوع، بحث کرونا است؛ اینکه مدیریت 

مقابله با این پاندمی چگونه خواهد بود؟ آیا طی 
ماه های آینده روند تصاعدی ابتلا و مرگ بر اثر 
بیماری کووید 19 ادامه خواهد داشت؟ اقتصاد 
آمریکا چه شرایطی را پشت سر می گذارد 
از سر گرفته  اقتصادی  فعالیت های  آیا  و 
می شود؟ اینها موضوعاتی است که می تواند 
تأثیرگذار باشد و به هر حال دونالد ترامپ، 
به عنوان رئیس جمهور و مسئول اداره کشور 
باید پاسخگوی اشتباهات و خطاهای احتمالی 
باشد. به همین دلیل می توان گفت وضعیت 
برای رئیس جمهور مستقر بسیار دشوار است 
و حزب اپوزیسیون یعنی دموکرات ها می توانند 
خود را در موضع مطالبه گری و پاسخگو کردن 
دولت  عمل کرده و آرای مردم را به سوی خود 
جلب کنند. با این حال باز هم باید تأکید کنم 
که مسأله کرونا نیز نمی تواند تضمین کننده 
پیروزی دموکرات ها در انتخابات و قطعی بودن 
شکست جمهوری خواهان باشد. بخشی از این 
ماجرا، به کمپین دموکرات ها بازمی گردد که تا 
چه اندازه می تواند مثبت عمل کند و امید را به 
رأی دهنده های آمریکایی بازگرداند. بسیار 
مهم است که مردم قانع شوند برای کنار زدن 
رئیس جمهور مستقر پای صندوق های رأی 
بیایند و بپذیرند که در اوج یک بحران ملی 
تغییری جدی در سطوح عالی مدیریتی ایجاد 

شود.
 عملکرد دولت آمریکا در موضوع مقابله با 
شیوع ویروس کرونا بسیار بحث برانگیز بوده 
و حتی باراک اوباما نیز با یک سنت شکنی 

به  شدت  به  عجیب، 
به  کرد.  حمله  ترامپ 
عقیده شما نقش آفرینی 
شخص باراک اوباما تا 
چه اندازه می تواند در 
موثر  آینده  روزهای 

باشد؟
باراک اوباما شخصیتی 
بین  در  نفوذ  با  بسیار 
جامعه  از  بخشی 
آمریکاست. او می تواند 
موج ایجاد کند و باعث 
تقویت همبستگی شود؛ 
چراکه جریان های لیبرال 
دموکرات در آمریکا روی 
شخص باراک اوباما اجماع 
این موضوع  اما  دارند، 
مانند شمشیر  می تواند 
دو لبه عمل کند و به ضرر 
تمام  نیز  دموکرات ها 
شود؛ زیرا نقش سازنده 
کمپین  در  تنها  اوباما 
دموکرات ها و بخشی از 

رأی دهندگان مردد می تواند قابل احصا باشد. 
نگاه محافظه کاران و جمهوری خواهان به 
رئیس جمهور سابق تا حدود زیادی متفاوت 
است. آنها اوباما را به عنوان فردی بر هم زننده 
نظم موجود و دارای تمایلات سوسیالیستی 
می شناسند. همین موضوع می تواند باعث 
بسیج نیروها حول محور ترامپ شود. یعنی 
همانطور که اوباما می تواند اتحادی میان راست 
میانه و چپ میانه ایجاد و این جریان ها را برای 
مقابله با ترامپ مصمم تر کند، به همان اندازه 
نیز می تواند محافظه کاران و راست های افراطی 
را تحریک کرده تا به پای صندوق های رأی 
بیایند و از دونالد ترامپ حمایت کنند. خیلی از 
رأی دهندگان آمریکایی از ترس اینکه آمریکا 
دوباره به سمت رفتارهای سوسیالیستی یا 
شبه سوسیالیستی از نوع برنی سندرز حرکت 
نکند، ممکن است از ترامپ حمایت کنند تا 
رئیس جمهوری جمهوری خواه بر سر کار باقی 
بماند. بنابراین باید گفت ورود آشکار باراک 
اوباما یا هر رئیس جمهور دموکرات دیگر نظیر 
کلینتون می تواند تقویت کننده پایگاه رأی 
بایدن باشد. چه بسا که چنین حمایت های 
آشکاری مخرب باشد و شرایط دموکرات ها را 

تضعیف کند.
 شما از ترس مردم آمریکا از سوسیالیسم 
سخن گفتید. در حالی که در پی شیوع 
سیستم  تقویت  به  نیاز  کرونا  ویروس 
بهداشت و درمان و همچنین حمایت بیشتر 
دولت از نهادهای مدنی و مردم عادی بیشتر 
احساس شد. با این وجود هنوز فکر می کنید 

سوسیالیسم برای مردم ترسناک باشد؟
معتقدم در بین دموکرات ها و نیروهای راست 
میانه تمایلات شبه سوسیالیستی افزایش یافته 
به طوری که  سناتور دموکرات کریس مورفی 
گفته است که در میانه شیوع یک بیماری 
همه گیر که حدود ۸0 هزار آمریکایی را کشته 
است، یک رئیس جمهور عادی باید سعی کند 
بیمه های درمانی را گسترش دهد، اما دونالد 
ترامپ در حال حاضر تلاش می کند درست در 
میانه همه گیری، 20 میلیون مورد از بیمه های 
درمانی را لغو کند. اما در بین محافظه کاران 
وضعیت متفاوت است. به اعتقاد طیف وسیعی 
از این افراد، وخامت اوضاع و ناکارآمدی 
بی تدبیری،  ماحصل  متحده  ایالات  فعلی 
بی خردی یا حتی خیانت افرادی مثل باراک 
اوباما است. یعنی مسئولیت ها و مشکلات را 
متوجه دولت های قبلی می دانند و معتقدند 
اگر دولت های قبلی به وظایف خود درست 
عمل می کردند و اصول واقعی نظام سرمایه 
داری را به اجرا می گذاشتند، آمریکا امروز به 
این وضعیت دچار نمی شد. ضمن اینکه در 
مورد موضوع بهداشت و درمان که به آن اشاره 
کردید، این گروه معتقد 
نیستند راهکارهای شبه 
سوسیالیستی و طرح هایی 
و  سندرز  آنچه  نظیر 
دوستانش مطرح می کنند 
می تواند موثر باشد. بلکه 
نوع  این  می کنند  فکر 
طرح ها در آینده می تواند 
بحران را وخیم تر کرده و 
مشکلات بیشتری را ایجاد 
کند. بنابراین با اطمینان 
نمی توان گفت که شیوع 
بیماری کرونا مردم آمریکا 
محافظه کاران  ویژه  به 
شبه  طرح های  با  را 
آشتی  سوسیالیستی 

می دهد.
 مدیریت کرونا در دولت 
دموکرات باید چه تفاوتی 
با مدیریت فعلی دولت 

ترامپ داشته باشد؟
ترامپ مباحث مربوط 
به محیط زیست، تغییرات 
اقلیمی و موضوعاتی از جمله بیماری های 
همه گیر را دست کم گرفت و نگاه اقتصاد و 
تولید محور را دنبال کرد و هر آنچه به این نگاه 
آسیب می زد یا پیشرفت در آن را کند می کرد 
را کنار گذاشت. مثلا دفتری را که مسئول رصد 
بیماری های واگیردار در شورای امنیت ملی بود 
منحل کرد یا دفتری را که در ووهان چین به 
همین منظور بود را بست. اگر دموکرات ها بر 
سر کار بودند الزاما مسائل اقتصادی در اولویت 
نبود بلکه مسائل محیط زیستی و بشری در 
اولویت شان بود و حتما بودجه قابل توجهی 
را به این بخش اختصاص می دادند. معتقدم 
اگر دموکرات ها اکنون بر سر کار بودند احتمالا 
شاهد این واکنش کند و ضعیف از سوی دولت 
آمریکا به شیوع این ویروس و همه گیری 
آن نبودیم. دموکرات ها اکنون تلاش دارند 
کمیته تحقیقی راه اندازی کنند که پس از رکود 
ویروس، مدیریت بحران کرونا در دولت ترامپ 
را بررسی کنند. احتمالا دولت ترامپ در این 
بررسی ها در مظان سهل انگاری قرار می گیرد. 
مشکلات فعلی آمریکا چندان ارتباطی به 
شیوع ویروس کرونا ندارد. مردم آمریکا در 
اغلب دوران ها از سلامت کافی برخوردار نبودند 

و نمی توانند معیشت خود را برای یک ماه 
شده مدیریت کنند از این رو در شرایط فعلی 
مشکلات انباشته شده برای چندین دهه خود 

را نشان می دهد.
 در سیاست خارجی نیز اختلاف نظرهایی 
جدی میان دو حزب وجود دارد. هرچند 
دو حزب متفقا از تمدید تحریم تسلیحاتی 
حمایت کردند، اما شاهد بودیم که اعتراضات 
زیادی نسبت به عملکرد ترامپ در برجام 
صورت گرفت. اساسا موضوعات خارجی و 
به ویژه موضوع ایران تا چه اندازه می تواند بر 

نتایج انتخابات آمریکا اثرگذار باشد؟
در خصوص تحریم تسلیحاتی و حمایت 
دموکرات ها از این موضوع باید گفت که ادله 
دموکرات های حامی این مسأله، هم سو و 
هم راستا با جمهوری خواهان نبودند. برخی 
از آنها نظیر خانم ایلهان عمر، اصولا معتقد 
به تجارت سلاح نیستند و با هرگونه تجارت 
اسلحه مخالفت می کنند و برای آنها این موضوع 
تنها شامل جمهوری اسلامی ایران نمی شود. 
آنها قویا معتقدند باید فروش سلاح به طور 
کامل متوقف شود؛ هم در مورد ایران، هم در 
مورد عربستان و هم در مورد دیگر کشورها. 
بنابراین اگر شاهد نوعی همپوشانی بین دیدگاه 
دموکرات ها و جمهوری خواهان هستیم، به آن 
معنی نیست که بخواهند با جمهوری اسلامی 
ایران مخالفت کنند یا حامی سیاست فشار 
حداکثری باشند، بلکه با نگاه های مختلف بر 
روی یک موضوع خاص رفتار یکسانی را نشان 
دادند. مورد دیگری که وجود دارد این است 
که اساسا موضوع سیاست خارجی خیلی برای 
رأی دهندگان آمریکایی در اولویت نیست 
مگر اینکه آن موضوع ارتباط مستقیمی با 
وضعیت معیشتی و امنیت شهروندان آمریکایی 
داشته باشد. موضوعاتی نظیر برنامه جامع 
اقدام مشترک و اینکه آیا ایران به توافق 
هسته ای پایبند بوده یا خیر، مستقلا نمی تواند 
تغییری در نگاه رأی دهندگان آمریکایی 
ایجاد کند. این موضوع تنها در شرایطی برای 
شهروندان مهم خواهد بود که خروج آمریکا از 
برجام، تمدید تحریم تسلیحاتی یا بازگشت 
احتمالی تحریم های سازمان ملل منجر به 
این شود که ایران از پیمان منع گسترش 
 NPT جنگ افزارهای هسته ای  معروف به
خارج شود و شهروندان آمریکایی احساس 
کنند که کشورشان در آستانه یک جنگ بزرگ 
در خاورمیانه قرار گرفته است. آن زمان است 
که می توان گفت وضعیت برای دونالد ترامپ 
چندان مناسب نخواهد بود. با در نظر گرفتن 
نکته ای که گفته شد، می توان دریافت که چرا 
مقامات آمریکایی به رغم همه لفاظی هایی 
که در خصوص ایران می کنند، نمی خواهند 
وارد یک جنگ با ایران شوند. آنها دائما در 
تلاش هستند تا به جامعه آمریکا القا کنند که 
رئیس جمهور متبوعشان قصد جنگ با ایران را 
ندارد و نمی خواهد سربازان آمریکایی را درگیر 
جنگی دیگر در خاورمیانه کند. مقامات دولت 
آمریکا می خواهند بگویند سیاست های کنونی 
دولت ایالات متحده برای جلوگیری از جنگ 
است نه آغاز جنگ. اگر شهروندان آمریکایی 
قانع شوند که سیاست  فشار حداکثری دونالد 
ترامپ جلوی آغاز جنگ را گرفته، آنگاه این یک 
پوئن مثبت در کارنامه رئیس جمهور مستقر 
خواهد بود. فکر می کنم تا حدودی ترامپ در 
ارائه تصویری ضد جنگ از خود موفق بوده 
است. هم در مورد ایران هم در مورد سوریه  و 
هم در مورد افغانستان، توانسته مردم را قانع 
کند که دنبال جنگ نیست و اقدامات رادیکالش 
در قبال برخی کشورها، با هدف جلوگیری از 
جنگ است. از این جهت فکر می کنم اگر در 
ماه های آینده اتفاق خاصی نظیر ترور سردار 
سلیمانی یا حمله موشکی ایران به عین الاسد 
رخ ندهد و فضا اینگونه باقی بماند، موضوع ایران 
تأثیر ویژه ای روی انتخابات آمریکا نخواهد 

داشت.

 کوروش الماسی
 محقق و پژوهشگر

معــــکوس 
اولیانوف: 

برجام یک شاهکار دیپلماسی بود
نماینده روسیه در سازمان های بین المللی با تاکید بر 
اینکه برجام یک دستاورد بزرگ در عرصه دیپلماسی بود، 
اظهار داشت: آمریکا در این موضوع کاملا در شورای حکام 
آژانس منزوی است. میخائیل اولیانوف در حساب کاربری 
خود در توئیتر در پاسخ به یک کارشناس سیاست خارجی 
که از خروج یک جانبه آمریکا از برنامه جامع اقدام مشترک 
)برجام( حمایت کرده بود، تاکید کرد که این توافق یک شاهکار 
دیپلماسی بود. وی در این پیام نوشت: اغلب کشورهای جهان 
دیدگاه متفاوتی با آمریکا دارند. آنها معتقدند که برجام یک 
شاهکار در عرصه دیپلماسی و کمکی بزرگ به تقویت رژیم 
عدم اشاعه در جهان بود. اولیانوف افزود: آمریکا در شورای 
حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی به ویژه درخصوص این 
موضوع )برجام( کاملا منزوی است. این دیپلمات روس پیش از 
این نیز بارها از موضع آمریکا درقبال ایران و برجام انتقاد کرده 
و آن را خلاف قوانین بین المللی خوانده است. او پیشتر نیز 
نوشته بود: می توانیم ببینیم که خروج آمریکا از توافق هسته ای 
سبب ناامنی در خلیج فارس، توسعه برنامه های هسته ای 
ایران فراتر از محدودیت های توافق شده و تلاش مستاصلانه 
آمریکا برای محسوب شدن به عنوان یکی از طرفین توافق با 
ایران شده است . به نوشته اولیانوف، مکانیسم بازگشت آمریکا 
به برجام ارتباطی با رای دادن ندارد و اتوماتیک است اما اول 
ایالات متحده باید تمام اعضای شورای امنیت سازمان ملل و 
باقی جامعه بین المللی را قانع کند که هنوز یکی از طرفین 
توافق هسته ای با ایران محسوب می شود. اینکار تنها از طریق 

پایبندی اثبات شدنی ممکن است.

آرمان ملی- محمدحسین لطف الهی: انتخابات ریاست جمهوری آمریکا را شاید بتوان یکی از مهم ترین اتفاقات سیاسی سال 2020 دانست که می تواند تأثیراتی جدی بر سیاست 
داخلی و خارجی جمهوری اسلامی ایران بگذارد. در حال حاضر جو بایدن دموکرات و دونالد ترامپ جمهوری خواه، به عنوان اصلی  ترین شانس های پیروزی در انتخابات ریاست 
جمهوری شناخته می شوند. از طرفی شیوع ویروس کرونا و همچنین مشکلات دولت آمریکا در عرصه سیاست خارجی به عنوان دو عامل تأثیرگذار در نتایج انتخابات آمریکا مطرح 
هستند. »آرمان ملی« در گفت وگو با امیرعلی ابوالفتح، کارشناس مسائل آمریکا به بررسی این موضوعات پرداخته است. ابوالفتح می گوید درحال حاضر بایدن در نظرسنجی ها 

پیشتاز است اما این موضوع نمی تواند ضمانتی برای پیروزی معاون اول دولت اوباما در انتخابات باشد. این گفت وگو را در ادامه می خوانید.

اکنون کرونا بر 
فضای انتخابات 
مقدماتی در آمریکا 
سایه افکنده و 
برخی ایالات 
برگزاری این 
انتخابات را به 
تعویق انداخته  
یا لغو کردند. 
این موضوع 
تردیدهایی را 
ایجاد کرده که آیا 
دموکرات ها اساسا 
می توانند فردی 
را به عنوان نامزد 
نهایی معرفی کنند 
یا خیر 

   امیرعلی ابوالفتح در گفت وگو با »آرمان ملی«:
پیشتازی بایدن در نظرسنجی ها 

دلیل شکست ترامپ  نیست
   نقش آفرینی مستقیم اوباما شمشیری دو لبه است

   محافظه کاران از بازگشت سیاست های 
شبه سوسیالیستی می هراسند

   جمهوری خواهان دولت قبلی را 
مسئول وضع کنونی می دانند
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آرمان ملی: وکیل محمدرضا شــجریان گفت: براساس 
آنچه در پاســخ به مراجعات مکرر اعلام شــده، رای پرونده 

شکایت موکلم از صدا و ســیما مبنی بر پخش بدون مجوز 
آثار وی، تا ۲ هفته دیگر صادر می شــود. محمدحسین 
آقاسی با اشاره به شکایت شجریان از صدا و سیما افزود: 
تیرماه ســال ۸۸ به علت پخش بدون رضایت آثار موکلم 
در صدا و سیما، شــکایتی را مســتند به ماده ۲۳ قانون 
حمایت از حقــوق مولفان، مصنفــان و هنرمندان از این 
سازمان در دادســرای کارکنان دولت مطرح کردم زیرا 

در این ماده قانونی صراحتاً آمده که اگر آثار 
فردی را بدون اجازه انتشــار، پخش 

یا نشــر دهند، مجازاتــش ۶ ماه تا 
دو سال حبس اســت.وی اظهار 
داشــت: بعد از مدت کوتاهی از 
طرح شــکایت، بازپرس وقت 

شعبه دوم دادسرای کارکنان 
دولت، با این اســتدلال که 
صدا و سیما در پخش آثار 
موکلم، سوءنیتی نداشته 
شــکایت را رد کرد، در آن 

زمان نماینده دادســتان یا 
دادیار اظهارنظر، بــا قرار صادر 

شــده موافقت نکرد و دلیل عدم موافقت 

دادیار اظهارنظر این بــود که مدیران صدا 
و سیما اطلاع داشــتند که آثار پخش شده 
متعلق به شجریان است و آنرا بدون اجازه 
پخش کردند و فقدان ســوء 
نیت، استدلال درستی 
نیست و پرونده را 
برای رســیدگی 
بیشتر به شعبه 
ســی  پر ز با
 . د ســتا فر
آقاســی گفت: 
در ایــن مدت، 
بازپرس شعبه 
دوم دادســرای 
کارکنان دولت تغییر 
کرد و بازپــرس جدید به نام 
قاضی فضل علی رسیدگی 

بسیار دقیقی انجام داد و در خلال این مدت هر دلیلی که لازم 
بود ارائه و اعلام کردیم از جمله اینکه وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی تایید کرد »آثار پخش شــده« و »شرکت دل آواز« 
متعلق به شجریان است. بعد از دو ســال، بازپرس شعبه دوم 
دادسرای کارکنان دولت، یک قرار ۲۴ صفحه ای صادر و در ۲۲ 
صفحه با برشمردن تمام جریان پرونده، نهایتاً عنوان کرد که 
پخش آثار تا سال ۸۳، مشمول مرور زمان شده و صدا و سیما 
از سال ۸۳ تا ۸۸ نیز سوء نیت نداشته است و صدا و سیما را از 
اتهام انتسابی مبرا کرد. وکیل مدافع شجریان ادامه داد: به قرار 
صادره، اعتراض کردیم و رسیدگی به اعتراض ما یکسال طول 
کشید و خرداد سال ۹۱ سرانجام شعبه ۱۰۶۰ دادگاه کارکنان 
دولت که قاضی بسیار خوبی داشــت، ما را برای اخذ توضیح 
در خصوص اعتــراض به قرار احضار کرد. نهایتاً خرداد ســال 
۹۱ دادگاه قرار صادره را نقض کرد و صریحاً نوشت با توجه به 
اینکه صدا و سیما آگاه بوده که لازم است برای انتشار از صاحب 
اثر رضایت بگیرد، دلالت بر سوء نیت دارد. در نتیجه پرونده به 
دادسرا برگشت و شعبه بازپرســی، متهمان را احضار و تفهیم 

اتهام کرد و نهایتاً ۶ سال بعد یعنی در اردیبهشت سال گذشته 
)سال ۹۷(، پرونده برای رسیدگی، دوباره به شعبه ۱۰۶۰ که 
قاضی آن تغییر کرده است، ارسال شــد و دادگاه ۱۱ شهریور 

سال ۹۷ به پرونده رسیدگی کرد.
   شجریان مریض است؛ امکان حضوردردادگاه ندارد

آقاسی افزود: با توجه به اینکه موکل به دلیل بیماری امکان 
حضور در دادگاه را نداشت، من به عنوان وکیل پرونده در جلسه 
حضور یافتم و از صدا و سیما نیز وکیل، معاون مربوطه و یکی 
از مدیران آن در جلسه حضور یافتند و تفسیر قضائی، سلیقه و 
طرز تفکر قاضی این بود که صدا و سیما کار بدی نکرده و شاید 
پخش آثار به نفع موکل هم بوده است و هیچکدام از دلایل ما 
مورد توجه دادگاه قرار نگرفــت و نهایتاً یک روز بعد یعنی ۱۲ 
شهریور، شعبه دادگاه حکم خود مبنی بر رد شکایت را صادر 
و اعلام کرد پخش آثار موکل در صدا و ســیما، موجب شهرت 
وی شده و به زیان او نبوده است. این وکیل دادگستری گفت: 
با توجه به اینکه رأی صادره مغایر صریح قوانین است، به این 
حکم اعتراض کردیم که برای رسیدگی در مرحله تجدیدنظر 

به شعبه ۶۸ دادگاه تجدیدنظر به ریاست قاضی مسعودی مقام 
ارسال شد. وی با اشاره به تشکیل جلسه رسیدگی در مرحله 
تجدیدنظر در تاریخ دوم شــهریور ۹۸ اظهار کرد: در جلسه 
رســیدگی، مدیران صداوسیما مدعی شــدند که آثار موکل 
توسط پیمانکاران صداوسیما پخش شده است که این توجیه 
مورد قبول قاضی قرار نگرفت و رئیس دادگاه از آنها خواست اگر 
مدرکی دال بر پخش آثار موکلم توسط پیمانکاران بدون اطلاع 
مدیران مربوطه وجود دارد ارائه دهند.   آقاسی افزود: با توجه 
به گذشت هشت ماه از تاریخ رسیدگی تجدیدنظر، درآخرین 
مراجعه ای که حدود دو هفته قبل به دفتر آقای مسعودی مقام 
داشتم، اعلام شــد تا یک ماه آینده حکم صادر می شود که از 
مدت اعلام شده، دو هفته باقی مانده اســت.  وی تأکید کرد: 
بدون تردید اگر در مرحله تجدیدنظر دقت کافی صورت گیرد، 
این رأی باید نقض شود و گرنه پیام بدی برای هنرمندان دارد 
مبنی بر اینکه صدا و سیما از این به بعد می تواند آثار هنرمندان 
را که وقت و هزینه صرف آثارشــان می کنند، بدون موافقت 
صاحب اثر پخش کند.قاضی مســعودی مقام رئیس شــعبه 
۶۸ دادگاه تجدیدنظر نیز ۱۲ شهریور ۹۸ درباره این پرونده به 
خبرنگار ایرنا گفته بود: پرونده برخی نواقص داشت که متهمان 
از دادگاه مهلت خواســتند تا مســتندات و مدارک را درباره 
قراردادها ارائه کنند. دادگاه نیز به متهمان پرونده ۱۰ روز وقت 
داده است تا مســتندات خود را ارائه کنند و پس از آن تصمیم 

لازم در این باره اتخاذ می شود.

زارش  ـ گـ ـ
به دلیل پخش بدون اجازه آثار استاد آواز ایران اعلام می شود

زمان اعلام نتیجه شکایت از صداوسیما

تغذیه ایرانی ها در مقایسه با 
شاخص های جهانی

اینفوگرافی :  منبع - ایرنا
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نحوه بازگشایی 
مدارس 

 فعلا دانشگاه ها 
باز نمی شوند

پذیرش کودکان در 
مهدکودک ها
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تست کرونا از نوزادان

 آرمان ملی: یک پزشک فوق  تخصص نوزادان 
در خصوص نحوه و شــرایط انجام تست کرونا از 
مادر باردار و نــوزادش گفت: رنِج واگیری بیماری 
کووید۱۹ در اطفال و کودکان حدودا یک تا پنج 
درصد جمعیت دنیاســت و ۳۰درصد از بیماران 
کرونا مثبت در تمام رده های سنی بدون علامت اند. 
دکتر ناصح افزود: مادری که طی ۱۴ روز گذشته در 
تماس با فرد مبتلا به کرونا بوده، باید مورد بررسی 
قرار گیرد و حتی اگر علامتی نداشــته باشد باید 
ترجیحا دوبار تســت PCR به فاصله حداقل ۲۴ 

ساعت انجام دهد. 

کاهش ساعت کار ادارات 
باشگاه خبرنگاران: معاون توسعه مدیریت 
و منابع استاندار تهران از کاهش ساعت کار ادارات 
در روزهای ۱۹ و ۲۳ رمضان خبــر داد. غلامرضا 
عباس پاشا، ادامه داد: در راستای استمرار مصوبه 
قبلی شروع ســاعت کار کارکنان تا اطلاع ثانوی 
در استان تهران از ساعت ۷ تا ۱۴ خواهد بود و در 
شهرستان های استان تهران که روزهای پنجشنبه 
نیز به ارائه خدمت به مردم می پردازند، طبق روال 
گذشته ساعات کاری در روزهای عادی از ۷:۳۰ تا 

۱۴ و روزهای پنجشنبه از ۷:۳۰ تا ۱۳ است.

وضعیت جوی کشور 
ایسنا: مدیر کل پیــش بینی و هشدار سریع 
سازمان هواشناسی گفت: امروز )۲۳ اردیبهشت( 
در برخی مناطق کشور وزش باد شدید پیش بینی 
می شود. صادق ضیائیان اظهار کرد: همچنین بارش 
در سواحل شمالی و شمال شــرقی کشور تداوم 
دارد و به تدریج تا اوایل وقت روز چهارشنبه )۲۴ 
اردیبهشت( سامانه بارشی از شمال شرق کشور 
خارج خواهد شد. روز پنجشنبه )۲5 اردیبهشت( 
نیز در شــمال غرب بارش پراکنده و در سواحل 

دریای خزر بارش باران پیش بینی می شود.

طراحی یادمان شهدای سلامت
ایسنا: رئیس کمیته ســلامت شورای شهر 
تهران از انتشــار فراخوانی برای طراحی و ساخت 
یادمان مدافعان سلامت خبر داد. ناهید خداکرمی 
با بیان اینکه بیش از ۱۱۰ نفر از کادر درمان را در 
جریان مبارزه با کرونا از دست داده ایم، گفت: نباید 
در مورد نصــب یادمان و انتخــاب خیابان عجله 
کنیم، کمیته نامگذاری پیشنهاد کرده است که 
خیابان زرافشان که یک خیابان فرعی در نزدیکی 
وزارت بهداشت اســت به نام »شهدای سلامت« 
نامگذاری شــود؛ اما این خیابان برای نام شهدای 
سلامت کوچک است و باید انتخاب شایسته تری 

داشته باشیم.

هشدار خریدهای اینترنتی 
مهر: معــاون اجتماعی پلیس فتــا ناجا در 
خصوص کلاهبــرداری از طریق رســید جعلی 
پرداخت الکترونیکی هشدار داد و گفت: مجرمان 
سایبری هنگام خرید از فروشگاه ها یا پرداخت 
های آنلاین با انجام ترفندهای گرافیکی خاص 
پس از انجام معامله رســیدهای جعلی پرداخت 
را به فروشندگان ارائه می دهند و با این شگرد از 
شهروندان کلاهبرداری می کنند. سرهنگ رامین 
پاشــایی ادامه داد: کلیه فروشندگان و صاحبان 
کسب و کار در کشور، هنگام برخورد با افرادی که 
قصد پرداخت الکترونیکی را دارند حتما باید قبل 
از ارائه کالا و خدمات به خریداران از وصول مبالغ 
به حساب های مالی خود اطمینان حاصل کنند 
و همواره مراقب مجرمان سایبری که در کمین 

طعمه های خود هستند، باشند.
 
کاهش فوت در مراکز سالمندان 
خانه ملت: عضو کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس گفت: هماهنگی بین بخشــی ســازمان 
بهزیستی و وزارت بهداشــت موجب کاهش آمار 
فوت در مراکز سالمندان شد. بهروز بنیادی افزود: 
پایین بودن آمار فوت در مراکز ســالمندان ایرانی 
در زمان کرونا به دلیل همکاری و هماهنگی بین 
بخشی سازمان بهزیستی، بخش خصوصی و زارت 

بهداشت، درمان و آموزش پزشکی بوده است.
 

بازگرداندن شهریه مدارس 
مدیرکل آموزش و پرورش شهر تهران گفت: 
به لحاظ عدم ارایه سایر خدمات غیرآموزشی به 
دلیل تعطیلی، مدارس مکلف هستند هزینه های 
دریافتی از اولیای دانش آموزان را به آنها مسترد 
نمایند. عبدالرضا فولادوند افزود: مدیران مدارس 
دولتی لازم اســت پس از محاسبه دقیق میزان 
خدمات ارایه شده نســبت به بازپرداخت مبالغ 
مربوط به ســرویس مدارس و هزینه های فوق 
برنامه از اول اسفندماه ۹۸ به اولیا را اجرا نمایند. 
در صورتی که اولیا با عدم تمکین مدیران مدارس 
مواجه شــدند؛ با اطمینان خاطــر از محرمانه 
بودن اطلاعات شخصی شــان؛ با شــماره تلفن 
۸۸۹۶۴۰۰۶ و ۸۸۹5۴5۰۶ و همچنین سامانه 
  SHEKAYAT.MEDU.IR شــکایت به آدرس

ارتباط برقرار نمایند.
 

تغییرات طرح ترافیک 
آرمان ملی: معاون حمل و نقــل و  ترافیک 
شــهرداری تهران گفت: زمان طرح ترافیک که 
پیش از این از ساعت ۶:۳۰ صبح تا ۱۹ بود به ساعت 
۸ صبح تا ۱۶ کاهش خواهد یافت و از ساعت ۱۴ 
نیز خروج از محدوده های ترافیکی رایگان می شود. 
مناف هاشمی اعلام کرد: طرح ترافیک احتمال دارد 
پس از شب های قدر و یا از ابتدای خرداد اجرا شود.

مدیــرکل دفتر ســلامت و امور 
تندرستی وزارت آموزش و پرورش 
با اشاره به بازگشــایی مدارس از ۲۷ 
اردیبهشت ماه گفت: با توجه به اینکه 
در ســتادملی کرونا مصوب شد که 
مدارس از ۲۷اردیبهشت ماه در سطح 
کشــور به صورت محدود بازگشایی 
شــوند؛ همزمــان وزارت آموزش 
و پرورش بخشــی از مقدمات کار را 
فراهم کــرد و بخشــی را هم فراهم 
می کند. محمد محسن بیگی اظهار 
کرد: بر این اســاس از روز شنبه آتی 
معلمان و کادر اجرایی مدرسه باید از 
نظر بهداشتی در شرایط مناسبی قرار 
داشته باشند. بیگی با تاکید بر اینکه 
بازگشــایی مدارس فقط برای رفع 
اشکال درســی بر ای دانش آموزانی 
اســت که از طریق فضــای مجازی 
امکان دریافت پاسخ کامل را نداشتند 
گفت: دانش آموزان با اختیار و انتخاب 
خودشان به مدرسه می آیند. معلمانی 
که دچار بیماری هــای زمینه ای از 
جمله مشــکلات تنفســی، قلبی و 
عروقی، پیوند اعضا، شیمی درمانی 
و... هستند و همکاران خانم که باردار 
هستند نیز در مدرســه حضور پیدا 

نخواهند کرد. 

معاون آموزشی وزیر علوم درباره 
احتمال بازگشــایی دانشگاه ها و 
فراهم بودن شرایط بازگشایی گفت: 
اگر دانشــگاه ها نتوانند شرایط را 
فراهم کنند حضور دانشجو منتفی 
است. علی خاکی صدیق در پاسخ 
به این ســوال که با توجه به اینکه 
اعلام شده دانشگاه ها بعد ماه رمضان 
احتمال دارد بازگشــایی شوند آیا 
دانشــگاه ها به ویژه دانشگاه های 
تهران شــرایط بازگشــایی و ارائه 
دروس عملی و برگزاری امتحانات را 
دارند، به مهر گفت: فعلا چیزی ابلاع 
نشده اســت. معاون آموزشی وزیر 
علوم درباره اینکه اگر ابلاغ شــود، 
شرایط برای بازگشایی دانشگاه ها 
بعد از ماه مبــارک رمضان فراهم 
هســت یا خیر افزود: شــرایط را 
دانشگاه ها باید فراهم کنند، اما اگر 
نتوانند حضور دانشجو منتفی است.

مدیرکل دفتر امــور کودکان و 
نوجوانان سازمان بهزیستی کشور 
گفت: تاکنون در ستاد ملی مقابله 
با کرونا تصمیم نهایی در خصوص 
بازگشایی مهدهای کودک گرفته 
نشده است. ســعید بابایی افزود: 
کارکــرد مهدهای کــودک فقط 
آموزشی نیست که بازگشایی آنها 
را  فقط منوط به بازگشایی مدارس 
بدانیم. مــا نیاز داریــم در چنین 
شرایطی مراکز قانونی و استاندارد 
بتوانند فعالیت کرده و از فرزندان 
مادران شــاغل نگهــداری کنند.  
بنابراین نه تنها در مناطق ســفید 
بلکه در کلیه مناطق این آمادگی 
را داریم تا با ابلاغ پروتکل های مورد 
نیاز با ظرفیــت محدودتر اقدام به 
بازگشــایی کنیم، چراکه مادران 
شاغل که کودک شیرخوار یا نوزاد 
دارند، باید جایی بــرای نگهداری 
کودکان خود داشــته باشند و در 
صورت تداوم تعطیلــی مهدهای 
کــودک تکلیــف این مــادران و 

کودکان چه می شود.

اه  ـ  ـ کوتـ ـ

یادداشـــت

این روزها بیش از هر زمان دیگری احتمال حرکت گسل 
مشاء که تقریبا از بالاتر از رودهن آغاز شده و بعد از پیست تا 
کرج امتداد دارد، همچنین وجود گسل های شمال دماوند، 
ری، ملارد و گسل فرعی عباس آباد که در کانون تهران قرار 
دارد، اما سالهاست فعال نشده است از عوامل نگرانی مسئولان 
حوزه مدیریت بحران برای وقوع زلزله شدید است. حجم 
لوله های گاز شهری در تهران که تقریبا تمام مناطق از آن 
برخوردار بوده و حتی ۹۶ درصد روستاهای اطراف پایتخت 
هم دارای لوله کشی گاز هستند یکی دیگر از موضوعاتی بوده 
که باعث نگرانی شده است، چرا که اگر در تهران زلزله شدیدی 
به وقوع بپیوندد هر کدام از این لوله کشی ها می تواند منبعی 
برای انفجار باشد. وجود کوچه های باریک و بافت های فرسوده 
در برخی مناطق تهران از دیگر مشکلاتی است که بر نگرانی 
مسئولان می افزاید، چراکه چنانچه زلزله شدیدی به وقوع 
بپیوندد امکان امدادرسانی به این مناطق وجود ندارد. البته 
از سال ۷۲ که منطقه ای در فرودگاه امام خمینی)ره( در نظر 
گرفته شده و امکانات اولیه جهت امدادرسانی در زمان وقوع 
زلزله اعم از استقرار چادر و بیمارستان های صحرایی در آنجا 
ایجاد شده است، همچنین از انتهای دهه هفتاد بسیاری از 
پارک های بزرگ پایتخت به گونه ای طراحی شده  اند که امکان 
استقرار موقت با بهره مندی از لوازم بهداشتی برای عموم وجود 
داشته باشد، بنابراین آمادگی نسبی در این زمینه ایجاد شده 
است. با اینکه از وقوع آخرین زلزله در تهران سال ها گذشته 
است و همچنان این نگرانی وجود دارد که زلزله دیگری رخ 
دهد، اما با لطف الهی وقوع زلزله هایی بین یک تا سه ریشتر 
باعث تخلیه انرژی زمین شده و این مهم می  تواند عاملی برای 
ممانعت از بروز زلزله شدید باشد .زلزله 5/۱ ریشتری باعث 
شد که مردم از  طریق فضای مجازی که متاسفانه زمینه ایجاد 
ترس و وحشت و مبادله اطلاعات غیرموثق را فراهم کرده 
است، در پمپ بنزین ها ازدحام کرده و یا افرادی که حتی 
متوجه وقوع زلزله نشده بودند را نیز بیدار کنند. همچنین 
سوال اصلی که این روزها باعث ترس هزاران نفر می شود، و 
موجبات فرار مردم و به تبع آن مصدومیت آنها در حین فرار را 
فراهم کرده و نگران هستند ساختمان ها بر سرشان فرو بریزد، 
اما سالها پیش که آیین نامه ۲۸۰۰ برای ساختمان هایی 
که پروانه ساخت دریافت می کنند، رعایت می شود و اغلب 
ساختمان های با قدمات کمتر از ۲۷ سال دارای فوندانسیون 
هستند، بنابراین به غیر از ساختمان های دارای قدمت بیش 
از ۳۰ سال که دارای بافت قدیمی هستند امکان ریزش سایر 

ساختمان ها وجود ندارد .

روی خط آرمان ملی

آرمان ملی: کمیته اپیدمیولوژی وزارت بهداشت 
اعلام کرد که روند کشوری بیماری کرونا در چند روز 
اخیر سیر نزولی داشته است. با این حال سخنگوی 
وزارت بهداشت از شناسایی ۱۶۸۳ بیمار جدید 
کووید۱۹ از یکشنبه )۲۱ اردیبهشت( تا دوشنبه )۲۲ 
اردیبهشت( خبر داد و گفت: مجموع بیماران کووید۱۹ 
در کشور به ۱۰۹۲۸۶ نفر رسید. دکتر کیانوش 
جهانپور همچنین از مرگ ۴5 بیمار کووید۱۹ در 
یک روز خبر داد و اظهار کرد: »به این ترتیب مجموع 
جان باختگان این بیماری به ۶۶۸5 نفر رسید. تاکنون 
۸۷۴۲۲ نفر از بیماران، بهبود یافته و ترخیص شده اند. 
به گفته وی، ۲۷۰۳ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در 
وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.« 
همچنین بنابر گزارش کمیته اپیدمیولوژی وزارت 
بهداشت، ۱۲ استان قم، آذربایجان شرقی، تهران، 
اصفهان، خراسان شمالی، خراسان رضوی، کرمانشاه، 
چهارمحال و بختیاری، اردبیل، بوشهر، یزد و فارس 
روند نزولی کرونا را تجربه می کنند، اما روند صعودی 
یا شروع پیک بیماری در هشت استان لرستان، 
مازندران، خوزستان، کرمان، مرکزی، کهگیلویه و 
بویراحمد، ایلام و همدان، صعودی است. دو استان 
البرز و هرمزگان اخیرا پیک اپیدمی را احتمالا تجربه 
کرده اند. این وضعیت استان ها در شرایطی منتشر 
می شود که پیش تر دولت اعلام کرده بود که ۱۳۲ 
شهر در وضعیت سفید قرار دارند و بازگشایی مدارس و 

اماکن مذهبی در آن شهرها بلامانع است. 
با تصمیمات روزگذشته مسئولان، ظاهرا قرار است از 
امروز مساجد در همه شهرهای کشور بازگشایی شوند و 
میزبان مراسمات شب های قدر باشند. چراغ سبز اول را 
وزیر بهداشت در توئیتر نشان داد و سعید نمکی در این 

باره نوشت:  »امروز بلافاصله پس از توصیه مقام معظم 
رهبری مبنی بر یافتن راهی برای بازگشایی مساجد به 
روی مومنین مشتاق با رعایت دستورالعمل های محکم 
در شب های قدر، تشکیل جلسه دادیم و خوشبختانه 
به راهکار مناسبی رسیدیم که سریعا اعلام خواهد 
شد.امید است که دعای مؤمنین کماکان همراهمان 
باشد.« سپس علیرضا رئیسی، معاون بهداشت وزیر 
بهداشت گفت وگوی ویدئویی با خبرنگاران درباره 
بازگشایی مساجد در شب های قدر گفت: شرایط نهایی 
اعلام خواهد شد اما چند نکته اصلی را ذکر می کنم. اولا 
اینکه این شب های قدر در فضای باز و با ظرفیت محدود 
برگزار شود، حداقل فاصله اطراف هر فرد باید یک متر 
باشد و سجاده و مهر و قرآن باید توسط خود فرد آورده 
شود و مردم از ماسک و دستکش استفاده کنند. اگر فضا 
سربسته باشد، حداکثر باید یک چهارم ظرفیت مساجد 
و حسینیه ها افراد را پذیرش کنند؛ یعنی مثلا اگر یک 
مسجد یا حسینیه ۲۰۰ نفر ظرفیت دارد حداکثر باید 
5۰ نفر در آن مکان حضور یابند و حداکثر ساعاتی که 
مردم می توانند در این مراسم حضور یابند دو ساعت 
خواهد بود.« بعد از این اظهارات بود که حجت الاسلام 
محمد قمی، رئیس سازمان تبلیغات اسلامی اعلام 
کرد: تصمیم گرفته شد تا از سه شنبه تمامی مساجد 
کشور با رعایت پروتکل های بهداشتی بازگشایی شوند. 

   حرم امام رضا )ع( بازگشایی نشد 
با این حال رئیس پلیس پایتخت گفته که تاکنون هیچ 
مجوزی برای تجمعات به منظور احیای شب های قدر 
از سوی ستاد ملی مقابله با کرونا در سطح کشور و 
استان تهران صادر نشده است و مردم می توانند از 
فضیلت هیات هایی که به صورت زنده در شبکه های 
اجتماعی یا از صداوسیما پخش می شود، استفاده 

کنند. معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری 
خراسان رضوی هم تاکید کرده که با توجه به نظر 
ستاد ملی مقابله با کرونا، حرم رضوی در شب های 
قدر همچنان بسته است و مردم می توانند به صورت 

آنلاین از برنامه های حرم رضوی استفاده کنند.
 بازگشت محدودیت های کرونایی به خوزستان

در حالی که خبرهای زیادی در مورد بازگشایی 
تدریجی مراکز مختلف شنیده می شود، مسئولان 
کرونا  با شیوع  مقابله  برای  استان خوزستان 
محدودیت های تازه ای وضع کرده اند. استاندار 
خوزستان در این مورد گفته است: »برای جلوگیری 
از ناپایدار شدن وضعیت انتشار ویروس کرونا در 
استان تصمیم گرفته شده تا پایان هفته جاری 
ادارات، بانک ها و اصناف غیر ضروری در ۹ شهرستان 
خوزستان تعطیل شوند. محدودیت های رفت و آمد 
را در بین این مناطق ایجاد خواهیم کرد و شرایط را به 
نحوی مدیریت می کنیم تا زنجیره انتقال این ویروس 
قطع شود، تمامی ادارات و اصناف در این شهرستان ها 
باید همکاری لازم را داشته باشند تا بتوانیم شرایط 
را کنترل کنیم. جمعه دوباره این تصمیم بررسی 
خواهد شد و اگر لازم باشد تصمیم جدیدی اتخاذ 
خواهد شد.« به گفته شریعتی شهرهایی که قرمز 
محسوب می شوند و باید این دستورالعمل ها در آنها 
اجرا شوند از این قرار هستند: باوی، هویزه، اهواز، 
حمیدیه، هندیجان، دزفول، شوشتر، کارون و مسجد 
سلیمان. قبلا اعلام شده بود که خوزستان در کنار 
تهران به تنهایی نیمی از آمار  مبتلاها به بیماری کرونا 
را به خودشان اختصاص داده اند تا جایی که مسئولان 
وزارت بهداشت برای بررسی دلایل افزایش تعداد 

مبتلاها به خوزستان سفر کردند.

»آرمان ملی« از آخرین وضعیت شیوع کرونا در کشور گزارش می دهد 
بازگشایی مساجد با وجود 8 استان پرخطر

     روند صعودی کرونا در هشت استان، خوزستان درصدر

88760176                                              

محمد محمودی شاه نشین
عضو کمیسیون امور داخلی کشور و 

شوراهای مجلس

یکی از این بیماران که حدود ۲۲ روز را در 
بیمارستان سپری کرده و حالا به بهبود کامل 
رسیده درباره این موضوع می گوید: هر لحظه که 
در بیمارستان بودم، مرگ را در کنار خود احساس 
می کردم. من کارمند یک شرکت باربری هستم و ۱۴ 
اسفند سال گذشته تست کرونای من مثبت اعلام شد. 
البته تا چند روزی فکر می کردم آنفلوآنزا گرفته ام، چرا 
که گلویم درد می کرد و کمی هم نفس تنگی داشتم. 
روز به روز حالم بدتر شد تا اینکه تب و  سرفه های 
خشک به سراغم آمد. همسرم گفت اینها نشانه 
کروناست. برادرم مرا به بیمارستان یافت آباد برد و 
همان شب در مسیر بیمارستان از شدت ترس و نگرانی 
چند بار بالا آوردم. کلا یک هفته در بیمارستان بستری 
شدم. هر لحظه منتظر مرگ بودم. سرتان را درد نیاورم 
بیماری و ضعف و بی حالی و نفس تنگی و ترس از 
مردن از یک طرف و استرس این که نکند خانواده ام را 
آلوده کرده باشم از طرفی مرا به مرز جنون کشانده بود. 
روزهای بستری به من و خانواده ام فشار روانی زیادی 
وارد شد و از طرفی برچسبی که به خانواده ام خورده 
که می گویند من کرونا را در محله مان منتشر کرده ام. 
الان یک ماه است پایم را از خانه بیرون نگذاشته ام و 

دچار افسردگی شده ام«.
    اتاق کرونایی ها برای ما درست کرده اند

یکی دیگر از کارمندان ادارات دولتی نیز که به کرونا 
مبتلا شده و حالا بهبود یافته است، تجربه حضورش 
در محیط کار را اینطور می گوید: اول رئیس اداره از ما 
گواهی سلامت خواست و بعد از تایید برگه به من گفت 
که چند روز به مرخصی بروم و گواهی سلامت درمانگاه 
نیز بگیرم. وقتی به اداره بازگشتم او اجازه نمی داد که 
پشت میزم بنشینم و من را به اتاقی در انتهای طبقه 
بالای شعبه  فرستاد. وقتی رفتم، دیدم یکی دیگر از 
همکاران هم که قبلا کرونا داشته، آنجا نشسته. همانجا 
بود که فهمیدم برای ما بهبودیافتگان کرونا اتاقی جدا 
درنظر گرفته اند و همکاران به شوخی و خنده اسمش 

را گذاشته اند اتاق کوویدـ ۱۹.

   مشکلات روحی و تنش در محیط کار
دکتر محمد سیدمهدی، مسئول واحد طب کار 
بیمارستان مسیح دانشوری درباره این اظهار نظر 
می گوید: اواخر فروردین بود که مسائل و مشکلات 
پیش روی بهبودیافتگان کرونا خودش را کم کم نشان 
داد که مهم ترین آن بازگشت به محیط کار این افراد 
بود. آنها به مراکز درمانی مراجعه و عنوان کردند که 
کارفرمایان و مدیران ادارات و سازمان ها مانع ورود آنها 
به محل کار می شوند یا حتی در مواردی مشاهده شده 
که اجازه بازگشت به آپارتمان شخصی شان را از سوی 
همسایگان ندارند و گفته اند باید پزشکت تأیید کند 
که بیمار نیستی و... در همین راستا وزارت بهداشت 
دستورالعملی را به برخی از مراکز درمانی ابلاغ کرد 
که درمانگاه مخصوص به این افراد را در بیمارستان 
راه اندازی و به مشکلات آنها رسیدگی کنند. وی در 
ادامه افزود: درمانگاه بیمارستان مسیح دانشوری هم 
اوایل اردیبهشت برای این کار بازگشایی شد و برای 
بهبودیافتگان پس از انجام دوباره معاینه و آزمایش هایی 
همچون تست حلق، تست جدید خون و در برخی 
موارد سی تی اسکن، گواهی سلامت صادر شد. حین 
انجام این آزمایش ها با افرادی مواجه شدیم که دچار 
مشکلات روحی و تنش های عصبی شده بودند؛ افرادی 
که شغل شان را از دست داده اند، عده ای که کارفرما 
حقوقشان را کم کرده و حتی کسانی که با خانواده و 
همسایگان خود به مرحله بحث و مشاجره رسیده اند و 

به طور کل محیط اطراف آزارشان می دهد.
   عوارض دوران پساکرونا

محمدرضا، مهندس مکانیک و ۴۲ ساله و اهل 
رشت است. او که نزدیک به ۱۰ روز به کرونا مبتلا بوده 
می گوید:» دوری از خانواده ام به خصوص دخترم خیلی 
زجرآور بود. البته با آنها تماس تصویری می گرفتم تا از حال 
هم باخبر شویم. روزهای تلخ و سختی بود پر از استرس و 
نگرانی و کابوس. به هر حال تمام شد اما حرف های برخی 
هنوز تمام نمی شود که فلانی کرونایی بود. من سعی 
می کنم توجهی به این حرف ها نکنم ولی برای خانواده ام 

این حرف ها آزاردهنده است. باور کنید خانواده های 
بیماران کرونایی به مراتب از خود بیماران بیشتر رنج و 
استرس کشیده اند و روحیه شان آسیب دیده است«. در 
این رابطه دکتر محمد حاتمی، سازمان نظام روانشناسی 
کشور درباره پیامدهای روحی و روانی ابتلا به کرونا هشدار 
داده و گفته است: «اگر دولت به فکر ارتقای سلامت 
روان شهروندان به ویژه مبتلایان بهبود یافته کووید۱۹ 
و بازماندگان جانباختگان ناشی از کرونا نباشد، به زودی 
شاهد فاجعه بزرگی در مسائل اجتماعی و اقتصادی 
کشور خواهیم بود. طلاق، اعتیاد، وسواس و افسردگی از 
جمله مواردی هستند که پشت پرده ویروس کرونا پنهان 
شده اند و با فروکش کردن موج اپیدمی کرونا رخ نشان 
می دهند.« این موضوع زمانی نگران کننده تر می شود 
که بدانیم نتایج یک طرح تحقیقاتی که از سوی دانشگاه 
علوم پزشکی شهید بهشتی تهیه شده نشان می دهد 
بیش از 5۰ درصد از ترخیص شدگانی که به دلیل کرونا در 
بیمارستان بستری بودند، مشکلات روحی و روانی دارند.

  بهبودیافتگان استرس دارند
»کرونا باعث ایجاد ترس و استرس در برخی بهبود 
یافتگان شده است که این مساله زودگذر است، این در 
حالی است که برخی پزشکان مدعی شده اند بیماران 
کرونایی، حتی پس از بهبودی، دچار ترس و نگرانی های 
شدیدی هستند که باعث می شود نتواند تا مدتی به 
زندگی عادی خود بازگردند.« این بخشی از گفته های 
مسعود مردانی عضو کمیته کشوری کرونا در گفت وگو 
با »آرمان ملی« است، وی همچنین معتقد است که 
همه بیماران نه، اما برخی بیماران کووید ۱۹، حتی پس 
از بهبودی از این بیماری دچار استرس و اضطراب هایی 
می شوند. او در ادامه افزود: از آنجایی که این بیماری 
نگرانی های بسیاری در دنیا ایجاد کرده، این افراد واکنش 
عصبی نسبت به این بیماری از خود نشان می دهند. 
استاد دانشگاه شهید بهشتی در پاسخ به این سوال که 
واکنش های عصبی موقتی است، گفت: از بین رفتن این 
استرس ها، به عوامل مختلف ژنتیکی و محیطی این 

افراد بستگی دارد. 

 خطر زلزله در کمین بافت روستایی 
و حاشیه  نشین ها 

اینترنت ضعیف
با توجه به تعطیلی مدارس  در برنامه شاد برای دانش آموزان 
آموزش می دهند اما هیچکدام از اپراتور همراه نه اینترنت خانگی پر 
سرعت نیستند ما چطور فیلم های آموزشی که معلم ها می فرستند 
را دانلود کنیم و به دانش آموزان نشان دهیم. فکری اساسی برای 

امسال دانش آموزان شود.
یک شهروند از تهران 

بازگشایی مدارس
با باز شدن مدارس قطعا باید شاهد واگیردار شدن بسیاری از 
دانش آموزان باشیم که این کار واقعا اشتباه است. در حال حاضر 
که به تابستان نزدیک می شویم دیگر لازم نبود مدارس باز شود 
این کار غیرکارشناسی بوده است و جواب قانع کننده ای هم 

برای آن نیست؟!
محمدی از تهران 

ورود به مترو
با اینکه اعلام کرده اند که بدون ماسک در مترو نباید باشید 
ولی اکثر ایستگاه ها اصلا هیچ عکس العملی در مورد کسانی که 
بدون ماسک وارد مترو می شوند ندارند و اصولا افراد زیادی 
بدون ماسک در مترو هستند. اگر اجبار است که باید برای همه 
باشد و جلوگیری شود از ورود این افراد به مترو اگر هم که اجبار 
نیست پس چرا در صداوسیما اعلام می کنند که مسافران باید 
حتما با ماسک به مترو وارد شوند. مسئولان مترو به این موضوع 

توجه داشته باشند.
احدی از تهران 

تسویه حساب سربازی
چرا با وجود بیماری کرونا، سربازان در هر جایی از کشور 
که باشند برای تسویه حساب و ترخیص باید شخصا به مرکز 
فرماندهی تهران مراجعه کنند. آیا نمی شود همین تسویه 
حساب حداقل در مراکز استان ها انجام شود. با این کار از سفر 
خیلی از سربازان جلوگیری می شود و با توجه به اینکه تهران 
جزو کانون های اصلی بیماری است، احتمال انتقال بیماری 
کاهش می یابد. لطفا مسئولین مربوطه به این مسئله رسیدگی 

کنند تا سلامتی سربازان به خطر نیافتد.
یک شهروند از گیلان

شهرداری منطقه16
رسیدگی و سم پاشی و جمع آوری سطل های زباله منطقه 
نازی آباد واقعا با تاخیر انجام می شود و این امر باعث وجود 
حشرات و حیوانات موذی در اطراف سطل های زباله شده است. 
از مسئولان شهرداری منطقه ۱۶ درخواست رسیدگی به این 

موضوع را داریم.
یک شهروند از تهران 

»آرمان ملی« مشکلات بهبودیافتگان از بستر کرونا را بررسی می کند 

روزگار تلخ بازگشت به خانه
    کارشناسان از برچسب »کرونایی« ها در جامعه ابراز نگرانی می کنند

    طلاق، اعتیاد، وسواس و افسردگی در کمین بهبودیافتگان کرونا است
آرمان ملی- منیره چگینی: این روزها درد و درمان کرونا برای مردم به دو مقوله دردناک تبدیل شده که زندگی بسیاری از مبتلایان را در طول درمان و 
در دوران بهبودی تحت الشعاع قرار می دهد. با وجود اینکه بسیاری از کارشناسان از برچسب »کرونایی« بر روی افرادی که مبتلا می شوند یا بهبودی 
خود را به دست می آورند ابراز نگرانی می کنند، رفتار اطرافیان آنها در جامعه نیز ثابت کرده مردم با بهبود یافتگان کرونا مهربان نیستند و ترس از آنها 
در روابط کاری، خانوادگی و محیط کارشان تجربه ناخوشایند و عذاب آوری را برای شان رقم می زند. طی آخرین آمار وزارت بهداشت و درمان تاکنون 
۸۷هزار و ۴۲۲ نفر از بیماران مبتلا به کرونا، بهبود یافته  و به جامعه بازگشته اند. گزارش های روانشناسان نشان می دهد، برخی بیماران بهبود یافته 
کووید19 به دلیل دوری و جدایی از خانواده هایشان دچار استرس، اضطراب و تروما شده اند حتی برخی نشانه های بیماری PTSD )اختلال استرس 

پس از سانحه( را تجربه می کنند که در موارد شدید حتی نیاز به دارو درمانی و روان درمانی دارند.
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a r m a n m e l i . i r حوادثی که با کرونا کم شد
رئیس سازمان امداد و نجات جمعیت 
هلال احمر از کاهش ۵۲ درصدی عملیات 
نجات فنی در حوادث ترافیکی به دلیل 
کاهش تردد در نوروز و محدودیت های کرونا 
خبر داد. مرتضی سلیمی، با اشاره به گزارش 
مأموریت های سازمان امداد و نجات از اول 
فروردین ماه تا نیمه اردیبهشت امسال، 
گفت: طی این مدت ۲ هزار و ۵۵۶ ماموریت 
امداد و نجات انجام شده و به ۵۱ هزار و ۹۹۲ 
نفر از افراد آسیب دیده ناشی از حوادث 
مختلف امدادرسانی شده است. همچنین ۲ 
هزار و ۱۲۰ نفر از مصدومان و افراد گرفتار 
در حوادث جوی و ترافیکی نیز نجات داده 
شدند. وی ادامه داد: همچنین ۷ هزار و 
۳۵۵ نفر در مدت ۴۷ روز نخست امسال 
اسکان اضطراری داده شده و هزار و ۷۷ نفر از 
مصدومان به صورت زمینی و هوایی به مراکز 
درمانی منتقل شدند. سلیمی از کاهش ۶۶ 
درصدی مأموریت های امداد و نجات در ۴۵ 
روز ابتدایی سال جاری خبر داد و گفت: در 
سال جاری ۲ هزار و ۵۵۶ ماموریت امداد 
و نجات انجام شده که این رقم در مقایسه 
با مدت مشابه سال قبل که ۷ هزار و ۵۹۱ 
ماموریت بوده است با کاهش ۶۶ درصدی 
مواجه شده است. وی با اشاره به استان هایی 
که بیشترین مأموریت امداد و نجات را انجام 
داده اند، تصریح کرد: امدادگران و نجاتگران 
هلال احمر در استان های  خراسان جنوبی 
۲۰۳ مورد معادل هشت درصد کل  ا  ب
ماموریت های امداد و نجات ، اصفهان با ۱۸۹ 
مورد معادل هشت درصد کل مأموریت های 
امداد و نجات، استان فارس با ۱۸۲ مورد 
معادل هشت درصد کل ماموریت های امداد 
و نجات و خراسان رضوی با ۱۶۵ مورد معادل 
۷ درصد کل ماموریت های امداد و نجات( 
بیشترین ماموریت امداد و نجات را در ۴۶ روز 
نخست سال جاری را انجام داده اند. سلیمی 
درباره کاهش ۶۰ درصدی مأموریت های 
امداد و نجات ترافیکی از اول فروردین تا 
۱۴ اردیبهشت ماه سال جاری، گفت: یک 
هزار و ۱۸۵ مورد مأموریت امداد و نجات در 
حوادث ترافیکی در سراسر کشور انجام شده 
است که در این ماموریت ها ۷۲۴ مصدوم به 
مراکز درمانی منتقل شده اند. این امر به دلیل 
کاهش مسافرت های بین شهری در نوروز ۹۹ 
که منع رفت و آمد و توصیه به درخانه ماندن 
برای کاهش کرونا شده بود، اتفاق افتاده 
است. وی افزود: بیشترین مأموریت امداد 
و نجات ترافیکی به ترتیب در استان های 
گلستان با ۱۰۵ مورد معادل ۹ درصد کل 
مأموریت های ترافیکی، اصفهان با ۸۱ مورد 
معادل ۷ درصد کل ماموریت های ترافیکی 
و مازندران با ۷۵ مورد معادل هفت درصد 
از کل ماموریت های ترافیکی بوده است. 
رئیس سازمان امداد و نجات جمعیت هلال 
احمر با اشاره به کاهش ۵۲ درصدی عملیات 
نجات فنی در سوانح ترافیکی، اضافه کرد: در 
۴۶ روز گذشته ۲۵۰ مورد عملیات نجات 
فنی در حوادث از سوی نجاتگران جمعیت 
هلال احمر انجام شد که منجر به رهاسازی 
۲۹۵ نفر در جاده های برون شهری شد. به 
گفته وی، بیشترین عملیات نجات فنی در 
حوادث ترافیکی به ترتیب در استان های 
کرمان با ۳۷ مورد معادل ۱۵ درصد کل 
مأموریت های ترافیکی، قزوین با ۲۳ مورد 
معادل ۱۰ درصد کل مأموریت های ترافیکی 
و فارس با ۲۰ مورد معادل هشت درصد کل 
مأموریت های ترافیکی بوده است. سلیمی 
با اشاره به مأموریت های امداد و نجات 
در حوادث جوی، از کاهش ۵۲ درصدی 
مأموریت های امداد و نجات در حوادث 
جوی از ابتدای سال خبر داد و گفت: در 
۴۶ روز نخست سال ۹۹، نجاتگران جمعیت 
هلال احمر ۴۶۳ مورد مأموریت امداد و 
نجات انجام داده اند که به ۴۶ هزار و ۶۸۰ 
نفر از افراد آسیب دیده ناشی از حوادث 
وی شامل سیل، بارش برف سنگین،  ج
کولاک شدید در محورها و ...خدمات لازم 
امدادی ارائه شده است که در این مدت به 
۵ هزار و ۳۰۱ نفر از افراد آسیب دیده و در 
راه مانده در چادرهای امدادی پایگاه های 
امداد و نجات و ... اسکان اضطراری داده 
شدند. وی افزود: بیشترین امدادرسانی به 
آسیب دیدگان ناشی از حوادث جوی به 
ترتیب در استان های کرمان با ۲۹ هزار 
و ۳۶۰ نفر معادل ۶۳ درصد از کل افراد 
امدادرسانی شده در حوادث جوی، سیستان 
و بلوچستان با ۳ هزار و ۱۲نفر معادل درصد 
کل افراد امدادرسانی شده در حوادث جوی،  
هرمزگان با ۲ هزار و ۷۳۲ نفر معادل شش 
درصد کل افراد امدادرسانی شده در حوادث 
جوی و فارس با ۲ هزار و ۵۰۲ نفر معادل 
درصد کل افراد امدادرسانی شده در حوادث 
جوی بوده است.سلیمی در مورد کاهش 
اقدامات نیز گفت: این کاهش عملیات ها 
البته منجر به کاهش مجموع ماموریت های 
سازمان امداد و نجات نشد، چرا که بسیاری 
از امدادگران در اجرای مصوبات ستادملی 
مقابله با کرونا و اجرای طرح های مقابله ای 

با این ویروس در خط مقدم قرار داشتند.

نکتــــه

گـــزارش

معاون بهداشت وزیر بهداشت با تاکید بر 
اینکه وضعیت کرونا در کشور عادی نشده است 
و در صورت عدم رعایت موازین مربوطه از سوی 
مردم، بیماری می تواند به سرعت بازگردد 
و همه را گرفتار کند، از تعطیلی های مجدد 
در برخی شهرستان های استان خوزستان 
خبر داد و گفت: در صورتی که نکات بهداشتی 
رعایت نشود، این اتفاق می تواند برای هر استان 
دیگری هم رخ دهد. علیرضا رئیسی در ارتباط 
ویدیو کنفرانسی با خبرنگاران، گفت: یکی از 
اقدامات بسیار خوب در کشور این بود که بعد 
از مرحله بسیار طوفانی کرونا و مراجعات زیاد 
به بیمارستان، دو اتفاق موثر در کشور افتاد که 
بخش اول آن بسیار موثر بود و می توان این 
موضوع را با آمار و ارقام نشان داد. وی افزود: 
مهم ترین اتفاقی که افتاد رعایت کردن مردم 
بود. اگر رعایت کردن و این سطح از سواد 
سلامت در سطح کشور و در تک تک افراد اتفاق 
نمی افتاد، این توفیقات را به دست نمی آوردیم 
و این به صورت واضح خودش را نشان می دهد. 
زیرا تمام راه ها و توصیه ها و مدل هایی که در 
زمینه مبارزه و کنترل این بیماری وجود دارد، 
متکی بر رعایت افراد، مسئولیت های اجتماعی 
افراد و سطح سواد سلامت و همکاری و همدلی 
افراد جامعه است که در سطح جهان هم این 
اتفاق افتاده است؛ به طوری که در جاهایی 
که خوب رعایت کردند، الگوی موثری در روند 
بیماری را شاهدیم. در کشور ما هم همکاری 
فوق العاده ای که مردم انجام دادند در حوزه 
رعایت فاصله گذاری اجتماعی، بهداشت فردی 
و توجه به دستورالعمل های بهداشت، باعث شد 
الگویی که در کشور ما رخ داد، بسیار قابل توجه 
باشد. بعد از ورود مردم و کنترل خوبی که انجام 

شد، افت بسیار خوبی در بیماری داشتیم.
 مرحله دوم غربالگری کرونا 

وی ادامه داد: اتفاق دومی که افتاد بحث 
تعطیلی مدارس و دانشگاه ها، عدم مسافرت ها 
بوده که در این حوزه روزهای بی نظیری را در 
کشور تجربه کرده ایم. ۱۳ به در امسال مردم 
ما بیرون نیامدند، در خانه ماندند و نتیجه آن را 
که در سطح کشور دیدیم. اقدام بعدی که اتفاق 
افتاده که آن هم بر پای مشارکت مردم بوده، 
غربالگری افتخارآمیز و وسیعی بوده است که 
در سطح کشور رخ داده که در دنیا بی نظیر 
است که بتوانیم در یک ماه حدود ۷۸ میلیون 
نفر و ۹۰ درصد مردم کشور را غربالگری کنیم 
و اکنون مرحله دوم غربالگری آغاز شده است 
و در مرحله دوم هم به مرز ۳۲ میلیون نفر 
رسیده ایم که البته مرحله دوم بیشتر روی 
افراد آسیب پذیر، مبتلایان به بیماری های 
زمینه ای و سنین بالا و مادران باردار متمرکز 
است. رئیسی  همچنین گفت: در کنار این 
راه اندازی حدود ۴۰۰ مرکز نمونه گیری در 
سطح کشور برای تست های سرپایی باعث 

شده است که ورودی بیمارستان های ما به 
شدت کاهش یابد. رابطه بسیار مستقیم و 
معناداری بین یافتن کیس ها و بیماران در 
مراحل اولیه و درمان آنها و ایزوله کردن آنها، 
با کاهش بار بیمارستان وجود دارد. زیرا اگر 
افرادی که در مراحل ابتدایی پیدا کردیم، 
نمی یافتیم، ظرف دو هفته با حال بدتر مجبور 

بودند به بیمارستان بیایند.
وی افزود: البته باید توجه کرد که همه اینها 
می تواند قابل برگشت باشد و بیماری می تواند 
شیوع یابد، اگر مردم نقش خود را تمام شده 
بدانند و رعایت نکنند و فکر کنند این بیماری 
عادی شده است. متاسفانه در این صورت 
بیماری می تواند به سرعت برگردد و همه 
را گرفتار کند. نیاز داریم که مردم در کنار 
مسئولان بتوانند توصیه های بهداشتی را 
رعایت کنند تا بیماری به مرحله ای برسد که 
اعلام کنیم، خبری نداریم. معاون بهداشت 
وزیر بهداشت گفت: در استان خوزستان الان 
مشکلاتی داریم که دقیقا همین اتفاق افتاد 
و بعداز بازگشایی ها، به دلیل عدم رعایت، 
اوضاع به گونه ای شد که به عقب برگشتیم 
و در برخی شهرستان های استان خوزستان 
مجددا تعطیلی برقرار شده و برخی اماکن و 
ادارات تعطیل شده اند. این اتفاق می تواند برای 
هر استان دیگری هم رخ دهد، اگر نکات را 

رعایت نکنیم.
 شایعه شیوع  کرونا کاوازاکی

وی در پاسخ به سوالی ، درباره برخی شایعات 
مبنی بر شیوع نوعی عفونت مشابه کرونا در 
کودکان با عنوان کرونا کاوازاکی در اروپا و 
آمریکا طی چند روز اخیر، گفت: کاوازاکی 
بیماری جدیدی نیست و بیش از ۵۰ سال است 
که شناخته شده است. این بیماری بیشتر افراد 
زیر پنج سال را درگیر می کند و بیماری است 
که در آن عوامل ناشناخته ای باعث تحریک 
سیستم ایمنی بدن می شود و می تواند علائمی 
شبیه بیماری های واسکولیت ایجاد کند. به 
عبارتی برخی از سموم، باکتری ها،   ویروس ها 
و انواعی از این موارد می توانند باعث شعله ور 
شدن این بیماری شوند و با توجه به اینکه عروق 
ریز را درگیر می کند، معمولا در جاهایی که 
مخاط یا پوست است را درگیر می کند. بنابراین 
بیماری کاوازاکی چیز جدیدی نیست. وی 
افزود: درباره اینکه این بیماری را به کرونا ربط 
دهیم، بحث علمی وجود دارد. با توجه به اینکه 
در فیزیوپاتولوژی بیماری کرونا معمولا لایه 
پوششی داخل عروق درگیر می شود، می تواند 
علائمی شبیه کاوازاکی بدهد و به همین دلیل 
این دو بیماری را با هم اشتباه کرده اند. این 
درحالیست که اتفاقا درگیری ما در کرونا برای 
زیر پنج سال بسیار نادر است. بنابراین این دو 
بیماری از هم جدا هستند. این دو بیماری هیچ 
ربطی به یکدیگر ندارند. کرونا بالای ۱۸ سال را 

درگیر می کند، اما بیشترین درگیری بیماری 
کاوازاکی در افراد زیر ۵ سال است. کاوازاکی 
همیشه بوده و ۵۰ سال است که وجود دارد و 

در رِنج خودش درمان می شود.
 علت کاهش آمار کرونا در بوشهر

رئیسی در پاسخ به سوال دیگری ، درباره دلایل 
کم بودن ابتلا به کرونا در بوشهر نیز گفت: یکی از 
اقدامات خوبی که در این استان از ابتدا تاکنون 
انجام شده، بحث فاصله گذاری اجتماعی است. در 
حال حاضر هم با توجه به برخی بازگشایی ها مردم 
این استان بسیار خوب رعایت می کنند و بسیار 
هوشیارند. در زمان اعلام فاصله گذاری اجتماعی 
یکی از مناطقی که مردم بسیار سختگیرانه عمل 
کردند، استان بوشهر بود. به طوری که مواردمان 
در این استان بسیار کم بود. در حال حاضر یکی از 
اقدامات در این استان شناسایی بیماران در مراحل 
اولیه است که عمدتا هم افرادی که شناسایی 
می شوند،   قرنطینه خانگی می شوند و بر همین 
اساس بار بستری بیمارستانی در این استان بسیار 
کم است. به عنوان مثال در یک روستا در بوشهر 
سرنخی از بیماری کرونا پیدا کردند و بلافاصله 
سراغ مردم روستا رفتند و دوباره مردم روستا 
را به طور کامل غربالگری کردند. حدود ۲۸ تا 
۳۰ مورد مثبت پیدا کردند. کل روستا دو هفته 
قرنطینه شد و با همکاری مردم بعد از این مدت 
کاملا برطرف شد. بنابراین اینطور نیست که 
ویروس کرونا در بوشهر با سایر مناطق فرق کند 
و ویروس یکسان است. باید توجه کرد که اگر در 
بوشهر هم مردم رعایت نکنند و بیماری را تمام 
شده بدانند، آنجا هم مثل سایر مناطق خواهد شد.

 شرط بازگشایی مشاغل پرریسک
وی در پاسخ به سوالی درباره افزایش موارد 
ابتلا در تهران و احتمال تشدید محدودیت ها، 
گفت: این موضوع یک بحث کلی در کشور 
است، همانطور که برای خوزستان این تصمیم 
ا گرفتیم، اگر در استان یا شهری موارد  ر
بستری افزایش یابد و ببینیم که موارد بستری 
و ابتلا و اپیدمی در حال گسترش است، باید 
سخت گیری های بیشتری درباره بحث حضور 
مردم در اماکن و محل های تجمعی انجام 
دهیم. البته یکسری مشاغل هنوز پرریسک 

هستند که هنوز آن ها را 
بازگشایی نکردیم و اگر 
در استانی ببینیم موارد 
و  یافته  افزایش  بتلا  ا
حتی ثابت مانده است، 
قطعا اجازه شروع به کار 
آن مشاغل را نمی دهیم. 

موارد  اید  ب
لی  و نز

شد  با
تا 

بتوانیم مشاغل پرریسک را باز کنیم. بنابراین 
همه چیز به رعایت مردم بستگی دارد، عدم 
رعایت می تواند شاخص مهمی برای بازگشت 
به عقب و یا کند عمل کردن در بازگشایی ها 

. شد با
 به زندگی با کرونا عادت کنیم

رئیسی درباره استان خوزستان نیز گفت: 
خوب است که تصمیم گیران و مسئولان ما 
عادت کنند که دلیلی ندارد که اگر یک استانی 
وضعیتش بد می شود، بخواهیم کل کشور 
را تعطیل کنیم. به عنوان مثال اگر آلودگی 
هوا در تهران اتفاق می افتد، آیا کل کشور را 
تعطیل می کنیم؟. بنابراین این قابلیت انعطاف 
کمک زیادی به مدیریت کشور می کند. اینکه 
اعلام کرده ایم محدودیت ها در خوزستان 
بازگردند، نشان دهنده مدیریت قابل انعطاف 
است و خیلی خوب است. این موضوع را جا 
بیندازیم که اگر استانی دچار مشکل شد، 
سریعا محدودیت ها را ایجاد کنیم و بعد از 
بهبود وضعیت با رعایت پروتکل ها بازگشایی 
کنیم. این ویروس، ویروسی نیست که به طور 
کلی از بین برود، بلکه دوباره خواهد آمد و با ما 
هست. فرض کنید یک جایی که ویروس وارد 
شد، کل کشور را قرنطینه کنید، اما تا کی؟. به 
محض اینکه بیرون بیایند، مبتلا می شوند. 
اینطور نیست که ویروس جمع شود. به همین 
دلیل باید عادت کنیم با رعایت پروتکل ها و 
فاصله گذاری ها و پرهیز از عبور و مرور غیرضرور 
بیماری را کنترل کنیم. باید بتوانیم این بحث 
مدیریتی را در کشور ایجاد کنیم. به طوری که 
اگر استانی دچار مشکل شد، با مدیریت مناسب 
و ایجاد محدودیت ها کنترل کنیم و بعد از 
کنترل برگردیم و البته بررسی کنیم که چرا این 
اتفاق افتاد. میزان رعایت پروتکل های بهداشتی 
در خوزستان بسیار پایین بود و مشخص بود که 

این اتفاق می افتد.
 پروتکل های سختگیرانه برای آرایشگاه ها

عاون بهداشت وزیر بهداشت درباره  م
بازگشایی آرایشگاه ها نیز گفت: آرایشگاه ها 
طی این ایام یا به صورت غیرمجاز باز کردند 
و یا آرایشگاه به خانه هایشان رفته است و این 
بدتر است. ما باید بر اساس واقعیت پیش رویم. 
این هم جزو احتیاجات مردم است و ما باید 
واقعی تصمیم بگیریم، اگر قانونی بگذاریم 
که قابلیت اجرا نداشته باشد، بهتر است این 
قانون را نگذاریم. به عنوان مثال اگر می گفتیم 
فروشگاه های مواد غذایی را ببندیم چون 
ریسک بالایی دارند، آیا مردم می توانستند 
این موضوع را رعایت کنند؟. خیر. در حال 
برای  سختگیرانه ای  پروتکل های  اضر  ح
آرایشگاه ها ارسال شده و باید نوبت دهی 
داشته باشند، از ماسک و شیلد برای آرایشگر 
استفاده شود و فاصله گذاری رعایت شود. در 
عین حال بحث مسئولیت پذیری اجتماعی 
هم مطرح است و اگر علائمی داشتید اصلا به 
آرایشگاه نروید. ما باید با این ویروس به نوعی 
زندگی کنیم و کنار بیاییم و زندگی جریان 

داشته باشد.
 طرح ترافیک تهران

وی در پاسخ به سوالی درباره اجرای طرح 
رافیک و ارائه ماسک در مترو و وسایل  ت
حمل و نقل عمومی، گفت: یکی از معضلات 
و مشکلاتی که ما همواره داشتیم در سطح 
لانشهر تهران است. ما در کلان شهرها  ک
زیرساخت حمل و نقل عمومی مان ضعیف است. 
به ویژه در بحث آلودگی هوا که همیشه با حمل 
و نقل عمومی درگیر بودیم. از طرفی بحث طرح 
ترافیک منجر به کاهش آلودگی هوا می شود، 
اما از طرفی در این شرایط شانس ابتلا به کرونا 
را بالا می برد و یک پارادوکسی است که باید 
مدیریت شود. درباره طرح ترافیک زمانی تعیین 
کرده بودند  که هنوز قطعی نشده و حتما باید 
در ستاد استان و در کمیته امنیتی و اجتماعی 
و شورای عالی ترافیک بر روی آن بحث و 
تصمیم گیری و ابلاغ شود. در عین حال این 
روزها به تدریج بحث آلودگی هوا هم در حال 
آغاز است و باید هر دو را باهم مدیریت کنیم. 
رئیسی افزود: اجباری شدن استفاده از ماسک و 
دستکش و رعایت فاصله گذاری فیزیکی 
در مترو و اتوبس مواردی است 
که همواره مورد تاکید ما بوده 
است و سخت گیری می شود 
که کسی حق ندارد بیش از 

ظرفیت مسافر سوار کند.

معاون پژوهشی موسسه کادراس درباره چرایی آسیب پذیر 
بودن معتادان در مقابل کرونا گفت: سیستم ایمنی بدن معتادان 
نسبت به افراد عادی ضعیف تر است، در نتیجه استعداد آنها در 
ابتلای به این بیماری به شدت افزایش پیدا می کند. منصور 
براتی با اشاره به شیوع بیماری کووید۱۹ در کشور، گفت: 
افرادی که بیماری های ایمنی بدن دارند، زنان باردار، معتادان و 
افراد سالخورده بیشتر از دیگران در معرض ابتلا به این بیماری 
هستند. وی با بیان اینکه معتادان بیش از سایر اقشار در معرض 
ابتلا به کرونا هستند، تاکید کرد: با توجه به اینکه قشر زیادی در 
کشور را معتادان تشکیل می دهند، باید به این موضوع به صورت 
علمی پرداخته شود. این پژوهشگر حوزه اعتیاد درباره چرایی 
آسیب پذیر بودن معتادان در مقابل کرونا تصریح کرد: سیستم 
ایمنی بدن معتادان نسبت به افراد عادی ضعیف تر است، در 
نتیجه استعداد آن ها در ابتلای به این بیماری به شدت افزایش 
پیدا می کند. کرونا ویروس ارتباط مستقیمی با سیستم ایمنی 
بدن و همین طور سیستم تنفس دارد و از آنجایی که مصرف 
مواد عمدتا سیستم تنفس افراد را تحت تاثیر قرار می دهد و 

معتادان نیز از لحاظ ریوی دچار مشکل می شوند، مستعد ابتلا 
به کرونا هستند. وی با تاکید بر اینکه در حال حاضر بیماری 
کرونا درمان قطعی ندارد، اظهار کرد: از آنجایی که درمانی وجود 
ندارد و روزانه تعداد قابل توجهی فوتی در کشورهای مختلف 
وجود دارد، نظام های سلامت در کشورهای مختلف هنوز در 
حال پرداختن به اصل موضوع هستند یعنی به خود بیماری 
کرونا و درمان آن توجه دارند و به مسائل حاشیه ای و جانبی 
نپرداخته اند. هنوز تحقیقات بسیار جامعی در مورد اینکه اعتیاد 
چه رابطه ای با کرونا دارد، انجام نشده است. براتی با رد شایعاتی 
که به تاثیر مثبت مواد مخدر و دخانی بر کرونا دارد، گفت: هنوز 
به این موضوع که به طور مثال اعتیاد، کرونا را تشدید می کند یا 
استعداد ابتلا به کرونا را زیاد یا کم می کند، پرداخته نشده و خلأ 
اطلاع رسانی وجود دارد. وی هشدار داد: زمانی که اطلاع رسانی 
دقیقی در مورد رابطه کرونا با اعتیاد وجود ندارد، طبیعتا ممکن 
است شایعات غیرعلمی و بدون پشتوانه ای در کشور شایع 
شود؛ از جمله اینکه افرادی که معتاد هستند مبتلا به کرونا 
نمی شوند. متاسفانه در فضای مجازی میان قشر تحصیل کرده 

نیز شاهد این هستیم که با انتشار برخی اخبار که به طور مثال 
سیگار از کرونا پیشگیری می کند بر این شایعات دامن می زنند. 
این پژوهشگر حوزه اعتیاد، ارتقاء سواد رسانه ای را نیاز امروز 
جامعه برای ورود به فضای مجازی برشمرد و بیان کرد: سواد 
رسانه ای به این معناست که اخبار جعلی را از اخبار اصلی و 
گزاره های دروغین را از گزاره های علمی و دارای اصالت تمییز 
دهیم. بهترین و آسان ترین راه این است که برای گرفتن اخبار 
به منابعی که از قبل صحت و علمی بودن و سابقه آنها مشخص 
باشد، مراجعه کنیم و با شایعاتی که در فضای مجازی روبه رو 
می شویم تحقیق کنیم و به راحتی آن ها را نپذیریم. براتی که در 
برنامه ای رادیویی صحبت می کرد، در ادامه با اشاره به موسسه 
کادراس و فعالیت های آن گفت: موسسه کادراس NGO است 
و در حوزه مطالعات بین المللی مواد مخدر تحقیق می کند. 
اطلاع رسانی در مورد پیشگیری از اعتیاد، مقابله با عرضه، 
کاهش تقاضا و کاهش آسیب موضوعاتی هستند که در این 
موسسه به آن ها پرداخته می شود. نتایج تحقیقات به صورت 
بر خط قابل دسترسی است، همچنین نتایج تحقیقات به صورت 
کتاب منتشر می شود. ما سعی می کنیم هر روز مطالب مختلفی 
را منتشر کنیم. در زمینه کرونا نیز بخشی را به موضوع اعتیاد و 

کرونا اختصاص داده ایم.

معتادان؛ مستعد ابتلا به کروناویروس

کرونای بیکاری بلای جان پرستاران 
بیمارستان های خصوصی

این روزها همه دنیا و به تبع آن کشورمان در بحران کرونا 
قرار دارد،کادر بهداشتی و درمانی کشور به عنوان خط مقدم 
مبارزه با این بیماری به مقابله با آن می پردازند و فداکاری و از 
خودگذشتگی آنها امری است که همگان شاهد آن بوده و این 
اقدامات را تحسین می کنند. در مدت زمانی که از ورود ویروس 
کرونا به ایران می گذرد، بیش از ۱۰۰ هزار پرستار در مراکز 
درمانی دولتی و بخش خصوصی سطح کشور به ارائه خدمات 
لازم به بیماران مبتلا به کرونا پرداخته اند و در این میان تعدادی 
از آنها مبتلا شده یا جان خود را از دست داده اند و در کنار آن ۳ 
هزار نیروی پرستاری داوطلب نیز مشارکت داشته اند. در چنین 
شرایطی برخی بیمارستان های بخش خصوصی در کشور 
با طرح موضوع کاهش درآمدهای خود در اثر عدم مراجعه 
مردم به این بیمارستان ها، به تعدیل نیروهای پرستاری شاغل 
در خود پرداخته و این پرستاران کار خود را از دست داده اند. 
تعدیل پرستاران توسط مدیریت برخی بیمارستان های 
بخش خصوصی در حالی است که در روزهای ابتدایی شیوع 
کروناویروس در ایران  و با توجه به نیاز شدید سیستم بهداشتی 
درمانی کشور وزارت بهداشت  فراخوان جذب پرستار و نیروهای 
داوطلب پرستاری را صادر کرد و اولویت استخدام را نیز به 
پرستارانی داد که در مراکز درمانی مبارزه با کرونا فعالیت 
می کنند. در این میان، معوقات و مطالبات جامعه پرستاری نیز 
از قبل از شیوع کرونا به عنوان دل نگرانی این بخش از سیستم 
سلامت کشور همواره مطرح بوده است و این روند همچنان 
ادامه دارد؛ البته وزارت بهداشت نیز در زمان هایی با تزریق منابع 
لازم سعی در کاهش آن داشته و قول پیگیری آن را داه است. 
ایرج حریرچی، معاون کل وزیر بهداشت نیز چندی قبل در 
واکنش به تعدیل نیروهای درمانی در بیمارستان های خصوصی، 
خاطر نشان کرد: جنبه های فنی و بهداشتی و درمانی فعالیت 
نیروهای شاغل در بخش خصوصی برعهده وزارت بهداشت 
است و جنبه های اشتغال و روابط کار آنها بر عهده وزارت کار 
و رفاه است.معاون کل وزیر بهداشت با بیان اینکه دریافتی 
پرستاران، پیرا پزشکان و سایر کادر درمان در بیمارستان های 
خصوصی حدود ۴۰ درصد و در مواردی تا ۵۵ درصد نسبت به 
بیمارستان های دولتی کمتر است، تصریح کرد: توصیه می کنیم 
از محل وام ها و کمک های دولت  به سایر خدمات که انجام 
می شود، به بخش خصوصی در بیمارستان ها نیز پرداخت شود 
و ما نیز پیگیر آن هستیم. مریم حضرتی، معاون پرستاری وزیر 
بهداشت با اشاره به خدمات کادر پرستاری در مبارزه با کرونا، 
بیان داشت: بیش از ۶۵ درصد پرستاران کشور در حوزه بیماران 
کرونا فعالیت داشته اند. معاون پرستاری وزیر بهداشت با اشاره 
به تعدیل پرستاران در برخی بیمارستان های خصوصی، بیان 
داشت: ما به هیچ وجه موافق تعدیل نیستیم. پرستارانی که از 
اسفند ۹۸ تعدیل یا اخراج شده اند به سازمان نظام پرستاری و 

یا معاون پرستاری وزارتخانه مراجعه کنند.
 پرستاران تعدیلی به نظام پرستاری مراجعه کنند

حضرتی درباره موضوع تعدیل و اخراج برخی از پرستاران 
در بیمارستان های خصوصی در زمان شیوع کرونا، گفت: 
پرستارانی که در زمان بحران کار کردند باید به نحو  شایسته ای از 
آنها قدردانی شود و من این اخراج را تایید نمی کنم؛ ما در نامه ای 
از سازمان نظام پرستاری خواستیم که لیست افرادی که تعدیل 

شدند را به ما بدهند تا این مسئله را پیگیری کنیم.
 کمبود پرستار در کشور

حضرتی با اشاره به اینکه کمبود پرستار داریم، افزود: مشکل 
کمبود پرستار و در مقابل بیکار بودن برخی دیگر از پرستاران 
مختص ایران نیست و در همه کشورها وجود دارد. وی با اشاره به 
نداشتن آماری از نیروهای تعدیلی پرستاری در بیمارستان های 
خصوصی، بیان داشت: برخی بیمارستان های خصوصی اعلام 
کردند که از این پرستاران حمایت می کنند. سازمان نظام 
پرستاری به عنوان سازمان صنفی جامعه پرستاری، نسبت به 
این موضوع واکنش نشان داده و خواستار رسیدگی به آن شده 
است. همچنین در  میان برخی بیمارستان های بخش خصوصی 
که نیروهای کادر پرستاری خود را تعدیل کرده اند، بیمارستانی 
است که دلیل تعدیل خود را کاهش درآمد و ناتوانی در پرداخت 
حقوق به این افراد عنوان کرده اما سرمایه گذاری و ساخت 
بیمارستانی مجزا در کنار بیمارستان فعلی خود، حکایت 
دیگری است که به نوعی ادعای ناتوانی در پرداخت حقوق کادر 

پرستاری و تعدیل آنها را به کلی مردود می سازد.
 تعدیل پرستاران رفتاری غیر اخلاقی

محمد میرزابیگی، رئیس سازمان نظام پرستاری درباره 
وضعیت فعالیت پرستاران تعدیلی در برخی بیمارستان های 
ً در ۱۰ تا ۱۲ بیمارستان  خصوصی، اظهار داشت: ظاهرا
خصوصی در تهران و در چند بیمارستان در شهرستان ها 
اقدامی در جهت تعدیل پرستاران انجام شده است که 
تعجب برانگیز بوده و به گمان بنده این رفتار در این موقعیت، 
رفتاری مطلقاً ناصحیح و غیراخلاقی است؛ امیدوارم با 
راهکارهایی که ما آن را دنبال می کنیم در این خصوص 
تجدیدنظر شود. رئیس سازمان نظام پرستاری با بیان اینکه 
به گمان بنده این یک رفتار کاملًا عجولانه و برای رسیدن به 
اهداف دیگر بود، خاطر نشان کرد: موضوعی که مطرح بوده این 
است که اگر اینگونه بیمارستان ها که نیروهای پرستاری خود 
را تعدیل کرده  اند در تصمیم خود تجدیدنظر کنند و نیروهای 
تعدیلی را به کار بازگردانند؛ تمام توان خود را صرف می کنیم و 
با دولت نیز رایزنی ها شروع شده تا تسهیلات ارزان قیمت برای 
آنها البته با بررسی کارگروه کارشناسی در نظر گرفته شود. وی 
ابراز داشت: از دو هفته پیش اعلام کرده ایم که این پرستاران 
می توانند به سازمان نظام پرستاری مراجعه کنند و ما رفتارهای 
حمایتی و راهکارهای حقوقی تا جایی که حق این پرستاران 
تأمین شود را دنبال می کنیم. به گزارش فارس، با توجه به 
شرایط ویژه این روزهای کشور که در اثر شیوع کرونا به وجود 
آمده و بالا رفتن میزان ارائه خدمات کادر پرستاری به ویژه در 
مراکز درمانی که به صورت مستقیم با بیماران مبتلا به کرونا 
درگیر هستند، ضرورت دخالت مستقیم دولت و رسیدگی  
عاجل به  این موضوع  و رفع موانع در مسیر فعالیت مجدد 
نیروهای پرستاری تعدیل شده در مراکز و بیمارستان های 
خصوصی به خوبی احساس می شود و دولت باید با در نظر 
گرفتن تمهیدات ویژه حمایتی برای پرستاران و همچنین 
تسهیلات لازم برای برخی بیمارستان های خصوصی که به 
دلائل بروز مشکلات اقتصادی و کاهش درآمدهای خود این 
نیروها را تعدیل کرده اند، مشکل به وجود آمده در مسیر ارائه 
خدمات این قشر زحمتکش را مرتفع کرده و راه ادامه فعالیت 

آنها را در مراکز درمانی هموار کنند.

علیرضا رئیسی، معاون وزیر بهداشت اعلام کرد

بازگشت محدودیت ها به خوزستان
  وضعیت کرونا عادی نشده است
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در اولین جلســه شورای صنفی 
نمایــش در دوره جدیــد، مرتضی 
شایسته به عنوان دبیر انتخاب شد و 
سینماهای سرگروه معرفی شدند. 
به گزارش روابط عمومی ســازمان 
ســینمایی، در اولین جلسه شورای 
صنفــی نمایــش در دوره جدیــد 
که با حضــور ســیدمحمدمهدی 
طباطبایی نژاد معاون ارزشــیابی و 
نظارت سازمان سینمایی و نمایندگان 
صنوف برگزار شد، مرتضی شایسته با 
اکثریت آرا به عنوان دبیر شورا در دوره 
جدید انتخاب شد. مشخص کردن 
سینماهای ســرگروه دستور جلسه 
اولین جلسه شورا بود که سینماهای 
آزادی، کورش، مگامال، ماندانا، ایران، 
بهمن و فرهنگ به عنوان ســرگروه 

معرفی شدند. 

فیلــم »تومان« بــه کارگردانی 
مرتضی فرشباف برای اکران آنلاین 
آماده می شود. »تومان« فیلمی به 
تهیه کنندگی سعید سعدی است 
که سال گذشته در جشنواره فیلم 
فجر حضور داشــت و در پنج بخش 
کارگردانــی، بهترین نقــش اول و 
مکمل مرد، بهتریــن فیلمبرداری 
و بهترین صدابــردار و صداگذاری 
نامزد دریافت جایزه سیمرغ بلورین 
جشنواره شد که درآخر فقط جایزه 
بهتریــن فیلمبــرداری را گرفت. 
وضعیت این فیلم هــم مثل دیگر 
فیلم های سینمایی پشت خط اکران 
بوده که در تعطیلی سینماها پس از 
همه گیری کرونا بلاتکلیف مانده اند 
ولی ســازندگان »تومان« تصمیم 
تازه ای برای فیلم خود گرفته اند. فیلم 
درباره فردی است که از راه قمار اسب 
و فوتبال تلاش می کند یک شــبه 

طبقه اجتماعی خود را تغییر دهد.

»تومان« هم اکران 
آنلاین می شود

عباس امینی: 
 اکران آنلاین رانت

 در سینما را از بین می برد
کارگردان فیلم »کشــتارگاه« گفت: چرخه 
اکران آنلاین انحصار موجود در بخش اکران آثار 
ســینمایی را از بین خواهد برد و از نظر من هر 
چیزی که انحصــار را از بین ببرد اتفاقی مثبت و 
درست است.  عباس امینی در گفت وگو با میزان، 
پیرامون احتمال اکران آنلاین فیلم ســینمایی 
»کشتارگاه« گفت: در حال حاضر مبحث اکران 
آنلاین این فیلم در حال مذاکره است، فعلا نظری 
قطعی نمی توانم دهم اما به شخصه این شکل از 
اکران را فرصتی تازه برای سینمای ایران می دانم. 
وی درباره نگاه خود به پدیــده اکران آنلاین در 
سینماها افزود: از نظر من اکران آنلاین نه تنها در 
برهه فعلی بلکه در ادامه هم می تواند در کنار اکران 
فیلم ها در سالن ســینما به راه خود ادامه دهد، 
اکران آنلاین بستر مناســبی برای آثار سینمای 
مستقل است، آثاری که شاید زورشان به سیستم 
اکران نرســیده و در آن نمی توانند اکران خوبی 
داشته باشند، می توانند شانس خود را در چرخه 
اکران آنلایــن آزمایش کننــد.  کارگردان فیلم 
»کشــتارگاه« درخصوص احتمال ایجاد تنوع 
ژانر با اکران آنلاین آثار سینمایی تاکید کرد: در 
کل چرخه اکران آنلاین مجرای درســتی برای 
عرضه آثار سینمایی اســت اما اینکه این مجرا 
بتواند در ادامه به تنوع ژانر ختم شود بحثی دیگر 
و بیشتر پیرامون پدیده تولید در سینما است. وی 
در همین راســتا ادامه داد: چرخه اکران آنلاین 
انحصار موجود در بخش اکران آثار ســینمایی 
را از بین خواهد برد و از نظــر من هر چیزی که 
انحصار را از بین ببرد اتفاقی مثبت و درست است. 
کارگردان فیلم »هندی و هرمز« درباره نگاه خود 
به نظامنامه تازه تهیه کنندگی فیلم اضافه کرد: از 
نظر من انحصار و رانت در سینما عملا وجود دارد 
و این نظام نامه صرفا به آن چهره قانونی می بخشد، 
سینمای امروز در کل دست چند تهیه کننده است 
که تعیین می کنند چه آثاری تولید و چه آثاری 
اکران شوند، این تهیه کنندگان به سلیقه خاص 
مدیران فرهنگی عمل کرده و بیشــتر نگاهشان 
تولید آثار کمدی و به اصطلاح بفروش است.  وی 
در همین رابطه تصریح کرد: در کل انحصارطلبی 
در سینما هم اکنون هم وجود دارد، از طرفی این 
نظام نامه بار مســئولیت را از روی دوش وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی برداشــته و به بخش 
خصوصی واگذار می کند، به همین شکل به نوعی 
جنگ و چالش بین کارگردانان و تهیه کنندگان 
به وجود می آید. کارگردان فیلم ابراهیم پیرامون 
شانه خالی کردن وزارت ارشاد نسبت به تولیدات 
ســینمایی افزود: بحث بزرگی کــه در این بین 
مطرح اســت آنکه تاکنون نه تنها در ایران بلکه 
در تمام جهان یک فیلم و یا اثر ســینمایی تاثیر 
بزرگی بر سیستم نداشته اســت، شاید آن فیلم 
تاثیرات هنری و فرهنگی خود را داشــته باشد 
در اشل بزرگتر هیچگاه تغییر بزرگ و خطرناکی 
ایجاد نکرده است. ســینما بیشتر در حل مساله 
قدم بر می دارد. وی نگاه نظارتی وزارت ارشــاد را 
نگاهی یک سویه خواند و اضافه کرد: اینکه وزارت 
ارشاد بخواهد همواره نگاهی نظارتی داشته و خط 
قرمزهای نامشخص و سلیقه ای را اعمال کند اتفاق 
کاملا نادرستی است، سینما بعد از انقلاب اسلامی 
در جهت تغییر و اصلاح ســینمای فیلم فارسی 
قدم برداشــت اما در ادامه راه این نگاه هم دچار 
تغییراتی نامشخص شد که بیش از پیش عرصه را 

برای سازندگان آثار سخت کرد. 

رو در رو 

ســـینما
محمدمهدی طباطبایی نژاد: 

 انتخابات شورای صنفی نمایش 
کاملا قانونی بود

محمدمهدی طباطبایی نژاد معاون ارزشیابی و نظارت سازمان 
سینمایی درباره حواشی جلسه شورای صنفی نمایش، ضمن تاکید بر 
قانونی بودن انتخاب صورت گرفته، از عملکرد محسن امیریوسفی در 
این جلسه انتقاد کرد. محمدمهدی طباطبایی نژاد معاون ارزشیابی 
و نظارت سازمان سینمایی در گفت وگو با مهر درباره حواشی جلسه 
۲۲ اردیبهشت شورای صنفی نمایش که به انتخاب دبیر جدید این 
شورا و تغییر ترکیب سرگروه های سینمایی منتهی شد، گفت: جلسه  
به منظور تقدیر و تشکر از اعضای سابق و شروع به کار اعضای جدید 
این شورا برگزار شد. از قبل هم این موضوع را به صنوف مختلف اعلام 
کرده بودیم. صنوف هم نمایندگان خود را کتبا معرفی کرده بودند، 
به جز ۲ صنف؛ یکی تهیه کنندگان و دیگری کانون کارگردانان. وی 
افزود: درباره تهیه کنندگان که ما اصلا با آنها نامه نگاری نکرده بودیم 
چون جامعیت صنفی ندارند و ما شورای عالی تهیه کنندگان، انجمن 
تهیه کنندگان مســتقل و... را داریم، اما صنف واحد تهیه کنندگان 
نداریم. در نظام نامه اکران هم آمده اســت که تا زمانی که جامعیت 
صنفی وجود نداشته باشد، معاون ارزشیابی، کارشناس مربوطه را از 
آن صنف انتخاب می کند. تا زمانی که جامعیت صنفی به وجود بیاید 
و یک صنف بتواند نماینده خود را معرفی کند. از این منظر طبیعتا 
انجمن صنفی تهیه کنندگان نیاز به معرفی نماینده نداشت و ما هم 
مکاتبه ای نکرده بودیم. خود من آقای محمدحسین فرحبخش را 
به عنوان نماینده انتخاب کردم چون در قانون هم عنوان شــده که 
معاون ارزشیابی می تواند این کار را بکند. طباطبایی نژاد ادامه داد: 
درباره صنف کارگردانان هم از قبل به آقای امیریوسفی سپرده بودیم 
که نماینده خود را معرفی کنند. ایشان معرفی نکردند و خودشان 
به عنوان نماینده در جلسه حاضر شدند تا جایی که آقای محمدرضا 
فرجی اعلام کردند، آقای امیریوســفی نماینده کانون کارگردانان 
است. من هم حکم ایشان را در کنار احکام اعضای دیگر که قرار بود در 
جلسه حضور داشته باشند، آماده کردم. وی افزود: جلسه که برگزار 
شد، از اعضای سابق تقدیر کردیم، نظام نامه اکران را بررسی کردیم و 
مورد تایید قرار گرفت و موارد اصلاحی را هم برطرف کردیم و تا اینجا 
هم آقای امیریوسفی در جلسه حضور داشتند و در بحث ها مشارکت 
می کردند. سپس زمان رای گیری برای انتخاب رئیس شد. در اینجا 
سوالم از آقای امیریوسفی این اســت که اگر ایشان نماینده کانون 
کارگردانان نبود چرا در رأی گیری شــرکت کرد؟ چرا همان لحظه 
نگفت که من نماینده کانون کارگردانان نیســتم؟ ایشان نشستند 
در بحث ها و رأی گیری شرکت کردند و از خود و جایگاهشان دفاع 
کردند تا رأی بیاوردند و در نهایت رأی گیری انجام شد. در واقع خود 
من رأی گیری را انجام دادم که رأی گیری پنهان نبود و علنی بود. از 
تک تک اعضای جلسه سوال کردم که چه کسی مورد نظرشان است. 
این مدیر سینمایی ادامه داد: مدنظر آقای امیریوسفی، گزینه کانون 
کارگردانان بود که رأی نیاورد، دوستان دیگر آقای مرتضی شایسته را 
انتخاب کردند. در واقع همه به جز آقای امیریوسفی به آقای شایسته 
رأی دادند و مرتضی شایســته با اکثریت قاطع آرا به جز یک رأی 
محسن امیریوســفی، رأی آورد. به مجرد اینکه آقای شایسته رأی 
آورد، یعنی به فاصله چند ثانیه، آقای امیریوسفی بلند شد و پاکتی 
از جیبش درآورد و روی میز من گذاشت که در آن عنوان شده بود 
ایشان نماینده کانون کارگردانان نیست و آقای رضا درمیشیان است. 
من تعجب کردم چون ایشان در طول دو ساعت و نیم جلسه حدود دو 
ساعت و بیست دقیقه حضور داشت. تمام مراحل رأی گیری شرکت 
کرد و رأی داد ولی وقتی رای نیــاورد پاکت نامه از جیبش درآورد. 
معاون ارزشیابی و نظارت سازمان سینمایی اظهارکرد: در واقع ایشان 
این رندی را می کرد که اگر رأی آورد، بگوید خودم نماینده ام ولی اگر 
رأی نیاورد، آقای درمیشیان را به عنوان نماینده معرفی کند و زیر 
میز بزند. یعنی این اتفاق در نهایت ناراستی و نفاق رخ داد در حالی 
که ایشان در همان اول جلسه می توانست بگوید من نماینده نیستم 
و پاکت نامه را به من بدهد. اصلا چرا روز گذشته این نامه را نداد که 
ما آقای درمیشیان را دعوت کنیم؟ ایشان گفته اند که نماینده کانون 
کارگردانان به جلسه دعوت نشده است، در حالی که این یک دروغ 
آشکار است. پنج دقیقه به پایان جلسه نامه آقای امیریوسفی به دست 
ما رسید. به نظرم آقای امیریوسفی برای پنهان کردن برخی حواشی 
مالی خود، این جنجال ها را به پــا می کند. وی در پایان گفت: رفتار 
شورای صنفی نمایش صد در صد قانونی بوده است، همه اعضا حضور 
داشتند و آنها بر قانونی بودن جلسه و رأی گیری صحه می گذارند. 
رأی گیری را خود من انجام دادم و به آقای امیریوســفی گفتم که 
آیا با انتخاب آقای شایسته موافق است یا خیر که عنوان کرد خیر. 
اگر ایشان نماینده نیســتند چرا در رأی گیری شرکت کردند، مگر 

نمی دانستند نماینده باید در رأی گیری شرکت کند؟

10فرهنگ وهنر  

خبـــر
لغو برگزاری  در سالجاری

جشنواره »کن« هم  تسلیم »کرونا«  شد 
سرانجام ســازمان دهندگان جشــنواره فیلم کن اعلام کردند 
به دلیل کرونا امسال امکان برگزاری این جشنواره را نخواهند داشت. 
به گزارش مهر به نقل از ورایتی، ســازمان دهندگان فستیوال فیلم 
کن رسما اعلام کردند به خاطر پاندمی کروناویروس، امکان برگزاری 
فیزیکی فستیوال در فصل پاییز وجود ندارد. با این حال آنها گفته اند 
فیلم های انتخابی فستیوال در اوایل ژوئن معرفی می شوند و کن با 
چند فســتیوال دیگر از جمله ونیز همکاری می کند تا تعدادی از 
فیلم ها را به نمایش بگذارد. یکی از ســخنگویان فستیوال در تایید 
حرف های تیری فرمو رئیس کن در مصاحبه ای با اســکرین دیلی، 
گفت: تا امروز، برگزاری فیزیکی جشنواره پیچیده به نظر می رسد، 
بنابراین فیلم های بخش رســمی را از اوایل ژوئن معرفی می کنیم. 
کن به جای برگزاری یک فســتیوال مجــازی می خواهد با دیگر 
فستیوال های پاییزی، خارج از کن مراسمی برگزار کند. این شامل 
فستیوال ونیز می شود که از قبل اعلام شــده بود شروع به مذاکره 
با کن و همچنین ســینماها برای برگزاری رخدادی کوچک کرده 
است. رئیس کن که حامی سرسخت سالن های سینما است، قول 
داده آنها بتوانند در فصل پاییز دوباره ســینماروها را به خود جذب 
کنند. او در آوریل گفته بود: سینما و صنایع آن در معرض تهدید قرار 
دارند. باید بازسازی کنیم و دوباره آن را با انرژی، همبستگی و اتحاد 
تقویت کنیم. فرمو گفته به جای رونمایی از تمام چیزهایی که شامل 
بخش انتخاب رسمی امسال هم می شود و هم چنین فیلم های خارج 
از بخش رقابتــی و نگاه ویژه، او فقط لیســتی از فیلم هایی را اعلام 
می کند که بخشی از لیست کلی خواهند بود و قرار بود بهار آینده 
در سینماها به نمایش درآیند. این فیلم ها برچسب »کن ۲۰۲۰« 
دریافت می کنند. در عین حال، پروسه انتخاب فستیوال سال آینده 
از پاییز آغاز می شود. تعدادی از فیلم هایی که برای فستیوال امسال 
انتخاب شده اند و تاریخ اکران شان یکســال عقب افتاده برای دوره 

۲۰۲۱ جشنواره کن مورد نظر قرار می گیرند. 

علیــرام نورایی با اشــاره به اســترس اولیه اش 
برای قبول اجرای مســابقه تلویزیونی »شــهروند 
و مافیا« بیان کرد که قرار نیســت مجری باشــد و 
حتی نمی خواهد در آینده به عنوان مجری - بازیگر 
شناخته شود. علیرام نورایی بازیگر سینما و تلویزیون 
که این روزها در مقام مجری مســابقه تلویزیونی 
»شهروند و مافیا« را روی آنتن شبکه سلامت دارد، 
در گفت وگو با مهر درباره این تجربه تازه خود توضیح 
داد: من خود را مجری نمی دانــم بلکه یک بازیگر 
هستم و دغدغه هایم در عرصه بازیگری است و در 
این ســال ها تلاش کرده ام خود را در همین زمینه 
حفظ کرده و پیشــرفت کنم. وی با اشاره به اینکه 
همیشــه از فعالیت در حوزه ای غیــر از حرفه خود 
پرهیز داشته است، ادامه داد: من اصلا نمی خواهم 
در بحث اجرا ورود کنم هرچند دو سه سالی هم بود 
که پیشنهاد اجرا می شد، اما همیشه پرهیز می کردم، 
دلم نمی خواست به این حوزه ورود کنم. به خصوص 
که در این سال ها تعداد مجری بازیگرها زیاد شده 
بود و عده ای به این موضــوع نقد دارند، البته برخی 
هم دوست دارند که آنها را ببیند با این حال برخی 
هم نظرشــان مثبت نبود. نورایی با اشاره به اینکه 
بخشی از پرهیز از اجرا به دلیل نگرانی از حاشیه ها 
بوده است، تصریح کرد: بخشی هم به این دلیل بود 
که در خودم نمی دیدم که بخواهم اجرا کنم و چون 
تجربه ای در این زمینه نداشتم. ورود به این عرصه 
می توانســت برای خودم و حرفه اصلی ام خطرناک 

باشــد. نمی دانســتم از پس آن برمی آیم یا ممکن 
است هر آنچه را که در این ســال ها به دست آورده 
بودم، پنبه کند. وی درباره بازیگرانی به هر حوزه ای 
ورود می کننــد، اظهارکرد: شــاید برخی ۱۰ هزار 
هنر داشته باشد و به نظرم هیچ مشکلی هم ندارد. 
به طور مثال اگر بازیگــری در خوانندگی هم خوب 
باشد ولی در این حوزه وارد نشود، خیانت است. اگر 
هم برعکس هنرش را نداشــته باشد، به مخاطبش 
و طرفدارانی که او را یک بازیگــر خوب می دانند، 
خیانت کرده است. من همیشه در این سال ها به این 
مسائل فکر می کردم و در جلسه ای هم که با عوامل 
مسابقه »مافیا« داشتیم به این نتیجه رسیدیم که 
من مجری برنامه نیستم بلکه راوی آن هستم. بازی 
به نوعی گرداننده ای دارد که ما اسمش را راوی شهر 
گذاشته ایم. نورایی در ادامه درباره تجربه فضاهای 
مشــابه با »مافیا« نیز اظهارکــرد: علاقه قلبی من 
نیست که بخواهم به اجرا ورود کنم و به عنوان مجری 
بازیگر شناخته شــوم. دغدغه واقعی من بازیگری 
است از بیست و چند سال پیش که از طریق دوستان 
دانشگاهی ام به تئاتر ورود کردم دغدغه اصلی من 
رشد و پیشــرفت در بازیگری بود و در این سال ها 
به هیچ کار دیگری جز آن فکر نکرده ام. وی درباره 
جذابیت مسابقه و پیوستن به آن نیز توضیح داد: من 
کمتر از ۲۰ ساله بودم که چند بار در »مافیا« بازی 
کردم و بعد به خاطراتم پیوست، شاید چون قوانین 
را کاملا نمی دانستیم. سال گذشته که این مسابقه 

پیشنهاد شد در اینترنت قسمت هایی از فصل اول 
را با اجرای بهنام تشــکر دیدم و جذب شدم. بعد از 
آن هم متوجه شــدم که چقدر این مسابقه طرفدار 
دارد و حتی کافه هایی هستند که عده ای به صورت 
حرفه ای در آنها مافیا بــازی می کنند و دیدن این 

دنبال کننده های جدی و تعصبی برایم جالب بود.
  استرس برای پذیرفتن »مافیا«

بازیگر ســریال های »گاندو« و »نفوذ« با اشاره 
به حضورش بعــد از بهنام تشــکر در »مافیا« بیان 
کرد: یکی از بزرگتریــن چالش های من این بود که 
بهنام تشکر راهی را شروع کرده بود و امضای او پای 
این کار بود، من خیلی از این بابت استرس داشتم. 
جلساتی با خود عوامل برگزار کردیم و حتی یکی دو 
بار هم با گروه سازنده بازی کردیم. استرس داشتم 
که حالا که بعد از مدت ها دارم بــه این حوزه ورود 
می کنم به مشکلی نخورم و ممنونم از دوستان که 
کمکم کردند. وی درباره انتقادهای مطرح شده به 
نحوه اجرای مسابقه نیز گفت: ما اتاق فکری داریم 
که آنجا همه نکات لازم به من گفته می شــود. در 
این مدت انتقادهایی داشــتیم که یکی از آنها بلند 
صحبت کردن من بود که البته زاییده اتاق فکر بود 
و نه شخص من که با بازخوردهایی که گرفتیم این 
روند تغییر کرد و همینطور به تدریج به نظرم من در 
طول مسیر راحت تر شدم. فکر می کنم مسیری را 
طی کردم که به یک اســتاندارد قابل قبول از نظر 

مخاطب رسیده ایم. 

 من خود  را 
مجری نمی دانم 

علیرام نورایی:

مدیرعامل خانه تئاتر گفت: برای رشد بخش 
آنلاین تئاتر پیشنهادی جهت تخصیص بودجه 
تئاتر به این بخش به اداره کل هنرهای نمایشی 
ارائه کرده ایم. شــهرام گیل آبادی ، با اشاره به 
اینکه تخصیــص بودجــه اداره کل هنرهای 
نمایشی به شکلی نوین باید مورد بهره برداری 
قرار بگیرد، اظهارکرد: بودجه سه ماهه اول سال 
۹۹ تئاتر می تواند به بخش فضای مجازی تعلق 
بگیرد. وی افزود: به عنــوان مثال این هزینه ها 
می تواند حمایت هایی برای برگزاری کلاس های 
آموزشی آنلاین باشد تا اســاتیدی که آمادگی 
آموزش با این شــرایط را دارنــد، آموزش ها را 

آپلود کرده و در اختیــار متقاضیان 
قرار دهند در این صورت با امکان 
وجود نظارت، حمایت نیز به دنبال 
خواهد داشت. کارگردان نمایش 
»یک دقیقــه و ســیزده ثانیه« با 

اشــاره به تعطیلی تماشــاخانه ها و 
بیکاری خانــواده تئاتر در 

هر شاخه ای تصریح کرد: 
هنرمنــدان ایــن عرصه 
می توانند بــا بهره گیری 
از توانمندی هــای خود 
در این شرایط به کشور 
و فرهنــگ، کمک های 
قابل توجهــی کنند و با 

فعالیت های جدید اقتصاد 
تئاتــر را نیز بــه چرخش در 
بیاورند. وی خواســتار کنش 
اینترنتــی  تلویزیون هــای 
و VOD ها نســبت بــه تئاتر 
شــد و تصریــح کــرد: در این 
بخــش قــراردادن نــام تئاتر 

و لیست نمایشــی خود جلب توجه می کند و 
می تواند با نمایش بیشــتر موجبات رونق برای 
فیلم های تئاتری را فراهم کنــد. به گفته وی، 
اجرای مونولوگ خانگی هنرمندان و تهیه فیلم 
اجراهای نمایشنامه خوانی و پخش و فروش آن 
در فضای مجازی راه حل دیگری است که اگر 
مورد حمایت قرار بگیرد می تواند به هنرمندان 
کمک کند. گیل آبادی با بیان اینکه می توانیم با 
بهره مندی از امکانات مرکز هنرهای نمایشی و 
نهادهای مربوطه اجرای نمایش داشته باشیم، 
اظهارکرد: به این ترتیب از حداقل امکانات بهره 
می گیریم تا صحنه را از تماشاخانه ها به فضای 
مجازی منتقل کنیم.  وی افزود: تاکنون تجربه 
انتقال صحنه زنده به رســانه های اجتماعی و 
اینترنتی را نداشته ایم به همین دلیل ممکن 
است با مشکلاتی مواجه شویم؛ اما قطعا کار 
سختی نیست و این طرح قابل بهره برداری 
اســت و درآمد هنرمندان را 
در شرایط فعلی تضمین 
می کنــد. مدیرعامــل 
خانه تئاتر تاکید کرد: 
تئاتر هنری است  که 
هنرمنــدان خلاق را 
می آفریند و کسانی که 
نوآوری دارند می توانند 
به این مسیر راه یابند و با 
توجه به امکانات سایبری 
و نرم افزارهای اینترنتی 
در صــورت حمایــت 
می توانند با ضبط اجراهای 
خود توسط نرم افزارهای 
خاص اثر نمایشی را تولید 
و در اختیار علاقه مندان و 

مردم قرار دهند. به گفته وی، این روند می تواند 
در کنــار کمک بــه فرهنگ کشــور و ایجاد 
سرگرمی برای عموم مردم برای هنرمندان این 
عرصه درآمدزایی و به تئاتر تعطیل در روزهای 
کرونایی نیز کمک رسانی کند. وی با تاکید بر 
متضررشدن خانواده تئاتر از تعطیلی صحنه ها 
و تماشاخانه ها با توجه به شیوع کرونا، تصریح 
کرد: عرصه هنرهای نمایشی نخستین بخش 
تعطیل شده از زمان شیوع کرونا بوده و مطمئنا 
آخرین کسب و کاری است که مجوز بازگشایی 

دریافت می کند.

مدیرعامل خانه تئاتر: 
بودجه تئاتر به فعالیت های مجازی اختصاص یابد

تولیــدات ســینمایی بــا رعایــت 
دستورالعمل ســتاد ملی مبارزه با کرونا 
ادامه پیدا می کند. روابط عمومی سازمان 
سینمایی اعلام کرد؛ پیرو اطلاعیه ستاد 
ملی مبارزه با کرونــا مبنی بر امکان آغاز 
فعالیت هــای تولیدی کشــور با رعایت 
ضوابط بهداشتی اعلام شــده ستاد و با 
توجه به آغــاز فعالیت آثــار نیمه تمام 
دارای مجــوز از این ســازمان به آگاهی 
متقاضیــان دریافــت پروانه ســاخت 
می رســاند که فعالیت شورا های بررسی 
و صدور پروانه ســاخت، بــه زودی آغاز 
خواهد شد و متقاضیان جدید می توانند 
مدارک مورد نیاز را در ســامانه سازمان 
سینمایی بارگذاری کنند. ضروری است 
کلیه فعالیت ها براساس ضوابط اعلام شده 

ستاد ملی مبارزه با کرونا درباره واحد های 
تولیدی انجام پذیرد و مسئولیت رعایت 
این ضوابط با تهیه کنندگان است. ایجاد 
شرایط برای رعایت دستورالعمل ها اعم 
از موارد مربــوط به رفت و آمــد گروه و 
فاصله گذاری حین فعالیت در زمره حقوق 
همکاران هر پروژه اســت که اطمینان 
داریم تهیه کنندگان محترم نســبت به 
اجرای آنها اهتمام لازم را خواهند داشت. 
ضمنــا در صورتی که ضوابط یادشــده 
رعایت نشود هر یک از همکاران می توانند 
مراتب را برای رسیدگی فوری به اداره کل 
نظارت بر تولید و یا خانه ســینما اطلاع 
دهند تا ضمن رسیدگی، تصمیم در باره 
ادامه یا توقف فعالیت پــروژه موردنظر 

صورت پذیرد.

ساخت فیلم های سینمایی از سرگرفته می شود
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a r m a n m e l i . i r از »بنیادگرای ناراضی« تا »خروجی 
غرب«

 محسن حمید با رمان دومش »بنیادگرای ناراضی« و 
رمان پنجمش »خروجی غرب« به فهرست نهایی جایزه 
بوکر راه یافت. نویسنده ای که حالا دیگر در جهان نامی 

شناخته شده است.
»بنیادگرای ناراضی« یک تریلر نبوغ آمیز تاثیرگذار 
است. کوتاه است، اما همانطور که پیش می رود، احساس 
دهشت و هول رو به فزونی می گیرد، تا جمله آخر، که خود 

ظرافت و هنر ایهام است. 
ماجرا در کافه ای در بازار نارکلی در لاهور راس ساعت 
یک  بعدازظهر رخ می دهد. راوی کتاب یک مرد ریشوی 
پاکستانی با نام چانگز است که با یک گردشگر آمریکایی 
برخورد می کند و برای او قصه اش را حکایت می کند. 
گفت وگوی آنها دوسویه نیست. یکی حرف می زند دیگری 

گوش می دهد.
از آنجایی که مرد آمریکایی اصلا صحبت نمی کند و 
از آنجایی که چانگز او را مستقیما  مورد خطاب قرار 
می دهد »ببخشید آقا 
ممکنه راهنمای شما 
باشم؟« خواننده داستان 
در جایگاه شنونده قرار 
داده شده و این امر اثر 
قدرتمند صمیمیت و 
فوریت را ایجاد می کند. 
به کارگیری این ترفند 
اکید و سخت است؛ چون 
ست،  ا سختی  فند  تر
حتی در چرخه موجز 
و خلاصه یک رمان، اما 
آقای حمید با مهارت ستودنی خویش به خوبی می داند 

چگونه آن را مدیریت کند.
در »خروجی غرب«، محسن حمید جهان را به منزله 
مکانی که شکوهمندانه و مستمر به وسیله مهاجران مورد 
تاخت وتاز است از نو می نویسد. داستان های پناهجویان، 
به دلایل روشن، معمولا بر ترانزیت متمرکز است. کودکان 
تک وتنها فرسخ ها سفر می کنند، در ایستگاه های قطار 
مخفی می شوند، و با خوردن میوه های درختان وحشی 
زنده می مانند. مردان کتک می خورند، زندانی می شوند، 
کلک می خورند، تنها محض فرصتی برای راه پیداکردن 
به قایق ها ی قاچاقچیان انسان، آن هم اگر واژگون نشوند 
و آنها را از بین نبرند به آنها امکان می دهد تا شانس خود را 

بر دیگر دریاهای پرخطر امتحان کنند.
حمید در »خروجی غرب«، قصه ای درباره مهاجرت 
روایت می کند که  سفر پناهجو، به لحظه ای درهم فشرده 
تبدیل می شود. در جهان »خروجی غرب«، مهاجرت با 
قایق های معمولی چوبی یا پاهای خون آلود را دربرندارد، 
بلکه »درهایی می تواند تو را به جایی دیگر ببرد، معمولا به 

جاهای دوردست«.
وقتی رمان شروع می شود، حرف و حدیث ها پخش 
شده اند، درباره آن درها، در کشوری بی نام و تحت 
محاصره، جایی که سعید و نادیا، قهرمان های کتاب زندگی 
می کنند. اوایل در جهانی معمولی و پیش پافتاده  ساکن 
هستند. »در شهری که پناهجویان آن را بلعیده اند اما 
تقریبا هنوز در صلح به سر می برد یا لااقل هنوز در آستانه 
جنگ نیست، مردی جوان زنی جوان را در یک کلاس 
درس می بیند و با او صحبت نمی کند«، کتاب شروع 
می شود و سعید و نادیا به تدریج به هم علاقه مند می شوند. 
حمید از انتزاع جذابیت به وجود می آورد با سبک و سیاق 
افسانه های بومی و بهترین 
نقطه روایت او میان زمان 
و مکان با عدالتی خداگونه 
جابه جا می شود. در یک 
پاراگراف، او هلیکوپترهایی 
که سربازان نظامی را با خود 
توصیف  می کند  حمل 
می کند: »بر فراز شهر در 
گرگ ومیشی رو به سرخی 
پرواز می کند. چرخش کنان 
در میانه آسمان. سعید با 
پدر و مادرش از بالکن خانه 
آنها را تماشا کرد. نادیا آنها را از 
پشت بام خانه خود دید، تنهایی. سربازی جوان به شهرشان 
از فضایی باز نگاه کرد... طنین بلند در اطرافش باورنکردنی 
بود و همین که ناگهان مسیرش را تغییر داد شکمش تکان 
می خورد.« حمید با این داستان سرایی سرگردان وارش، 
به آرامی سعید و نادیا را تقلیل می دهد و آنها را از بار 
سنگین صحبت از جانب میلیون ها نفر با شرایط مشابه با 
شرایطشان، رها می کند.آنها گویی بیشتر به مثابه بخشی 
مهم از »خروجی غرب« هستند تا مرکز آن، حتی اگر تنها 

کاراکترهایی هستند که اسم دارند.  
»خروجی غرب« رمانی متعارف و استاندارد است؛ 
درک حمید از زمانه ما و بسیاری از پرسش های مبرم 
آن، بسیار منسجم و دقیق است. ما برای رفتن به دنبال 
سعادت و خوشبختی، آماده ایم تا چه کسانی را رها 
کنیم؟ به چه کسانی اعتنا کنیم؟ و چرا پاسخ های ما به 
این پرسش ها به ندرت مشابه هستند؟ یک بار سعید به 
نادیا خاطرنشان می کند که میلیون ها پناهجو، پیش 
از این، به کشورهای اصلی خود رفتند، نادیا جواب 
می دهد »تقریبا وقتی جنگ بود، اما شرایط ما متفاوت 
بود کشور ما فقیر بود ما احساس نمی کردیم چیزی 
برای از دست دادن داریم.« آسایش، بله آسایش، او 
می دانست که آسایش می تواند باعث شود فرد نسبت 
به دغدغه های دیگران بی اعتنا شود. وقتی دری نادیا 
را به خانه ای زیبا با حمام مناسب هدایت می کند، 
وسایل خانه آنقدر مجلل هستند که او احساس می کند 
شاهزاده است یا دختر یک دیکتاتور که بی رحمانه آدم ها 

را می کُشد تا برای فرزندانش خانه ای در پر قو بسازد.
حمید هیچ کسی را از ستمی که بر حیات معاصر سایه 
افکنده معاف نمی کند. در پایان جمله ای طولانی  قبل 
از آنکه سعید و نادیا وطن خود را ترک کنند می نویسد که 
»ما وقتی هجرت می کنیم، از سوی زندگی هایی که پشت 

سر رها کردیم، کُشته می شویم.« 

اه  ـ گـ ـ  ـ نـ ـ

   این اثر به شیوه یک کتاب خودآموز نوشته شده و 
عنوان چشمگیر »چگونه در آسیای رو به رشد ثروت 
کثیف بیاندوزیم« را بر خود دارد که می تواند عنوانی 
واقعی و جذاب برای کتابی در دهلی یا کراچی باشد. در 

رمان سوم خود چرا به این موضوع خاص پرداخته اید؟
   داستان عنوان کتاب به دورانی بازمی گردد که با یکی از 
دوستان که دبیر یک نشریه ادبی در نیویورک بود در مورد 
کتاب ها گفت وگو می کردیم. در مورد داستان های ادبی حرف 
می زدیم که اساسا چگونه به موضوع »خودآموزی« می پردازند، 
چراکه ما )به عنوان یک جامعه( تصور می کنیم باید رمانی را 
بخوانید که »برای شما مفید باشد.« این تصور برای ما مفرح بود و 
من گفتم »شاید بهتر باشد در این موضوع صراحت داشته باشم و 
یک رمان ادبی بنویسم که یک کتاب خودآموز باشد.« به پاکستان 
برگشتم، اما این اندیشه مرا رها نمی کرد که رمان ادبی حامل 
نشان مبهمی از »خودآموزی« است. شما هنگام نوشتن داستان 
ادبی در تلاش هستید به خودتان کمک کنید و خواننده هم تنها 
برای سرگرمی سراغ داستان ادبی نمی رود، احساس می کند با 
واقعه دیگری روبه رو می شود؛ باور دارد که این تجربه او را به فراتر 
از محدوده های خودش می برد و واقعیت هایی را پیش روی او 
می گذارد که پیش تر ندیده است. به این ترتیب شوخی طنزآمیز ما 
به یک پیشنهاد جدی تبدیل شد. شاید اثربخش می بود. به مجرد 
آنکه نوشتن داستان را در قالب یک کتاب خودآموز آغاز کردم، 
متوجه شدم راه های جدید بی شماری برای ارتباط با خواننده 
در مقابل من گشوده شده بود، راه هایی که بتوانم انگیزه های 
خود را صادقانه با خواننده در میان بگذارم، خواندن و نوشتن را 
به شیوه ای محک بزنم که در کتاب های پیشین خود قادر به آن 
نبوده ام. و در مورد عنوان داستان »چگونه در آسیای رو به رشد 
ثروت کثیف بیاندوزیم«، حرف شما بسیار دقیق است - این قبیل 
کتاب ها درواقع در کراچی، دهلی و لاهور بسیار مورد استقبال 
قرار می گیرند. کتاب های خودآموز غیرداستانی خوانندگان بسیار 
بیشتری از ادبیات داستانی دارند. پس من هم دوست دارم این 
اندیشه را محک بزنم. این کتاب به نوعی درباره اندوختن ثروت 
کثیف در آسیای رو به رشد است، اما همزمان چنین هدفی را 

هم تعقیب نمی کند.
   زبان در جنوب آسیا یک عامل افتراق طبقاتی است. 
شخصیت های دو کتاب اول به طبقه نخبه تعلق دارند. 
این تفاوت های طبقاتی به چه شکل در رمان های شما و 
روزگار مدرن جنوب آسیا نمود پیدا کرده اند؟ این موضوع 

در تمام آثار شما تکرار می شود.
   به باور من طبقه بندی اجتماعی بسیار جدی و مستحکمی 

در جنوب آسیا حاکم است. من بخشی از دوران کودکی خود را، 
از سال 1974 تا 1980 در کالیفرنیا زندگی کردم، پدرم آن موقع 
در رشته دکترای دانشگاه استنفورد تحصیل می کرد. سال های 
آموزش وپرورش خود را در آمریکا گذراندم. به یاد می آورم که 
آمریکا در آن دوران و در مقایسه با امروز چنین طبقاتی نبود. 
امروز احساس می کنید شکاف میان ثروتمندان و فقرا به شکل 
روزافزونی بیشتر می شود. اما همین آمریکای امروز هم فاصله 
بسیار زیادی با اختلاف طبقاتی حاکم بر جنوب آسیا دارد. این 
شرایط اینجا واقعا غلبه دارد. مردم می توانند پیشرفت کنند، نه 
اینکه همیشه محکوم به درجازدن باشند، اما این پیشرفت بسیار 
دشوار است. سال 1980 که به پاکستان بازگشتم، 9 ساله بودم، 
یادم هست که به خانه پدربزرگم آمدیم. همان روز اول بازگشت 
از مادرم پرسیدم این آدم ها )کارکنان( اینجا برده هستند؟ مادرم 
پاسخ داد نه، اینها خدمتکار هستند. این واقعیت که من - در 
بستر پرورش آمریکایی - فکر کردم اینها برده بودند، بسیار گویا 
است. من در نگاه 9 ساله خودم »برده ها« را می دیدم! برای من 
تکان دهنده بود و هنوز هم وقتی به جامعه پیرامون خودم نگاه 
می کنم، هنوز همین حس تکان دهنده را تجربه می کنم. این 
واقعیت در همه داستان های من نمود دارد. کتاب های اول من 
درواقع درباره طبقه متوسط، آدم های مرفه تر طبقه متوسط، 
آدم هایی هستند که در جایگاه اقتصادی طبقه متوسط قرار دارند 
و مایل هستند پیشرفت کنند و خود را به طبقه نخبه برسانند. 
اینبار می خواستم پرده بزرگ تری داشته باشم که جامعه را حدودا 
به دوازده سطح متفاوت اجتماعی - اقتصادی تقسیم کند: از 
»فقیر خاکسترنشین« تا »پسر روستایی« تا »مهاجر شهرنشین 
فقیر« تا  »نسبتا فقیر« تا »کارآفرین طبقه متوسط« تا »آدم طبقه 
متوسط صاحب کار« تا »آدم مرفه« و غیره. همچنین مایل بودم 
نمودار زندگی تا دوران سالمندی را ترسیم کنم. فکر می کردم 
اگر بتوانم جامعه پاکستان را از دیدگاه نوع زندگی و طبقه بندی 
اجتماعی اقتصادی دسته بندی کنم، می توانم تصویر کامل تری از 
نمای یک جامعه ارائه کنم. رمان هایی که چنین هدفی را تعقیب 
می کنند معمولا مفصل هستند، داستان هایی هستند که در 
صدها و صدها صفحه گسترده شده اند. من تمایلی به نوشتن 
یک کتاب عظیم نداشتم، هم به این دلیل که چنین هدفی را 
تعقیب نمی کردم و هم به این دلیل که کتاب های کم حجم تر با 
سهولت بیشتری می توانند غیرخوانندگان را به خواندن ترغیب 
کنند و بیشتر افرادی که در پاکستان می شناسم، آدم هایی 
هستند که داستان های ادبی را نمی خوانند. برایم سوأل بود 
که چنین موضوع گسترده ای را چطور می توانستم در مقیاسی 
کوچک تعریف کنم، درنتیجه تصمیم گرفتم این شخصیت را در 
لایه های گوناگون تعقیب کنم، به این ترتیب می توانستم کتاب 
کم حجمی داشته باشم که تصویری بزرگ تر را ترسیم کند. این 
کتاب همچنین درباره پیرشدن است و من که تجربیات بیشتری 
اندوخته ام و احساس می کنم نباید تنها در مورد تجربیات شخصی 

خودم بنویسم. متوجه شدم با سهولت بیشتری می توانم درباره 
تجربیاتی بنویسم که شاهد آنها بوده ام اما خودم آنها را نزیسته ام.
   در کتاب می نویسید »برای اندوختن ثروت 
کثیف در قاره رو به رشد آسیا، درس خواندن گامی 
بسیار اساسی در مسیر پیشرفت به حساب می آید.« 

شخصیت های  بااین حال 
رمان های قبلی شما با وجود 
تعلق به طبقه متوسط بالا یا 
امتیازات خود، قربانی محیط 
خود می شوند. ما در این کتاب 
شاهد صعود یک شخصیت از 
فقر و خاکسترنشینی تا موفقیتی 
نسبی هستیم. با وجود این و 
برخلاف آن رمان ها، این کتاب 
با اشاره ای پرامیدتر به پایان 
می رسد. چه انگیزه ای پشت این 

تغییر لحن نهفته است؟
   بخشی ناشی از جایگاه من 
در زندگی خودم است. احساس 
تصویر  یک  ارائه  تنها  می کردم 
انتقادی نمی توانست همه هدف مرا 
تامین کند. می دانید که من بسیار 
سهل گیر هستم؛ کتاب های قبلی من 
تنها مدعی نبودند که )در پاکستان( 
همه امور درهم ریخته هستند. اما 
در آغاز فرآیند آموزش هنر نوشتن، 
شاید ساده تر آن باشد که مطلبی را 
بنویسید که تصور می کنید ارزش 
هنری دارد، حتی اگر که پایان خوشی 
نداشته باشد. چراکه خوشبختی به 
نوعی کلیشه ای و سطحی است. اما 
من اینک 49 سال سن دارم و هنوز 
در حال آموختن هستم که چگونه 
باید نوشت، دانشی بیش از گذشته 
دارم و شاهد هستم که والدینم 
سالمندتر می شوند. بر این باور هستم 
که می توانید ارزشی هنری بیابید که 

به نوعی به پایانی خوش ختم شود یا خوشبختی می تواند خود 
یک پایان باشد. به علاوه هنگام صحبت از پاکستان، بدبینی و دید 
منفی بیش از اندازه زیاد است. نمی خواستم چشم خودم را بر 
مشکلات واقعی جامعه پاکستان ببندم و این رمان نیز به همین 
موضوع می پردازد، اما مایل بودم عنصر امید و رستگاری را نیز در 
آن ترکیب کنم و برای من بسیار مهم است که این عناصر را به 

جهان، به زندگی خودم و به هنر خودم تزریق کنم.

   نقش هنرمند پاکستانی در فضای حساس امروزی 
چه باید باشد؟ در خود کشور پاکستان، آیا هنرمند 
علاوه بر خلق محتوایی سرگرم کننده، عملکرد دیگری 

هم دارد؟
   تاجایی که به من مربوط می شود، همین حالا هم 
»باید«های بسیاری در پاکستان 
وجود دارند. نباید الکل بنوشید؛ 
نباید پیش از ازدواج رابطه جنسی 
داشته باشید؛ این نوع لباس ها را 
نباید بپوشید؛ با این لحن نباید سخن 
بگویید؛ یا آن بت را بپرستید یا هر 
باید دیگری. در کشوری که این همه 
»باید«های معمولا خفقان آور گریبان 
180 میلیون نفر از مردم را گرفته، 
بخشی از مسئولیت هنرمند این است 
که باور به »باید« را طرد کند و هنری 
را خلق کند که مایل به آفرینش آن 
است. به باور من رفتار مستقل انسانی، 
علایق و دیدگاه های شخصی به جهان 
اهمیت دارند. کل این مفهوم که یک 
هنرمند »باید« فلان کند، یا »باید« 
منتقد بهمان باشد - به اعتقاد من 
هنرمند تنها باید هنرمند باشد. 
برخی از هنرمندان مایل هستند 
سیاسی باشند؛ برخی مایل هستند 
تعصبات را به چالش بکشند و برخی 
دیگر چنین تمایلی ندارند، اما هدف 
نهایی هنر این است که بیانی از 
احساس خویشتن باشد. در کشوری 
)چون پاکستان( که بسیاری از مردم 
به مهارزدن بر احساس خویش 
می بالند، تلاش برای بیان احساس 
خویشتن بسیار ارزشمند است. 
افرادی که در رشته های هنری 
فعال هستند، این آتش زیر خاکستر 
را در این فضا روشن نگاه می دارند و 
تلاش دارند این فضای کلی را بهبود 
بخشند. برای مثال به سنت آواز کلاسیک نگاه کنید - همسر 
من یک خواننده آوازهای کلاسیک است و استاد او یکی از 
آخرین اساتید سالمند این سنت خاص آواز جنوب آسیا 
است. حالا قرار نیست این سنت چون آتشی تمام کشور را 
فرابگیرد. اما اگر این استاد به آموزش هنر خود نپردازد و اگر 
شاگردی نداشته باشد که از او بیاموزد، این هنر با مرگ او از 
میان می رود. انتقال دانسته ها و مشارکت هنری و مردمی 

که هنر را خلق و اجرا کنند، عملکردی بس بااهمیت در 
جامعه دارد. و هرروز در پاکستان تلاش های بسیاری صورت 
می گیرد تا این آتش را خاموش کند. پس تنها »باید«ی که 
من برای هنرمندان پاکستانی لازم می دانم این است که 
»باید« هنر را خلق کنند و این خود اقدامی شایسته و کافی 
است. اینکه از دیدگاه سیاسی و اجتماعی چه می کنند، به 

خود آنها بستگی دارد.
   نویسندگان جنوب آسیا معمولا با این پرسش 
روبه رو می شوند: »کدام عامل فرهنگ شرق موجب 
الهام شماست و آیا اثر شما جذابیتی برای مخاطب غربی 
خواهد داشت؟« گویی تنها این دو قطب فرهنگی در 

جهان وجود دارند: غرب و شرق. 
   احساس نمی کنم گروهی از مخاطبان شرقی دارم که 
مردم در غرب از درک ایشان عاجز باشند. به عنوان یک انسان 
احساس می کنم می توانم دریافتی انسانی از امور داشته 
باشم، بی آنکه بیش از اندازه اسیر دریافت هایی چون وجود 
یک »غرب« و یک »شرق« باشم. زمانی که کتاب »دود 
پروانه« را می نوشتم، بخشی از خواسته من این بود که از 
نگاهی نیمه آمریکایی درباره پاکستان بنویسم. پاکستان 
کشوری است که در آن بزرگ شده ام و مدت زیادی از دوران 
جوانی خود را در آمریکا زندگی کرده ام. مایل بودم در مورد 
مسایلی بنویسم که شاهد رشد آنها در لاهور بودم، آدم 
هایی که در شهرها زندگی می کنند، مواد مخدر مصرف 
می کنند – می دانید، یک رمان معاصر. کتاب های »دود 
پروانه« و »بنیادگرای ناراضی« به نوعی بازتاب تصاویر هم 
هستند. کتاب اول نگاهی نیمه آمریکایی به پاکستان است و 
کتاب دوم نگاهی نیمه پاکستانی به آمریکا است. این دو کشور 
هیچ کدام چنان ناب یا متفاوت نیستند که آدم فکر می کند و 
این رمان جدید نیز تلاشی است برای گذاری کلی از این فضا و 
به همین دلیل به هیچ نام خاصی اشاره نمی کنم. نه صحبتی از 
اسلام هست، نه مسیحیت و نه هندوییسم. نه لیلی یا مجنون 
هست و نه رومئو یا ژولیت. تنها انسان ها هستند و شهرها، 
مکان ها و اموری که جریان دارند. اندیشه تلاش برای یافتن 
موضوعاتی انسانی - جهانی در بستری خاص برای من بسیار 
سهل تر و آسوده تر از آن است که بخواهم به دنبال دریافت های 
احتمالی از مفاهیم »شرقی« یا »غربی« باشم. امروز می توانید 
مردمی را در پاکستان بیابید که به زبان انگلیسی صحبت 
می کنند، خالکوبی و ریش بناگوش دارند و به شکلی غریب راه 
می روند، چراکه چنین صحنه هایی را در یک فیلم آمریکایی 
دیده اند. مردم انگلستان امروز غذاهای پاکستانی می خورند. و 
مردم آمریکا به موسیقی جاز نوازندگان ترک گوش می دهند 
که در استانبول بزرگ شده اند - و هیچ کس حتی برای 
لحظه ای دچار تردید نمی شود که شاید نکته غریبی در همه 

این پدیده ها وجود داشته باشد.

چگونه در آسیای رو به رشد ثروت کثیف بیاندوزیم، رفیق!

   رویا رمضانی 
مترجم

  غزال معاونی  
مترجم

  گفت وگو با محسن حمید نویسنده پاکستانی
 که دوبار به مرحله نهایی جایزه بوکر راه یافته است  

تزریق امید و رستگاری به هنر،
 زندگی و جهان

گروه ادبیات و کتاب: محسن حمید )-1971لاهور( نویسنده پاکستانی-بریتانیایی از سال 2000 تا امروز پنج رمان منتشر کرده، که هر پنج کتاب برای او موفقیت های چشمگیری به ارمغان آورده و به بیش از سی وپنج زبان ترجمه شده است. »بنیادگرای 
ناراضی« کتاب دوم آقای حمید بود که به مرحله نهایی جایزه بوکر و ایمپک دابلین نیز راه یافت و ده ها جایزه دیگر نیز دریافت کرد. این کتاب با سه ترجمه به فارسی منتشر شده، از جمله: ترجمه حکیمه انتصاری در نشر مروارید و ترجمه محمود رافع در 
نشر مانیاهنر. کتاب سوم حمید »چگونه در آسیای روبه رشد ثروت کثیف بیاندوزیم« نام دارد که با عنوان »توی کثیف درون من« توسط احمد آل احمد از سوی نشر کتاب تداعی به فارسی منتشر شده. کتاب پنجم آقای حمید که موفقیت  های چشمگیری 
برای او به ارمغان آورد رمان »خروجی غرب« است. این کتاب به مرحله نهایی جایزه بوکر، انجمن منتقدان ادبی آمریکا، جایزه ایمپک دابلین و صلح دیتون راه یافت و مورد ستایش نویسنده های بزرگی چون جویس کرول اوتس، زادی اسمیت، کران دسای 

و مایکل شیبون قرار گرفت. این کتاب با پنج ترجمه به فارسی منتشر شده، از جمله: ترجمه راهله میلانی در نشر مروارید، و ترجمه حسین حسنی در نشر کتاب سده. آنچه می خوانید گفت وگوبا محسن حمید درباره جهان داستانی اش است.

اه  ـ دگـ ـ  ـ دیـ ـ

   سیما باوی
مترجم

کتاب »چگونه در آسیای رو به رشد ثروت کثیف بیاندوزیم« زیر یک 
تختخواب شروع می شود. و این تو هستی - بله، تو - که زیر تختخواب 
دراز کشیده ای. زمانی که از این حقارت بیرون بیایی، قهرمان این 
داستان خواهی بود که به زبان دوم شخص روایت می شود، هرچند 
در این لحظه کمترین نشانی از رشادت و قهرمانی در تو وجود ندارد؛ 
به قدری بیمار هستی که به سختی می توانی حرف بزنی. تنها دوای 
درد تو فعلا شلغم سفید بزرگی است که مادرت داخل آبی جوشان و 

بدبو می پزد. 
شهامت داشته باشد. تو زنده می مانی و علاوه بر آن به ادعای راوی 
داستان تنها هفت گام با اندوختن ثروتی کثیف فاصله داری. )هرچند 
با فروپاشی هم تنها نهُ گام فاصله داری، حالا به آن هم می پردازیم(. 
ازدواج دو سبک نوشتاری همنشین - خودآموز و سبک قدیمی 
آموزشی - تنها یکی از لذت های نهفته در رمان زیرکانه و لغزنده محسن 
حمید یعنی »چگونه در آسیای رو به رشد ثروت کثیف بیاندوزیم« 
)ترجمه فارسی: احمد آل احمد، نشر کتاب تداعی( است، داستان 
فرش به عرشی که در چند مرحله شتابان به نتیجه می رسد. این کتاب 
یک داستان عاشقانه است و مطالعه ای روی تغییرات تکان دهنده 
اجتماعی. تقلیدی است از کتاب های خودآموز چگونه به سرعت 

پولدار شویم که اشاراتی به سویه جدیدی از رمان دارد، با نثری ناب و 
هدفمند که به سرعت در جریان خون به گردش درمی آید. این رمان 

مسموم کننده است.
اما به شلغم برگردیم. تو را نجات می دهد- شاید هم دست خدا در میان 
است؟ بخت و اقبال تو همین حالا درخشیدن گرفته. راوی داستان به 
تو تبریک می گوید، »دوراهی های بسیاری در مسیر کسب ثروت وجود 
دارند که ارتباطی با انتخاب یا اشتیاق یا تلاش ندارند، دوراهی هایی 
که با بخت و اقبال مرتبط هستند و در مورد تو، ترتیب تولدت یکی از 
همین اقبال ها است.« تو سومین پسر هستی. سومین فرزند یعنی 
ناچار نیستی بی درنگ مشغول به کار شوی )مانند برادر بزرگ تر 
خودت( یا تو را به عقد و ازدواج کسی درنمی آورند )مانند خواهرت که 
از همان دوران بلوغ »برای این کار نشان شده است«(. سومین فرزند 
یعنی »استخوان های نحیفی نیستی که پای یک درخت دفن شده 
باشی،« مانند نوزادی که بعد از تو آمد. فرزند سوم یعنی تو به تحصیل 

در مدرسه ادامه می دهی. 
حتی بیماری تو هم برکت است؛ پدرت را قانع می کند تا خانواده را 
همراه خود به شهر ببرد - گام اول برای اندوختن ثروت کثیف - و از 
همین نقطه است که داستان یک فرد به روایت یک ملت می پیوندد. 
محسن حمید می نویسد »یکی از بزرگ ترین تغییرات زندگی خود را 
تجربه می کنی. تا همین امروز طایفه ای پرشمار داشتی، بی پایان نبودند 
اما بسیار پرشمار بودند، اینک اما تنها شما پنج نفر هستید. پنج نفر. به 
تعداد انگشتان یک دست، انگشتان یک پا. در مقایسه با یک گله ماهی 

یا یک دسته پرنده و البته یک طایفه از انسان ها جمع بسیار کوچکی 
است. تاریخ تحول خانواده شاهد تکثیر هسته ای و مداوم تو و میلیون ها 

مهاجر دیگر مانند تو بوده. تغییر عظیمی است.« 
به آرامی اوج می گیری، پیک یک فروشگاه فیلم و دی وی دی هستی و 
به یک کارآفرین جوان تبدیل می شوی، در تجارت آب معدنی هستی و 
»عطش پرسروصدا و بی پایان شهر موجب رونق کسب وکار تو شده،« 
و اشارات تحکم آمیز راوی داستان تو را به پیش می راند )»از یک 
استاد بیاموز«، »عاشق نشو«(، اشاراتی که به شکلی مداوم شرورانه تر 
می شوند )»در استفاده از خشونت تردید نکن!«( ازدواج می کنی، اما 
هنوز شیفته دختری هستی که در همسایگی شما زندگی می کرد و 
»دختر زیبا« نامیده می شد، دختری که اینک به عنوان یک مدل کار 

می کند و مسیر صعود پرمخاطره خود را می پیماید. 
محسن به خلق شخصیت هایی می پردازد که زندگی یک ملت را 
به تصویر می کشند. آقای حمید )مشاور تجاری پیشین( سیاسی و 
عمیقا اهل طعنه است. او در پاکستان و آمریکا پرورش یافته، دورانی 
را در میلان و مانیل گذرانده. از وحشت و بی اعتمادی حاکم بر روابط 
آمریکا و مسلمانان به خوبی آگاهی دارد. حمید تنها یک داستان را 
روایت نمی کند، داستان را در تقابل با روایت های معمول از پاکستان، 
ریشه های بنیادگرایی، نابرابری شرایط اقتصادی قرار می دهد. به 

همین دلیل تمایل دارد خواننده را مستقیما مورد خطاب قرار دهد.
محسن حمید در مصاحبه با نشریه نقد کتاب گفته بود »من یک جانور 
سیاسی هستم. روش شکار گله ای، تقسیم غذا، مراقبت از زخمی ها- 

این مسایل برای من اهمیت دارند.« این بهترین تفسیر از تلاش او 
در این کتاب است. درحالی که ویرجینیا وولف به زندگی داخلی 
حاشیه ای ترین شخصیت های خود می پردازد، حمید پس زمینه ای تیره 
از خشونت و سابقه مالی به حاشیه های خود می بخشد؛ از اختلال در 
رویا، مردودشدن تقاضای وام، انگشتان قطع شده توسط وام دهنده لذت 
می برد. با چند اشاره سریع شخصیت تکنسینی را ترسیم می کند که 
تلاش دارد روشی برای تصفیه آب پیدا کند: »قبلا تعمیرکار دوچرخه 
بوده، اطلاعات زیادی از ظرافت های تجارت ندارد، به همین دلیل هم 
برای تو کار می کند، و به این دلیل که پدر سه دختربچه کوچک و 
جوان ترین پسر بنایی روزمزد است که در سن بسیار بالا در خواب به 

مرگی سخت فوت کرده؛ او قدر یک درآمد ثابت و منظم را می داند.«
محسن حمید مانند کازئو ایشیگورو در روایت گذار فریادها، جدایی از 
ریشه ها، تلاش برای رشد و سقوط از ساختاری متزلزل تخصص دارد. 
این راوی به دو زبان با ما سخن می گوید، زبان نرم و مبتذل خودآموزها 
و زبان سرگشته فردی که در تلاش برای پیشرفت است. حمید 
فریبندگی باشکوهی دارد و بسیار کارآمد است؛ گاه برای نمایش پایین 
می آید و گاه اوج می گیرد تا در نقش یک پیشگو یا جامعه شناس نقش 
خود را اجرا کند: »به نظاره  گذر زمان می نشینی که از زمان واقعی 
پیشی می گیرد. مانند زمانی که عازم کوهستان هستی و با تغییر سریع 
ارتفاع از جنگلی حاره ای به دشتی نیمه قطبی می رسی. در یک سفر 
چندساعته اتوبوس از مناطق دورافتاده روستایی به محیط شهری 

بدون شک به نظر می رسد  هزار سال در زمان پیش افتاده ای...«

هنرمند تنها باید 
هنرمند باشد. برخی 
از هنرمندان مایل 
هستند سیاسی 
باشند؛ برخی 
مایل اند تعصبات 
را به چالش بکشند 
و برخی دیگر چنین 
تمایلی ندارند، اما 
هدف نهایی هنر این 
است که بیانی از 
احساس خویشتن 
باشد
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 بیماری جدیدی

 بروز پیدا نکرده است

بعد از گذشت چندماه از آغاز اپیدمی 
کرونا علائم جدیدی از این بیماری بروز یافته 
که ناشی از تظاهرات غیرمعمول بیماری 
کروناست و بیماری جدیدی بروز پیدا نکرده 
است. در ابتدای اپیدمی این فکر وجود داشت 
که کودکان به کووید19 مبتلا نمی شوند، با 
این حال با گذشت چند وقت از آغاز اپیدمی 
ثابت شد که کودکان نیز مبتلا می شوند، ولی 
از آنجاکه عمدتا فرم کم علامت یا خفیف 
بیماری را می گیرند به همین علت این 
ذهنیت در مردم ایجاد شده که کودکان مبتلا 
نمی شوند. موارد استثنایی از ابتلای کودکان 
به فرم شدید کرونا نیز در کشورهای مختلف 
گزارش شده است، حتی در مواردی منجر به 
مرگ اطفال نیز شده است. با این حال درصد 
مرگ ومیر در افراد سالمند بالاتر است به 
گونه ای که درصد مرگ ومیر در افراد بالای 
70 سال حدود 12 درصد است. با اشاره به 
انتشار برخی اخبارمبنی بر بروز علائم جدیدی 
همچون علائم پوستی، چشمی و یا درگیری  
رگ های خونی و قلب در کودکان، این  علائم 
جدید نه تنها در کودکان بلکه در بزرگسالان 
نیز ایجاد می شود. به عبارت دیگر بعد از 
گذشت 3 ماه از آغاز اپیدمی متوجه شده اند 
که این بیماری دارای علائم غیراختصاصی از 
جمله لرز، درد پاها، کهیر، کاهش حس بویایی 
و چشایی، ایجاد لخته در عروق مغزی و قلبی 
و بروز سکته مغزی و یا قلبی و غیره نیز است. 
این علائم جدید مربوط به همین بیماری 
کرونا است و بیماری عفونی جدیدی بروز 
پیدا نکرده است، این علائم همان کرونا است، 
ولی با نشانه های غیرمعمول که ممکن است 
در کودکان هم بروز کند. به عنوان نمونه در 
برخی گزارش ها، این بیماری تنها با یک تب در 
کودکان تشخیص داده می شود. علائم جدید 
نشان دهنده جهش ویروس کرونا نیست، این 
نوع بیماری اصلا تفاوتی با نوع قبلی ندارد و 
تنها به دلیل گذشت چند ماه از آغاز اپیدمی 
و افزایش موارد بیماری، علائم و تظاهرات 
جدید بیماری بروز پیدا کرده، تا جایی که 
سازمان جهان بهداشت علائم جدیدی را 
به این بیماری اضافه کرده است. علائم و 
تظاهرات جدید بیماری کرونا در هر کشوری 
و در هر سن و جنسی و حتی در کودکان هم 
می تواند بروز پیدا کند و این علائم ناشی از 
تظاهرات غیرمعمول بیماری کروناست و 

بیماری جدیدی بروز پیدا نکرده است.

یادداشــــت

دانستـــنی ها
ویروس کرونا با شناکردن منتقل می شود؟

چند ماهی هست که از شیوع ویروس جدید کرونا گذشته 
است و حالا پس از مدت ها ماندن در قرنطینه، بسیاری از مردم 
به سرکار خود برگشته اند و فعالیت های همیشگی خود را از 
سرگرفته اند. احتمالا مراکز ورزشی و استخرها هم دیر یا زود 
کار خود را از سر می گیرند و به روال همیشگی خود برمی گردند. 
احتمالا درباره اصول رفت وآمد و بازگشت به فعالیت ها در دوران 
کرونا شنیده اند. عبارت هایی مثل رعایت فاصله گذاری اجتماعی. 
اما گاهی عواملی وجود دارد که ممکن است احتمال بیمارشدن 
را بیشتر کند، حتی اگر فاصله اجتماعی را رعایت کنیم. یکی 
از این عوامل آب است. ممکن است این سوال برای بسیاری از 
علاقه مندان به ورزش شنا و استخر وجود داشته باشد که آیا 
ویروس کرونا از طریق شنا در آب یا خوردن سهوی آب استخر 

هم منتقل شود؟ در ادامه به بررسی این احتمال می پردازیم.
 کرونا می تواند در آب زنده بماند

شواهدی وجود دارند که اثبات می کنند ویروس کرونا 
می تواند در آب زنده بماند یا به مدت چند روز تا چند هفته هم 
دوام بیاورد. اما لزوما نباید از این بابت نگرانی ویژه ای داشت چراکه 
این یافته لزوما به این معنی نیست که آب آلوده به ویروس کرونا 
می تواند شما را به این بیماری مبتلا کند. باید توجه کرد که وجود 
ویروس در آب باید به غلظتی برسد که خصلت آلوده کننده 
پیدا کند. در مجموع بررسی دانشمندان حاکی از آن است که 
ویروس های خانواده کرونا در محیط های مرطوب در مدت کمتری 
زنده می مانند تا دیگر محیط ها. با این همه برخی مطالعات روی 
ویروس های مشابه با کرونا از جمله سارس نشان می دهند که این 
ویروس ها می توانند تا چند هفته در آب باقی بمانند. در مجموع 
این مطالعات نشان می دهند که آب آلوده به ویروس کرونا یکی از 
مسیرهای انتقال این بیماری محسوب می شود. در بررسی فاضلاب 
شهرها، با نمونه گیری از فاضلاب پاریس مشخص شد که غلظت 
وجود ویروس کرونا در زمان های مختلف در فاضلاب پاریس تغییر 
می کند. یعنی زمانی که ویروس شیوع بیشتری دارد، غلظت آن در 
فاضلاب شهری هم بیشتر می شود. به همین خاطر پاشیده شدن 
آب آلوده روی صورت یا نفس کشیدن در اطراف فاضلاب احتمال 
ابتلا به ویروس را افزایش می دهد. اما نتایج این مطالعات چندان 
هم قوی و معتبر نیست، چرا که اصول مطالعاتی زیادی در آنها 
رعایت نشده و یا دارای ابهام است. ارتباط کرونا با آب بیشتر در 
حد فرضیه است تا قضیه ای اثبات شده به همین خاطر هنوز باید 
در مورد آن بیشتر تحقیق کرد. این تحقیقات نشان می دهند که 
ویروس می تواند در آب زنده بماند اما اثبات نمی کند که از طریق 
آب امکان ابتلا وجود دارد. برای همین لازم نیست بترسید چون 
هنور هیچ چیز قطعی ای در مورد امکان انتقال از طریق آب اثبات 
نشده است. به عبارت دیگر هیچ مطالعه ای نتوانسته است نشان 
دهد دوش گرفتن، شناکردن یا خوردن آب آلوده به کرونا و یا 
نفس کشیدن در نزدیکی فاضلاب آلوده به کرونا می تواند باعث 

ابتلا به ویروس شود.
 احتیاط کنید و نگران نباشید

حتی اگر کرونا مسیر خود را به آب های مورد استفاده در 
زندگی شهری باز کند بازهم نمی توان با اطمینان گفت که 
آب می تواند مسیر انتقال ویروس شود چراکه خاصیت آب، 
رقیق کردنِ اضافاتی است که به آن وارد می شود. هر ویروس 
باید شرایط مناسبی برای بیماری زایی داشته باشد؛ در نتیجه 
صرف وجود ویروس در آب دلیلی برای ابتلا نیست بلکه غلظت 
آن ویروس در آب است که می تواند بیماری زا باشد. البته ما هنوز 
نمی دانیم که غلظت کرونا در آب باید به چه درجه ای برسد که 
بیماری زا شود اما می توانیم روی خاصیت رقیق کنندگی آب 
حساب کنیم. اما رعایت احتیاط های لازم بسیار ضروری است. 
بسیاری از افراد بدون رعایت نکات بهداشتی از استخرها و وان 
استفاده می کنند. پس بهتر است وان مورد استفاده را ضدعفونی 
کنید و برای شناکردن در استخر هم محتاط باشید. وقتی در 
مورد کرونا صحبت می کنیم خطر اصلی شناکردن، آب خوردن 
و... نیست بلکه سرفه و عطسه است. به همین خاطر چیزی که 
می تواند یک استخر را خطرناک کند نه وجود ویروس در آب بلکه 
رعایت نکردن فاصله ایمن از دیگر افراد است. فراموش نکنیم 
که مدفوع هم می تواند ویروس را انتقال دهد. چیز دیگری که 
باید بدان توجه کرد حوله و لباس ها است، حوله آلوده به ویروس 

را اگر به صورت خود بکشید احتمال ابتلا را بسیار بالا برده اید.

راهکارهای  کنترل  کرونا
اپیدمیولوژیست و عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی 
اظهارکرد: آنچه در حال حاضر می تواند بار ناشی از کووید19 
در کشور را کم یا راهکاری برای کنترل و مهار این بیماری 
باشد، تقویت و تشدید خودقرنطینگی گروه های پرخطر مانند 
سالمندان، افراد دارای بیماری های زمینه ای همچون بیماری های 
قلبی وعروقی، فشارخون و دیابت است. فاصله گذاری هوشمند 
با محدودیت های زیادی همراه است و شاید مردم در طولانی 
مدت نتوانند به طور کامل به آن پایبند باشند و حتی اگر دولت 
تنگناهای اقتصادی مردم را رفع کند، به لحاظ روانی بهتر است 
دوره محدودیت ها کوتاه باشد. دکتر حمید سوری روز دوشنبه در 
این خصوص گفت: شدت عمل و اقدامات مورد نیاز برای کنترل 
و مهار بیماری در کشور ما در مقایسه با کشورهایی که با جرایم 
سنگین و دخالت نظامی وارد صحنه شدند، کم بود و به جز روز 
طبیعت عملا انتظارات در این زمینه برآورده نشد. وی ادامه داد: 
با توجه به بازگشایی برخی از مشاغل و کسب و کارها و افزایش 
تردد مردم در شهرها، امکان سرایت بیماری به دیگران افزایش 
یافته و بهتر است مردم به خصوص گروه های پرخطر همچنان در 
خانه بمانند. سوری با اشاره به اینکه گروه های پرخطر بیشتر از 
سایرین در معرض ابتلا به این بیماری هستند، از این افراد تقاضا 
کرد تا حد امکان از حضور در مکان های شلوغ و پرتردد به شدت 
پرهیز کنند. سوری ادامه داد: وضعیت عادی نشده است و مردم 
همچنان باید فاصله گذاری اجتماعی و بهداشت فردی و جمعی 
به خصوص شستن منظم دست ها با آب و صابون را انجام دهند. 
وی، تعادل منطقی و سنجیده بیم و امید در جامعه را ضرورتی 
اجتناب ناپذیر دانست و گفت: رسانه ها نقش اساسی در پرهیز 
جامعه از عادی سازی شرایط و همچنین رعایت کامل اقدامات 
محافظتی و آمادگی بیمارستان ها و مراکز بهداشتی درمانی برای 
هجوم موارد جدید، دارند. ویروس کرونا اواسط ماه دسامبر 2019 
در ووهان واقع در مرکز چین گزارش شد. ابتدا از این بیماری 
به عنوان ذات الریه نام برده می شد؛ اما کمیسیون ملی بهداشت 
چین در 30 دسامبر سال 2019 )9 دیماه( به صورت رسمی 

شیوع این ویروس را در چین اعلام کرد. 
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آ   ر   م   ا   ن  م  ل ی

  مسعود  مردانی  
متخصص  عفونی

نتایج تحقیق جدید نشان می دهد بین چاقی و شدت ابتلا به بیماری 
کووید19 ارتباط وجود دارد. در این مطالعه داده های مربوط به 383 بیمار  
نشان داد که چاقی با 142 درصد احتمال ریسک ابتلا به ذات الریه شدید ناشی 
از کووید19 مرتبط بود. دکتر »نوربرت استفان«، گفت: ما به این نتیجه رسیدیم 
که چاقی ممکن است افراد را در معرض بالا ابتلا به بیماری کووید19 حاد قرار 
دهد.  یکی از دلایل ارتباط بین چاقی و بیماری کووید19 این است که افراد چاق 
دارای مقاومت بیشتری در مجاری هوا، حجم کمتر ریه ها و ماهیچه های تنفسی 
ضعیف تری هستند. این فاکتورها موجب می شود فرد بیشتر در معرض ابتلا به 

ذات الریه قرار گیرد و فشار زیادی به قلب بیاید.

ارتباط چاقی و ابتلا به کرونا
یک پزشک فوق  تخصص نوزادان در خصوص نحوه انجام تست کرونا 
از مادر باردار توضیحاتی ارائه کرد و گفت: مادری که طی 41 روز گذشته به 
کرونا بوده است باید مورد بررسی قرار گیرد. در صورت منفی شدن پاسخ 
تست می توان امیدوار بود مادر به کرونا مبتلا نشده است. دکتر ناصح  افزود: 
در صورتی که مادر به بیماری کرونا مبتلا شده پس از بهبودی باید هر دو 
هفته یک سونوگرافی انجام دهد. وی تصریح کرد: نوزاد به دنیا آمده از این 
مادر باید 41 روز جدا از مادر نگهداری شود. وی افزود: در صورتی که نوزادی 
مشکوک به کرونا بود باید اگر علامت ندارد دو تست PCR به فاصله 42 

ساعت از او بگیریم. 

شرایط تست کرونا از مادران باردار 
یک ویروس شناس اظهارکرد: مطالعات نشان می دهد، کرونا به ویروس جدیدی 
تبدیل نشده است. دکتر حسین کیوانی افزود: اغلب ویروس ها می توانند جهش هایی 
داشته باشند، برخی مواقع این جهش ها خیلی شدید است و ماهیت ویروس را تغییر 
می دهد، اما این موضوع  در مورد کرونا محقق نشده است. عضو هیات علمی دانشگاه 
علوم پزشکی تصریح کرد: این موضوع در مورد ویروس آنفلوآنزا می تواند اتفاق 
بیفتد؛ به این دلیل که ژنوم ویروس آنفلوآنزا از قطعات مختلفی تشکیل شده و جهش 
در آن رخ می دهد. وی با اشاره به اینکه  کرونا تغییرات دارد، اما بسیار جزئی است، 
اظهارکرد: تغییرات نشان می دهد، ویروس به سمت کم شدن بیماری زایی حرکت 

کند. کیوانی گفت: مردم شستن دست را با آب و صابون انجام دهند.

کرونا تغییر ماهیت نداده است

تقویت سیستم ایمنی با  »ماست«
اینفوگرافیک : آرمان ملی / علی کریمی

»ماست« پای ثابت سفره هاست که هم به شکل بستنی آن را می خوریم و هم کنار غذا با نعناع و آویشن. اما تا به حال دقت کردیم که ماست خوردن 
ما عادتی است که می تواند برای بدن ما اثرات بسیار بزرگی داشته باشد و تفکراتمان در مورد آن خیلی اوقات غلط باشد؟ ماست انواع مختلفی دارد 
و جزئی از سبد غذایی ما و پای ثابت سفره های ایرانی است. ماست را با نعناع و آویشن یا حتی اخیرا با میوه های یخ زده می خورند. اما اغلب ما از تمام 

ویژگی های مثبتی که ماست   برای بدنمان دارند، اطلاع نداریم. 

مدیریت  وزن
 ماست دارای چند خاصیت است که می تواند 
مدیریت وزن را بالا ببرد. ماست پروتئین بالایی دارد 

که به همراه کلسیم برای بالا بردن هورمون های 
کاهش اشتها عمل می کند. مصرف ماست با 

کاهش وزن بدن، درصد چربی بدن و دور 
کمر همراه است. مطالعاتی نشان داده اند 

که افرادی که ماست می خورند، در 
مقایسه با کسانی که ماست نمی خورند، 

به طور کلی بهتر غذا می خورند و 
کالری کمتری را دریافت می کنند.

توجه داشته باشید ماست ممکن 
به  مبتلا  افراد  برای  است 

لاکتوز  تحمل  عدم 
یا دارای حساسیت 
به شیر اثرات منفی 

داشته باشد.

تقویت سیستم ایمنی
 وقتی صحبت از ماست می شود، اغلب متخصصان 
می گویند ماست سرشار از پروبیوتیک است 
ایمنی بدن کمک  به تقوین سیستم  که 
مورد  در  که  مطالعاتی  می کند. 
پروبیوتیک ها انجام شده است، 
سرماخوردگی  مدت  کاهش 
و شیوع آن را تحت تاثیر 
خود قرار می دهند. ماست 
یک غذای مغذی است و از 
سرماخوردگی  جلوگیری 

می کند. 

محافظت  از  قلب    
 میزان چربی ماست همیشه موردی است که در مورد ان بحث در می گیرد. این ماده حاوده چربی اشباع 
و مقدار کمی از اسیدهای چرب اشباع نشده است. تحقیقات نشان می دهند که چربی اشباع محصولات 
شیر کامل کلسترول خوب، HDL، را افزایش می دهد و می تواند از سلامت قلب محافظت کند. مطالعات 
دیگری هم نشان می دهد که مصرف ماست برای کاهش شیوع کلی بیماری های قلبی مفید است. همچنین 
محصولات لبنی مانند ماست فشارخون بالا را که یک عامل خطر اصلی برای بیماری های قلبی هستند، 

کنترل می کنند.

سرشار از  روی 
ماست سرشار از روی است. روی می تواند مدت زمان علائم 
سرماخوردگی را کاهش دهد. کربوهیدرات موجود در ماست انرژی 
لازم برای کمک به شما در بهبود سرماخوردگی را فراهم می کند. یک 
مطالعه نسبتا جدید نشان داده است که وقتی زنان هر روز به مدت ۹ 
هفته ماست مصرف می کنند، نشانگرهای التهابی در خون خود را کاهش 

داده اند. این ویژگی می تواند در رفع علائم سرماخوردگی موثر باشد.

پیشگیری  از پوکی استخوان
ماست از مواد مغذی اصلی برای حفظ سلامت استخوان مانند 
کلسیم، پروتئین، پتاسیم و فسفر برخوردار است. همه این ویتامین ها 
برای جلوگیری از پوکی استخوان مفید هستند. این بیماری در 
سالمندان شایع تر است. تحقیقات نشان می دهند، مصرف حداقل 
سه وعده غذای لبنی مانند ماست در روز، ممکن است به حفظ توده 

استخوانی و قدرت در سالمندی کمک کند.
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a r m a n m e l i . i r طرابلس:
 پایگاه هوایی حفتر را از کار 

انداختیم
دولت وفاق ملی لیبی با بیان اینکه امارات 
تشکیلات  توسط  غیرنظامیان  کشتار  به 
تحت حمایت آن، موسوم به ارتش ملی لیبی 
بی تفاوت است گفت که پایگاه هوایی این 
تشکیلات با حمله هوایی نیروهای وفاق کاملا 
از کار افتاد. سخنگوی عملیات آتشفشان 
خشم لیبی وابسته به دولت وفاق ملی در 
طرابلس در گفت وگو با شبکه الجزیره اعلام 
کرد که نیروهایشان با بمباران پایگاه هوایی 
الوطیه 10 نفر از عناصر تشکیلات ارتش ملی 
لیبی را از پای درآوردند. »مصطفی المجعی« 
با اشار به چهار بار حمله هوایی به پایگاه 
الوطیه طی ساعات گذشته، گفت: »پایگاه 
الوطیه با حمله نیروهای دولت وفاق ملی 
از کار افتاده است«. او تاکید کرد: »دولت 
وفاق ملی لیبی فرصتی تاریخی برای یکسره 
کردن عملیات دارد«. پایگاه هوایی الوطیه 
یک پایگاه راهبردی متعلق به نیروهای 
حفتر در غرب لیبی بود که این نیروها از 
آنجا طرابلس را هدف بمباران قرار می دادند. 
پارلمان لیبی در طرابلس هم تاکید کرد که 
تا زمانی که موضع آشکاری در قبال حملات 
نیروهای حفتر به غیرنظامیان اتخاذ نشود 
هیچ گفت وگویی را نمی پذیرد. پارلمان لیبی 
افزود: »کشورهای حامی حفتر و در راس آنها 
کشور کوچک امارات نسبت به قربانی شدن 
غیرنظامیان در بمباران های کور نیروهای 
حفتر بی تفاوتند«. دولت وفاق ملی لیبی 
تاکید کرده است که تجاوز مکرر به محله های 
مسکونی اقدامی بزدلانه است که پس از 
شکست های پیاپی شبه نظامیان متجاوز 
حفتر در میدان نبرد انجام می شود. لیبی 
از زمان سرنگونی »معمر قذافی« دیکتاتور 
سابق این کشور در سال ۲011 به دو دولت 
موازی در شرق و غرب تقسیم شده؛ یکی 
دولت وفاق ملی به ریاست »فایز السراج« 
در طرابلس )غرب کشور( که در سطح جهان 
به رسمیت شناخته شده است و دیگری 
دولت طُبرُق در شرق لیبی به نخست وزیری 
لثنی« و »عقیله صالح« رئیس  . ا . . »عبدا
مجلس نمایندگان آن که خلیفه حفتر نیز از 
حمایت آنها برخوردار است. این کشور از یک 
سال پیش به صحنه درگیری بین نیروهای 
شرق به فرماندهی خلیفه حفتر و نیروهای 
دولت وفاق ملی به ریاست »فائز السراج« 
در طرابلس )غرب( تبدیل شده است، حفتر 
از حمایت های مالی و تسلیحاتی امارات و 
مصر برخوردار است و نیروهای السراج نیز از 

حمایت های قطر و ترکیه برخوردارند.

پایان دو ماه قرنطینه در فرانسه
شبکه تلویزیونی فرانس ۲۴ گزارش داد 
فرانسوی ها بعد از ۵۵ روز قرنطینه، در فضایی 
از ترس و اضطراب به تدریج به زندگی عادی 
خود باز می گردند. هرچند هنوز بسیاری از 
مقررات سختگیرانه و محدودیت های کرونایی 
به قوت خود باقی است و هنوز بسیاری از 
کسب و کارها مانند رستوران ها، کافه ها، 
سینماها، هتل ها و موزه ها حداقل تا اوایل 
ماه آتی بسته هستند؛ اما بسیاری از مغازه ها، 
کارخانه ها و کسب و کارهای کم خطر از امروز 
بازگشایی می شوند و چرخ اقتصاد فرانسه 
بعد از دو ماه دوباره به حرکت درمی آید. 
قرنطینه که در پی شیوع گسترده کرونا در 
فرانسه از 1۷ مارس )۲۷ اسفند( آغاز شده 
با نتایج امیدوار کننده ای امروز به پایان می 
رسد؛ در ۲۴ ساعت گذشته، در فرانسه تنها 
۷0 مورد فوتی ثبت شده که کمترین میزان 
ابتلا از ابتدای شیوع کرونا در فرانسه بوده 
است. به گزارش یورونیوز فرانسوی، قانون 
تمدید وضعیت اضطراری ملی در فرانسه که به 
تصویب پارلمان )مجلس سنا و ملی( این کشور 
رسیده بود، به منظور بررسی در شورای قانون 
اساسی، نتوانست در موعد مقرر منتشر شود؛ 
لذا بنا بر بیانیه کاخ الیزه، فرانسوی ها بر حسب 
احساس مسئولیت خود و نه بر اساس الزام 
آور بودن قانون، موظف به رعایت این قانون 
جدید هستند. استفاده الزامی از ماسک در 
داخل وسایل حمل و نقل عمومی مانند مترو، 
اتوبوس... در پاریس، به همراه داشتن محلول 
ضدعفونی کننده، اجباری بودن گواهی تردد 
از سوی کارفرما در حمل و نقل عمومی در 
ساعات اوج تردد، محدودیت تردد حداکثر 
تا شعاع 100 کیلومتری از منزل، رعایت 
فاصله گذاری اجتماعی در اماکن عمومی به 
منظور پیشگیری از موج دوم شیوع کرونا و 
ادامه دورکاری کارمندان برای جلوگیری از 
ازدحام در وسایل حمل و نقل عمومی از جمله 
مواردی است که مردم موظف هستند حسب 
احساس مسئولیت خود در قبال قانون جدید، 
آن را رعایت کنند. دیروز روزنامه فرانسوی 
لوپوئن به نقل از وزیر آموزش ملی فرانسه از 
بازگشایی ۸۶ درصد مدارس این کشور برای 
میزبانی از یک و نیم میلیون دانش آموز از 
دوشنبه خبر داد. همچنین شبکه تلویزیونی 
بی اف ام تی وی به نقل از برونو لومر، وزیر 
اقتصاد فرانسه گزارش داد دنیای پس از 
قرنطینه، دنیای جدیدی است که از سرگیری 
فعالیت های اقتصادی و مبارزه برای مهار 
کرونا بایست به موازات هم پیش رود.طبق 
آمار اعلام شده تاکنون، از ابتدای شیوع کرونا 
در فرانسه، 1۷۶ هزار و ۹۷0 نفر به کرونا مبتلا 
شده اند. از این تعداد ۲۶ هزار و ۳۸0 نفر جان 
خود را از دست داده اند. ۵۶ هزار و ۲1۷ نفر هم 

از بیماری همه گیر کووید1۹ بهبود یافته اند.

و  ـ  ـ فراسـ ـ

ر  ـ  ـ ر و نظـ ـ  ـ  ـ خبـ ـ

نظریه پرداز مطرح آمریکایی، رئیس جمهور ایالات متحده 
را مسئول مرگ هزاران نفر از مردم این کشور در بحران کرونا 
معرفی کرد. »نوام چامسکی« نظریه پرداز معروف آمریکایی در 
مصاحبه با گاردین گفت: دونالد ترامپ مقصر مرگ آمریکایی ها 
است. وی )ترامپ( هرچند تظاهر به نجات کشورش می کند اما 
مسبب مرگ و میر مردم آمریکا است. وی اظهار داشت: دونالد 
ترامپ از همه گیری ویروس کرونا برای تقویت چشم انداز 
انتخاباتی خود و پر کردن جیب مشاغل بزرگ استفاده کرده و به 
این ترتیب مقصر مرگ هزاران آمریکایی است. رئیس جمهوری 
آمریکا در حالی که وانمود می کرد ناجی این کشور در بدترین 

و وخیم ترین بحران سلامت طی یک قرن اخیر 
است، ضربات سهمگینی به اقشار آمریکایی ها زده 
است. چامسکی در ادامه گفت: ترامپ که در پی 
انتخاب مجدد است، اواخر امسال بودجه دولتی 
را در بخش مراقبت های بهداشتی و تحقیقات در 

زمینه بیماری های عفونی 
شرکت های  نفع  به 

کاهش  ثروتمند 
داده است. وی تا 
جایی که بتواند به 

این کار خود ادامه می دهد و این اقدام اگرچه آسیب بسیاری 
به اقشار آسیب پذیر وارد می کند، سود هنگفتی برای حامیان 
و صاحبان قدرت و ثروت به همراه دارد. نظریه پرداز مطرح 
آمریکایی همچنین گفت که ترامپ با ترک مسئولیت خود 
در وادار کردن فرمانداران ایالتی برای مبارزه با ویروس کرونا، 
یک راهبرد عالی برای کشتن بسیاری از مردم و بهبود سیاست 
انتخاباتی خود در پیش گرفته است. وی در پاسخ به این سوال 
که آیا وی ترامپ را مقصر مرگ آمریکایی ها 
می داند، گفت: بله، اما بدتر از آن تلاش وی 
برای مخفی کردن حملات جنایتکارانه 
علیه آمریکایی ها است که در تمام مدت 
ریاست جمهوری خود انجام داده و هربار 
سعی در قربانی کردن یک نفر به عنوان 
مقصر این رویدادها کرده است. چامسکی 
در خصوص تصمیم ترامپ مبنی بر توقف 
کمک های مالی به سازمان بهداشت جهانی 
توضیح داد: این اقدام نتیجه ای جز 
مرگ و میر انسان ها در یمن و 

قاره آفریقا نخواهد داشت.

دولت پکن با کشف کانون جدیدی از بیماران کرونایی، 
مجبور به قرنطینه کامل شهری واقع در مرز کره شمالی 
و روسیه شد. به گزارش گاردین، چین در حالی که بعد از 
تلاش فراوان، شمار ابتلا به کرونا را دو رقمی نگه داشته 
است، مجبور به قرنطینه یکی دیگر از شهرهای خود شد 
تا مبادا با تبدیل شدن به کانون جدیدی برای کووید 1۹، 
تجربه تلخ همه گیری آن در شهر »ووهان« دوباره تکرار 
شود. بعد از آنکه 11 مورد ابتلا به ویروس کرونا در شهر 
»شولان« در مجاورت مرز روسیه و کره شمالی گزارش 
شد، مقامات چین شهر را به طور کامل قرنطینه کرده و 
حمل و نقل عمومی را نیز تعطیل کردند. همه افراد مبتلا 
در اثر ارتباط با زنی که به ارائه خدمات خانه داری مشغول 
است آلوده شده اند حال آنکه وی می گوید اخیراً به شهر 
دیگری سفر نداشته است. آمار رسمی حاکی است که در 
این کشور در مجموع، ۸۲ هزار و ۹1۸ نفر به کرونا مبتلا 
شده اند که از این میان، ۴ هزار و ۶۳۳ نفر جان خود را 

از دست داده اند.

 چین یک شهر جدید را 
قرنطینه کرد

معاون رئیس جمهور آمریکا به دلیل ابتلای دستیارش 
به ویروس کرونا تحت قرنطینه خانگی قرار گرفت و موقتا از 
بقیه کارکنان کاخ سفید جدا شد.به گزارش پایگاه خبری 
بلومبرگ، برخی منابع آمریکایی می گویند مایک پنس معاون 
رئیس جمهور آمریکا از بقیه کارکنان کاخ سفید دور نگه داشته 
شده و خود را قرنطینه کرده است. این اقدام بعد از آن اتخاذ شد 
که روز جمعه آزمایش کرونای »کیتی میلر« مدیر مطبوعاتی 
معاون رئیس جمهور آمریکا مثبت اعلام شد. وی در جلسات 
متعدد کارگروه کروناویروس کاخ سفید شرکت کرده بود که 
مقامات دیگری نیز در آن حضور داشته اند. با این حال سخنگوی 
دفتر مایک پنس این اخبار را رد کرده و گفته پنس روز دوشنبه 
در کاخ سفید حاضر خواهد شد. روزنامه نیویورک تایمز روز 
یکشنبه گزارش داده بود، در جدیدترین نشانه نگرانی درباره 
این که کروناویروس ممکن است در بین مقامات ارشد دولت 
آمریکا شیوع پیدا کند، ۳ مقام ارشد بهداشت عمومی آمریکا 
خودقرنطینه جزئی یا کامل را به مدت دو هفته بعد از تماس 

با فردی که آزمایش کرونای وی مثبت شده بود، آغاز کردند.

 معاون رئیس جمهور آمریکا
مایک پنس قرنطینه شد

نطق  در  پیش  لحظاتی  روسیه  رئیس جمهوری 
تلویزیونی خود خطاب به مردم روسیه اعلام کرد: 
تعطیلاتی که به دلیل مقابله با شیوع کرونا از شش 
هفته پیش آغاز شده بود از سه شنبه به پایان می رسد، 
اما کماکان افراد بالای ۶۵ سال اجازه خروج از خانه را 
ندارند. ولادیمیر پوتین افزود: اما اصول پیشگیری از 
انتشار ویروس کرونا در روسیه به پایان نمی رسد و باید 
همه اصول بهداشتی را رعایت کنند. رئیس جمهوری 
روسیه در مورد تعطیل شدن روسیه در شش هفته اخیر 
نیز گفت: این تعطیلی باعث شد به میزان قابل توجه ای 
از انتشار گسترده کرونا جلوگیری کنیم. اکنون سیستم 
بهداشت و درمان روسیه برای مقابله با این ویروس تقویت 
شده است. به گفته پوتین، مراکز تولیدی روسیه توانستند 
دستگاه های تنفس مصنوعی به تعداد لازم ساخته و در 
زمان حاضر تعدادی از این دستگاه ها ذخیره شده و هنوز 
به طور کامل تمامی داشته های ما مورد استفاده قرار 

نگرفته است. 

 تعطیلات کرونایی روسیه 
پایان یافت

چین و چالش های پسا کرونا
بسیار تصور می کنند که چین با عبور از دوره شیوع کرونا به 
وضعیت با ثبات اقتصادی می رسد اما این دوره گذار می تواند مدتی 
طولانی باشد و بعید است کشور بسرعت به شرایط عادی بازگردد.  
شیوع کرونا باعث تعطیلی کسب و کارها، کارگاه ها، کارخانه ها و 
صنایع شده است به طوری که بسیاری از مشاغل تعطیل است و 
شمار زیادی نیز کارشان را از دست داده اند صادرات کاهش یافته 
و ارزش تجارت خارجی به دلیل شیوع کرونا افت کم سابقه ای 
داشته است عبور از این دوره به معنای این نیست که چین در 
وضعیت عادی اقتصادی قرار گرفته است. بیکاری، وام های بانکی 
سنگین، ورشکستگی شرکت های متوسط و کوچک و بدهی های 
بالا از جمله چالش های فراکرونایی برای چین محسوب می شود. 
کری خوانگ تحلیلگر مسائل چین می گوید که تصور اینکه 
اقتصاد پس از کرونا عادی می شود کاملا نادرست است به این 
سرعت ممکن نیست. او خاطر نشان کرد: در ماه های پیش رو 
بسیاری از چالش ها و مشکلات برجای مانده از کرونا در چین 
سر باز می کند و آن زمان است که کشور باید برای مقابله با موج 
مشکلات آماده باشد. اروپا،  آمریکا و ژاپن و بسیاری از کشورهای 
دیگر درگیر بحرانی هستند که به اعتقاد مسئولان آنها از بحران 
سال های 1۹۳0 میلادی به این طرف بی سابقه بوده است همه 
این کشورها دچار تعطیلی های بزرگ شده اند سفارشی به چین 
نمی دهند و وقتی سفارشی وجود نداشته باشد؛ حتی باز شدن 
کارخانه ها کمکی به فرار آنها از ورشکستگی نمی کند. از سوی 
دیگر افت اقتصادی در چین و چالش های بزرگی که این کشور را 
در معرض آسیب پذیری بالا قرار می دهد خبر خوشی هم برای 
کشورهای در حال رشد نیست که ارتباطات زیادی با چین دارند 
و از این کشور کمک ها و سرمایه های زیادی دریافت می کنند. 
خوانگ می گوید نگرانی هستند که در پسا کرونا با چالش های 
بسیار جدی تری روبه رو شویم که باعث شود آن دوره را حتی بدتر 
از امروز بدانیم. چین تا پیش از کرونا سریع ترین رشد اقتصادی 
دنیا را داشت و موتور محرکه اقتصادی دنیا بود این کشور در سال 
۲00۷ میلادی بیش از 1۴ درصد رشد اقتصادی را تجربه کرد در 
سال ۲01۹ میلادی هم رشد ۶/1 درصدی را تجربه کرد که پایین 
ترین رقم از سال 1۹۹0 بود. مشکل دیگر چین برای بازگشت به 
شرایط اینجا است که نمی تواند تدابیر قرنطینه را کاهش دهد زیرا 
هنوز خطر شیوع ویروس رفع نشده است مسافران چینی هم که به 
کشور باز می گردند بعضا مبتلا به کرونا هستند و این نشان می دهد 
کار چین با کرونا هنوز تمام نشده است. اقتصاد چین سال ها است 
که به سرمایه گذاری،  مصرف و صادرات وابسته است که فعلا هر 
سه تعطیل هستند به نظر می رسد اولین بخشی که در پسا کرونا 
بهبود می یابد بخش سرمایه گذاری است. صندوق بین المللی پول 
رشد اقتصادی چین را برای سال جاری میلادی 1/۲ درصد و برای 
سراسر جهان یک رکود بالا حتی فراتر از رکود سال های 1۹۳0 

پیش بینی کرده است.

کرونا کره جنوبی را رها نمی کند
در شرایطی که تصور می شد کره جنوبی موفق به عبور از کرونا 
شده است یک مرد ۲۹ ساله که وارد مراکز تفریحی در پایتخت 
شده بود تاکنون دست کم ۷۹ نفر را آلوده کرده است. مرکز 
پیشگیری و کنترل بیماری های کره جنوبی روز دوشنبه اعلام 
کرد این فرد یک هفته قبل به چندین مرکز تفریحی و باشگاه 
شبانه که در آن زمان دست کم بیش از هزار و ۵00 نفر در این 
مکان ها بوده اند رفت و آمد داشته است. همین مرکز تایید کرد که 
در مراکز مذکور در منطقه ایتایه وون تاکنون ابتلای ۷۹ نفر به 
بیماری محرز شده وزارت بهداشت همچنین از احتمال افزایش 
شمار مبتلایان خبر داده است. وزارت بهداشت و مرکز پیشگیری 
و کنترل بیماری های کره جنوبی اعلام کرده اند که این مساله 
موجب شده است بار دیگر تلاش های دولت برای مهار کرونا به 
چالش کشیده شود. در کشوری که از نمونه های موفق مقابله با 
کرونا بود و در روزهای اخیر، شمار مبتلایان را صفر کرده بود با 
آزاد شدن ترددها و کاهش محدودیت ها، بار دیگر شوک جدی 
به جامعه وارد شده است. اولین مورد ابتلا که وارد مراکز تفریحی 
شده بود روز چهارشنبه اعلام شد و تا امروز شمار مبتلایان 
به سرعت در حال افزایش است مسئولان می گویند شیوع 
خوشه ای کرونا در پایتخت منتفی نیست. به تمامی کسانی که 
بین روزهای ۲۴ آوریل تا ۶ می در این منطقه بوده اند اعلام شده 
است حتی الامکان با هیچ فرد دیگری در ارتباط نباشند و فورا برای 
آزمایش کرونا حتی اگر هم علائمی ندارند، اقدام کنند. گزارش 
حاکی است که مسئولان به دنبال گرفتن آزمایش از حدود ۵ هزار 
نفر هستند تا کنون به دو هزار نفر دسترسی پیدا کرده اند اما از 
وضعیت سه هزار نفر دیگر خبری نیست مرکز پیشگیری و کنترل 
بیماری کره جنوبی از این افراد خواسته است خود را معرفی کنند 

و به طور رایگان آزمایش کرونا دهند.

 هشدار دولت افغانستان به طالبان
 پیرامون توقف آزادی زندانیان

دولت افغانستان اعلام کرد نظر به اینکه طالبان به توافق 
صورت گرفته برای رهایی زندانیان نیروهای دولتی در برابر 
زندانیان طالبان عمل نکرده است، اگر این تخطی ادامه یابد 
دولت نیز روند آزادی زندانیان طالبان را متوقف خواهد کرد.به 
گزارش ایرنا، »جاوید فیصل« سخنگوی دفتر شورای امنیت ملی 
افغانستان روز دوشنبه طی نشست خبری در کابل گفت که دولت 
افغانستان هزار زندانی طالبان را آزاد کرده اند اما آنها تنها 1۷1 
زندانی دولتی را در برابر زندانیان خود آزاد کرده اند. وی افزود: از 
میان 1۷1 زندانی دولتی تنها 10۵ نفر از آنها نظامی هستند. از 
بین 10۵ تن نیز ۴۹ نفر آنها از لیستی است که دولت به طالبان 
سپرده بودند. فیصل می گوید که براساس توافق دو طرف، طالبان 
تاکنون باید ۲00 تن از نیروهای دولتی را رها می کردند که نام 
آنها به طالبان اعلام شده بود. وی افزود: در صورتی که روند 
رهایی زندانیان از سوی طالبان در چارچوب نسبت پنج در برابر 
یک پیش نرود، دولت نیز هیچ وظیفه ای برای ادامه  روند آزادی 
زندانیان طالبان ندارد. سخنگوی شورای امنیت ملی افغانستان 
گفت: دولت تاکنون  هزار زندانی گروه طالبان را براساس فهرستی 
که از طرف هیأت فنی این گروه اعلام شده  بود، آزاد کرده  است. اما 
طالبان مدعی شده اند تاکنون ۲۲۵ زندانی دولتی را در استان های 
قندهار، لغمان، قندوز، هرات و بادغیس آزاد کرده اند. سخنگوی 
شورای امنیت ملی افغانستان همچنان مدعی شد گروه طالبان 
تاکنون هم با گروه های تروریستی خارجی در داخل و خارج از این 
کشور رابطه  فعال دارند. وی از طالبان خواست که براساس توافق 
نامه صلح که با آمریکا امضا کرده است، رابطه خود را با گروه های 
تروریستی از جمله القاعده و داعش قطع کنند تا دولت افغانستان 
مطمئن شود که این گروه در آینده به گروه های تروریستی دیگر 
کمک نمی کند و افغانستان نیز به پناهگاه این گروه ها تبدیل 
نمی شود. روند رهایی زندانیان دو طرف تنها به عنوان دریچه ای 
امید برای آغاز مذاکرات بین افغانستانی بین طالبان و دولت دیده 
می شد که اگر آن هم متوقف شود، این دریچه  کوچک هم مسدود 

خواهد شد.

نوام چامسکی:
دونالد ترامپ مسئول مرگ هزاران 

آمریکایی است

دولت افغانستان اعلام کرد نظر به اینکه طالبان به توافق 
صورت گرفته برای رهایی زندانیان نیروهای دولتی در برابر 
زندانیان طالبان عمل نکرده است، اگر این تخطی ادامه یابد 
دولت نیز روند آزادی زندانیان طالبان را متوقف خواهد کرد. 
»جاوید فیصل« سخنگوی دفتر شورای امنیت ملی افغانستان 
روز دوشنبه طی نشست خبری در کابل گفت که دولت 
افغانستان هزار زندانی طالبان را آزاد کرده اند اما آنها تنها 
1۷1 زندانی دولتی را در برابر زندانیان خود آزاد کرده اند. 
وی افزود: از میان 1۷1 زندانی دولتی تنها 10۵ نفر از آنها 
نظامی هستند. از بین 10۵ تن نیز ۴۹ نفر آنها از لیستی 
است که دولت به طالبان سپرده بودند. فیصل می گوید که 

براساس توافق دو طرف، طالبان تاکنون باید ۲00 تن از 
نیروهای دولتی را رها می کردند که نام آنها به طالبان اعلام 
شده بود. وی افزود: در صورتی که روند رهایی زندانیان از 
سوی طالبان در چارچوب نسبت پنج در برابر یک پیش نرود، 
دولت نیز هیچ وظیفه ای برای ادامه  روند آزادی زندانیان 
طالبان ندارد. سخنگوی شورای امنیت ملی افغانستان گفت: 
دولت تاکنون  هزار زندانی گروه طالبان را براساس فهرستی 
که از طرف هیأت فنی این گروه اعلام شده  بود، آزاد کرده 
 است. اما طالبان مدعی شده اند تاکنون ۲۲۵ زندانی دولتی 
را در استان های قندهار، لغمان، قندوز، هرات و بادغیس آزاد 
کرده اند. سخنگوی شورای امنیت ملی افغانستان همچنان 

مدعی شد گروه طالبان تاکنون هم با گروه های تروریستی 
خارجی در داخل و خارج از این کشور رابطه  فعال دارند. وی 
از طالبان خواست که براساس توافق نامه صلح که با آمریکا 
امضا کرده است، رابطه خود را با گروه های تروریستی از جمله 
القاعده و داعش قطع کنند تا دولت افغانستان مطمئن شود که 
این گروه در آینده به گروه های تروریستی دیگر کمک نمی کند 
و افغانستان نیز به پناهگاه این گروه ها تبدیل نمی شود. روند 
رهایی زندانیان دو طرف تنها به عنوان دریچه ای امید برای 
آغاز مذاکرات بین افغانستانی بین طالبان و دولت دیده می شد 
که اگر آن هم متوقف شود، این دریچه  کوچک هم مسدود 

خواهد شد.

هشدار دولت افغانستان به طالبان پیرامون توقف آزادی زندانیان

لندن و بروکسل سومین دور از مذاکرات خود را که عمدتاً 
در باب نوع تعاملات تجاری در دوره پسابرگزیت است، به طور 
مجازی آغاز می کنند. به گزارش رویترز، مذاکره کنندگان 
انگلیس و اتحادیه اروپا قرار است از طریق ویدئو کنفرانس، 
سومین دور از مذاکرات پسا برگزیت را آغاز کنند. قرار است 
این دور از مذاکره تا روز جمعه به درازا بکشد. این در حالی 

است که تا ضرب الاجل ماه ژوئن فاصله کمی مانده و پیشرفت 
درباره هرگونه توافق مبنی بر نوع تعامل اتحادیه اروپا و 
انگلیس در دوره پسابرگزیت، با کندی پیرش می رود. ظاهراً 
بوریس جانسون نخست وزیر انگلیس تمایل اندکی به تمدید 
دوره گذار که تا پایان سال جاری میلادی ادامه دارد، نشان 
داده است و ترجیح می دهد هرچه زودتر تکلیف نوع رابطه با 

اتحادیه اروپا در دوره پسابرگزیت مشخص شود. در حالی که 
وی به دنبال توافق تجاری محدودتری برای سال ۲0۲1 است، 
اتحادیه اروپا همچنان خواستار برخورداری از توافقی جامع تر 
در حوزه های امنیتی و رقابت عادلانه است. انگلیس رسماً در 
آخرین روز از ژانویه ۲0۲0 از اتحادیه اروپا خارج شد و تا قطع 
وابستگی کامل از این بلوک سیاسی-تجاری، مجبور به تحمل 
دوره گذار است که تا آخرین روز از سال میلادی جاری به درازا 
خواهد کشید. تا آن موقع، لندن و بروکسل حتی الامکان به 
دنبال امتیاز گرفتن از یکدیگر برای تعیین شکل روابط آتی 

خود خواهند بود.

برای ورود به دوره پسابرگزیت
انگلیس و اتحادیه اروپا باز هم بر سر میز مذاکره نشستند

یک منبع روس به خبرگــزاری »تاس« این 
کشور خبر داد، نیروی هوایی روسیه اخیرا یک 
موشــک فراصوت جدید آزمایش کرده اســت. 
رسانه روس در گزارشی به نقل از یک منبع صنایع 
نظامی این کشــور از آزمایش موشک فراصوت 
جدید در نیروی هوایی این کشــور خبر داد. به 
نوشــته خبرگزای تاس، بنا بر گفتــه این منبع 
روس که نامش فاش نشــده، این موشک جدید 
نسخه اصلاح شده موشــک بمب افکن توپولوف 
تو-۲۲ام ۳ ام است. این منبع تصریح کرد: »اخیرا 
یک موشــک جدید فراصوت روی )بمب افکن 
استراتژیک( تو-۲۲ام ۳ آزمایش شد. این موشک 
به همراه تعدادی دیگر از جدیدترین تسلیحات 
هوابرد، بخشی از تسلیحات ارتقا یافته تو-۲۲ام۳ 
ام خواهد بود«. بنا بر اطلاعات این منبع، از چند 
سال قبل کار روی موشک جدید آغاز شده بود 

و تست هایش هم باید به صورت همزمان با کار 
ارتقای بمب افکن تو-۲۲ ام ۳  ام تکمیل شــود. 
منبع روس بدون اشاره به مشخصات و جزئیات 
موشــک جدید فرا صوت، افزود: »این موشک با 
موشک های ایکس۳۲ نیروی هوایی روسیه کاملا 
تفاوت دارد«. خبرگزاری تاس ضمن انتشار این 
خبر اعلام کرد، به رغم تلاش برای گرفتن تاییدیه 
رسمی این خبر مقام ها از اظهارنظر درباره تایید 
یا تکذیب آن امتناع کردنــد. طبق این گزارش، 
صنایع دفاعی روســیه چندی قبل از استقرار و 
به کارگیــری دو نوع جدید از موشــک های فرا 
صوت نیروی هوایی خبر داده بود.بنا بر گزارش 
تاس، بمب افکن تو-۲۲ ام ۳ ام نسخه ارتقا یافته 
تو-۲۲ ام ۳ است و قابلیت جنگی بیشتری دارد 
و در ۲۸ دسامبر ۲01۸ اولین بار این بمب افکن 

به پرواز درآمد.

انتقادها از آبه شینزو نخست وزیر ژاپن 
درپی شــیوع ویروس کرونا بالا گرفته 
است؛ به طوری که یک نظرسنجی نشان 
می دهد بیش از نیمی از مردم برنامه های 
او را بــرای کنتــرل این بحــران تایید 
نمی کنند. روزنامه نیکی روز دوشــنبه 
در گزارشی ضمن انتشار این نظرسنجی 
آورده اســت ۵۵ درصد مردم مدیریت 
دولت آبه بر بحران را مناسب نمی دانند 
و می گویند نخست وزیر نمی تواند با این 
بحران مقابله کند ایــن رقم 11 درصد 
بیشــتر از نظرســنجی قبلی است. این 
گزارش نشان می دهد به رغم انتقادهای 
فزاینده از نخســت وزیر، نزدیک به ۴۹ 
درصد با هیات دولت موافق هســتند و 
از وزیران کابینه حمایــت می کنند. با 

این وصف دوشنبه اعلام شد نزدیک به 
۴ میلیون و ۷00 هــزار توئیت انتقادی 
نسبت به برنامه نخست وزیر برای افزایش 
سن بازنشستگی دادستان ها منتشر شده 
است. معترضان آبه را یک »نخست وزیر 
غیردموکراتیــک« خطــاب کرده انــد 
که در  زمان بسیار نادرســتی اقدام به 
برنامه ریــزی برای چنیــن کاری کرده 
است. در این توئیت های انتقادی آمده 
است  در شرایطی که باید به فکر نجات 
جان مردم باشید در اندیشه وضع قانونی 
برای تغییر قانون بازنشستگی هستید. 
پارلمــان ژاپن اکنون در حــال بحث و 
مناظره درباره افزایش سن دادستان ها 
به جز دادستان کل کشــور از ۶۳ به ۶۵ 

سال است. 

انتقادها از نخست وزیر ژاپن بالا گرفتآزمایش یک موشک فراصوت جدید در روسیه

وزارت خارجه چین با اشاره به دروغ سازی ۲۴گانه آمریکا با 
محوریت ویروس کرونا علیه این کشور، گفت هیچ مدرکی از 
ساخته دست بشر بودن این ویروس وجود ندارد. دولت چین 
با صدور بیانیه ای طولانی، »بیست وچهار ادعای توهین آمیز« 
برخی مقامات ارشد آمریکایی علیه این کشور درخصوص شیوع 
ویروس »کووید1۹« را تکذیب و به آن شدیداً اعتراض کرد. به 
نوشته خبرگزاری »رویترز«، وزارت خارجه چین شامگاه شنبه 
مقاله ای ۳0 صفحه ای را روی خروجی وبسایت خود قرار داد که 
در آن با ادله مفصل ادعاهای آمریکا را با توسل به صحبت های 
»آبراهام لینکلن« یکی از روسای جمهور پیشین این کشور رد 
کرده است. در بخشی از این مقاله آمده است: »همانطور که 

لینکلن گفت، شما می توانید همیشه تعدادی از مردم را فریب 
دهید و همچنین برخی اوقات تمام مردم را فریب دهید، اما 
نمی توانید همیشه همگان را فریب دهید«. در این بیانیه  یازده 
هزار کلمه ای، پکن با بیان اینکه برخی گزارش های رسانه ای 
نشان می دهد اتباع آمریکایی در داخل خاک این کشور حتی 
پیش از ثبت اولین مورد ابتلا به ویروس کرونا در ووهان، دچار 
این بیماری شده بودند، تاکید شده که هیچ مدرکی مبنی 
بر تولید این ویروس در آزمایشگاه های چین وجود ندارد. به 
نوشته رویترز، وزارت خارجه چین همچنین جدول زمان بندی 
مشخصی را از اینکه چگونه »به موقع« و به شکلی »شفاف« 
اطلاعات درباره شیوع ویروس کووید1۹ در این کشور را در 

اختیار جهانیان گذاشته، منتشر کرد تا ادعاهای آمریکا مبنی 
بر کُند و با تأخیر بودن واکنش خود را رد کند. »مایک پمپئو« 
وزیر خارجه ایالات متحده طی هفته های اخیر بارها مدعی 
شده که دلایل متعددی وجود دارد که نشان می دهد منشأ 
ویروس کرونا، آزمایشگاهی در ووهان چین بوده و دولت پکن 
اجازه ورود کارشناسان سازمان بهداشت جهانی به آزمایشگاه 
ووهان را نداده است. با این حال، سرویس اطلاعات فدرال 
آلمان روز جمعه در واکنش به این ادعای آمریکایی ها گفت 
اتهام زنی های آنها تلاشی برای منحرف کردن توجهات از 
شکست دولت آمریکا به ریاست »دونالد ترامپ«، در مهار 

کردن شیوع ویروس کرونا  در این کشور است. 

پکن: 
آمریکا ۲۴ دروغ درباره کرونا علیه چین گفته است
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محسن   قهرمانی:

در جامعه ما جنبه 
اعتراف به اشتباه 

وجود ندارد
در  قهرمانی  محسن 
در  خود  قضاوت  سابقه 
مسابقات فوتبال، چند دیدار 
پرحاشیه داشته است. وی 
در مورد اعترافات داوران و 
البته بازتاب های این مساله 

صحبت کرد. 
با  روزها  این     
از  برخی  اعترافات 
داوران نسبت به اشتباهات گذشته شان 
موج اعتراضات شدیدی علیه جامعه داوری 
شکل گرفته و واکنش های زیادی به همراه 
داشته است. نظرتان در این مورد چیست؟

   اینکه یک داور بیاید به اشتباه گذشته خودش 
اعتراف کند، اول نشانه شجاعت و دوم نشانه سلامت 
کار اوست، ولی به نظرم وقتی در جامعه ما جنبه اعتراف 
به اشتباه وجود ندارد چرا باید خودمان را به دردسر 
بیندازیم؟ در کجای دنیا به جز ایران شاهد این هستید 
که یک داور بیاید به اشتباه خودش اعتراف کند. به نظرم 
این عزیزان در برنامه تلویزیونی تحت تاثیر جو دوربین 
قرار گرفته و از خودشان بی خود شدند و خواستند 
حرفی بزنند که به زیان جامعه داوری تمام شد. خطاب 
به فرهاد مجیدی هم باید بگویم که او بازیکن بزرگی 
بوده و در حال حاضر هم مربی تیم بزرگی است و باید 
این بزرگی و بزرگ منشی را در رفتارش نشان دهد و به 

مسائل این چنینی دامن نزند. 
   شما هم از چهره هایی بودید که قضاوت 
جنجالی و پر حرف و حدیث زیاد داشتید. 
خصوصا دو بازی پرسپولیس - سپاهان که 

خیلی پر سرو صدا بود. 
   دراین بازی در دقیقه 86 بازی برای سپاهان 
پنالتی گرفتم تصمیمم کاملا درست بود و بعدا در 
کارشناسی ها هم تایید شد و مشکل خاصی نبود. در 
مورد بازی سال 92 و پنالتی اخراج مربوط به میثم 
حسینی من شجاعتش را داشتم همان موقع از هواداران 
واقعی پرسپولیس عذرخواهی کردم. بعد از آن بازی 
من را تا پای چوبه دار هم بردند و هنوز هم که هنوز 
است از برخی پرسپولیسی ها به خاطر آن بازی ناسزا 
می خورم. یک نفر که نمی دانم هوادار کدام تیم بود به 
من حرف های رکیکی زد که شرم دارم آنها  را بازگو کنم. 
سوال من از هواداران رنگی این است که وقتی مهاجم 
تیم شما عرضه ندارد توپ را از یک متری وارد دروازه 

کند گناه داور چیست؟ 
   به نظر می رسد قوانین هم به اندازه کافی 

در این مورد سخت گیرانه نیست.
   برای مثال می گویم چندبار حکم می دهند توبیخ 
کتبی درج در پرونده؟ بازیکن توسط کمیته انضباطی 
محروم می شود و استیناف از لج کمیته انضباطی آن 
را وتو می کند. کجای دنیا بازیکن اجازه دارد بعد از 
حکم انضباطی به استیناف شکایت کند؟ الان همه 
می گویند VAR بیاید ولی شک نکنید این اتفاق بیفتد 
هر بازی در فوتبال ما 150 دقیقه طول می کشد چون 
می خواهند به هر کرنر یا اوت کنار زمین اعتراض کنند 

و تصمیم به اتاق VAR برود.

و  ـ گفتـــ  وگـ ـ

 غفور متقاضی بازی 
در »کره« است 

تسنیم: فدراسیون والیبال کره جنوبی قصد دارد 
روز جمعه مراسمی را برای بازیکنان خارجی 
متقاضی بازی در لیگ این کشور برگزار کند. 
پیش از این قرار بود، مراسم درفت لیگ کره 
در شهر پراگ جمهوری چک برگزار شود که 
به دلیل شیوع گسترده کرونا، لغو شد. 80 بازیکن 
خارجی برای بازی در فصل 21-2020 لیگ کره 
ثبت نام کرد ه اند که از این تعداد، 40 بازیکن برتر 
به علاوه هشت بازیکن که فصل پیش هم در لیگ 
کره شاغل بوده اند، اجازه بازی به لیگ کره را پیدا 
خواهند کرد. در بین متقاضیان بازی در کره، 
اسامی بازیکنان مشهوری مثل یوسانی هرناندس 
)کوبا(، میتیا گاسپارینی )اسلوونی(، الکساندر 
فریرا )پرتغال(، کریستین فروم )آلمان(، داوید 
کونارسکی )لهستان( و امیر غفور هم دیده 
می شود. غفور در فصل گذشته برای تیم لوبه در 
سری A1 بازی می کرد که به دلیل مصدومیت، 
علاوه مسابقات انتخابی المپیک، برای این تیم 

هم نتوانست به میدان برود.

ز  ـ  ـ خارج از مستطیل سبـ ـ

 قرارداد استوکس
 با پرسپولیس فسخ شد

فوتبال  تیم  ایرلندی  مهاجم  قرارداد 
پرسپولیس با این باشگاه فسخ شد. آنتونی 
فوتبال  تیم  ایرلندی  مهاجم  استوکس، 
پرسپولیس تهران پس از  بازی با الوحده 
امارات در چارچوب رقابت های لیگ قهرمانان 
درخواست  گل محمدی  یحیی  از  آسیا 
استراحت یک روزه داشت، اما به ایران 
بازنگشت. استوکس که کمتر از ۷0 دقیقه 
بتدا  برای سرخ های پایتخت بازی کرد، ا
150 هزاردلار دریافت کرد، اما پس از آن 
بهانه های مختلفی گرفت و به ایران بازنگشت. 
یحیی گل محمدی که از این بازیکن ناراحت 
و عصبانی بود، به مدیران باشگاه پیام داد که 
استوکس را نمی خواهد و باشگاه برای شکایت 
از او دست به کار شد. البته قرارداد مهاجم 
ایرلندی باشگاه پرسپولیس با این تیم فسخ 
شده و به نظر می رسد با توجه به بند های 
قرارداد 2 طرف، فیفا حق را به سرخ ها دهد. 
به جز استوکس، اوساگونا و جونیور براندائو 
دیگر مهاجمان پرسپولیس بودند که عملکرد 

خوبی از خود ارائه نداده اند.

ر  ـ  ـ خبـ ـ

اه  ـ  ـ دیدگـ ـ

ملل  ـ  ـ بین الـ ـ

قانونی  برای  فصل  گذشته! 

در روزهای گذشته برخی پیشکسوتان محترم استقلال در 
خصوص احتمال قهرمانی پرسپولیس در صورت تعطیلی لیگ 
صحبت کردند و بهتر بگویم کری خوانی هایی در این خصوص 
صورت گرفته است. باید بگویم ما عقده قهرمانی نداریم و جام 
ندیده هم نیستیم. به هر حال یکسری از پیشکسوتان باشگاه 
استقلال قابل احترام هستند، اما حرف هایی می زنند که زیبنده 
نیست. ما ۳ سال قهرمان لیگ برتر شدیم و امسال هم با  اختلاف 
10 امتیازی صدرنشین لیگ نوزدهم هستیم و هر تیمی جای 
پرسپولیس بود در نهایت ادعای قهرمانی داشت. به طورطبیعی 
با این اختلاف امتیاز باید پرسپولیس را قهرمان اعلام کنند. اگر 
اختلاف 1، 2 امتیازی بود در آن صورت سایر تیم ها می توانستند 
با یک بازی این فاصله را جبران کنند، اما ما همه بازی های 6 
امتیازی را بازی کردیم و اکنون هم 9 بازی پیش رو داریم که در 
بدبینانه ترین حالت باید 4 بازی بازنده شویم و تیم های دیگر باید 
بازی ها ی خود را پیروز شوند تا اختلاف امتیاز جبران کنند. تصور 
رسیدن سایر تیم ها به پرسپولیس هم روی کاغذ سخت است و 
طبیعی است که جام قهرمانی را به پرسپولیس بدهند. اگر قرار 
باشد در آسیا شرکت کنیم، باید پرسپولیس را به عنوان تیم اول 
معرفی کنند و این امر طبیعی است. اینکه وزارت ورزش بیان 
کرده که باشگاه پرسپولیس نباید بازیکن و مربی خارجی جذب 
کند، به طور حتم این موضوع به نفع فوتبال کشورمان است. 
سوال این است که چرا سال قبل اجازه دادند این اتفاق رخ بدهد 
و اگر این کار را کرده بودند بدهی های پرسپولیس صفر شده بود. 
چرا اجازه دادند انصاری فرد سال قبل بازیکن خارجی بگیرد که 
همین بازیکن خارجی را در خارج از کشور دستگیر کردند. به نظرم 
قانون ممنوعیت جذب بازیکن و مربی خارجی را باید سال قبل 
اجرا می کردند و چرا ما باید مربی و بازیکن خارجی با بدهی های 
سرسام آور جذب کنیم؟ ما باید خودمان بازیکن بسازیم و مدیری 
بگذارند که کارهایش را نظارت کنند.   مدیر درست حسابی برای 
باشگاه پرسپولیس انتخاب نمی کنند و زمانی که مدیر انتخاب 
می کنند کار های غیراخلاقی از آنها می خواهند. مدیرعامل 4 
بازیکن به تیم های پایه می فرستد و نامه دستوری می دهد که 
قرارداد آنها باید در یکی از رده های پایه ثبت شود، اما من حدود 
5 سال است که جلوی این کار ها قرار گرفتم و انجام ندادم. نامه ها 
دستوری موجود است و من تنها کسی بودم که حق یک بازیکن 
را به فرد دیگری ندادم. یکی از مدیرعاملان باشگاه پرسپولیس  
نامه ارسال کرده بود که فلان بازیکن باید جذب تیم امید شود و 
من زیر نامه ارسالی نوشتم که به طور کلی تیم ب را لغو کنید و 
این کار صورت گرفت. به هر حال 4 سال پیش تیم »ب« باشگاه 
پرسپولیس منحل شد و نام مدیرعامل هم مشخص است. ما 
تیم »ب« در باشگاه پرسپولیس داشتیم که تیم بزرگسالان ما 
نمی توانست آن تیم را شکست بدهد. یک نفر از تیم »ب« قرارداد 
هزار تومانی هم نداشت و روح ا... سیف اللهی یکی از بازیکنان ما 

بود که در بالاترین سطح بازی می کند.  

  یاپ استام که خود بین سال های 1998 تا 2001 عضو تیم 
فوتبال منچستریونایتد بود و با این تیم سه قهرمانی در لیگ برتر 
انگلیس، یک قهرمانی در جام حذفی انگلیس و یک قهرمانی در 
لیگ قهرمانان اروپا را تجربه کرد، در گفت وگو با سایت »گل«، 
گفت: دوست دارم پوگبا در منچستریونایتد بماند چون به 
اعتقاد من او بازیکن باکیفیتی است. وی افزود: مردم انتظارات 
زیادی از پوگبا دارند و انتقادات زیادی هم متوجه اوست. گاهی 
اوقات می توان گفت که این انتقادات عادلانه است، اما در برخی 
دیگر از موارد انتقاداتی که به پل می شود، درست نیست. 
نمی دانم چه اتفاقی خواهد افتاد. پوگبا ابتدا باید آمادگی لازم 
برای بازی کردن را به دست بیاورد، اما خوشحال می شوم اگر او 
یک فصل دیگر در منچستریونایتد بازی کند. سرمربی پیشین 
تیم های ردینگ و فاینورد تصریح کرد: پوگبا بازیکنی خلاق 
است که دوست دارد کمی به روش خودش بازی کند و گاهی 
اوقات باید به او کمی آزادی عمل داد. نگاهی به برونو فرناندس، 
پل پوگبا و اسکات مک تامینی بیندازید، به نظر من این سه 
بازیکن کنار هم می توانند فوق العاده باشند. فرناندس می تواند 
به عنوان مهاجم دوم ایفای نقش کند و پوگبا به عنوان یکی از 
دو هافبک میانی بازی کند. یاپ استام که خود در حال مذاکره 
برای قبول سرمربیگری تیم اف سی 
سینسیناتی در لیگ MLS است، 
در بخش دیگری از صحبت هایش 
اظهارکرد: اگر اوضاع 
بازی  جریان  در 
به خوبی پیش برود، 
قدرت لازم  پوگبا 
برای بازی در پست 
نفوذی  هافبک 
را هم دارد، در 
غیراین صورت او 
می تواند در کنار 
مک تامینی در پست 
هافبک میانی ایفای نقش 

کند.

آرمان ملی: پس از اینکه فیفا درخواست ایران را برای برگزاری 
مجمع انتخاباتی فدراسیون تا زمان اصلاح اساسنامه نپذیرفت، 
سئول نشینان دست به کار شدند تا اصلاح اساسنامه روند خوبی 
را در پیش گیرد که  در مهمترین گام فدراسیون نهاد عمومی 

غیردولتی تعریف شده است. 
  شیب ملایم 

اعضای  یکشنبه  جلسه  خصوص  در  محمدنبی  مهدی 
هیات رئیسه فدراسیون فوتبال اظهارکرد: در اساسنامه جدید 
فدراسیون فوتبال یک نهاد عمومی غیردولتی محسوب می شود. 
در بخش تعداد اعضای مجمع یک شیب ملایمی با رعایت 
مشارکت اعضا خواهیم داشت که رو به افزایش خواهد بود. از 
سوی دیگر سهم حضور بانوان در این بخش بیشتر شده است. 
وی در پاسخ به این سوال که در خصوص ارکان فدراسیون 
فوتبال و کمیته ها چه تصمیماتی اتخاذ می شود، گفت: با توجه 
به رفرنس های بین المللی ارکان کمیته های قضائی، حسابرسی 
و... باید فرایند قانونی را طی کند و در مجمع آینده فدراسیون 

انتخاب شوند. این افراد انتصابی نخواهند بود.
  نگرانی ها 

تعریف فدراسیون فوتبال به عنوان نهاد »عمومی غیردولتی« 
در اساسنامه جدید نگرانی هایی را درباره تایید اساسنامه جدید 
به وجود آورده است. از سوی دیگر، نمایندگان مجلس و دولت 
معتقدند طبق قانون کمک های دولت شامل نهادهایی می شود 
که دولت بر عملکرد آنها داشته باشد و فدراسیون فوتبال هم 
از این موضوع مستثنی نیست. صادق درودگر، رئیس سازمان 
اقتصادی فدراسیون فوتبال درباره تعریف این فدراسیون به عنوان 
نهاد عمومی غیردولتی می گوید: وقتی فدراسیون فوتبال از 

کمک ها و مواهب دولت برخوردار می شود، مشمول تعریف 
نهادهای عمومی غیردولتی می شود. نمی توانیم کمک دولتی را 
بدون نظارت دریافت کنیم. وی با اشاره بدهی های موجود در 
این فدراسیون اظهارکرد: باید وضعیت مان را با دولت هماهنگ 
کنیم تا بتوانیم کارهای مان را انجام دهیم. ما در حال حاضر 120 
تا 1۳0 میلیارد تومان بدهی داریم که نیازمند کمک های دولتی 
است. ما مانند سایر فدراسیون ها نیستیم که درآمد بسیار زیادی 
داشته باشیم و حتی در شرایطی که کرونا شیوع پیدا کرده، به 

کشورهای دیگر هم کمک کنیم.
  اطلاع  به  مجمع 

سعید آذری، مدیرعامل باشگاه فولادخوزستان در جمع 
خبرنگاران درباره اصلاح اساسنامه فدراسیون فوتبال و اینکه 
هیات رئیسه فدراسیون اساسنامه را آماده ارسال به فیفا کرده 
است، اظهارکرد: من هم در حد شنیده ها از این موضوع اطلاع 
دارم. آقای نبی از مدیران کارکشته فوتبال ماست و قوانین را هم 
بهتر از ما می داند. در ابتدا که قرار بود باشگاه ها پیشنهاد بدهند. 
وقتی همکاران با من صحبت کردند یکسری پیشنهادات را 
فرستادند، من همان موقع هم گفتم که گرفتن این پیشنهادات 
توسط فدراسیون منوط به این موضوع است که اگر اساسنامه ای 
تنظیم شد بعد از آن بگویند که ما ابتدا پیشنهادات باشگاه ها را  
گرفتیم و اساسنامه را براساس این پیشنهادات تنظیم کردیم.  
وی ادامه داد: این حرکت خوبی بود، ولی نه این قدر مهم که اگر 
اساسنامه ای تنظیم شد قبل از ارسال به فیفا اعضای مجمع آن را 
نخوانند. الان باید این اساسنامه را به دست اعضای مجمع برسانند 
و همه آن را مطالعه کنند و ببینند که این پیشنهادات لحاظ شده 
است یا خیر. قبل از اینکه اساسنامه به فیفا برود باید در مجمع 

مطرح شود و اگر این روال طی شود، روال خوبی است. اگر هم 
این روند طی نشود فرقی با گذشته نکرده است. اولین کسی که 
این موضوع را قانونی شروع کرد، بنده بودم و دوستانی که آن 
روز امضاهای شان را پس گرفتند امروز به این نتیجه رسیدند 
که اشتباه کردند. اگر قرار باشد تصمیمات به این شکل باشد 
به نظر من خوب نیست و هیچ تغییری هم در وضعیت اساسنامه 
به وجود نمی آید. به  رغم اینکه عزیزان در کمیته تدوین مقررات 
کار کردند، ولی هیچ کدام از اعضای مجمع اساسنامه جدید را 
نمی دانند که چیست و چه چیزی برای فیفا می خواهد ارسال 
شود. مطمئن باشید اگر این اتفاق بیفتد یک بی احترامی دیگر به 
اعضای مجمع است. مدیرعامل باشگاه فولاد خوزستان در پاسخ 
به این سوال که  »نبی اعلام کرده است که فدراسیون فوتبال از 
این به بعد یک نهاد عمومی خواهد بود. آیا این یک گام مثبت در 
فدراسیون است؟«، تصریح کرد: این موضوع در ظاهر یک گام 
مثبت است، ببینید نهادهای عمومی و غیردولتی تابع قانون 
تجارت نمی شوند، در صورتی که فدراسیون فوتبال ما به عنوان 
یک شرکت تجاری باید تابع قانون تجارت باشد. اگر ببینید 
فیفا در مرکز تجاری کانتون سوئیس ثبت شده است و به عنوان 
بالاترین مرجع برگزاری مسابقات فوتبال مشخص است. چرا 
فیفا آنجا در شرکت های تجاری و مرکز تجاری ثبت می شود، ولی 
ما سعی داریم با برداشتن یک کلمه که دنیای مفاهیم پشت آن 
است، می خواهیم خودمان را از تابعیت قانون تجارت خارج کنیم 
تا مشکل مان حل شود و از آن طرف هم می خواهیم نشان دهیم 
تصدی دولت در اساسنامه کاملا منتفع شده است که این طور 
نیست. به نظر من حرکت هوشمندانه ای است که در آینده به سود 
فوتبال ما تمام می شود.   آذری در پاسخ به این سوال که »پنج 
بند اصلی مدنظر فیفا در اساسنامه چیست؟«، گفت: من سعی 
می کنم دیگر درباره اساسنامه صحبت نکنم. صحبت ها قبلا شده 
است و هرچه بیشتر صحبت کنم حساسیت ها بیشتر می شود. 
من پیشنهاداتم را داده ام و دوست ندارم خودم را زیاد درگیر 
این موضوع کنم. مهمترین قضیه این است که ارکان انضباطی 
فدراسیون فوتبال باید در مجمع باشند. نواب رئیس باید توسط 
مجمع انتخاب شوند. بحث اعضای هیات رئیسه و دبیرکل است. 
آقای نبی خوشبختانه جزو مدیران کارکشته فوتبال است و 
می داند که این کارها باید در اساسنامه صورت بگیرد، وگرنه 
دوباره برمی گردد. مشکل بزرگ این اساسنامه این است که 
اعضای مجمع از هیچ کدام از مفاد اساسنامه اطلاع ندارند و اگر 
این اتفاق بیفتد، مجددا از زمین به آسمان می بارد و یک اقلیتی 
که خود ما آنها را به عنوان هیات رئیسه انتخاب کردیم دوباره برای 
کل مجمع تصمیم می گیرند. آقایان محترم هیات رئیسه! شما 
منتخب ما هستید و باید براساس اساسنامه و پیرو سیاست های 
مجمع کار کنید و این طور نیست که به این شکل اساسنامه ای که 
هیچ کس نخوانده است به فیفا بفرستید بعد از آن به پیشنهاداتی 
که روز اول از مجمع گرفتید، استناد کنید. ما مواضع مان را در 
قالب نامه ای که آقای قرایی رئیس هیات استان کرمان داد، 

مشخص کردیم.  

                         تمرین
طبق عکس های منتشرشده در وبسایت رئال مادرید، 
می توان پی برد که  در تمرین این تایم بازیکنان از ماسک 
استفاده نمی کردند، ولی کادرفنی و کارکنان کمپ، 
ماسک به صورت داشتند و با تجهیزات بهداشتی کامل 
در زمین حضور داشتند. همچنین بازیکنان پس از تمرین 
مستقیما راهی منزل شدند و خبری از حضور در رختکن و 

دوش گرفتن نبود.

          مسیر  هموار
باشگاه بارسلونا معتقد است که مسیر برای جذب میرالم 
پیانیچ و لائوتارو مارتینز هموارتر از گذشته شده است. این 
تیتر یک شماره دیروز نشریه موندو است. موندو نوشته 
است که هر دو بازیکن در مذاکره با باشگاه بارسلونا پاسخ 
مثبت خود را داده اند و با کلیات قرارداد پیشنهادی نیز 
موافق هستند. تنها مذاکره بر سر برخی جزئیات باقیمانده 

است. 

              بدون  فاصله
شاگردان هانسی فیلیک که قبلا تمرین را با پروتکل های 
بهداشتی و با دوری گزینی از یکدیگر انجام داده بودند، روز 
یکشنبه طبق روال قبل از کرونا در ورزشگاه آرنا تمرین 
کردند. این اولین تمرین باواریایی ها بود که زیرنظر کادرفنی 
برگزار شد و البته خبری هم از فاصله اجتماعی  در آن نبود 
و بازیکنان دستورات سرمربی خود هانسی فیلیک را اجرا 

می کردند.

ـت
وشـ

س ن
عک

سایت VAVEL درباره جواد نکونام و احتمال اینکه او 
همانگونه که اولین بازیکن ایرانی شاغل در لالیگا لقب گرفت، 
می تواند با توجه محبوبیت خاصش در بین مردم ایالت پامپلونا 
و هواداران اوساسونا به عنوان اولین مربی ایرانی تاریخ لالیگا در 
باشگاه اوساسونا انتخاب بشود، مطالبی را  نوشت. پس از این 
گزارش رسانه های ایرانی و اسپانیایی به این موضوع پرداختند 
و در تازه ترین واکنش، روزنامه دیاریو چاپ اسپانیا با انتشار 
مصاحبه جواد نکونام کاپیتان سابق تیم ملی ایران این موضوع 
را محتمل دانست و با تیتر درشت نوشت: »نکونام می خواهد به 
اوساسونا بازگردد«.  نکونام بازیکن سابق تیم اوساسونا درباره 
اینکه حضورش در اوساسونا به عنوان مربی  غیرمنتظره و یا 
اینکه محتمل بداند، گفت: نه غیرمنتظره نیست. اگر خوب کار 

کنم و خوب نتیجه بگیرم، قطعا روزی می توانم مربی اوساسونا 
شوم و آنجا مربیگری کنم و بقیه اش به کار و تلاش خودم دارد. 
مردم آنجا همیشه به من لطف دارند و در این گزارشی که نوشته 
شده می گوید که مردم من را آنجا دوست دارند و مثل خیلی از 
مربیان خارجی می توانم کار کنم. اگر لیاقتش را داشته باشم و 
به اندازه کافی کار کنم قطعا می توانم سرمربی اوساسونا شوم. 
سرمربی تیم فولادخوزستان درباره حضور یک ایرانی روی 
نیمکت تیم اسپانیایی اوساسونا نیز گفت: آنجا به این کاری 
ندارند که شما اهل کدام کشور هستید. ما مربی ای داشتیم که 
اهل کشور لهستان بود، در اوساسونا بازی کرده بود و بازیکن 
خوبی هم بود و بعدها مربی این تیم شد. مردم تیمشان را دوست 
دارند و می خواهند موفق باشد. مربی هرکسی باشد به او احترام 

می گذارند. همچنین مردم می دانند باشگاه مربی ای را انتخاب 
نمی کند که مردم دوستش نداشته باشند. خداراشکر مردم 
آنجا من را دوست دارند و اگر لیاقتش را داشته باشم این اتفاق 
می افتد. نکونام همچنین درباره محبوبیتش در باشگاه اوساسونا 
و موقعیتش در بین مردم و هواداران این تیم نیز گفت: در این 
مورد نباید خودم بگویم که چقدر احترام دارم. من هشت سال 
آنجا بودم اما فقط به این توجه نمی کنند، اخلاق ، رفتار و کیفیت 
کار و ارتباط با مردم تاثیر دارد. وقتی مصدوم شدم قراردادم را 
تمدید کردند، اول به خاطر عملکردم بود و به این خاطر که آنجا 
این مسائل برایشان خیلی مهم است، عکس من را روی لباسشان 
زدند. در ایران این اتفاق ها خیلی کم می افتد، اما با توجه به 
عملکردم و اعتمادی که مردم به من داشتند همه چیز خوب بود.

نکونام: می توانم سرمربی اوساسونا  شوم

دیروز سالروز قهرمانی سپاهان در لیگ یازدهم بود، حسن 
اشجاری، مدافع چپ سابق تیم های لیگ برتری که آن سال 
یکی از اعضای سپاهان بود، خاطرات جالبی از آن دوره و 
تیم های دیگری که در آن سال ها در آن عضویت داشت دارد، 

»ایلنا« گفت وگویی با وی انجام داده که در ادامه می خوانید.
  دیروز سالگرد قهرمانی سپاهان در لیگ یازدهم بود 

که تو هم یکی از بازیکنان آن تیم بودی.
   من نمی دانستم سالگرد آن قهرمانی دیروز بود و ممنونم 
که به من یادآوری کردید. آن فصل تیم خیلی خوبی داشتیم. 
نیم فصل 9 امتیاز از استقلال عقب بودیم ولی در نهایت موفق 
شدیم. و من هم اولین سال حضورم در سپاهان را تجربه 
می کردم. یک تیم فوق العاده بودیم که برای قهرمانی همه چیز 
داشتیم و خوشبختانه به آن رسیدیم و در بازی آخر مقابل مس 
سرچشمه یک تساوی هم برای ما کافی بود تا جام را بالای سر 

ببریم و یک سال فراموش نشدنی بود.
  در آن فصل تغییر سرمربی داشتید و کرانچار به جای 

بوناچیچ آمد. در مورد حواشی آن دوران صحبت کن.
   به نظرم بهترین تصمیم را مدیریت در آن مقطع گرفت. 
بوناچیچ مربی بداخلاقی بود که البته الفاظی که به کار می برد 

از نظر خودش توهین و فحاشی نبود. او با بازیکنان به مشکل 
برخورد، خصوصا  بازیکنان بزرگ آن زمان تیم مثل بنگر 
و چند نفر دیگر که در نهایت قدرت بازیکنان بیشتر بود و 

مدیریت بوناچیچ را اخراج کرد و کرانچار را آورد که بهترین 
تصمیم بود. کرانچار مربی با دانش و انسان محترمی 

بود.
  کمی هم در مورد استیل آذین صحبت 
کن. تیمی که پتانسیل زیادی داشت ولی 

در نهایت نتیجه نگرفت.
   ما در استیل آذین شرایط خوبی 
داشتیم و تا هفته نهم مقابل استقلال اوضاع 
خوب بود ولی وقتی کریمی اخراج شد 
به نوعی می شود گفت تیم به هم ریخت. 
تصمیمات اشتباه، دخالت در کار مدیریت 

و کادرفنی، تغییر سرمربی و آوردن افراد 
اشتباهی همه به نابودی استیل آذین کمک 

کرد. تنباکوویچ که به نظرم بهترین مربی خارجی 
است که به ایران آمده را برکنار کردند و دلیلشان 
هم این بود که چرا فقط 50 دقیقه تمرین برگزار 

می کند و تمرین دادن بلد نیست. مدیریت نقش فرمالیته ای 
داشت و همه کاره خود هدایتی بود. الان اینها را می گویم همه 
می گویند از طرف پول گرفته و دارد پشت سرش صحبت 
می کند ولی برخلاف آنچه که همه فکر می کنند پولی 
از استیل آذین نگرفتیم. قرارداد من 600 میلیون 
بود که 160 میلیون گرفتم و موقع جداشدن 
200 میلیون پول رضایتنامه دادم و به نوعی 40 

میلیون هم در این تیم از جیب دادم.
و  کریمی  بین  ماجرای دعوای  در    

آجورلو حق با چه کسی بود؟
   حق با علی کریمی بود. آجورلو 
لباس های آمبرو را که مربوط به یکی 
از آشنایانش بود برای تیم جور کرد و 
لباس ها کلا پلاستیک بود و به درد 
نمی خورد و علی کریمی از ارتباطات 
شخصی خودش از تولیدی مجید 
برای ما لباس تهیه کرد و همین 
موضوع باعث درگیری او و آجورلو 
شد و باعث شد هدایتی بیاید پایین و 
مانع از این شد که بازیکنان لباس مجید 
را بپوشند و کریمی به این خاطر اخراج شد. 
اینکه مساله روزه خواری را مطرح کردند 

دروغ و اتهام بود.

حسن  اشجاری:
مساله روزه خواری »کریمی« دروغ  و  اتهام  بود

اسماعیل حلالی 
 کارشناس فوتبال      

 اعضای مجمع اساسنامه جدید را مطالعه می کنند؟!
 نهاد عمومی غیردولتی؛
ضرر یا منفعت  فوتبال؟!

ی  ـ  ـ ال داخلـ ـ  ـ  ـ فوتبـ ـ
ایسنا: سرپرست تیم فوتبال استقلال می گوید باشگاه مخالف 
شروع مسابقات لیگ برتر است. سعید رمضانی، سرپرست تیم 
فوتبال استقلال درباره شروع مسابقات لیگ برتر گفت: ما 
مخالف برگزاری مسابقات نیستیم، اما نه با این شرایطی که 
الان موجود است. کشورهای اروپایی که امکانات بسیار بیشتری 
دارند به مشکل برخورد کردند و با توجه به اینکه دستور به شروع 
مسابقات دادند، در روند تمرینات به مشکل برخورد کردند و 
تصمیم به تجدیدنظر در تصمیمات قبلی شان گرفتند. او ادامه 
داد: فقط کافی است یک فوتبالیست ناقل ویروس باشد تا این 
ویروس در جامعه فوتبال شیوع پیدا کند. تضمینی است که در 
صورت شروع مسابقات هیچ فردی در فوتبال به این ویروس 
مبتلا نشود؟ در حال حاضر ما پیگیر تمرینات انفرادی بازیکنان 

هستیم و از شرایط تک تک بچه ها آگاهی داریم.
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a r m a n m e l i . i r کشف خودرو میلیاردی قاچاق 
جانشين فرمانده انتظامي استان فارس از كشف 
یک دستگاه خودرو بنز قاچاق به ارزش 50 
ميليارد ریال در شيراز خبر داد. سرهنگ  یوسف 
ملک زاده، اظهاركرد: ماموران پليس امنيت 
اقتصادي استان در پی كسب خبری مبنی بر 
اینکه در یک منزل مسکونی در شهرستان شيراز 
یک دستگاه خودرو بنز مشکي رنگ قاچاق قرار 
دارد رسيدگي به موضوع را در دستور كار خود 
قرار دادند. وی افزود: ماموران با هماهنگي قضائي 
به محل موردنظر اعزام و در بازرسي از آن مکان 
موفق شدند خودرو موردنظر را كه فاقد هرگونه 
مدارك گمركي بود، كشف كنند. جانشين 
فرمانده انتظامي استان فارس با بيان اینکه در این 
خصوص یک نفر دستگير و تحویل مراجع قضائي 
شد، تصریح كرد: برابر نظر كارشناسان مربوطه 

ارزش آن، 50 ميليارد ریال برآورد شده است.

  204کیلو  موادمخدر کشف شد
جانشين فرمانده انتظامی استان یزد از كشف 204 
كيلوگرم موادمخدر و دستگيری 4 قاچاقچی طی 
عملياتی پليسی خبر داد. سرهنگ  محمدرضا 
هاشمی فر درباره جزئيات این خبر گفت: ماموران 
پليس مبارزه با موادمخدر استان یزد با انجام كار 
اطلاعاتی متوجه شدند، قاچاقچيان قصد انتقال 
یک محموله موادافيونی از طریق محورهای 
مواصلاتی یزد به شمال كشور را دارند. وی افزود: 
ماموران با تشکيل تيم های عملياتی و رصد دقيق، 
2 دستگاه خودروی سواری مربوط به سوداگران 
مرگ را در محور كرمان - یزد شناسایی و آنها را 
متوقف كردند. این مقام انتظامی گفت: ماموران 
در بازرسی از خودرو توقيفی 204 كيلوگرم 
مواد افيونی شامل 102 كيلو تریاك و 102 كيلو 
حشيش كشف كردند. جانشين فرمانده انتظامی 
استان یزد با بيان اینکه این محموله از شرق كشور 
به مقصد مازندران  بارگيری شده بود، گفت: در 
این رابطه، 4 نفر از سوداگران مرگ دستگير و به 

مقامات قضائی معرفی شدند.

دستگیری  زوج  سارق
سرهنگ فاضلی از دستگيری زوج سارقی خبر 
داد كه سيم و كابل  منطقه گيلاوند را سرقت 
می كردند. سرهنگ حسين فاضلی فرمانده 
انتظامی شهرستان دماوند در گفت وگو با باشگاه 
خبرنگاران جوان، اظهاركرد: در پی وقوع چندین 
فقره سرقت سيم و كابل با شيوه مشخص در 
حوزه منطقه گيلاوند، موضوع به طور ویژه در 
دستور كار عوامل كلانتری 12 گيلاوند قرار 
گرفت. فرمانده انتظامی شهرستان دماوند 
افزود: با انجام تحقيقات پليسی و بررسی های 
همه جانبه و در پی گشتزنی هوشمند و هدفمند 
گشت های انتظامی كلانتری 12 گيلاوند و در 
پی تماس احدی از شهروندان مبنی بر تردد 
مشکوك در یکی از مناطق گيلاوند، عوامل 
انتظامی در كمترین زمان ممکن در محل حاضر 
و دو نفر زن و مرد مظنون را رویت و دستگير 
و به كلانتری دلالت دادند. فرمانده انتظامی 
شهرستان دماوند افزود: پس از دستگيری 
متهمان و دلالت به یگان با استفاده از شيوه و 
شگرد های فنی و پليسی به عمل آمده سارقان 
خود را زن و شوهر معرفی و به 5 فقره سرقت 

سيم و كابل اعتراف كردند. 

توقیف محموله  اسباب بازی  قاچاق
فرمانده انتظامی استان بوشهر از توقيف یک 
دستگاه كاميون كشنده حامل اسباب بازی قاچاق 
در شهرستان دشتستان  خبر داد. سردار  خليل 
واعظی  با اعلام این خبر، اظهاركرد: ماموران 
ایستگاه بازرسی شهيد صلاحی  شهرستان  
دشتستان  حين كنترل وسایل نقليه عبوری به 
یک دستگاه كاميون كشنده به ظن حمل كالای 
قاچاق مشکوك شدند و آن را متوقف كردند. این 
مقام ارشد انتظامی گفت: ماموران در بازرسی 
از وسيله نقليه توقيف شده 538 كارتن انواع 
اسباب بازی فاقد مدارك گمركی كه در حال 
انتقال به دیگر نقاط كشور بود، كشف كردند. 
فرمانده انتظامی استان بوشهر با بيان اینکه 
كارشناسان ارزش ریالی محموله كشف شده را 
10 ميليارد ریال برآورد كرده اند، گفت: در همين 
ارتباط یک متهم دستگير و پس از تشکيل پرونده 

و تکميل تحقيقات تحویل مراجع قضائی شد.

دستگیری سارقان اماکن  خصوصی 
سرهنگ فاضلی از دستگيری سارقان اماكن 
خصوصی شهرستان دماوند با 12 فقره سرقت 
خبر داد. سرهنگ حسين فاضلی فرمانده انتظامی 
شهرستان دماوند در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران 
جوان، اظهاركرد: در پی وقوع افزایش سرقت 
اماكن خصوصی به شيوه مشخص، موضوع به طور 
ویژه در دستور كار عوامل كلانتری 14 كيلان این 
فرماندهی قرار گرفت. فرمانده انتظامی شهرستان 
دماوند افزود: عوامل انتظامی كلانتری كيلان با 
انجام تحقيقات پليسی و بررسی های همه جانبه و 
اشرافيت كامل در سطح حوزه استحفاظی موفق 
به شناسایی رد پای سارقان و دستگيری آنان در 
یک عمليات غافلگيرانه حين تردد با یک دستگاه 
وانت در سطح مناطق ویلائی شهر شدند. او ادامه 
داد: پس از انتقال متهمان به كلانتری كيلان 
و انجام بازجویی های فنی و شگرد های خاص 
پليسی به عمل آمده متهمان به 12 فقره سرقت 
اماكن خصوصی در سطح شهر آبسرد و حومه 
اعتراف كردند. سرهنگ فاضلی بيان كرد: پس از 
تشکيل پرونده، متهمان جهت سير مراحل قانونی 
به مراجع قضائی معرفی و با قرار تامين مناسب 

روانه زندان شدند.

ی  ـ  ـ کوتاه حوادثـ ـ

ر  ـ  ـ خبـ ـ

زارش  ـ  ـ گـ ـ

رئيس كلانتری 112 ابوسعيد از دستگيری 
3 سارق لوازم داخلی خودرو و موتورسيکلت 
محله های تهران خبر داد. سرهنگ چنگيز 
ابوسعيد   112 كلانتری  رئيس  ایدون 
اظهاركرد: ماموران كلانتری از طریق تماس 
تلفن شهروندی در جریان سرقت لوازم داخل 
خودروی یک دستگاه پراید در نزدیکی پمپ 
بنزین منطقه ابوسعيد قرار گرفتند و در ادامه 

عوامل عمليات كلانتری برای بررسی موضوع 
به نشانی اعلامی مراجعه و متوجه شدند، راكب 
و ترك نشين موتورسيکلتی قصد سرقت لوازم 
داخل خودروی یک دستگاه سواری پراید 
را داشتند كه با اعتراض شهروند مواجه و از 
محل متواری می شوند. وی تصریح كرد: با 
توجه به اینکه سرقت به تازگی اعلام شده بود 
و احتمال این می رفت كه سارقان در همان 

حوالی باشند، طرح مهار و دستگيری سارقان 
آغاز و تعداد گشتزنی های انتظامی در محدوده 
كلانتری افزایش یافت. سرهنگ ایدون افزود: 
گشتزنی های هدفمند ادامه داشت تا اینکه پس 
از چند ساعت گشتزنی ماموران كلانتری به 
رفتار 2 موتورسوار جوان مشکوك و برای بررسی 
موضوع موتورسيکلت را بلافاصله متوقف كردند. 
این مقام انتظامی تصریح كرد: در بررسی های 

ابتدایی مشخصات كارت موتور با شماره پلاك 
انتظامی مطابقت داشت، اما در تحقيقات 
تکميلی مشخص شد كه كارت موتورسيکلت 
با شماره موتور و بدنه موتورسيکلت مطابقت 
ندارد. وی گفت: در گام بعدی از تحقيقات اوليه 
ماموران كلانتری پلاك انتظامی موتورسيکلت 
را استعلام و متوجه شدند موتورسيکلت سرقتی 
بوده و 10 روز پيش از محدوده كلانتری 111 
هفت چنار به سرقت رفته بود. كلانتر محله 
ابوسعيد ادامه داد: متهمان پس از انتقال به 
كلانتری اظهاركردند، هر 2 بچه محل هستند 
و برای سرقت لوازم داخل خودرو به محله 
ابوسعيد آمده بودند و با موتورسيکلت  سرقتی 
لوازم داخل خودرو  سرقت می كنند. وی افزود: 
متهمان همچنين اعتراف كردند اموال سرقتی 
اعم از لوازم داخل خودرو و موتورسيکلت های 
سرقتی را به همدست دیگرشان كه هم همراه 
آن سرقت می كند، تحویل می دهند و پول 
حاصله از فروش اموال سرقتی را بين خودشان 
تقسيم می كنند. وی ابراز داشت: در ادامه 
تحقيقات پليسی مخفيگاه متهم سوم پرونده در 
غرب تهران شناسایی و با هماهنگی مقام قضائی 
تيمی از ماموران كلانتری به مخفيگاه متهم 
اعزام و موفق شدند تعدادی لوازم داخل خودرو 
و سه دستگاه موتورسيکلت سرقتی از آن 
مکان كشف و متهم به همراه اموال سرقتی به 
كلانتری انتقال یافتند. این مقام پليسی افزود: 
متهمان به 30 فقره سرقت موتورسيکلت با 
همکاری یکدیگر در دو ماه اخير اعتراف كردند. 
وی بيان داشت: در پایش های اطلاعاتی و 
بررسی سوابق متهمان مشخص شد كه هر سه 
متهم سابقه دار بوده و و سال گذشته به دليل 
ویروس كرونا به مرخصی آمده است و بلافاصله 
پس از رهایی از زندان با تشکيل باند لوازم 
داخل خودرو با موتورسيکلت  سرقت می كنند. 
رئيس كلانتری 112 ابوسعيد با اشاره به اینکه 
هر سه متهم برای اخذ دستور قضائی به مرجع 
قضائی معرفی شدند، گفت: تحقيقات پليسی 
برای شناسایی مالباختگان، كشف پرونده های 
سرقت لوازم خودرو و سایر جزئيات پرونده 

ادامه دارد.

رئيس اداره اجتماعی پليس آگاهی ناجا 
در خصوص بی احتياطی در نگهداری از 
سلاح های شکاری به هموطنان هشدار داد. 
سرهنگ شهاب امينی رئيس اداره اجتماعی 
پليس آگاهی ناجا اظهاركرد: یکی از دلایل 
وقوع قتل های غيرعمد، غفلت و سهل انگاری 
در استفاده و نگهداری صحيح از سلاح های 
شکاری است. وی با اشاره به حوادث تلخ و 

ناگوار بازی كودكان با تفنگ های شکاری، 
به دارندگان این ابزار خطرناك هشدار داد و 
گفت: هموطنان باید در نگهداری صحيح از 
سلاح های شکاری اهتمام جدی داشته باشند 
تا از وقوع هرگونه حادثه غيرقابل جبران، 
جلوگيری به عمل آورند. رئيس اداره اجتماعی 
پليس آگاهی ناجا خاطرنشان كرد: دارندگان 
سلاح باید از نگهداری فشنگ و اسلحه در 

یک مکان نا ایمن پرهيز كنند و حتما در 
حمل و استفاده از آن نيز نکات حفاظتی و 
مراقبتی لازم از جمله نصب قفل ماشه را 
مورد توجه قرار دهند. این مقام انتظامی 
همچنين تماشای فيلم های غيرمتناسب با 
سن كودكان، بازی های رایانه ای خشونت آميز، 
غفلت والدین و كنجکاوی فرزندان را از دیگر 
عوامل بروز آسيب برشمرد و فرهنگ سازی و 

همکاری دستگاه های مسئول را در این زمينه 
بسيار با اهميت توصيف كرد. سرهنگ امينی 
در پایان گفت: پليس آگاهی در ساليان اخير 
برای جلوگيری از وقوع قتل های ناخواسته، 
برنامه های مختلفی را در دستور كار قرار داده 
و درصدد است تا با مشاركت آگاهانه آحاد 
مختلف جامعه، بروز این گونه اتفاقات تلخ را به 

حداقل برساند.

سرهنگ امینی خبر داد
هشدار پلیس به دارندگان سلاح های  شکاری

جانشين فرمانده نيروی انتظامی استان 
ســمنان، با بيان اینکه در سال گذشته 5۶ 
باند مواد مخدر در ســطح اســتان كشف و 
متلاشی شــدند، گفت: در ســال ۹8 بيش 
از 12 تن مواد مخدر كشــف شد. سرهنگ 
ســيدعلی ميراحمدی ظهر دوشــنبه در 
نشست شــورای هماهنگی مبارزه با مواد 
مخدر استان سمنان به ميزبانی استانداری با 
اشاره به عملکرد ناجا در زمينه مقابله با مواد 
مخدر و قاچاق آن در سطح استان، بيان كرد: 
در سال ۹8 بيش از 12 هزار و 300 كيلوگرم 
انواع مواد مخدر در اســتان كشف شد كه 
نشان از اهتمام ناجا در مقابله با سوداگران 
مرگ دارد. وی با بيان اینکه كشفيات مواد 
مخدر از نظر وزنی طی ســال ۹8 نسبت به 
سال ۹8 افزایش 3۹ درصدی یافت، تصریح 

كرد: نيــروی انتظامی بــا اقداماتی كه در 
دستوركار دارد، استان سمنان را به مکانی 
ناامن برای قاچاقچيان و فعالان حوزه مواد 
مخــدر تبدیل كرده اند. جانشــين فرمانده 
نيروی انتظامی استان سمنان با بيان اینکه 
در سال گذشته 5۶ باند مواد مخدر در استان 
متلاشی شده است، افزود: طی سال ۹8 سه 
هزار و ۷84 نفــر در ارتباط بــا مواد مخدر 
دستگير شــده اند كه از این بين، یک هزار و 
ســه نفر خرده فروش، 44۶ نفر نگهدارنده 
مواد مخدر، یک هــزار و 44 نفر معتاد و 45 
نفر عمده فروش بوده اند. ميراحمدی افزود: 
با هوشــياری ماموران مبارزه با مواد مخدر 
انتظامی استان ســمنان كشف ماده مخدر 
گل در سال ۹8 نسبت به سال قبل از آن دو 

هزار و 500 درصد رشد داشته است.

معــاون اجتماعــی پليس فتــا ناجا در 
خصوص كلاهبرداری از طریق رسيد جعلی 
پرداخت الکترونيکی هشدار داد. سرهنگ 
رامين پاشــایی معاون اجتماعی پليس فتا 
ناجا اظهاركرد: براساس پرونده های قضائی 
ارجاع شده به پليس فتا و دریافت گزارشات 
هموطنان از طریق سایت رسمی این پليس، 
مشخص شد مجرمان سایبری هنگام خرید 
از فروشــگاه ها یا پرداخت هــای آنلاین با 
انجــام ترفند های گرافيکــی خاص پس از 
انجام معامله رســيد های جعلی پرداخت را 
به فروشندگان ارائه می دهند و با این شگرد 
از شهروندان كلاهبرداری می كنند. معاون 
اجتماعی پليــس فتا ناجا ادامــه داد: تمام 
فروشندگان و صاحبان كسب و كار در كشور، 
هنگام برخورد با افــرادی كه قصد پرداخت 

الکترونيکی را دارنــد حتما باید قبل از ارائه 
كالا و خدمات به خریداران از وصول مبالغ 
به حســاب های مالی خود اطمينان حاصل 
كنند و همواره مراقب مجرمان سایبری كه 
در كمين طعمه های خود هســتند، باشند. 
وی با بيان اینکه مجرمان سایبری با هدف 
پولشویی و خرج مبالغ سرقتی از حساب های 
مالی هموطنان اصولا به دنبال خرید اجناس 
نظير گوشــی تلفن همراه، مسکوكات طلا 
و ســکه، ارز، تجهيزات دیجيتالی و صوتی 
و تصویری هســتند، به صاحبان كســب و 
كار ها و فروشــندگان توصيه كــرد: هنگام 
مواجه با درخواست های پرداخت الکترونيک 
آنلاین حتما نسبت به احراز هویت و تطبيق 
مشخصات پرداخت كننده با شخص حقيقی 

و حقوقی دارنده حساب مطمئن شوند.

کلاهبرداری با رسید جعلی پرداخت ۵۶ باند  مواد مخدر  متلاشی  شدند

 دستگیری 3 سارق 

لوازم داخلی خودرو و موتورسیکلت 

فرمانده انتظامی استان سمنان :
دستگیری  3 متهم  سایبری  با  گردش  مالی  میلیاردی 

از  سمنان  استان  انتظامی  فرمانده 
دستگيری 3 مجرم سایبری توسط پليس 
فتای شهرستان شاهرود خبرداد كه با اغفال 
كاربران فضای مجازی و دادن وعده پوچ 
درآمدهای آسان و بی زحمت، ۶0 ميليارد 
ریال گردش مالی در حساب بانکی شان 
.. حسنی  . به چشم می خورد. سردار عبدا
اظهاركرد: با رصد و پایش فضای مجازی 
توسط كارشناسان پليس فتای شهرستان 
شاهرود مشخص شد حساب هایی متعلق 
به 2 جوان شاهرودی، صدها ميليون ریال 

گردش مالی از طریق فعاليت در یک سایت 
ممنوعه آنلاین داشته اند. وی با بيان اینکه 
كارآگاهان پليس شاهرود با انجام اقدامات 
اطلاعاتی و تخصصی موفق شدند این دو 
جوان 21 و 22 ساله را  دستگير كنند، گفت: 
متهمان در تحقيقات پليسی اعتراف كردند، 
فردی به نام »فاضل« كه در سمنان سکونت 
دارد با پيشنهاد مبلغی پول به صورت مستمر 
از آنان خواسته كارت های بانکی خود را در 
اختيار وی قرار دهند. این مقام ارشد انتظامی 
خاطرنشان كرد: در ادامه تحقيقات مشخص 

شد این دو جوان توسط فرد مذكور اغفال 
شده و به بهانه دریافت پول بدون زحمت و 
گردش حساب بالا برای دریافت تسهيلات، 
كارت های خود را در اختيار وی گذاشته اند. 
فرمانده انتظامی استان سمنان با اشاره به 
عمليات پيچيده برای دستگيری عامل اصلی 
این كلاهبرداری ها، تصریح كرد: این متهم در 
نهایت با شگردهای خاص پليسی هنگامی كه 
برای دریافت كارت های بانکی تازه افتتاح شده 
به شاهرود مراجعه كرده بود، دستگيرشد. وی 
تصریح كرد: متهم در ابتدای بازجویی ها منکر 

هرگونه اقدام مجرمانه بود، اما پس از رویارویی 
با ادله غيرقابل انکار پليس، لب به اعتراف 
گشود و به جرم خود مبنی بر اغفال كاربران 
فضای مجازی و كلاهبرداری مبالغ هنگفتی 
از آنان با وعده های پوچ و بی اساس درآمدهای 
آسان و بی زحمت اعتراف كرد. سردار حسنی 
با بيان اینکه تاكنون 40 كارت از بانک های 
مختلف با گردش مالی نزدیک به ۶0 ميليارد 
ریال متعلق به این افراد شناسایی و مسدود 
شده است، خاطرنشان كرد: متهمان پس از 
تکميل پرونده به مرجع قضائی معرفی شدند.

تصادف پراید با کامیون 3 کشته داد 
جانشين پليس راه استان اصفهان از تصادف كاميون بنز با 
سواری پراید در محور ورزنه- سه راهی هلارته و فوت 3 نفر 
خبر داد. سرهنگ  اصغر زارع، اظهاركرد: در پی اعلام یک مورد 
حادثه رانندگی منجر به فوت در محور ورزنه - سه راهی هلارته  
بلافاصله ماموران پليس راه اصفهان- نایين  به محل اعزام 
شدند. وی افزود: در بررسی های صورت گرفته مشخص شد یک 
كاميون بنز با سواری پراید تصادف كردند كه متاسفانه راننده 
31 ساله و 2 سرنشين 1۹ و 50 ساله پراید جان خود را از دست 
دادند. این مقام انتظامی بيان داشت: علت كارشناسی وقوع این 
حادثه رانندگی توسط كارشناسان تصادفات رانندگی در دست 
بررسی است و اعلام خواهد شد. جانشين پليس راه اصفهان از 
رانندگان خواست با سرعت مجاز و مطمئنه رانندگی و از عجله 
و شتاب در رانندگی اكيدا خودداری كنند تا انشاءا... شاهد وقوع 

اینگونه حوادث نباشيم.

دستگیري اعضاي  باند  شرکت   هرمي 
فرمانده انتظامي شهرستان پردیس از شناسایي و دستگيري 
اعضاي باند شركت هرمي در این شهرستان خبر داد. سرهنگ  
محمد حسن محمدي در گفت وگو با پایگاه خبري پليس، گفت: 
ماموران پليس آگاهي در پي دریافت اطلاعاتي مبني بر رفت و 
آمدهاي مشکوك افراد ناشناس به یکي از واحدهاي مسکوني در 
فاز 1 شهر پردیس، موضوع را به صورت ویژه در دستور كار خود 
قرار دادند. وي افزود: ماموران انتظامي پس از انجام فعاليت هاي 
اطلاعاتي و شناسایي محل دقيق فعاليت شركت هرمي سریعا با 
تشکيل یک تيم عملياتي و هماهنگي قضائي وارد مخفيگاه شده 
و 11 نفر از اعضاي این باند را دستگير و برای بررسي و بازجویي 
به پليس آگاهي انتقال دادند. این مقام انتظامی خاطرنشان كرد: 
ماموران در بازرسي از مخفيگاه متهمان، پک هاي آموزشي، 
كيس، مانيتور، كتابچه و جزوه هاي آموزشي در خصوص فعاليت 
اعضاي باندهاي شركت  هرمي در زمينه بازاریابي شبکه اي 
غيرمجاز را كشف كردند. فرمانده انتظامي شهرستان پردیس در 
پایان با بيان اینکه متهمان دستگير شده در تحقيقات به عمل 
آمده به جرم خود مبنی بر دایركردن شركت هرمی اعتراف و اقرار 
كردند براي عضوگيري و اعتمادسازي عضوها، كار خود را قانوني 
جلوه مي دادند از جوانان عزیز خواست: تحت تاثير تبليغات سو 
و كاذب شركت های هرمی قرار نگيرند و همواره در برابر اینگونه 

تبليغات هوشيار باشند.

اعتراف  سارق  منزل
رئيس پليس آگاهی فرماندهی انتظامی استان اصفهان از 
دستگيری سارق سابقه دار منزل در عمليات ویژه كارآگاهان 
این پليس و اعتراف وی به 23 فقره سرقت خبر داد. سرهنگ  
حسين ترُكيان در تشریح این خبر اظهاركرد: كارآگاهان پایگاه 
شرق پليس آگاهی استان اصفهان در پی وقوع یک فقره سرقت 
منزل و شکایت مالباخته، تحقيقات در این خصوص را آغاز 
كردند. وی افزود: در بررسی های صورت گرفته مشخص شد 
سارق یا سارقان با شگرد تخریب در منزل، وارد محل شده و 
پس از سرقت طلاجات و دلار متواری شدند كه در نهایت با 
تلاش های انجام شده و بررسی تخصصی از صحنه سرقت، 
ردپای یکی از سارقان سابقه دار در این پرونده به دست آمد. این 
مقام انتظامی تصریح كرد: كارآگاهان پس از شناسایی محل 
سکونت این مجرم سابقه دار، طی عملياتی با هماهنگی مقام 
قضائی وی را دستگير كردند. سرهنگ تركيان، خاطرنشان 
كرد: متهم پس از دستگيری هنگامی كه با مدارك و مستندات 
پليس مواجه شد به 23 فقره سرقت منزل در مناطق جنوب و 
شرق كلانشهر اصفهان اعتراف كرد كه در این خصوص پرونده 
تشکيل و متهم به مراجع قضائی تحویل شد. رئيس پليس آگاهی 
فرماندهی انتظامی استان اصفهان با بيان اینکه مردم با رعایت 
برخی از مسائل ایمنی می توانند سارقان را در انجام سرقت ناكام 
بگذارند، گفت: به شهروندان توصيه می كنيم منازل خود را به 
حفاظ محکم و مطمئن، دزدگير، آژیر خطر، دوربين مداربسته 
و درهای ضدسرقت مجهز كرده و هنگام مسافرت منزل خود را 

به افراد مطمئن و قابل اعتماد بسپارند.

سرقت میلیونی از حساب والدین 
سرپرست پليس فتا پایتخت از شناسایی فردی خبر داد كه برای 
خرید بازی های اینترنتی از حساب والدینش 180 ميليون ریال 
برداشت كرده بود. سرهنگ داود معظمی گودرزی سرپرست 
پليس فتا پایتخت گفت: هشتم اردیبهشت ماه خانمی 50 ساله 
ساكن حوالی غرب تهران با ارائه شکایتی از دادسرای مبارزه 
با جرایم رایانه ای )ناحيه 31 تهران( به پليس فتا مراجعه و 
اظهاركرد: »مبلغ 180 ميليون ریال از حسابم  و همسرم برداشت 
شده است«.این مقام انتظامی بيان داشت: شاكی ادامه داد، این 
مبالغ از حساب حقوقی و پس انداز وی و همسرش به دفعات 
مختلف برداشت  شده است و كارتشان در اختيار كسی نبوده 
و به امانت به كسی نيز تحویل نداده اند. سرپرست پليس فتا 
افزود: بررسی موضوع در اختيار تيمی از مهندسان پليس فتا 
قرار گرفت و كارآگاهان دریافتند كه شاكی و همسرش تاكنون 
خرید اینترنتی انجام نداده اند و تمام خرید های خود را به صورت 
مراجعه حضوری انجام می دهند. وی تصریح كرد: در ادامه 
تحقيقات پليسی مشخص شد، سامانه پيامکی حساب بانکی 
شاكی فعال نبوده و او پس از گذشت چند روز متوجه سرقت از 
حساب كارتی اش شده است و تکرار این كسری موجودی موجب 
شده به پليس فتا برای شناسایی متهم یا متهمان مراجعه كند. 
سرپرست پليس پایتخت افزود: در گام بعدی از تحقيقات پليسی 
مشخص شد كه تراكنش های پولی از گوشی هوشمند خود شاكی 
انجام شده است و احتمال كپی برداری از كارت های شاكی و یا 
سرقت های اینترنتی ضعيف شد. سرهنگ گودرزی با بيان اینکه 
مجددا شاكی به پليس فتا برای تحقيقات تکميلی دعوت شد، 
گفت: در این مرحله مشخص شد كه شاكی دارای فرزند است و 
در این مرحله از شاكی خواسته كه به همراه فرزند خود به پليس 
فتا مراجعه كند. این مقام پليسی تصریح كرد: با حضور فرزند 
شاكی به پليس فتا وی معترف شد، بدون اجازه پدر و مادرش 
رمزدوم و رمزپویای كارت آنان را فعال و برای خرید بازی های 
آنلاین از حساب بانکی شان مبالغی را برداشت كرده است. این 
مقام سایبری ادامه داد: با مشخص شدن علت كسری موجودی 
مالباخته و برداشت بدون اجازه فرزندشان شاكی از ادامه شکایت 

خود منصرف و تقاضای مختومه شدن پرونده را خواستار شد.

قاتل  متواری  دستگیر  شد
فرمانــده انتظامــی هرمــزگان گفــت: با 
هوشــياری و تلاش كارآگاهان پليس آگاهی 
هرمزگان فردی كه اقدام به قتل و دفن برادر 
خود كرده بود، شناسایی و دستگير شد. سردار 
غلامرضــا جعفری پيش ازظهر دوشــنبه در 
جمع خبرنگاران گفت: در پی وقوع یک فقره 
درگيری خانوادگی در منزل شخصی به هویت 
معلوم در 14 اردیبهشت ماه و قتل یکی از اعضا 
خانواده در بندرعباس، موضوع دستگيری قاتل 
یا قاتلان در دســتور كار پليس آگاهی استان 

قرار گرفت. وی افزود: كارآگاهان اداره مبارزه 
با جرایم جنایی پليس آگاهی ضمن هماهنگی 
با مقام قضائی به محل وقــوع حادثه در یکی 
از محــلات بندرعباس اعــزام، صاحب منزل 
به هویت معلوم دســتگير و به پليس آگاهی 
انتقال داده شد كه متهم به رغم انکار اوليه در 
بازجویی تخصصی به عمل آمده لب به اعتراف 
گشــوده و به قتل برادر بزرگ تر خود اعتراف 
كرد. این مقام انتظامــی هرمزگان اظهاركرد: 
متهم در ادامه تحقيقــات در خصوص نحوه 

وقوع قتل معترف شد و گفت: »در روز حادثه 
پس از خوردن افطاری با برادرم درگير شدم، 
چون مقتول مشــروب خورده بود و به خاطر 
گرفتن پول از مادرم، با وی بحث كرده و قصد 
كتک زدن مادرم را داشت، من هم كه شاهد این 
درگيری بودم با عصبانيت به سمت او حمله ور 
شــدم و با گرفتن گلوی بــرادرم او را به قتل 
رسانده و به خاطر حفظ آبروی خانواده جسد او 
را به روستای پدری ام  برده و بدون طی مراحل 
قانونی دفن كردم«. فرمانده انتظامی هرمزگان 

با بيان اینکه متهم دستگيرشــده جهت سير 
مراحل قانونی به مرجع قضائی معرفی شــد، 
خاطرنشان كرد: اختلافات خانوادگی عموما 
ریشه در مســائل جزئی و كوچکی دارند كه 
به راحتی با گفت وگو و از خودگذشتی قابل حل 
هستند كه وظيفه بزرگ ترها و والدین این است 
كه فرزندان خود را كه سرشــار از غرور كاذب 
هستند به آرامش دعوت كرده و با ابراز محبت 
به آنان از وقوع حوادث ناگوار در محيط خانه 

جلوگيری كنند.



88760277
a r m a n m e l i . i r

روزنامه 
صبح ایران

armanmeli. ir

روزنامه صبح ایران

ن روز  ـ  ـ سخـ ـ

اتفاقی که روز گذشــته در منطقه دریایی کنارک رقم 
خورد در مباحث نظامی طبیعی اســت و نقاط ضعفی 
قطعا در این تمرین دریایی وجود داشــته است اما در 
علوم نظامی همواره احتمــال چنین خطاهایی متصور 
شده است. این اتفاق در نیروی دریایی در چند دهه اخیر 
بی سابقه بوده است. در حین انجام تمرین دریایی توسط 
تعدادی از شناورهای نیروی دریایی ارتش در آب های 
جاسک و چابهار، شناور پشتیبانی سبک کنارک دچار 
حادثه شد و تعدادی از دریادلان نیروی دریایی به فیض 
شهادت نائل آمدند. پس از این حادثه تیم های امداد و 
نجات دریایی در فاصله کوتــاه در محل حضور یافته و 
مجروحان و شهدا را از شناور تخلیه و به مراکز درمانی 
منتقل کردند. نیروهای مستقر در شناور مذکور رشادت 
مثال زدنی در نجات جــان همرزمان خود انجام دادند. 
تعداد شهدای این حادثه ۱۹ نفر بوده و تعداد مجروحان 
نیز ۱۵ نفر است که در وضعیت سلامتی مطلوبی بسر 
می  برند. شناور حادثه  دیده کنارک طی عملیاتی برای 
بررسی های فنی به محل اسکله دریایی منطقه منتقل 
شده اســت. انتظار می  رود تا بررســی دقیق تیم های 
کارشناسی حاضر در محل حادثه، از هرگونه گمانه  زنی 
در این خصوص پرهیز شود. در این خصوص ناو جماران 
و یا شناور کنارک می توان مقصر بوده باشد. احتمالا و 
بر طبق شنیده ها ناو کنارک به صورت خاموش و بدون 
اطلاع وارد محدوده مانور شده است. این اتفاق مختص 
به ایران نیست و در کشورهای دیگر نیز چنین خطاهای 
انســانی پیش آمده اســت که منجر به تلفات در میان 
نیروهای خودی شده اســت. رقم خوردن چندین باره 
چنین اشــتباهاتی لزوم بازنگری در برخی امور ایمنی 
را بیشــتر مورد توجه قرار می دهد. باید در این رابطه 
تشکیل جلسه داد و نقاط ضعف این حوزه مورد بررسی 
قرار گیرد. با اتکا به مشــورت و بررسی دقیق جزئیات 
می توان از وقوع چنین حوادثی در آینده جلوگیری کرد. 
با توجه به شناختی که از فرماندهان ارتش دارم یقین 
دارم که به سادگی از کنار چنین مواردی عبور نمی کنند 
و به گونه ای عمل خواهنــد کرد که دیگر چنین اتفاقی 
رقم نخورد و نگاه علمی و بررسی دقیق همواره سرلوحه 
این فرماندهان بوده است. این مطلبی که برخی مطرح 
می کنند این اتفاقات ناشــی از عــدم آموزش کافی در 
نیروهای نظامی ایران اســت به هیچ وجه صحت ندارد 
و مقوله ای کاملا مجزا اســت. پرســنل نیروی دریایی 
ارتش از نظر آموزش و مهارت جز بهترین ها بوده و مقوله 
خطای انســانی نمی تواند ارتباطی با عدم صلاحیت یا 
عدم آموزش داشته باشــد. این امری است که حتی در 
مانورهای زمینی نیز رقم می خــورد و تیر به نقطه ای 
اصابت می کند که مقصود نبوده اســت کــه می تواند 
نشأت گرفته از ایراد مهمات و یا موقعیت تمرین باشد و 

این اتفاق در اصول نظامی طبیعی و تعریف شده است.
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                          گفت وگوهای  آرمان ملی                                                

زلزله، هلهله درون زمین است
اَبرماه باعث زلزله تهران شد

دوباره زمین لرزید و همه کارشــناس صاحب نظر 
و خبره زمین شناسی و لرزه شناســی شدند و باز 
داســتان تکراری جابه جایی پایتخت تکرار شد که 
البته واقعیتی بــود که هیچگاه تا بــه امروز عملی 
نگردیده اســت. اما از دو منظر به واکاوی این زلزله 
می پردازیم. منظر اول اینکه به عقیده اینجانب زلزله 
دماوند که در تهران و ســایر استان ها هم احساس 
شد، همزمان با پدیده Supermoon بوده است 
)ابَرماه(. ابرماه پدیده ای است که ماه در کامل ترین 
حالت خود و در نزدیک ترین فاصلــه از زمین قرار 
می گیرد و زمانی که زلزله دماوند رخ داد، شــاهد 
این پدیده بودیم. در این حالت نیروی جزر و مدی 
به حداکثر خود می رسد و ما در آن روز بالاترین مد 
و پایین تر جزر را در آب های جنوب کشور داشتیم. 
سوال اصلی اینجاست که این پدیده چه تاثیری بر 
روی زلزله دارد؟ نیروی جزر و مد قوی ترین نیرویی 
اســت که به زمین وارد شــده و باعث تغییر شکل 
می شــود، بنابراین می تواند به عنــوان یک نیروی 
محرکه در فعال سازی نیروی ذخیره شده در گسل ها 
عمل کند و آمارها نیز در جهــان این مورد را تایید 
می کند. در هنگام ماهِ کامل و هنگامی که هلال ماه 
دیده می شود، آمار زمین لرزه ها بیشتر شده و در این 
حال جاذبه دیگر سیارات روی زلزله تاثیر می گذارد 
یا باعث می شــود چند زلزله پی درپــی رخ دهد. از 
نمونه های زمین لرزه های 20 سال گذشته می توان 
به زمین لرزه های سوماترا اندونزی در سال 2004 به 
بزرگی ۹/۱ ریشتر، شیلی در سال 20۱0 بزرگی 8/8 
ریشتر و توموکو اوکی ژاپن در سال 20۱۱ بزرگی ۹ 
ریشتر که همگی همزمان با وجود تنش های جزر و 
مدی بالا بوده اند، اشاره کرد. درست است جزر و مد 
به میزان اندکی روی بارگذاری لایه های تکتونیکی 
در پوسته تاثیر می گذارد )حتی اگر این مقدار یک 
سهم کوچک باشد(، کماکان می تواند به میزان نقشی 
باشد که در نتیجه کلی تاثیراتی دارد. منظر دوم این 
است که خیلی از کارشناســان اظهار داشته اند که 
زلزله ارتباطی با فعالیت آتشفشان کوه دماوند نداشته 
که این موضوع در این مقطع می تواند درست باشد، 
چرا که گسل مشا که نزدیک ترین گسل در این کوه 
آتشفشان اســت در طول تاریخ فعالیت های خود 
را داشــته، اما به عقیده بنده بایستی به عکس این 
قضیه نیز توجه کنیم که ممکن است حرکت گسل 
مشــا و فعالیت های تکتونیکی در سال های اخیر 
باعث فعال شدن آتشفشان دماوند شوند؟ به خاطر 
اهمیت همین موضوع دائما باید حرکات گسل های 
نزدیک آتشفشان دماوند مورد پایش قرار گیرد. اینها 
سوالاتی است که باید بررسی های زمین شناسی و 
ژئوفیزیکی به آن پاسخ دهد اما آنچه مهم است این 
است که بدانیم زلزله هلهله درون زمین است، پس 

ندای درون زمین را جدی بگیریم.
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 به دلیل پخش بدون اجازه آثار 
استاد آواز ایران اعلام می شود

 زمان اعلام 
 نتیجه شکایت 
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 انتقاد محمدرضا تاجیک 
از تمایل اصلاح طلبان به باقی ماندن در قدرت

 کَک قدرت 
به جان اصلاح طلبان 

افتاده است
 عزل حقوقدانان شورای نگهبان 
از سوی مجلس امکان پذیر می شود

تغییر در نحوه انتخاب 
حقوقدانان شورای نگهبان

 چند نکته مهم درباره بورس 

صفحه3

گزارش »آرمان ملی« از تاثیر کرونا در فضای سیاسی کشور

کرونا  کامیابی ملی می آورد؟
  احزاب با فاصله گرفتن از مناقشه های بیهوده به سمت آشتی ملی پیش رفته اند

»آرمان ملی« از آخرین وضعیت شیوع 
کرونا در کشور گزارش می دهد

 بازگشایی مساجد 
 با وجود   8   استان 

پر خطر

طبیعی اســت که نمی توان در یک جمله بیان کرد که آیا بازار 

ســرمایه حباب دارد یا نه، یا اینکه وضعیت فعلی بازار چگونه 

است. پاسخ به این ســوالات نیاز به تحلیل کارشناسی دقیق 

دارد. ایــن موضوع مثل ایــن می ماند که گفته شــود چرا در 

بازار مســکن تهران، در حالی که یک واحد مسکونی به بهای 

۱00 میلیون تومان به فروش می رسد، تعدادی دیگر زیر ۱0 

میلیون تومان قیمت می خورند. باید چنین پرسشــی را مورد 

تجزیه و تحلیل قرار داد. می دانیم که در برخی مناطق شمال 

شهر تهران قیمت ها ۱0 برابر مناطق پایین شهر است. در بازار 

سرمایه هم وضع به همین منوال است. تعدادی از شرکت ها که 

صادرات محور هستند، ممکن است امروز هم قیمتشان پایین 

باشد، چون به دلیل تحریم ها کالاهایشان صادر نمی شود. اگر 

آنها کالاهایشان را صادر کنند، قطعا قیمت سهامشان از الان 

بیشتر خواهد شد. بعضی از کالاها هم هستند که در داخل کشور 

توزیع می شوند و وقتی به قیمت آنها نگاه می کنیم، در می یابیم 

که قیمت آنها بیش از بهای واقعی اســت. بنابراین، ما باید در 

مورد تک تک شرکت ها بحث کنیم، نه تنها وضعیت یک شرکت. 

نکته دوم این است که در ایران مرسوم است که هر بازاری که 

رونق آن شــروع شــد، بلافاصله صف خرید و فروش برای آن 

شکل می گیرد. اصلا مهم نیست که این صف برای پراید باشد 

یا سکه یا ارز و یا برای ســهام. امروز مردم این تصور عمومی را 

پیدا کرده اند که بازار سرمایه بازار پرسودی است، بنابراین در 

این بازار صف ایجاد شده است که البته غیر واقعی نیست. هم 

صف خرید و هم صف فروش به صــورت واقعی اتفاق می افتد. 

اما آنچه که مسلم است، این است که هر کجایی که صف ایجاد 

می شود در کوتاه مدت مفید است، اما وقتی صف طولانی مدت 

شد، طبیعی است که باید با یک اما و اگر به آن نگریست. فرقی 

نمی کند آن صف برای دلار باشــد یا برای بازار سرمایه. نکته 

سوم هم این است که کسانی که امروز در صف خرید یا فروش 

هستند، غالبا مطلعان واقعی بازار نیستند؛ بلکه بخشی از آنها 

بر اساس فضای عمومی در این صف ها قرار گرفته اند. بنابراین، 

اگر این عده با یک راهنما یا کارشــناس مشورت نکنند، هیچ 

تضمینی وجود ندارد که در این بازار ســود مورد نظر را کسب 

کنند. نکته آخر که بسیار هم اهمیت دارد، این است که در بازار 

سرمایه، سهامداران واقعی کسانی نیستند که امروز می خرند 

و فردا می فروشــند، بلکه کسانی هســتند که برای یک دوره 

بلندمدت سرمایه گذاری می کنند. پس، کسانی که لحظه ای و 

متناسب با جو بازار ورود می کنند، حتما متناسب با این جو هم 

خارج می شوند. به عبارت ســاده تر، الان که قیمت ها صعودی 

اســت، اگر مثلا چند روز یا چند هفته دیگــر قیمت ها نزولی 

باشد،  این گروه شــاید جزو اولین کسانی باشند که سهمشان 

را بفروشــند و در نتیجه در ســقوط بازار هم نقش دارند. به 

عبارت ساده تر، کسانی که بر اساس جو بازار در صف خرید قرار 

می گیرند بعدا وارد صف فروش می شوند. پس هم در رسیدن 

بورس به نقطه اوج موثرند هم در فاصله گرفتن آن از نقطه اوج. 

اینها به این معنا نیســت که الان بازار ارزش واقعی خودش را 

ندارد، بلکه بسیاری از شرکت هایی که الان در بورس هستند و 

اتفاقا صادرات پایه  اند، کماکان تا قیمت های واقعی فاصله دارند. 

بنابراین کسانی که قرار است وارد بازار سرمایه شوند باید با تامل 
و مشورت ورود کنند و بازار را بلندمدت ببینند.
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جواد امام

پیام وحدت گرایانه لیدر اصلاحات
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آرمان ملی:  رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی قیمت 2000 تومان
مجلس شورای اسلامی ضمن اعتراض به اظهارات علی مطهری، 

عضو فراکســیون امید درباره حوادث آبان مــاه ۹8 از عملکرد 
رحمانی فضلی حمایت کرد و گفت: در حوادث آبان ....

آرمان ملی: رضا رحمانی، روز گذشته با حکم رئیس جمهوری 
از صمت خود برکنار شد تا قرعه هشــتمین تغییر در راس 

وزارتخانه ها طی فعالیت دولت دوازدهم، به نام وزارت صنعت، 
معدن و تجارت درآید. این در حالی است که ...

صفحه5
صفحه2

 رئیس کمیسیون امنیت ملی  
از رحمانی فضلی حمایت کرد

 آمارهای حوادث آبان در ابهام ؛ 
     وزیر کشور حامی پیدا کرد

    ذوالنور: وزیر کشور به دستور رئیس جمهور و 
شورای امنیت عمل کرد

... و  ناگهان   برکناری  وزیر صمت

 پراید رحمانی را 
زیر گرفت

    وزارت صمت دست یک نیروی با سابقه 
و حرفه ای افتاد که اولویت های کاری را بر 

سیاسی ترجیح خواهد داد

صفحه 3

شهربانو امانی: 

اصلاح طلبان شعار زنده باد مخالف من 
را   الگو قرار بدهند

صفحه 5

عباس آرگون: 

تعمیق بازار سرمایه با ورود استارت تاپ ها

امیر علی ابوالفتح  در گفت وگو با »»آرمان ملی««:

پیشتازی   بایدن در 
 نظرسنجی ها  
 دلیل شکست 
ترامپ  نیست

 نقش آفرینی 
 مستقیم اوباما 

شمشیری دو لبه است

 آرمان ملی: کمیته اپیدمیولوژی وزارت 
بهداشت اعلام کرد که روند کشوری بیماری 
کرونا در چند روز اخیر ســیر نزولی داشته 

است...

ناخدا هوشنگ صمدی
فرمانده اسبق گردان 

تکاوران دریایی

برخی نارضایتی ها در جامعه که عمدتا از مسائل اقتصادی و اجتماعی نشأت 

گرفته باعث شده تا مردم نسبت به جریان های سیاسی و برخی نهادها چندان 

دیدگاه و نگرش مثبتی نداشته باشند. اما شرایطی که انتشار ویروس کرونا در 

جامعه پدید آورد باعث شد که فضایی به وجود آید تا برخی جریانات به تغییراتی 

در این فضا امیدوار باشند و در جهت بازیابی سرمایه اجتماعی خود قدم بردارند. 

در این وضعیت جریاناتی می توانند موفقیــت حاصل کنند که بیش از هر چیز 

دیگری به حل و فصل مشکلات مردم بپردازند و راه حل هایی برای خروج از این 

وضعیت ارائه کنند. اینگونه وقایع به لحاظ تاریخی نیز تجربه شــده است. مثل 

جنگ جهانی دوم احزاب و جریاناتی که به داد مردم رسیدند و کمک هایی کردند 

در شرایط پس از جنگ در حوزه سیاست پیروزی هایی را به دست آوردند. مثلا 

احزابی که با نام کاتولیک دموکراتیک شکل گرفتند عمدتا کسانی بودند که از 

سرمایه گذاری های زمان جنگ بهره برداری کردند. از این جهت به نظر می رسد 

که اصلاح طلبان نیز باید از انزوای کرونا بیــرون بیایند، در فضای مجازی فعال 

شوند، کمک هایی به مردم کنند و در عین حال همبستگی خود را نیز گسترش 

دهند. اصلاح طلبان برای بازیابی سرمایه اجتماعی خود باید از این فضا استفاده 

کنند و نیروهای خود را بسیج کنند و به طور عینی و عملی در کمک رسانی به 

مردم نیازمند فعال شوند، رویکرد جامعه را نسبت به خود و عملکردهایشان تغییر 

دهند و تابلوی جریان خود را بالا ببرند تا جامعه بداند کدام جریان مطالباتشان را 

پیگیری می کند. اصلاح طلبان نباید اجازه دهند کسانی که با پول مردم به مردم 

کمک می کنند و این عمل را به نام خود ثبت می کنند، انحصار صحنه را به دست 

بگیرند. از طرف دیگر شرایط جامعه به نحوی است که فضایی جهت بازبینی در 

رفتار خود و وارد شدن به فازی جدید برای همه جریانات و گروه ها فراهم آمده 

است. از این جهت اصلاح طلبان نیز باید از این فرصت استفاده کرده و تغییراتی در 

ساختارها، رفتارها و ایدئولوژی های خود ایجاد کنند و زمینه های کمک به مردم 

را پشتوانه عمل خود قرار دهند تا بتوانند گسترش و توسعه پیدا کنند. از طرفی 

در سال گذشته حوادث بسیاری همچون اتفاقات آبان ماه یا حادثه هواپیما رخ 

داد که موجبات کاهش اعتماد ملی را فراهم آورد اما پیدایش و انتشار ویروس 

کرونا شرایطی به وجود آورد که این مسائل به فراموشی سپرده شد. حال زمان 

آن رسیده که اقداماتی صورت گیرد تا مردم به دستگاه های سیاسی به طور کلی 

اعتماد پیدا کنند و اصلاح طلبان نیز سهم خود را از این بازسازی ببرند. شرایط به 

گونه ای است که مردم آنطور که باید به آمار و ارقام باور ندارند و کمک رسانی ها را 

مطلوب نمی دانند. در این شرایط فرقی نمی کند که اصلاح طلبان بر سر کار باشند 
یا اصولگرایان، چرا که این نگاه به طور کلی ضربه زننده است.

اصلاح طلبان و فرصت بازیابی سرمایه اجتماعی

احمد نقیب زاده
استاد دانشگاه

باتوجه به اینکه مــدت تحصیلی خیلی زیاد شــد و آموزش و کیفیت 

آموزش مهم تر از طول مدت آموزش اســت از طرفی این دغدغه را هم در 

کشور داریم که عده ای امکان دسترســی و استفاده از سامانه شاد آموزش 

و پرورش را نداشــتند؛ به هر دلیلی اعم از اینترنت یا نداشتن گوشی های 

مناسب از خدمات این شبکه محروم شدند که در این رابطه باید تدبیری 

اتخاذ می شد. مدارس تقریبا ســه ماه با هدف حفظ سلامت دانش آموزان 

در بحران شیوع کرونا تعطیل شــد. اکنون تصمیم بر این است که فضای 

مناسب به مدت یک ماه به منظور پرسش و پاسخ های احتمالی ایجاد شود. 

به نظر می رســد این تصمیم با رعایت فاصله گذاری هوشمند و با توجه به 

اختیاری بودن و نه اجباری بودن حضــور دانش آموزان می تواند فرصتی 

برای کسانی باشد که به هر دلیلی نتوانستند از برنامه های آموزش مجازی 

آموزش و پرورش استفاده کنند. اما زحمتی که مدیران مدارس باید داشته 

باشند به رغم اینکه ممکن است کارشان سخت باشد این است که با خانواده 

دانش آموزان جهت حضــور دانش آموز هماهنگی هــای لازم را از طریق 

گروه های اجتماعی برای تماس بین مدارس و اولیای دانش آموزان انجام 

دهند. از آنجا که ممکن است همه هر روز نتوانند به مدرسه بروند، نیازمند 

یک برنامه زمانبندی هستیم تا بعضی از نگرانی ها که در این رابطه وجود 

دارد، کمتر شــود. در تصمیم رئیس جمهور مبنی بر بازگشایی اختیاری 

مدارس ویژگی هایی هســت که می تــوان به اجباری نبــودن و توجه به 

دسترسی دانش آموزانی که به دلیل عدم امکان استفاده از شرایط آموزش 

مجازی نظیر شاد را نداشتند، اشاره کرد که می تواند فرصت مجددی برای 

آنها باشد. نکته دیگر اینکه این پایه مقدمه پایه بعدی بچه هاست و رفع ابهام 

و اشکالات با حضور داوطلبانه می تواند روی کیفیت آموزش دانش آموزان 

تاثیر بگــذارد. خانواده ها هم در این بخش باید با مدرســه و دانش آموزان 

همکاری کنند تا ان شاءا... در بازه زمانی یک ماه بتوان فضا را مدیریت کرد. 

به نظر می رسد همکاری خانواده و مدرسه می تواند یک تجربه جدید برای 
آموزش دانش آموزان در شرایط بحرانی باشد.

لزوم همکاری اولیای مدرسه و خانه برای بازگشایی مدارس

   سیدحسن موسوی چلک
رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران 

  کامبیز مهدیزاده
 مشاور عالی معاون علمی 

   هادی حق شناسو فناوری رئیس جمهور
اقتصاددان 

صفحه6

وزیر صمت که روز دوشنبه بیست و دوم اردبیهشت به دستور رئیس 

جمهور برکنار شــد با صدور نامه ای به رئیس جمهور ژســت افشاگری 

گرفته است. رحمانی در بخشی از نامه خود آورده است: آقای واعظی وی 

را تهدید کرده در صورت رای نیاوردن طرح تشکیل وزارت بازرگانی در 

مجلس شورای اسلامی برکنار خواهید شد، مجددا آقای واعظی تماس 

گرفتند که استعفا بدهم، اینجانب حجت شرعی برای استعفا نمی بینم 

و در طــول دوران ۱۹ ماه خدمتم به رغم برنامه ریزی های دشــمنان به 

عملکردم می بالم! در تعجب هستم که چرا به رغم حصول نتایج درخشان 

و قابل افتخار باید اینگونه به خاطره انگیزه های سیاسی تحت فشار قرار 

گیرم؟ و اما نگارنده می خواهد از آقای رحمانی ســوال کند که به کدام 

نتیجه درخشــانی افتخار می کند؟ به پراید ۹0میلیونی؟ به برنجی که 

روزهاســت که در انبارهای محتکرین پنهان شده اســت، یا به قیمت 

کالاهای اساســی که دقیقه ای بالاتر می رود؟ به حضور مردم نجیب و 

بی بضاعتی که در صف های طولانی برنج،  کرامتشــان خدشه دار شد؟ 

همان جایی که دیگر خبری از اجرای طــرح فاصله گذاری اجتماعی و 

ترس از کرونا معنایی نداشت. به جوانانی که هر روز با هزار امید و آرزو از 

کنار نمایشگاه اتومبیل رد می شوند؟ به دلالانی که شبانه با گرانی ماشین 

مردم را آزارمی دهند؟ یا به آپشــن های خودروهای داخلی و خط تولید 

ده ها اتومبیلی که به ژاپن و کره و کشورهای اروپایی صادر می شد؟ آقای 
رحمانی راستی به کدام یک از این ها افتخار می کنید؟

 آقای رحمانی! این افشاگری نیست

حسن نجفی
فعال حوزه رسانه
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کمک 50 هزار دلاری یک هوادار 
دو روز پیـش یکـی از هواداران دو آتیشـه اسـتقلال که وضع 
مالـی خوبـی دارد، ۵۰ هـزار دلار به احمـد سـعادتمند پول 
نقد داده اسـت. این در حالی اسـت کـه بعد از اقـدام عجیب 
یـک هوادارنمـای خارج نشـین در جعـل سـندهای بانکـی 
و بدکـردن آسـمان روابـط میلیـچ و دیاباتـه بـا اسـتقلال، 
یکـی از هـواداران در ایـران بـه مدیـران باشـگاه پیـام داده 
اسـت که حاضر اسـت بـه آنهـا پـول نقد بدهـد تا گوشـه ای 
از مشکلات شـان حـل شـود. گفتنـی اسـت او بـه تازگـی 
این ۵۰ هـزار دلار را نقـد تحویل باشـگاه داده و سـعادتمند 
هـم سـریعا از ایـن فرصـت اسـتفاده کـرده اسـت تـا کمـی 

مشـکلات را حـل کنـد. 
 طلبه ای که می خواست خواننده شود 

سیدحسـین موسـوی طلبـه و جهادگـر اسـت؛ امـا از 
کودکـی آرزو داشـته، خواننـده شـود. موسـوی در ایـن 
رابطـه گفـت: آرزوی کودکـی مـن خواننـده شـدن بـود، 
حتی فکـر می کـردم از ایران مـی روم و خواننده می شـوم. 
تمریـن داشـتم و صـدای خواننده هـای آن زمان را شـبیه 
خودشـان تقلید می کـردم. شـیطنت های زیادی داشـتم. 
درس نمی خوانـدم و مـدام تجدیـد می شـدم. مـادر هم از 
کارهایـم ناراحت بـود. حتـی از مدرسـه هم اخراج شـدم. 
وی با اشـاره به تغییراتی کـه در دوران بلـوغ از منظر توجه 
بیشـتر انسـان بـه مذهـب در او رخ می دهـد، بیـان کـرد: 
از ۱۶ سـالگی حـال و هـوای مسـجد بـه سـرم افتـاد، امـا 
خوش پوش بـودم و بـه  ظاهرم اهمیـت مـی دادم و موهای 

بلنـدی هم داشـتم. 

دستگیر زوج کابل دزد 
فرمانـده انتظامـی شهرسـتان چالـوس از کشـف ۱۵۰ متر 
کابل بـرق و ۲۵۰ متـر سـیم تلفـن در مخفیگاه زوج سـارق 
خبر داد و گفـت: برابر اعلام کارشناسـان، ارزش ریالی اموال 
مسـروقه ۲۸۰ میلیـون ریال برآورد شـده و متهمـان پس از 
تشـکیل پرونـده به مرجـع قضائی معرفی شـدند. سـرهنگ 
ذات ا... رضوانـی به مالکان سـاختمان های در حال سـاخت 
هشـدار داد و بـه آنـان توصیـه کـرد: حتـی الاامـکان بـا 
گمـاردن نگهبـان از این گونـه سـرقت ها جلوگیـری کنند.

اردشیر زاهدی زنده است
اخبـاری مبنـی بـر کشـته شـدن اردشـیر زاهـدی در 
سـوئیس، در شـبکه های اجتماعی در حال انتشـار اسـت. 
اردشـیر زاهـدی کـه دامـاد محمدرضـا پهلـوی و وزیـر 
خارجـه پیـش از انقـلاب بـود، بـه تازگـی مواضـع تنـدی 
علیـه آمریـکا و اپوزسـیون خارج نشـین گرفتـه بـود. در 
حالـی کـه برخـی رسـانه های ایرانـی از قـول یک رسـانه 
سوئیسـی خبـر از کشـته شـدن اردشـیر زاهـدی داده 
بودند، اردشـیر زاهـدی در تماس بـا یک رسـانه در آمریکا 
این خبـر را تکذیـب کرد و گفـت: این شـایعه کار کسـانی 

اسـت کـه بـا مـن دشـمنی دارند.
 ابتلای زننده زیباترین گل به کرونا

بازیکنی کـه یکـی از زیباتریـن گل تاریـخ رقابت هـای جام 
جهانـی را بـه ثمر رسـانده اسـت، بـه ویـروس کرونـا مبتلا 
شـده اسـت. در ایـن راسـتا مشـرق نوشـت، مانوئـل نگرته، 
عضـو پیشـین تیـم ملـی فوتبـال مکزیـک دچـار ابتـلا بـه 

ویـروس کرونـا شـده اسـت. گفتنـی اسـت فوتبالیسـت 
سـابق تیـم ملـی مکزیـک در سـال های ۱9۸۱ تـا ۱99۰ 
در فضـای مجـازی از ایـن موضـوع خبـر داده امـا خطـاب 
بـه علاقه مندانـش گفتـه اسـت نگرانـی بابـت وضعیـت 
سـلامتش وجـود نـدارد. نگرتـه ۶۱ سـاله گفت: بایـد اعلام 
کنـم کـه نتیجـه تسـت کرونـای مـن، مثبـت بـوده اسـت. 
البتـه اکنـون در خانـه و در حالـت قرنطینـه به سـر می برم. 
حالـم رو بـه بهبود اسـت. او ادامـه داد: جـای نگرانـی وجود 
نـدارد و بـه دقـت تمـام توصیه هـای پزشـکی را رعایـت 

. می کنـم

بازداشت مدیر صداوسیما لرستان 
یک منبع موثق درباره بازداشـت مدیر صداوسـیما لرسـتان 
گفت: مدیرکل سـابق صـدا و سـیمای ایـلام به اتهام فسـاد 
مالـی بازداشـت و روانه بازداشـتگاه شـده اسـت. وی افزود: 
شـیروی به اتهـام اخـذ رشـوه و اختلاس بازداشـت شـده و 
مراحـل قضایی پرونـده وی در دسـت اقـدام اسـت. گفتنی 
اسـت ایـن منبـع موثـق ادامـه داد: شـیروی، دارای مدرک 
دکتـری مطالعـات امنیـت ملـی و مـدرس رشـته های 
جامعه شناسـی و انقلاب اسـلامی اسـت و قائم مقامی شبکه 
مسـتند، معاونـت فرهنگـی موسسـه فرهنگـی مطبوعاتـی 
جـام جـم، مدیریـت گـروه تلویزیونـی مرکـز بسـیج صدا و 
سـیما، مدیریـت گـروه سیاسـی شـبکه دو و چهـار سـیما، 
مدیرکلی صـدا و سـیمای مرکز ایـلام و مرکز لرسـتان را در 

کارنامـه خـود دارد.
دستگیری عامل انتشار تصاویر کرونایی

عامـل انتشـار تصاویـر کارکنـان یکـی از نهاد هـای دولتـی 

در حـال انجـام تسـت کرونـا توسـط پلیـس فتا شهرسـتان 
زابل دسـتگیر شـد. سـرهنگ احمد ثمره حسـینی فرمانده 
انتظامـی شهرسـتان زابـل گفـت: در پـی انتشـار تصاویـر 
کارمنـدان یکـی از نهاد هـای دولتـی در حـال انجام تسـت 
کرونـا؛ در یـک کانـال تلگرامـی بـا هـدف تشـویش اذهـان 
عمومی موضـوع در دسـتور کار تیمی از کارشناسـان پلیس 
فتا قـرار گرفـت و فـرد گرداننـده ایـن کانـال را کـه بیش از 
۳۰۰۰ نفر عضـو دارد شناسـایی و با هماهنگی مقـام قضائی 
دسـتگیر کردنـد. وی افـزود: بـا آنهایی که اقـدام بـه تهیه و 
بارگـذاری کلیپ هایی با مضمون مشـابه در فضـای مجازی 
می کننـد بـه عنـوان ارتـکاب فعـل مجرمانـه و تشـویش 
اذهـان عمومـی بـا اسـتناد بـه مـاده ۷۴۶ قانـون مجـازات 

اسـلامی برخـورد قانونـی خواهد شـد.

فرار مالیاتی میلیاردی ۴ آقازاده 
پـدر همسـر احمدی نـژاد گفـت: مبـارزه بـا فسـاد و 
مافیـای قاچـاق بسـیار واجب اسـت بـرای مثال یـک فرد 
وارد کننـده انحصـاری پالـم، از مالـزی اسـت کـه سـود 
سـالانه او ۳۰ هـزار میلیـارد تومـان اسـت در حالـی کـه 
حتـی یـک ریـال هـم مالیـات پرداخـت نمی کنـد. احمد 
خورشـیدی اظهارکـرد: در حالـی کـه او باید طبـق قانون 
۶ هـزار میلیـارد تومـان مالیـات بدهـد. ضمـن اینکـه ۴ 
آقـازاده در کشـور وجـود دارنـد کـه فقـط آنها حـق دارند 
پارچـه مشـکی را از کشـورهایی مثـل کـره،  هنـد و برخی 
کشـورهای دیگر بـه کشـورمان وارد کننـد که آنها سـالی 
۸۵ میلیـون متـر مربـع واردات پارچـه  دارنـد کـه مالیات 
آنهـا ۴ هـزار میلیـارد تومـان اسـت، ولـی حتی یـک ریال 

هـم مالیـات نمی پردازنـد.

کشف موتورسیکلت 1/5 میلیاردی قاچاق 
رئیس پلیـس آگاهـی فرماندهی انتظامی اسـتان قم از کشـف 
یـک دسـتگاه موتورسـنگین قاچـاق »سـوزوکی ۱۴۰۰« بـه 
ارزش یـک میلیـارد و ۵۰۰ میلیـون ریـال در قـم خبـر داد. 
میکائیـل قهرمان پـور اظهـار کـرد: در ادامـه بـا بررسـی های 
صـورت گرفتـه و دریافـت صحـت موضـوع، مأمـوران ضمـن 
هماهنگـی بـا مقـام قضایی اسـتان بـه منـزل مسـکونی محل 
نگهـداری موتورسـیکلت اعـزام شـدند. وی افـزود: در ادامه با 
ورود به حیـاط منزل، موتورسـیکلت سـوزوکی ۱۴۰۰ قاچاق 
کشـف و متهم دسـتگیر شـد. قهرمان پور ارزش موتورسیکلت 
را برابـر اعلام نظـر کارشناسـان، یـک میلیـارد و ۵۰۰ میلیون 
ریال دانسـت و گفـت: در نهایـت پرونده متشـکله بـه تعزیرات 

اسـتان ارسـال شد.
دستگیری عامل ارتباط با شبکه های معاند 
فرمانـده انتظامـی لنگـرود از شناسـایی و دسـتگیری عامـل 
ارتبـاط بـا شـبکه های معانـد از طریـق فضـای مجـازی در 
ایـن شهرسـتان خبـر داد. سـرهنگ مجیـد نیکوئـی در ایـن 
بـاره گفـت: در پـی دریافـت خبـری مبنی بـر ارتبـاط فردی 
بـا گروه هـای معانـد، پـس از هماهنگـی قضائی متهـم مورد 
نظر دسـتگیر و بـا تحقیقات صورت گرفته مشـخص شـد این 
فرد از سـال 9۵ ارتباط خـود را با شـبکه های معانـد از طریق 
فضـای مجـازی آغـاز کـرده و در ایـن مـدت فعالیت هـای 
گسـترده ای در خصـوص تشـویش اذعـان عمومـی داشـته 
اسـت. وی در ادامه تصریـح کرد: متهم ۲۸ سـاله بـه اقدامات 
غیرقانونـی و ارتبـاط بـا شـبکه های معانـد اقـرار کـرده و بـا 

تشـکیل پرونـده بـه مرجـع قضایـی معرفی شـده اسـت. 

جانفشانی کادر درمان
مهناز یزدانی

صفحه کارتون و طنز

روزنامه آرمان ملی
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حرف حساب فریور خراباتی 

یکـی بـود یکـی نبـود، غیـر از خـدا هیچ کـس نبـود. روزی روزگاری مردم در شـهری 
مشـغول تفریـح و شـادی بودنـد که یک مسـئول خودش را به میدان اصلی شـهر رسـاند، 
از آن بـالا رفـت و گفت: یه لحظه اون موسـیقی شـیش و هشـت رو قطع کنیـد، حامل خبر 
مهمـی هسـتم... بـه نـام خدا! بـا تلاش شـما مـردم نازنیـن و ما مسـئولین دلپذیـر قیمت 
خـودرو 10 تـا 23 درصـد افزایـش پیـدا می کنـد.  مـردم که خیلـی ناراحت شـده بودند، 
شـروع بـه اعتـراض کردنـد. یـک نفـر گفت: ایـن چه وضعشـه؟ چـرا انقـدر زیاد شـده؟! 
دیگـری گفـت: مـا بـه شـما مسـئول نمی گوییم کـه همین طـور الکـی و بی حسـاب و کتاب 
قیمت هـا بـالا ببریـد!. یـک جـوان گفـت: 23 درصـد؟. مسـئول کـه از ناراحتی آنهـا تعجب 
شـده بود پرسـید: شـما همیشـه از افزایـش قیمت ها خوشـحال می شـدید! چه شـده که 

ایـن بـار ناراحت شـده اید؟.
بـزرگ کـه مالـه ای هـم در دسـت داشـت از میـدان بـالا رفـت و گفـت: چـون ایـن 
میـزان افزایـش قیمـت دیگـر اسـمش گرانی نیسـت! توهیـن به شـعور مردم اسـت!. یک 
اصلاح طلـب هـم گفـت: لطفـا بـه مـردم آدرس افزایـش قیمـت غلـط ندهیـد!. بـزرگ 
بدون توجـه بـه حرف هـای اصلاح طلـب ادامـه داد: مـردم توقـع دارنـد قیمت خـودرو با 
توجـه بـه کفایـت و لیاقت جنابعالـی حداقل 120 درصـد افزایش پیدا کند، نـه، 23 درصد!. 

سـپس مـردم مسـئول را هـو کردند.
مسـئول گفـت: اجـازه بدید من برم با مسـئولای دیگـه صحبت کنم و برگردم. مسـئول 
بـه سـمت افـق حرکت کرد کـه بزرگ بـه صحبت هایش ادامـه داد: مردم عزیـز! حالا که 
جمـع خودمانـی اسـت بایـد بگویـم این فشـاری که افـکار  عمومی یعنی شـما به مسـئولان 
وارد می کنیـد، منصفانـه نیسـت!. اصلاح طلـب هـم گفت: لطفا به مسـئولان آدرس فشـار 
غلـط ندهیـد!.  بـزرگ بدون توجـه بـه حرف هـای اصلاح طلب ادامـه داد: مسـئولان خیلی 
تـلاش کردنـد کـه قیمـت خودرویی که سـر جمع یـک میلیون تومـان هم نمـی ارزد را به 
100 میلیـون تومـان برسـانند! کمی بـه آنها فرصت بدهید! همین 10 سـال پیش شـما با 
ایـن پول می توانسـتید ماشـین خارجی بخریـد، اما الان چنـان افزایش قیمت داشـته ایم که 
خودروهـای مـا قیمـت همـان خودروهـا را دارنـد و البته شـما هـم می توانید بـا این پول 

دسـته موتور ماشـین های خارجـی را بخرید.
مسـئول رفـت و برگشـت و گفـت: طبـق دسـتور جدیـد هـر متقاضـی که ظرف سـه 
سـال گذشـته بـا کـد ملـی خود اقـدام بـه خرید خـودرو کرده باشـد دیگـر اجـازه خرید 
نخواهـد داشـت. مـردم کـه شـوکه شـده بودنـد و چشم های شـان از حدقه بیـرون زده 
بـود، معتـرض شـده و گفتنـد: رفتـی ابرویش را درسـت کنـی، زدی چشـمش را هم کور 
کـردی؟. و خواهان اسـتعفای مسـئول شـدند. بـزرگ نزد مسـئول رفت و گفـت: داداش 
مـا اینجـا بادمجـون کـه واکـس نمی زنیـم، ناسـلامتی داریـم حـرف می زنیـم! ایـن راهکار 
باعـث کاهـش قیمـت خودرو می شـه!. مسـئول پوزخنـدی زد و لـپ او را کشـید و گفت: 
عشـقم ایـن تصمیم چند سـال پیش جـواب می داد، الان دیگـه اندازه کرفسـم ارزش نداره! 

حـرص نخور!.
مسـئول صدایـش را صـاف کـرد و گفـت: مـردم عزیز! حـق دارید کـه دلخور باشـید! 
بـاور کنیـد منـم رویـم نمی شـد کـه ایـن خبـر را بـه شـما بدهـم امـا واقعـا شـرکت های 
خودروسـازی هم خسـته شـده اند. ماهـی چقدر باید خـودرو تولید کنند که شـما بی خیال 
شـوید و بس تان باشـد؟! هرکس در این شـهر الان 15 خودروی لوکس فول آپشـن دارد. 
آپشـن هایی نظیـر ترمـز و فرمان و لاسـتیک! تهیـه و تولید اینها کار سـختی اسـت! ما این 

تصمیـم را در راسـتای اسـتراحت به کارکنان بخـش خودروسـازی گرفته ایم.
مـردم کـه متوجـه شـدند خـدف مسـئولان نوع دوسـتی و بنـی آدم اعضـای یکدیگرند 
اسـت، کوتـاه آمدنـد و با پخش ترانـه »مردم آتیش پـاره« به رقص و پایکوبـی پرداختند.

قصه ما به سـر رسـید، کلاغ حیرت زده و متعجب از وضعیت موجود، سـر راه رسـیدن 
بـه خانه با سـر خـودش را به دیـوار کوبید!

گرون تر کن! گرون تر کن!

ناتالیا ورچنکو- روسیه )بحران جهانی خشکسالی(
کارتون فرنگی

شما به هر کی 
بگی یه ویژگی 

مثبت از خودت 
بگو می گه من صبرم 
زیاده. اینا هم که تو 

ترافیک و صف و بانک و 
خیابون داد و بیداد می کنن 

منم؛ همشون منم!

کاریکلماتور

کارتون خاطرهماهنامه خط خطی

آنقدر کوتاه آمدم که دیگر 
دیده نشدم.

توییت روز

منظر ابراهیم پور

آخر آرمان ملی


